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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

Καθαρή σκέψη 
Ενώ κυλάει ο χρόνος και φτάνουμε στις
14 του μήνα, πέραν των όσων έχουν δει
το φως της δημοσιότητας και αποτέλε-
σαν πόλο αντιπαράθεσης εφόσον υπήρ-
ξαν αποτέλεσμα διαρροών, δεν είναι
ούτε η πρώτη ούτε και η τελευταία φορά,
τα σπουδαία στο Κυπριακό έπονται.
Και από την πλευρά των εν Κύπρω συ-
νομιλιών, με αποκορύφωμα το κοινό
δελτίο Τύπου, και με τη μετάβαση στην
Αμερική αλλά και στη συνέχιση των
συνομιλιών μετέπειτα. Ορισμένοι ήδη
έχουν χάσει την ψυχραιμία τους και αν-
τιδρούν απευθυνόμενοι σε δικά τους
ακροατήρια, ενθυμούμενοι μέρες 2004,
ενώ αυτό που πραγματικά έχει σημασία
είναι να υπάρχει καθαρή σκέψη. Τόσο
αναφορικά με τα συμπεράσματα που
θα προκύψουν όσο και με την εις βάθος
ανάλυση αυτών, αφού έρθει η κατάλληλη
στιγμή. Διότι πριν αλέκτωρ λαλήσει, το
συμπέρασμα για την πορεία των συνο-
μιλιών και ο προκαθορισμός του απο-
τελέσματος δίχως να λαμβάνονται υπόψη
όλοι οι παράγοντες, ομοιάζει με παίγνιο
μηδενικού αθροίσματος.     

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΚΟΙΝΩΝΙΑ

Η Μόδα σήμερα
είναι ελευθερία
Η Σόνια Ρικιέλ έλεγε ότι η μόδα άλ-
λαξε, παλιά υπήρχε μια δικτατορία. Η
μόδα του σήμερα χάρισε στις γυναί-
κες την ελευθερία κινήσεων που δεν
είχαν πριν.

ΑΡΧΙΤΕΚΤΟΝΙΚΗ

Nτοκιμαντέρ για
τον Koolhaass
Ο γιος του περίφημου αρχιτέ-
κτονα, ο Thomas Koolhass,
έφτιαξε ένα ντοκιμαντέρ για
τον πατέρα του, θέλοντας να
δείξει πώς σκέφτεται ο Rem. 

ΚΡΙΤΙΚΗ Θέατρο, μουσική, βιβλίο, τηλεόραση, κινηματογράφος

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Ο Μιχάλης Πιερής στην «Κ»
Το Πολιτιστικό Κέντρο του Πανεπιστημίου Κύ-
πρου διοργανώνει στο αρχοντικό της Αξιοθέας τις
εκδηλώσεις του «Φθινόπωρο στην Αξιοθέα» από
τις 8 Σεπτεμβρίου έως τις 20 Οκτωβρίου.

O άγνωστος
Πόλυς Πολυβίου
Από πού ήρθε και πού πάει 

Ενας άνθρωπος που βρίσκεται πίσω από
όλες σχεδόν τις μεγάλες υποθέσεις της
νεότερης κυπριακής ιστορίας, προκρίνει
γι’ άλλη μία φορά τις απόψεις του. Το
ερώτημα είναι, ο ίδιος είναι έτοιμος κατά
τα πολιτικά τζάκια ν’ αδράξει την ευκαιρία
για πολιτική καριέρα ή τελικά θα φανεί
οξυδερκής, όπως προτάσσει ο περίγυρος
και θα απέχει; Σελ. 11

Προσχέδιο νομοσχεδίου για δημιουργία
Υφυπουργείου Ναυτιλίας, το οποίο θα είναι
μετεξέλιξη του Τμήματος Εμπορικής Ναυ-
τιλίας του Υπουργείου Μεταφορών, Επι-
κοινωνιών και Έργων, έχει προωθηθεί
στα κόμματα για να τοποθετηθούν, έτσι
ώστε να μεταφερθεί και ενώπιον του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου, πριν σταλεί στη Βουλή

προς ψήφιση. Πάντως, όπως σημειώνεται
στην έκθεση, ο Νόμος προορίζεται να τεθεί
σε ισχύ την 1η Ιανουαρίου 2017. Η παρούσα
πρόταση, εξάλλου, συμπεριλαμβανόταν
και στις εξαγγελίες του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας. Ο σκοπός ίδρυσης του εν λόγω
υφυπουργείου είναι πολύπλευρος και πο-
λυσύνθετος. Οικονομική, σελ. 6

Με δικό της Υφυπουργείο η Ναυτιλία
Προορίζεται να τεθεί σε ισχύ 1η Ιανουαρίου - πολύπλευρος ο ρόλος του

Ο υπουργός Γεωργίας Νί-
κος Κουγιάλης τόνισε ότι
η αναβάθμιση της περιο-
χής του Ακάμα θα πραγ-
ματοποιηθεί εντός ενός
χρόνου. Ένας διεθνής οί-
κος θα αναλάβει τη δημι-
ουργία ενός Εθνικού Πάρ-
κου, θα παρθούν μέτρα
προστασίας και ανάδειξης
της περιοχής και θα εκπο-
νηθεί ένα νέο τοπικό πο-
λεοδομικό σχέδιο ανά-
πτυξης που δεν υπάρχει
σήμερα. Σελ. 15

ΘΕΣΕΙΣ 

Νίκος Κατσουρίδης Σελ. 8
Με ποια διαδικασία θα αποφανθεί
ο λαός;

Κώστας Γουλιάμος Σελ. 14
Η γνώση ως επένδυση και ανάπτυξη 

O Ακάμας πρέπει και μπορεί να προστατευθεί

Σ H M E PA

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ

Η ώρα της σωστής
λύσης είναι τώρα

«Η ώρα της σωστής
λύσης είναι τώρα»
αναφέρει σε συνέν-
τευξή του στην «Κ» ο
κοινοβουλευτικός εκ-
πρόσωπος του ΔΗΣΥ

Νίκος Τορναρίτης, εξηγώντας πως τη
δεδομένη χρονική στιγμή υπάρχει το
κατάλληλο μομέντουμ. Ο ίδιος επιση-
μαίνει πως αν αποτύχουμε αυτή τη
φορά, το επόμενο στάδιο είναι η δια-
χείριση της διχοτόμησης. Σελ. 16

ΜΑΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ

Υλοποιούνται τα έργα
που εξαγγέλθηκαν

Θετικός είναι ο κυβερ-
νητικός και ο προσωπι-
κός απολογισμός που
κάνει ο υπουργός Με-
ταφορών Επικοινω-
νιών και Έργων σε συ-

νέντευξή του στην «Κ». Ο Μάριος
Δημητριάδης αποκαλύπτει τι έχει ζη-
τήσει για τους ελέγχους ασφάλειας
πτήσεων των αεροσκαφών αλλά και
ποιον θα στηρίξει στις προεδρικές
του 2018. Σελ. 10

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ

Πρωτοβουλίες
για εξεύρεση λύσης
αναλαμβάνει το ΑΚΕΛ

Για τις τεταμένες σχέ-
σεις ΑΚΕΛ και Ορφανί-
δη μιλάει στην «Κ» ο
γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρος
Κυπριανού ενώ σε ό,τι
αφορά τις εξελίξεις

στο Κυπριακό αναφέρει πως είναι
νωρίς να πούμε αν πάμε για λύση ή
ναυάγιο. Ο κ. Κυπριανού τονίζει πως
το ΑΚΕΛ θα αναλάβει πρωτοβουλίες
και θα πραγματοποιήσει ταξίδια στο
πλαίσιο επίτευξης μιας λύσης. Σελ. 6

Προβάδισμα για
τη Νέα Δημοκρατία
Ερευνα Παν. Μακεδονίας

Δημοσκοπικό προβάδισμα για τη ΝΔ δεί-
χνει έρευνα του Πανεπιστημίου Μακε-
δονίας, η οποία διεξήχθη για λογαριασμό
του ΣΚΑΪ και της «Κ». Συγκρίνοντας τις
επιδόσεις του πρωθυπουργού και του
αρχηγού αξιωματικής αντιπολίτευσης,
ο Κυρ. Μητσοτάκης προηγείται με 7 μο-
νάδες του Αλ. Τσίπρα. Σελ. 19

Μήλον της Εριδος η Μόρφου 
Ζήτημα βαρόμετρο για επίτευξη λύσης στο Κυπριακό - ποια πρόταση αντί εγγυήσεων κερδίζει έδαφος 
Ξεχωρίζοντας την ήρα από το στάρι στις εξε-
λίξεις πέραν των διαρροών και των αντεγκλή-
σεων, προτάσσεταισύμφωνα και με πολιτικές
πηγές πως ενδεχόμενη λύση στο Κυπριακό
εξαρτάται εν πολλοίς από δύο ζητήματα-βα-

ρόμετρο: Πρώτον, η επιστροφή της Μόρφου
και δεύτερον, όσα από την πρώτη μέρα χωρίς
εγγυήσεις θα επιστραφούν μεν αλλά και θα
μπουν σε λειτουργία. «Δεδομένο πως θα κριθούν
στην τελική έκβαση τα δύο ζητήματα. Από

τη στιγμή που έγινε δεκτό να είναι ομοσπον-
διακές περιοχές τα τέσσερα χωριά της Καρ-
πασίας, το θέμα της Μόρφου είναι εκ των ων
ουκ άνευ». Ο Ακιντζί από την πλευρά του κρα-
τάει πίσω το χαρτί της Μόρφου για την κα-

τάλληλη στιγμή, ενώ επισημαίνεται ότι ο Νίκος
Αναστασιάδης θα πάει στον κόσμο μόνο με
μια λύση που θα βελτιώνει το Ανάν σε όλες
τις πτυχές, «που ήδη το πέτυχε, και με κάτι
παραπάνω από τον χάρτη Ανάν». Σελ. 3 

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ

Καλοβλέπει μια
Διεθνή διάσκεψη
Η αμερικανική κυβέρνηση ευνοεί την
προοπτική της διεθνούς διάσκεψης, κα-
θώς οι εγγυήσεις αποτελούν ζήτημα στο
οποίο οι ΗΠΑμπορούν να έχουν επιρροή
επί της Αγκυρας. Σελ.4

ΕΡΤΟΥΓΡΟΥΛΟΓΛΟΥ

Υποστηρίζω λύση
συνομοσπονδίας
Ο σκληρός της Δεξιάς «συγκυβέρνησης»
στα κατεχόμενα, ο λεγόμενος υπουργός
Εξωτερικών Ταχσίν Ερτουγρούλογλου,
επαναφέρει το δόγμα Ραούφ Ντενκτάς
και επιχειρηματολογεί υπέρ μιας λύσης
συνομοσπονδίας. Σελ.8

Αναπαράσταση της αμερικανικής απόβασης στην πόλη Incheon της Νότιας Κορέας, τον Σεπτέμβριο του 1950, διενήργησαν Αμερικανοί και Νοτιοκο-
ρεάτες πεζοναύτες. Την Παρασκευή η Βόρεια Κορέα έκανε την πέμπτη, μέσα στο 2016, πυρηνική της δοκιμή, γεγονός που προκάλεσε έντονες αντι-
δράσεις διεθνώς. Η ισχύς της πυρηνικής δοκιμής ήταν μεγαλύτερη και από τις ατομικές βόμβες που ρίχτηκαν στη Χιροσίμα και το Ναγκασάκι. Σελ. 21

Παιχνίδια ολέθρου από τη Βόρεια Κορέα
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΑΠΟΙΚΙΑΚΕΣ ΑΞΙΩΣΕΙΣ ΓΕΡΜΑΝΙΑΣ: Λον-
δίνον, 10.- Εκ του λόγου του κ. Χίτλερ όστις ανε-
γνώσθη χθες εν Νυρεμβέργη, η περίοδος η οποία
είλκυσεν ενταύθα την προσοχήν είναι η αφορώσα
τας αποικιακάς αξιώσεις της Γερμανίας.
«ΟΧΙ» ΑΠΟ ΝΟΤΙΟ ΑΦΡΙΚΗ: Λονδίνον, 10.-
Ο «Ημερήσιος Τηλέγραφος» παρατηρεί ότι κατ’
απροσδόκητον σύμπτωσιν ο υπουργός της Αμύνης
της Νοτίου Αφρικής έδωσε χθες απάντησιν εις τον
Γερμανόν καγκελλάριον. «Δεν είναι δυνατόν –
είπεν – να υπάρξη ζήτημα μεταβιβάσεως [αφρικα-
νικών] εδαφών [εις την Γερμανίαν] χωρίς να ληφθούν
υπ’ όψιν αι διαθέσεις των πληθυσμών.»
ΙΣΠΑΝΙΚΟΣ ΕΜΦΥΛΙΟΣ: Παρίσιοι, 10.- Ο [εθνι-
κιστικός] σταθμός ασυρμάτου της Σεβίλλης αναγ-
γέλλει ότι ο Αγιος Σεβαστιανός περιεκυκλώθη υπό
των εθνικιστικών στρατευμάτων. […] Εις το μέτωπον
του Τολέδου δυνάμεις κατέλαβον τας πόλεις Αρένα
και Σαν Πέδρο. Διά των επιχειρήσεων τούτων το
μέτωπον της επιθέσεως εκ του τομέως του Τολέδου
επεξετάθη μέχρι των γραμμών, τας οποίας κατέχουν
αι υπό τον στρατηγόν Μόλα δυνάμεις.
ΛΥΣΣΑΣΜΕΝΗ ΛΟΥΛΟΥ: Χθες εις τα Χαυτεία
ένας μικρός σκύλος ράτσας Λουλού προσβληθείς
υπό λύσσης έδηξε τον 13ετή […] και την 11έτιδα
[…]. Ο λυσσών σκύλος προεκάλεσε μικροπανικόν
μεταξύ των διαβατών. Σκοπός αστυφύλαξ έσπευσε
και τον εφόνευσεν διά του περιστρόφου του.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή: ΜΙΧΑΛΗΣ Ν. ΚΑΤΣΙΓΕΡΑΣ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
11-IX-1936

Για ακόμη μία φορά
το Κυπριακό πλησιά-
ζει σε μια φάση όπου
ενδεχομένως οι πο-
λίτες του νησιού αυ-
τού θα κληθούν διά

της ψήφου τους να αποφασίσουν
κατά πόσον θα δεχθούν ένα σχέδιο
λύσης που θα αλλάξει τη σημερινή
κατάσταση πραγμάτων.

Ο φόβος, οι επιφυλάξεις και ο
σκεπτικισμός για την ενδεχόμενη
αλλαγή προκαλούν αντιδράσεις
για όσα μπορεί να αλλάξουν και
να οδηγήσουν σε ένα δυσλειτουρ-
γικό κράτος. Από την άλλη είναι
η προοπτική για τον τόπο και τον
πολίτη που ενδεχομένως να βγάλει
την Κύπρο από το οικονομικό τέλμα
αλλά και από τη διαίρεση και την
κατοχή. Βρεθήκαμε ξανά στην ίδια
κατάσταση το 2004, όταν η «σοφία»
της πολιτικής μας ηγεσίας οδήγησε
την κοινωνία της ε/κ κοινότητας
σε μια βαθιά και τραυματική διαί-
ρεση, καθώς τα επιχειρήματα έδω-
σαν τη θέση τους στους αφορι-
σμούς, με νενέκους και οχιάδες
και με επιπτώσεις που καταγρά-
φηκαν στη συλλογική συνείδηση
ως αποκρουστικές.

Οι πολιτικές ηγεσίες αντί να δι-
δαχθούν από την αποκρουστικό-
τητα της «περιρρέουσας», την ενέ-
ταξαν στο οπλοστάσιό τους και
σήμερα παρουσιάζονται πρόθυμες
να την εξελίξουν, παρά τον εμφα-
νέστατο κίνδυνο η ιστορία αυτή
τη φορά να επαναληφθεί σαν φάρ-
σα και σχεδόν αγνοώντας την τρα-
γική πορεία που πήραν τα πράγ-
ματα από το 2004 μέχρι σήμερα.
Ουδείς λέει ότι θα πρέπει να δοθεί
λευκή επιταγή στον Νίκο Αναστα-
σιάδη να φέρει οποιαδήποτε πρό-
ταση θεωρήσει ότι θα πρέπει να
ψηφίσουμε. 

Όμως πριν ολοκληρωθεί η προ-
σπάθεια, που εντίμως θεωρούμε
ότι καταβάλλει, διότι αυτονόητα
δεν θα έχει άλλο πολιτικό μέλλον,
αν φέρει λύση που θα απορριφθεί,
δεν είναι έντιμο για τις άλλες πο-

λιτικές παρατάξεις να τον χαρα-
κτηρίζουν ψεύτη ή να διακηρύτ-
τουν δημοσίως ότι «έχει χάσει τη
δεδηλωμένη».

Τη στιγμή, μάλιστα, που είναι
διακηρυγμένη αρχή ότι τίποτα δεν
συμφωνείται αν δεν συμφωνηθούν
όλα και που ο ίδιος ο κ. Αναστα-
σιάδης διακηρύττει ότι δεν θα
φέρει ενώπιον του πολίτη λύση η
οποία δεν θα γίνεται αποδεκτή και
θα κινδυνεύει να χάσει σε ένα δη-
μοψήφισμα. Αν δηλαδή φέρει μια
πρόταση που θα άρει τις εγγυήσεις
του ’60, θα τερματίζει την κατοχή,
θα βελτιώνει τον χάρτη Ανάν και
όπου θα τηρούνται οι τρεις βασικές
ελευθερίες, λογικό θα είναι να ανα-
μένει ότι η συλλογική σοφία θα
λειτουργήσει, απελευθερώνοντας
τον τόπο. Αν αποτύχει να το πράξει,
τότε η ετυμηγορία του λαού, θα
είναι καταπέλτης και για το σχέδιο
λύσης, όπως θα είναι και για τον
ίδιο.

Μέχρι όμως να φτάσουμε στο
σημείο που η ψήφος μας θα κρίνει
το ένα ή το άλλο των ενδεχομένων,
εκείνο που αναμένει ένας νουνεχής
πολίτης είναι η πολιτική ηγεσία
να συμπεριφερθεί ώριμα, με συγ-
κατάβαση και σεβόμενη το γεγονός
ότι καταβάλλεται μια προσπάθεια
εξαιρετικά δύσκολη και πολύπλοκη
κατά την οποία τα εμπόδια που
έχει να αντιμετωπίσει ένας άνθρω-
πος που βρίσκεται στη θέση του
Νίκου Αναστασιάδη, όχι τυχαία
αλλά διότι μέσα από δημοκρατικές
διαδικασίες αναδείχθηκε στο ύπατο
αξίωμα, είναι πολλά.

Και δεν είναι τουλάχιστον κομψό
να προσκρούει και σε εμπόδια που
ορθώνουν απέναντί του οι πολιτικοί
του αντίπαλοι ως να βρίσκεται σε
ένα προεκλογικό τοπίο, αντί στο
πεδίο της διαπραγμάτευσης για
επίλυση του κυπριακού προβλή-
ματος, που όλοι –τουλάχιστον λε-
κτικά– χαρακτηρίζουν ως το μείζον
πρόβλημα του τόπου και του λαού.  

Ναι ή όχι

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στο παρακαλετό: Διαβήματα (παρακά-
λια basically) από τη Γενική Εισαγγε-

λία προς ελλαδικές αρχές για έκδοση
Μπουλούτα-Φόρου. Περίμενε, κύριε Γε-
νικέ, να δούμε τι θα πει ο Τσίπρας στη
ΔΕΘ. Ίσως απαντήσει στα διαβήματα
(παρακάλια) σας. 

2 Μετά τον Ορφανίδη, Δημητριάδης,
Σταυρινάκης πιθανώς στη Θεσμών.

Σειρά θα πάρει το σκάνδαλο του χρηματι-
στηρίου, οι μίζες που πέφτουν σαν βροχή,
οι αξιωματούχοι που εμπλέκονται και πάει
λέγοντας. Τίποτα δεν είναι σίγουρο πέραν
της αθωότητας ημετέρων που είναι πέρα
για πέρα σίγουρη. 

3 Στο μύριο: «Πλεόνασμα ΚΟΠ... Ενάμισι
εκατομμύριο ευρώ για τη χρονιά που

έληξε. Θα επιστραφεί ολόκληρο σχεδόν
πίσω στα μέλη μας.». Και έτσι απαντάει ο
Κουτσοκούμνης στον Guardian που δεν
τον αγαπάει… 

4 Στα πρόστιμα: Ο δήμαρχος Στροβό-
λου δεν ξέρει ποιος έδωσε οδηγίες

στους τροχονόμους, να παίρνουν το
σκαλπ των οδηγών με τα πρόστιμα και οι
τροχονόμοι διαμαρτύρονται γιατί τους εί-
παν να μαζέψουν €2.000 μέχρι τέλος Δε-
κεμβρίου. Ποιος θέλει να γεμίσει τα τα-
μεία του; Αν το απαντήσουμε αυτό, βρή-
καμε την άκρη. 

5 Στους εξωγήινους: Η λάμψη στον ου-
ρανό πρωί Παρασκευής, που κινήθηκε

από πυρηνικά μέχρι Νεφελίμ, δεν συνδέ-
εται με την ατάκα ΣΥΚΑΛΑ ότι μας κυβερ-
νούν εξωγήινοι έτσι; Ή μήπως όχι; Ζουν

ανάμεσά μας; Τι ξέρει ο ΣΥΚΑΛΑ και δεν
μας το λέει; 

6 Στην Ελένη: Θετική η Αλληλεγγύη για
πρόταση Περδίκη περί κοινού υποψη-

φίου στις εκλογές. Και πότε βγήκε ο Περ-
δίκης από το «συνδικάτο των τεσσάρων;».
Κι ότι είχα μαζέψει Πατσίνο, Ντε Νίρο, να
το κάναμε ταινία.

7 Στο βιβλίο: Φάουλ πρώην Δημήτρη
Πρόεδρε Chris. Να παρουσιάσεις βι-

βλίο χωρίς Παπακωνσταντίνου, Μικρού-

τσικο και νεολαία ΕΔΟΝ, 15 ευρώ τριήμε-
ρο περάστε κόσμε; Κακώς. Εκτός κι αν
κρύβει εκπλήξεις το marketing για την
παρουσίαση στις ελεύθερες περιοχές.
Γιατί όλα κι όλα. Συμπατριώτες οι Τ/κ αλλά
πού να καταλάβουν τον στίχο, εφτά σε
παίρνει αριστερά, μην το ζορίζεις…

8 Στο σένιο: Πάνε κι έρχονται στο Προ-
εδρικό, ορισμένοι διαρρέουν κι άλλοι

κλέβουν τις εντυπώσεις. Το γκρι κοστούμι
του Κούρου της ΚΥΠ, έφερε έστω και για
λίγο αέρα κοσμοπολίτικο στα κινάπια του
Χριστόφια και στα κάδρα με τις νεκρές
φύσεις. Ωραίος… 

9 Στο θάψιμο: Αν ήταν άλλος, θα είχε
βγει στις ταράτσες, αλλά ο Νίκος Χρι-

στοδουλίδης κρατά χαμηλά τους τόνους,
σε αντίθεση με άλλους που θέλουν να τον
βγάλουν στη σέντρα, για ίδιον όφελος.
Δημοφιλή σε κάνουν οι ερωτηθέντες, ρω-
τήστε οι ενδιαφερόμενοι και τις αδημοσί-
ευτες δημοσκοπήσεις να δείτε. 

10 Προς healthy: Δηλαδή μπορεί ο κα-
θε σύμβουλός σας παρά σύμβουλός

σας και δεν συμμαζεύεται να διαφωνεί και
να διαρρέει αυτα που λέει (ενα μέιλ μπορεί
να διαρρεύσει ή από εσάς ή από εκείνον) κι
ούτε γάτα ούτε ζημια; για φοβερή λύση πά-
με με κλήρωση, και εάν έχει τζακ ποτ;

ΑΡΙΣΤΟΙ ΤΩΝ ΑΡΙΣΤΩΝ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10

Πού είναι εκείνη η Ράνια ρε παιδί μου. Μαύρα μάτια κάναμε να τη δούμε. Δεν μπορούσε
να έρθει ε; Κρίμα… 
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Ο... απορριπτικός Νίκαρος και η ώρα του Μουσταφά 
Τον Τάσσο θύμισε το λεκτικό που
χρησιμοποίησε ο Νίκαρος στην Αθή-
να την περασμένη Παρασκευή, λέ-
γοντας ότι η Κύπρος δεν πρόκειται
να μετατραπεί σε προτεκτοράτο και
επικρίνοντας τους Τούρκους για τη
στάση τους στο θέμα των εγγυήσε-
ων. Η δε ανάδειξη του θέματος της
ώρας (στα Κατεχόμενα αποφασί-
στηκε να διατηρηθεί η ώρα του
Σουλτάνου Ερντογάν) και ο σχολια-
σμός των αναχρονιστικών εγγυήσε-
ων από τους αρχηγούς κρατών του
Νότου, σχολιάστηκε πολύ θετικά και
έδωσε «πόντους» στον
Νίκαρο. Όπως μου είπε συνεργάτης
του Νίκαρου «δεν γνωρίζω ποιος
απορριπτικός ηγέτης θα μπορούσε
να τα πετύχει αυτά» και υπέδειξε ότι
ο healthy ετοιμάζεται για νέες πιο
σημαντικές επιτυχίες στην έδρα των
Ηνωμένων Εθνών, αξιοποιώντας τις
καλές του διεθνείς σχέσεις. «Εκεί
που θα έχει πρόβλημα μάλλον θα εί-
ναι στο εσωτερικό, ιδιαίτερα μετά τη
διαρροή των email του Πολυβίου
στο οποίο κάποια κόμματα και κά-
ποιοι πολιτικοί κάνουν ήδη διατριβή
και ετοιμάζονται να την... ανακοινώ-
σουν». Όπως μου είπε από όσα
διέρρευσαν στο email του Πόλυ, η
φράση κλειδί για τους απορριπτι-
κούς του Ενδιάμεσου είναι η προει-
δοποίησή του πως «όταν καταλή-
ξουμε σε λύση, δεν θα υπάρχει πλέ-
ον επιστροφή».
Το θέμα με την αλλαγή ώρας και το
γεγονός ότι στα Κατεχόμενα θα υιο-
θετηθεί η επιθυμία του Σουλτάνου
Ερντογάν, τρολαρίστηκε (και θα συ-
νεχίσει για καιρό) αρκούντως στα
κοινωνικά δίκτυα. Πολιτικός της αρι-
στεράς έγραψε, αλλά το απέσυρε
σύντομα, ότι «τώρα είναι η ώρα του
Ακιντζί»... «Προφανώς δεν ήρθε
ακόμα η ώρα» σχολίασε πολιτικός
συντάκτης που έτυχε να δει τη βρα-
χύβια ανάρτηση.
Μεγάλη είναι η κόντρα που ξέσπασε
μεταξύ του ΑΚΕΛ και του πρύτανη
του Πανεπιστημίου Κύπρου Κων-
στανίνου Χριστοφίδη. Η αναφορά
του πρύτανη σε αγκυλώσεις της

«εγχώριας αριστεράς» ξεσήκωσε το
κόμμα και ελάχιστους πανεπιστη-
μιακούς... Όπως πληροφορούμαι
κομματικό στέλεχος διατύπωσε την
αντίθεσή του για επίσημη ανακοίνω-
ση κατά του πρύτανη με τη θέση ότι
«αυτό θα ανοίξει ένα νέο, ανώφελο
μέτωπο». Υποστήριξε μάλιστα ότι
«πανεπιστημιακοί που πρόσκεινται
στο ΑΚΕΛ συμφωνούν με τις θέσεις
του πρύτανη και όλων των άλλων και
μια ανακοίνωση από το κόμμα θα
δημιουργήσει διχασμό αντί κέρ-
δος». Η κυρία Γιανούλλα που ακούει
όλα όσα λέγονται στους διαδρόμους
της Εζεκία Παπαϊωάννου (και ακόμη
περισσότερα) υποστηρίζει πως η κί-
νηση κατά του πρύτανη «οργανώθη-
κε και γιγαντώθηκε» έξω από το
γραφείο του κυρίου Άντρου...
Σε πολιτικά πηγαδάκια την τελευ-
ταία εβδομάδα συζητήθηκε έντονα
η συνέντευξη του Νίκαρου στον
«Πολίτη» και ο τίτλος που η εφημε-

ρίδα επέλεξε να βάλει «Κυβερνά ο
Πρόεδρος και όχι ο ελεγκτής». 
Η άποψη ότι ο «Πολίτης» έχει λό-
γους «να πολεμάει τον Οδυσσέα Μι-
χαηλίδη» ακούγεται όλο και πιο πο-
λύ και φαίνεται να σχετίζεται με
πληροφορίες που διαρρέουν για
θέματα που χειρίζεται.
Βουλευτής έλεγε προχθές στη Βου-
λή ότι ο Οδυσσέας-Τσακ Νόρις δεν
αφήνει στα συρτάρια κάποια θέμα-
τα που η Διοικήτρια-Χρυστάλλα τα
«ξεχνούσε» και «αυτό κάποιους
τους ενοχλεί πολύ. Ιδιαίτερα όσο
πλησιάζει η ώρα κάποιων αποκαλύ-
ψεων»... Πάντως, ο ίδιος ο Οδυσσέ-
ας-Τασκ Νόρις διαλαλεί παντού ότι
οι σχέσεις του με τον Νίκαρο είναι
καλύτερες από ποτέ, μιλούν συχνά
στο τηλέφωνο και ανταλλάσσουν
απόψεις για διάφορα θέματα...
Ωστόσο, ο προαναφερόμενος βου-
λευτής διερωτήθηκε προχθές φω-
ναχτά κατά πόσον ο Κωστάκης «θα

δώσει επιτέλους τη γνωμάτευσή
του για διευκρίνηση των καθηκόν-
των, απαντώντας στις επιστολές δύο
υπουργών που παραπονέθηκαν»...
Το άκουσα από πολιτικό του λεγόμε-
νου απορριπτικού χώρου, μου άρε-
σε και σας το μεταφέρω. Πρόκειται
για τον σχολιασμό που έκανε για την
πτώση μετεωρίτη (σύμφωνα με
τους ειδικούς) που συντάραξε την
Κύπρο ξημερώματα της Παρα-
σκευής. «Άμα πριν ολοκληρωθεί ο
εντατικός γύρος των συνομιλιών
έχουμε πτώση μετεωριτών τι να πε-
ριμένουμε για τη συνέχεια; Μήπως
στις συναστρίες του αστρολόγου
Έιντα υπάρχουν χειρότερες προβλέ-
ψεις, τουλάχιστον να προετοιμα-
στούμε έγκαιρα;».
ΚΟΥΪΖ: Σε ποιο κόμμα οι σχέσεις με-
ταξύ δύο υψηλόβαθμων στελεχών
έχουν φθάσει στο απροχώρητο, σε
βαθμό που να ακούγονται και απει-
λές του τύπου «ή εκείνος ή εγώ»;
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Ξεχωρίζοντας την ήρα από το στάρι
στις εξελίξεις των τελευταίων ημε-
ρών, η μεγαλύτερη εικόνα, πέραν
των διαρροών και των αντεγκλή-
σεων που αυτές προκάλεσαν, προ-
τάσσει σύμφωνα και με πολιτικές
πηγές πως η ενδεχόμενη λύση στο
Κυπριακό εξαρτάται εν πολλοίς
από δύο ζητήματα-βαρόμετρο: Πρώ-
τον, η επιστροφή της Μόρφου και
δεύτερον, όσα από την πρώτη μέρα
χωρίς εγγυήσεις θα επιστραφούν
μεν αλλά και θα μπουν σε λειτουρ-
γία. «Είναι δεδομένο πως θα κρι-
θούν πολλά στην τελική έκβαση
των συνομιλιών τα δύο ζητήματα,
της Μόρφου και των εγγυήσεων»,
τόνισε στην «Κ» αρμόδια πηγή.
Προς επίρρωση αυτού υπενθυμί-
ζονται σχετικές δηλώσεις διά στό-
ματος και του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας Νίκου Αναστασιάδη αλ-
λά και στελεχών, τόσο της κυβέρ-
νησης όσο και του κυβερνώντος
κόμματος. Σε όλους τους τόνους
αμφότεροι προτάσσουν τη Μόρφου
ίσως ως το βασικότερο εκ των στοι-
χείων εκείνων που θα κάνουν θελ-
κτικό ένα σχέδιο λύσης και που,
με πολιτικούς όρους, θα δώσουν
και το έναυσμα ώστε να υποστη-
ριχθεί από το κυβερνητικό στρα-
τόπεδο θέση υπέρ της λύσης. «Δεν
είναι τυχαίο, υπό αυτό το πρίσμα,
πως ακόμη και ο αρχηγός του κυ-
βερνώντος κόμματος έχει δηλώσει
κατ’ επανάληψη πως χωρίς Μόρφου
και με εγγυήσεις δεν μπορεί να πει
ο ίδιος ναι σε μια λύση» τονίστηκε
στην «Κ». Το γεγονός αυτό σαφώς
και είναι γνωστό στην πλευρά Ακιν-
τζί, με τις πληροφορίες της «Κ» να
επιμένουν πως ο ίδιος και η δια-
πραγματευτική ομάδα του κρατάνε
πίσω το χαρτί της Μόρφου για να
το χρησιμοποιήσουν την κατάλ-

ληλη στιγμή. «Ο Ακιντζί, και για
το δικό του ακροατήριο λέει συγ-
κεκριμένα πράγματα, όπως είναι
η πολυμερής τον Οκτώβριο και τα
συναφή αλλά και η άρνηση για
Μόρφου και η επιμονή στις εγγυή-
σεις». Η Μόρφου, όμως είναι –όπως
πρόσθεσε η ίδια πηγή– το βαρό-
μετρο για να υπάρξει πρόοδος στο
εδαφικό. «Από τη στιγμή που έγινε
δεκτό να είναι ομοσπονδιακές πε-
ριοχές τα τέσσερα χωριά της Καρ-
πασίας, το θέμα της Μόρφου είναι
εκ των ουκ άνευ», τονίστηκε χα-
ρακτηριστικά. 

Ώθηση για λύση 
Από πολιτικές πηγές με τις οποί-

ες επικοινώνησε η «Κ» προκύπτει
πως ενδεχόμενη επιστροφή της
Μόρφου, και λύση χωρίς εγγυήσεις,
μαζί με όσα θα έχει να επιδείξει η
ε/κ διαπραγματευτική ομάδα και
που θα μπουν σε εφαρμογή από
την πρώτη μέρα της λύσης θ’ απο-
τελέσουν και για τον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας ισχυρό άξονα ώθησης
για «ναι» ως προς το δημοψήφισμα.
Υπενθυμίζεται πως ανάμεσα σε
όσα έχει ζητήσει η ε/κ πλευρά για
να λάβουν χώρα από την πρώτη

μέρα της λύσης, είναι η επιστροφή
της περίκλειστης περιοχής της Αμ-
μοχώστου και της ουδέτερης ζώνης
καθώς και η άμεση αποχώρηση
τουρκικών στρατευμάτων. Σε αυτά
συντείνουν και οι πληροφορίες της
«Κ» πως ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας δεν είναι διατεθειμένος να
«αυτοκτονήσει» πολιτικά, υπονο-
ώντας πως δεν θα φέρει προς δη-
μοψήφισμα λύση που να μην προ-
νοεί τα άνωθεν, μεταστρέφοντας
και την όποια ενδεχομένως πίεση
δεχτεί από τον διεθνή παράγοντα
σε διαπραγματευτικό χαρτί. «Αν-
τιλαμβάνεται όμως και ο ίδιος πλή-
ρως τη βαρύνουσα σημασία της
επιστροφής της Μόρφου στο πλαί-
σιο της σκληρής διαπραγμάτευσης
για το εδαφικό. Αυτό τι σημαίνει:
Πρώτον, δεν πρόκειται διακινδυ-

νεύσει να αναγκαστεί να παραιτη-
θεί, αν δεν περάσει το δημοψήφι-
σμα, και δεύτερον θα πάει στον
κόσμο μόνο με μια λύση που θα
βελτιώνει το Ανάν σε όλες τις πτυ-
χές, που ήδη το πέτυχε, και με κάτι
παραπάνω από τον χάρτη Ανάν»,
όπως τόνισε στην «Κ» αρμόδια πη-
γή. Βέβαια, όπως προκύπτει, δεν
εκλείπουν και τα ερωτήματα σε
περίπτωση που, οδηγηθεί μέσω
της διαπραγμάτευσης η Μόρφου
να είναι μέρος ομοσπονδιακών πε-
ριοχών και όχι υπό πλήρη ε/κ δι-
οίκηση. Ποια θα είναι η αντίδραση
της ε/κ πλευράς σε ένα τέτοιο σε-
νάριο, κλήθηκε από την «Κ» να
απαντήσει αρμόδια πηγή, τονίζον-
τας πως «η απάντηση είναι ότι η
ε/κ πλευρά θεωρεί ότι θα αδυνατίσει
τη θετική ψήφο σε δημοψήφισμα

αν η Μόρφου ενταχθεί υπό αυτό
το πλαίσιο. 

Η διεθνής δύναμη
Έτερος καθοριστικός πόλος στις

εξελίξεις που αφορούν τον πυρήνα
του Κυπριακού και όχι το παιχνίδι
των εντυπώσεων, είναι το ζήτημα
της ασφάλειας. Από την ε/κ πλευρά
έχει ξεκαθαριστεί σε όλους τους
τόνους πως λύση με παραμονή
στρατευμάτων δεν πρόκειται να
υπάρξει. Τούτου λεχθέντος, η προ-
σοχή και του διεθνούς παράγοντα
στρέφεται σε προτάσεις και σενάρια
που δύναται να ικανοποιήσουν αμ-
φότερες τις πλευρές. Μία εκ των
προτάσεων αυτών, σύμφωνα με
ενημέρωση της «Κ» έχει και υπε-
ρατλαντική χροιά και προκρίνει
την παρουσία μιας διεθνούς δύνα-

μης στην Κύπρο. Σύμφωνα με αρ-
μόδια πηγή «είναι πρόταση που
συζητείται και από τη δική μας
πλευρά αλλά και από την πλευρά
Ακιντζί, εφόσον αντιλαμβάνεται
ότι πουθενά και κανένας στο διε-
θνές πεδίο δεν θα υποστηρίξει εγ-
γυήσεις από τρίτες χώρες σε μια
χώρα-μέλος της Ε.Ε.». Την ίδια ώρα
στο προσκήνιο των συνομιλιών –
και όχι μόνο– η πλευρά Ακιντζί δεν
εγκαταλείπει, και με την «αόρατη»
χείρα της Τουρκίας, το σενάριο για
παραμονή ενός μικρού τουρκικού
–εντός της ειρηνευτικής δύναμης–
αποσπάσματος στην Κύπρο. Ωστό-
σο, όπως ειπώθηκε άνωθεν δεν
μπορεί να γίνει δεκτό ούτε καν αυ-
τό, ενώ όπως σχολίασε αρμόδια
πηγή «δεν γίνεται να βάλει μπλε
μπερέ ο Τούρκος στρατιώτης και
να είμαστε εντάξει με αυτό». Το
αυτό ισχύει και με τις εγγυήσεις,
που για την ε/κ πλευρά παραμένουν
κόκκινο πανί, εξού και προωθείται,
όπως έχει ήδη δημοσιεύσει η «Κ»,
μια διεθνής συνθήκη συμμαχίας
ή ενός Συμφώνου Φιλίας και Συ-
νεργασίας. Αυτό, θα λειτουργεί σαν
επιπρόσθετη δικλίδα ασφαλείας,
και προνοεί ότι αν ένας εκ των
τριών θα αντιμετωπίζει πρόβλημα
οι άλλοι δύο θα συμπαρίστανται
και θα βοηθούν. Το Σύμφωνο Φιλίας
και Συνεργασίας θα καταργήσει
την υφιστάμενη Συνθήκη Συμμα-
χίας και θα αφορά, μετά τη λύση,
την περίπτωση επίθεσης από τρίτες
χώρες. 

«Στο πλαίσιο αυτό θα υπάρξει
κι ένας μηχανισμός, που σε περί-
πτωση που στην Κύπρο συμβεί οτι-
δήποτε, θα ενεργοποιείται προς
αντιμετώπιση της κατάστασης. Η
ε/κ πλευρά θα ζητήσει όπως αυτό
το Σύμφωνο ή Συνθήκη ενταχθεί
κάτω από το Κεφάλαιο 7 των Η.Ε.»
τόνισε αρμόδια πηγή. 

Λύση με Μόρφου και χωρίς εγγυήσεις 
Δύο θέματα με τη δική τους βαρύτητα που θα κρίνουν καθοριστικά τις εξελίξεις στο Κυπριακό και θα κάνουν θελκτικό ένα σχέδιο

<<<<<<<

Η Μόρφου, όμως, είναι
σύμφωνα με πηγές, το βα-
ρόμετρο για να υπάρξει
πρόοδος στο εδαφικό.
«Από την στιγμή που έγινε
δεκτό να είναι ομοσπον-
διακές περιοχές τα τέσσε-
ρα χωριά της Καρπασίας,
το θέμα της Μόρφου είναι
εκ των ουκ άνευ». 

Στο προσκήνιο των συνομιλιών –και όχι μόνο– η πλευρά Ακιντζί δεν εγκαταλείπει, και με την «αόρατη» χείρα της Τουρ-
κίας, το σενάριο για παραμονή ενός μικρού τουρκικού -εντός της ειρηνευτικής δύναμης, αποσπάσματος στην Κύπρο. 
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ΝEΑ ΥOΡΚΗ
Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Καθώς η παρούσα εντατική φάση
των διαπραγματεύσεων ολοκληρώ-
νεται την Τετάρτη και οι δύο ηγέτες,
μαζί με τον ειδικό σύμβουλο του
γενικού γραμματέα για το Κυπριακό,
Έσπεν Μπαρθ Αϊντε ετοιμάζονται
για την τριμερή συνάντηση της
Νέας Υόρκης στις 26 Σεπτεμβρίου,
όπου θα αποφασιστεί ποια θα είναι
η επόμενη κίνηση, όλα δείχνουν
ότι οι σκέψεις εστιάζονται σε κά-
ποιου είδους πολυμερούς συνάν-
τησης, μέσα στον Οκτώβριο, που
θα δώσει την ευκαιρία σε ένα ευ-
ρύτερο πάρε-δώσε στα κρίσιμα θέ-
ματα που ο σημερινός τρόπος της
διαδικασίας δεν δείχνει να μπορεί
να οδηγήσει σε συγκλίσεις. Αμερι-
κανός αναλυτής απηχώντας απόψεις
που εκφράζονται από την αμερικα-
νική κυβέρνηση, αξιολογώντας τη
σημερινή εντατική φάση, υποστή-
ριξε ότι όπως φαίνεται, η σκέψη
είναι να σημειωθούν αρκετές συγ-
κλίσεις μέχρι τις 14 Σεπτεμβρίου,
πριν από τη σύγκληση της Γ.Σ. του
ΟΗΕ, επί των θεμάτων του περιου-
σιακού, του εδαφικού και των εγ-
γυήσεων και στη Νέα Υόρκη αμφό-
τερες οι πλευρές να ζητήσουν από
τονγενικό γραμματέα να συγκαλέσει
μία διεθνή διάσκεψη, στην οποία
θα συμμετάσχουν και οι εγγυήτριες
δυνάμεις, για να συζητηθούν τα θέ-
ματα των εγγυήσεων.

Η αμερικανική κυβέρνηση, προ-

εξάρχοντος του αντιπροέδρου Τζο
Μπάιντεν, ευνοεί αυτή την προ-
οπτική, καθώς οι εγγυήσεις αποτε-
λούν ζήτημα στο οποίο οι ΗΠΑ ως
επικεφαλής της ΝΑΤΟϊκής συμμα-
χίας μπορούν να έχουν επιρροή επί
της Αγκυρας. Όπως μάλιστα ο ίδιος
ο Τζο Μπάιντεν ξεκαθάρισε στον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας ότι η
δική του προσωπική εμπλοκή έχει
ημερομηνία λήξης στα μέσα Οκτω-

βρίου (έπειτα η προεκλογική εκ-
στρατεία μπαίνει στην τελική ευθεία
και μετά τις προεδρικές εκλογές η
επιρροή του εκμηδενίζεται), το δί-
λημμα για τον Νίκο Αναστασιάδη
ήταν μεγάλο. Ωστόσο, με δεδομένο
ότι για την ώρα δεν υπάρχουν κλει-
στά κεφάλαια, οι διαφορές σε κάποια
ζητήματα είναι κομβικές και θα κα-

ταστούν καθοριστικές στα δημο-
ψηφίσματα και την ίδια στιγμή
υπάρχουν πικρές εμπειρίες από το
Μπούργκενστοκ (όσο κι αν ο Τάσσος
Παπαδόπουλος δεν διαπραγματεύ-
θηκε σωστά), ο μεγάλος προβλημα-
τισμός είναι μήπως προσερχόμενοι
σε πολυμερή διάσκεψη, ουσιαστικά
τερματίζουμε την «ελεύθερη δια-
πραγμάτευση» και την «κυπριακή
ιδιοκτησία των συνομιλιών», ενι-
σχύοντας μορφές επιδιαιτησίας
(άτυπης ή κανονικής) και τη «μέση
οδό» στην επίλυση των διαφορών.
Δεν αποκλείεται όμως, η πολυμερής
να γίνει αποκλειστικά για το ζήτημα
της ασφάλειας και των εγγυήσεων
και αμέσως μετά να συνεχιστούν
οι εντατικές συνομιλίες και το πά-
ρε-δώσε των ηγετών.

H επιρροή Αμερικανών
Από τις αρκετές επαφές του

Μπάιντεν με όλους τους εμπλεκό-
μενους – συμπεριλαμβανόμενης
και της Τουρκίας– ελάχιστα απτά
στοιχεία βγήκαν στη δημοσιότητα
που να επιβεβαιώνουν ότι η Ουά-
σιγκτον έχει πάρει απτές αποδείξεις
από την Αγκυρα για αλλαγή των
γνωστών της θέσεων. Αξιωματούχοι
του Λευκού Οίκου, που έχουν ενη-
μερώσει παράγοντες της Ομογέ-
νειας, περιορίζονται να μιλήσουν
για θετική ανταπόκριση του Ερν-
τογάν, για έκφραση βούλησης να
επιλυθεί το Κυπριακό και για συ-
νεχή υπόμνηση από μέρους των
ΗΠΑ προς την Τουρκία των οφελών
που θα έχει αν επιλυθεί το πρό-

βλημα. Μάλιστα, και ο ειδικός απε-
σταλμένος του Στέιτ Ντιπάρτμεντ
για ενεργειακά θέματα, Έιμος Χόκ-
σταϊν, που είχε συνοδέψει τον αν-
τιπρόεδρο Μπάιντεν στην Αγκυρα,
όταν ρωτήθηκε την περασμένη
εβδομάδα στο Κογκρέσο, είπε πως
δεν προέκυψε κάτι συγκεκριμένο.
Αμερικανός αναλυτής ανέφερε σχε-
τικά ότι οι πρόσφατες εξελίξεις
στην Τουρκία, η ανάγκη συνέχισης
της αντιμετώπισης της απειλής

από το Ισλαμικό Κράτος στη Μέση
Ανατολή και οι αυξανόμενες προ-
οπτικές για την ανάπτυξη των ενερ-
γειακών πόρων στην ανατολική
Μεσόγειο, έχουν κάνει επιτακτι-
κότερη την επίτευξη λύσης στο
Κυπριακό. Μάλιστα, προσθέτοντας
στην εξίσωση τις επισκέψεις Αμε-
ρικανών επισήμων στο νησί και
τις τηλεφωνικές συνομιλίες Μπάιν-
τεν με τους ηγέτες, εκτιμά ότι υπάρ-
χει θετικό μομέντουμ και ανανε-

ωμένο αμερικανικό ενδιαφέρον
για να μπουν οι διαπραγματεύσεις
σε τροχιά ολοκλήρωσης, ώστε να
κλείσει η συμφωνία μέχρι το τέλος
του έτους και να γίνουν τα δημο-
ψηφίσματα την άνοιξη του 2017.
Οι επαφές που θα έχουν στη Νέα
Υόρκη ο αντιπρόεδρος Μπάιντεν
κι ο υπουργός Εξωτερικών Τζον
Κέρι, τόσο με τους Τούρκους, όσο
και με τον Πρόεδρο Αναστασιάδη
και τον Τουρκοκύπριο ηγέτη, ίσως
διαφωτίσουν περισσότερο για την
ύπαρξη ή όχι ισχυρών δεσμεύσεων
της Αγκυρας για λύση και ταυτό-
χρονα θα δείξουν αν υπάρχουν ή
όχι προοπτικές για διεξαγωγή πο-
λυμερούς διάσκεψης με πιθανότη-
τες επιτυχίας.

Είναι πάντως προφανές από τις
αναλύσεις δεξαμενών σκέψης της
Ουάσιγκτον και αναλυτών του Κογ-
κρέσου πως δεν υπάρχει ξεκάθαρη
εικόνα για τις αμερικανοτουρκικές
σχέσεις και τον βαθμό επιρροής
των ΗΠΑ στην Τουρκία.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Περίπου τέσσερα χρόνια μετά τη μεγάλη
απεργία πείνας, που έφερε στα πρόθυρα
του θανάτου εκατοντάδες Κούρδους ακτι-
βιστές, πολιτικούς και φυλακισμένους και
η οποία αποτέλεσε αφορμή για έναρξη του
διαλόγου μεταξύ τουρκικού κράτους και του
κουρδικού κινήματος, οι Κούρδοι στο Ντι-
γιαρμπακίρ αρχίζουν νέα, μεγάλη απεργία
πείνας. Κι αυτό εξαιτίας της απομόνωσης
του Αμπντουλάχ Οτζαλάν. Αξίωση των απερ-
γών πείνας είναι η άρση της απομόνωσης
του Οτζαλάν και η επιστροφή στο τραπέζι
των συνομιλιών. Η τουρκική κυβέρνηση
αδιαφορεί για την αξίωση των Κούρδων και

στέλνει το μήνυμα ότι είναι προετοιμασμένη
για όλα τα ενδεχόμενα. 

Η νέα, μεγάλη απεργία πείνας των Κούρ-
δων, στην οποία συμμετέχουν αρχικά 50
ακτιβιστές και πολιτικοί, έρχεται σε μια πε-
ρίοδο κατά την οποία έχουν ενταθεί οι συγ-
κρούσεις στο βόρειο τμήμα της Συρίας και
στη νοτιοανατολική Τουρκία. Στη Συρία, ο
τουρκικός στρατός και οι φιλοκυβερνητικές
δυνάμεις που ανταλλάσσουν πυρά με το
κουρδικό κίνημα, δίνουν μάχη με τον χρόνο
για να ελέγξουν όσο το δυνατόν μεγαλύτερη
ζώνη, η οποία θα διαμελίσει την αναδυόμενη

«Ομοσπονδία της Βόρειας Συρίας». Στο εσω-
τερικό της Τουρκίας, οι συγκρούσεις επι-
κεντρώνονται στον άξονα Μάρντιν-Χακκάρι,
με τον τουρκικό στρατό να επιχειρεί να
θέσει υπό τον έλεγχο του το «τρίγωνο» Ιράν-
Τουρκίας-Ιράκ. Τις τελευταίες εβδομάδες,
οι συγκρούσεις αφήνουν πίσω τους εκατον-
τάδες νεκρούς και τραυματίες.

Η αντεπίθεση της Άγκυρας
Στην Άγκυρα, η τουρκική κυβέρνηση

καλλιεργεί αντικουρδικό κλίμα. Ο εκπρό-
σωπος Τύπου της κυβέρνησης ανακοίνωσε
ότι τις τελευταίες ημέρες, οι τουρκικές αρχές
έχουν καταφέρει να αποτρέψουν 19 βομβι-
στικές επιθέσεις σε μεγάλα αστικά κέντρα.
Την ίδια ώρα, οι αρχές διεξάγουν έρευνες
για εντοπισμό 61 οχημάτων, τα οποία σύμ-
φωνα με πληροφορίες μεταφέρουν εκρηκτικά.
Οι έρευνες επεκτείνονται σε ολόκληρη την
τουρκική επικράτεια, ενώ οι μυστικές υπη-
ρεσίες και η διεύθυνση της τουρκικής αστυ-
νομίας υποστηρίζουν ότι με αφορμή τη νέα
απεργία πείνας, την απομόνωση του Οτζαλάν
και την κορύφωση της έντασης σε Τουρκία
και Συρία, οι Κούρδοι ενδέχεται να ξεση-
κωθούν σε διάφορες τουρκικές πόλεις ταυ-
τοχρόνως. Στο πλαίσιο αυτό η τουρκική
αστυνομία έθεσε σε κατάσταση συναγερμού
τις μονάδες της στο Ντιγιαρμπακίρ και άλλες
κουρδικές πόλεις.

Σε πολιτικό επίπεδο, ο Πρωθυπουργός
και οι συνεργάτες του εξαπολύουν νέα με-
τωπική επίθεση κατά του κουρδικού κινή-
ματος. Στις τελευταίες δημόσιες εμφανίσεις
του, ο πρωθυπουργός Μπιν Αλί Γιλντιρίμ
αποκλείει το ενδεχόμενο της επιστροφής
στο τραπέζι των συνομιλιών. Τονίζει ότι «ο

πόλεμος θα συνεχιστεί μέχρι την εξουδετέ-
ρωση όλων των εστιών της τρομοκρατίας».
Κύκλοι της Πρωθυπουργίας επισημάνουν
ότι η Τουρκία βρίσκεται αντιμέτωπη με την
τρομοκρατία και όχι με το κουρδικό ζήτημα».
Κατά την άποψή τους, το κουρδικό κίνημα
επιχειρεί να καταστρέψει τους δεσμούς των
Κούρδων με το τουρκικό κράτος. Οι αντάρτες
τρομοκρατούν τους Κούρδους της Τουρκίας
και δημιουργούν διάφορα προβλήματα, ενώ
διατηρούν δεσμούς με την «οργάνωση Γκιου-
λέν» και τις ξένες μυστικές υπηρεσίες. Η
Τουρκία δεν έχει άλλη επιλογή παρά να ανα-
χαιτίσει αυτή την απειλή.

Δεκάδες στα δικαστήρια
Στο πεδίο της δικαιοσύνης, η αντεπίθεση

της κυβέρνησης συνεχίζεται με νέες πρω-
τοβουλίες των δικαστών και των εισαγγελέων.
Δεκάδες βουλευτές του Δημοκρατικού Κόμ-
ματος των Λαών, το οποίο έχει την τρίτη
μεγαλύτερη κοινοβουλευτική ομάδα στη
Μεγάλη Εθνοσυνέλευση της Τουρκίας, βρί-
σκονται πλέον αντιμέτωποι με την απειλή
της άμεσης φυλάκισης. Τις προηγούμενες

ημέρες, οι δικαστές έδωσαν στην αστυνομία
την εντολή να μεταφέρει στα δικαστήρια
ομάδα βουλευτών. Η ίδια απειλή στρέφεται
και κατά της συμπροεδρίας του κόμματος.
Το νέο αστέρι της τουρκικής πολιτικής ζωής,
ο Σελαχατίν Ντεμιρτάς, ο οποίος εξασφάλισε
την υποστήριξη εκατομμυρίων πολιτών, σή-
μερα βρίσκεται στο στόχαστρο της κυβέρ-
νησης και μόλις ένα βήμα πριν από τη φυ-
λάκιση.

Τέλος, στο κουρδικό ζήτημα, η κυβέρνηση
δρομολογεί εξελίξεις και στο κοινωνικοοι-
κονομικό πεδίο. Το προηγούμενο σαββατο-
κύριακο, ο πρωθυπουργός Γιλντιρίμ ανα-
κοίνωσε μεγάλα σχέδια και έργα, τα οποία
έχουν ως σημείο εκκίνησης την οικονομική
ανάπτυξη των κουρδικών επαρχιών. Ανα-
κοινώνοντας το νέο πακέτο οικονομικής
στήριξης για την περιοχή, ο κ. Γιλντιρίμ
άφησε να εννοηθεί ότι η κυβέρνησή του
μεταφέρει οικονομικά κονδύλια από το
δυτικό κομμάτι της χώρας για να ενισχύσει
οικονομικά το ανατολικό κομμάτι της Τουρ-
κίας.

Σύγκληση διεθνούς
διάσκεψης θα ήθελε
και η Ουάσιγκτον 
Ο ρόλος του Τζο Μπάιντεν, οι αμερικανικές
εκλογές και η επιρροή με ημερομηνία λήξεως 

<<<<<<<

Οι επαφές που θα έχουν
στη Νέα Υόρκη ο αντι-
πρόεδρος Μπάιντεν κι ο
υπουργός Εξωτερικών
Τζον Κέρι, τόσο με τους
Τούρκους όσο και με τον
Πρόεδρο Αναστασιάδη
και τον Τουρκοκύπριο
ηγέτη, ίσως διαφωτίσουν
περισσότερο για την
ύπαρξη ή όχι ισχυρών
δεσμεύσεων της Αγκυρας. 

<<<<<<<

Νέα μεγάλη απεργία των Κούρ-
δων με αξίωση την άρση της
απομόνωσης του Οτζαλάν και
επιστροφή στον διάλογο.

Η μεγάλη εικόνα 
Αν αναλογιστούμε ότι το 2003 η κυβέρνηση Μπους πούλησε στους
Τούρκους το Κυπριακό (μέσω του ετεροβαρούς σχεδίου Ανάν) ως αν-
τάλλαγμα για το Ιράκ, η μοναδική περίπτωση να επιτύχει αυτή τη φο-
ρά η αμερικανική προσπάθεια στο Κυπριακό είναι αν για την ανοχή
που επιδεικνύει η Ουάσιγκτον στους διωγμούς πολιτικών αντιπάλων
του Ερντογάν και η ρύθμιση για απώθηση των Κούρδων της Συρίας
ανατολικά του Ευφράτη, συμπεριλαμβάνει και το Κυπριακό στα ανταλ-
λάγματα. Ωστόσο ουδεμία απόδειξη –ή ακόμη κι ένδειξη– δεν υπάρχει
επ’ αυτού.

Η αμερικανική κυβέρνηση, προεξάρχοντος του αντιπροέδρου Τζο Μπάιντεν, ευνοεί αυτή την προοπτική, καθώς οι εγ-
γυήσεις αποτελούν ζήτημα στο οποίο οι ΗΠΑ ως επικεφαλής της ΝΑΤΟϊκής συμμαχίας μπορούν να έχουν επιρροή επί
της Αγκυρας.

Η Αγκυρα εντείνει
τη δράση της
κατά των Κούρδων
Καλλιεργεί αντικουρδικό κλίμα στο εσωτερικό
και συνεχίζει τις επιθέσεις σε συριακό έδαφος

Συνεχίζουν
τις βολές κατά
των Αμερικανών
Η σκληρή ρητορική της
Τουρκίας στο κουρδικό ζή-
τημα δεν στρέφονται απο-
κλειστικά κατά των Κούρ-
δων. Η όλη υπόθεση, οι νέ-
ες εξελίξεις στην Τουρκία,
στη Συρία και στο Ιράκ φέ-
ρουν και μια άλλη σημαντι-
κή πτυχή, αυτή των ΗΠΑ. Ως
γνωστόν μετά την αποτυχη-
μένη απόπειρα στρατιωτι-
κού πραξικοπήματος, Τουρ-
κία και ΗΠΑ έχουν έρθει σε
ανοιχτή αντιπαράθεση σε
σειρά σημαντικών ζητημά-
των. Η Άγκυρα υποψιάζεται
ότι παράγοντες της Ουάσιγ-
κτον κρύβονται πίσω από το
πραξικόπημα και ότι επιχει-
ρούν να πλήξουν τα τουρκι-
κά συμφέροντα σε διάφορα
πεδία. Πληροφορίες της
«Κ» αναφέρουν ότι η τουρ-
κική καχυποψία έχει πλέον
επεκταθεί και στο κουρδικό
ζήτημα. Η τουρκική πλευρά
υποψιάζεται ότι στην Συρία,
στο Ιράκ και σε γενικά σε
ολόκληρη τη Μεσοποταμία,
οι ΗΠΑ εκτιμούν ότι η συ-
νεργασία με τους Κούρδους
εξυπηρετεί τα αμερικανικά
συμφέροντα. Παρά το γεγο-
νός ότι οι ΗΠΑ δεν επιθυ-
μούν να διαταράξουν τις φι-
λικές τους σχέσεις με την
Τουρκία, στο κουρδικό ζή-
τημα ακολουθούν μια στρα-
τηγική ισορροπιών, γεγονός
που εξοργίζει την τουρκική
πλευρά. Ανεβάζοντας λοι-
πόν, τους τόνους στο Κουρ-
δικό Ζήτημα και στέλνοντας
μηνύματα αδιαλλαξίας προς
πάσα κατεύθυνση, η Άγκυ-
ρα υπενθυμίζει στην Ουά-
σιγκτον ότι δεν έχει την πο-
λυτέλεια να χάσει τη φιλία
και τη συνεργασία στην πε-
ριοχή. 

Οι τουρκικές δυνάμεις στο βόρειο τμήμα της Συρίας δίνουν μάχη με τον χρόνο για να ελέγξουν
όσο το δυνατόν μεγαλύτερη ζώνη.
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Σε βαθιά νερά και σε συνδυασμό
με τις εξελίξεις στο κυπριακό, μπαί-
νουν και αυτές στο φυσικό αέριο
(Φ.Α.), τόσο με τις κινήσεις της
Λευκωσίας όσο και με τις επιδιώξεις
Τουρκίας και Ισραήλ για αγωγό
από το «Λεβιάθαν». Όπως προκύ-
πτει από τις πληροφορίες της «Κ»,
η Κυπριακή Δημοκρατία δεν θα εί-
ναι σε θέση να παρέμβει σε περί-
πτωση που Τουρκία και Ισραήλ
αποφασίσουν από κοινού ο αγωγός
να περάσει από διεθνή ύδατα.
Ωστόσο δυο είναι τα δεδομένα στα
οποία ποντάρει η Λευκωσία.

Πρώτον, ότι οι εταιρείες για να
ξεκινήσουν την ανάπτυξη ενός έρ-
γου που να αφορά το φυσικό αέριο,
το πράττουν ως επακόλουθο δια-
κρατικών συμφωνιών και δεύτερον,
είναι η Κυπριακή Δημοκρατία που
θα πρέπει να πει σε Ισραήλ και
Τουρκία από πού θα περάσει ο αγω-
γός, εφόσον αμφότερες οι χώρες
θεωρούν τη διέλευση του αγωγού
από διεθνή ύδατα ως απομακρυ-
σμένο σενάριο.

«Αν μια εταιρεία θέλει να πάρει
Φ.Α. από το Ισραήλ στην Τουρκία,
βάσει ρεαλιστικού σεναρίου και
μετά τα όσα έχουν προκύψει και
από την επίσκεψη τη δική μας στο
Ισραήλ, δεν θέλει έγκριση από την

Κύπρο αλλά θέλει να τους πει από
πού θα περάσει ο αγωγός. Πριν
από αυτό, θα πρέπει να υπάρξει
διακρατική συμφωνία μεταξύ Κύ-
πρου, Ισραήλ, Τουρκίας. Μπορούμε
να κάνουμε συμφωνία, θα μας ανα-
γνωρίσει η Τουρκία;», αναρωτήθηκε
στην «Κ» αρμόδια πηγή, κάνοντας
έτσι και τη γέφυρα η οποία συνε-
νώνει και το Κυπριακό.

Πρόσθεσε δε πως μελλοντικά
και όταν αποφασιστεί να γίνει ο
αγωγός μεταξύ Ισραήλ και Τουρκίας
(παρακάτω διαφαίνεται πως δεν
συμφέρει και από συγκεκριμένης
οικονομικής σκοπιάς), ότι θα περ-
νάει από την κυπριακή ΑΟΖ και
όχι από την υφαλοκρυπίδα. «Αν ο
αγωγός περάσει από διεθνή ύδατα,
τότε η Κύπρος δεν θα έχει αντίρ-
ρηση. Βάσει σχεδίου όμως και των
όσων έχουν γίνει γνωστά, ο αγωγός
περνάει από την Κύπρο».

Να σημειωθεί εδώ ότι όπως ήδη
έχει δημοσιεύσει η «Κ» βασισμένη
και σε σχετικούς χάρτες που έφεραν
στη δημοσιότητα think tanks όπως
το αμερικανικό Stratfor, δείχνει
τον αγωγό να περνάει από τα νησιά
Κλείδες που βρίσκονται στο ακρω-
τήριο Αποστόλου Ανδρέα. «Δεν
μπορεί να περάσει ο αγωγός από
τα κατεχόμενα, τόνισε αρμόδια
πηγή, ως προς το προαναφερθέν
σενάριο. Δεν θα θέλουν οι ίδιες οι

εταιρείες να έχουν τέτοια εμπλοκή
ή κόστος». 

Το διακρατικό πλαίσιο 
Το βαρύ χαρτί, όπως ήδη ανα-

φέρθηκε, της Λευκωσίας ως προς
τους σχεδιασμούς Ισραήλ-Τουρκίας,
εφόσον οι ισραηλινοί κατέστησαν
σαφές και στην Κύπρο ότι θέλουν
να έχουν όλα τα ενδεχόμενα ανοι-
χτά, είναι το διακρατικό πλαίσιο
συμφωνίας. «Η πρόσφατη συμφω-
νία της Κύπρου με την Αίγυπτο βά-
ζει το πλαίσιο των κρατών για συ-
νεργασία των εταιρειών. Αν δεν
υπάρχει αυτό το πλαίσιο, οι εται-
ρείες δεν μπορούν να συνεργα-
στούν», τόνισε στην «Κ» πηγή έχου-

σα γνώση των όσων διαμείβονται
στο ενεργειακό πεδίο. Μάλιστα,
όπως αναφέρθηκε αρμοδίως, αυτό
είναι εις γνώση και του αμερικα-
νικού παράγοντα, ο οποίος έχει πε-
ράσει ως μήνυμά του πως πρέπει
να κινηθούν Τουρκία και Ισραήλ

για να προχωρήσουν. Πληροφορίες
μάλιστα της «Κ» λένε πως και οι
ίδιοι οι Τούρκοι πλέον αντιλαμβά-
νονται πως χωρίς διακρατικό πλαί-
σιο συνεργασίας η κατάσταση πε-
ριπλέκεται. Μήνυμα που φτάνει
και στον κύκλο Ερντογάν και δη
στον γαμπρό του Μπεράτ Αλμπαϊ-
ράκ, ο οποίος είναι υπουργός Ενέρ-
γειας. Μάλιστα, η ίδια πηγή τόνισε
πως το διακρατικό πλαίσιο συνερ-
γασίας δεσπόζει σε όλα τα μεγάλα
ενεργειακά έργα, πριν αυτά λάβουν
χώρα. «Σας παραπέμπω στον αγωγό
Ρωσίας-Γερμανίας. Υπάρχει από
πριν διακρατική συμφωνία για πλαί-
σιο συνεργασίας εταιρειών» ειπώ-
θηκε σχετικά. 

Ο θαλάσσιος αγωγός 
Τη μεγάλη εικόνα, μαζί με τα

προαναφερόμενα, συμπληρώνει και
το κόστος που θα έχει ο αγωγός αυ-
τός. Οι πληροφορίες λένε, πως αυτό

θα είναι πολλαπλάσιο μέσω θαλάσ-
σης από το να περάσει μέσω του
εδάφους της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Για να συμβεί όμως το δεύτερο,
όπως είναι κατανοητό, μόνο σε πε-
ρίπτωση λύσης. Πιο συγκεκριμένα,
ο αγωγός Ισραήλ-Τουρκίας από τη
θάλασσα θα έχει κόστος περίπου
3,5 δισ. ευρώ, που είναι πιο οικο-
νομικός από το να περάσει μέσω
Κρήτης που εκεί το κόστος ξεπερνάει
τα 10 δισ., αλλά αν πάει από το έδα-
φος της Κύπρου είναι 1 δισ. ευρώ.
Για να γίνει όμως αυτό, θα πρέπει
να υπάρξει λύση του κυπριακού»
δήλωσε στην «Κ» πολιτική πηγή.
Επιπρόσθετα, ένας ακόμη λόγος
που συμφέρει οικονομικά την Τουρ-
κία, είναι το να περάσει ο αγωγός
από ευρωπαϊκό έδαφος. «Αν πάει
από ευρωπαϊκό έδαφος, έχει και
επιδοτήσεις. Ισραήλ και Τουρκία
δεν είναι στην Ε.Ε. άρα χάνουν και
από εκεί» τόνισε η ίδια πηγή. 

Μόνο με το «ναι»
της Κύπρου αγωγός
Τουρκίας - Ισραήλ
Θα είναι δυνατόν να υλοποιηθεί τέτοιο έργο αποκλειστικά με
διακρατικό πλαίσιο συμφωνίας, λένε στην «Κ» αρμόδιες πηγές 

Οπως δημοσίευσε η «Κ» βάσει σχετικών χαρτών που έφεραν στη δημοσιότητα think tanks, όπως το αμερικανικό Stratfor,
θέλουν τον αγωγό να περνάει από ανοιχτά του Αποστόλου Ανδρέα, στα νησιά Κλείδες.  

Η ενεργειακή διέξοδος του Ερντογάν 
Ανάμεσα στις αναλύσεις και στις εκτιμήσεις που αφορούν εν γένει τα
πεπραγμένα στην Τουρκία μετά την απόπειρα του πραξικοπήματος, δε-
σπόζουν και εκείνες που άπτονται των επαναπροσεγγίσεων και των
επόμενων βημάτων του Ερντογάν. Το άνοιγμα προς Ισραήλ και Ρωσία
από τη μία και η επάνοδος ως «ενεργειακού παίκτη» αναλύονται από
διεθνείς αναλυτές, συνδεόμενες και με το Κυπριακό. «Η Τουρκία έχει
οικονομικά προβλήματα και κόστος με όλα όσα έγιναν. Ο Ερντογάν νο-
μιμοποιήθηκε νωρίτερα και πριν ξεσπάσει το χάος, από την οικονομική
του πολιτική. Εξού και η υποστήριξη που έχει στο εσωτερικό. Τώρα θέ-
λει συνεργασίες και στα ενεργειακά της ανατολικής Μεσογείου. Αυτές
δεν μπορεί να τις πετύχει χωρίς λύση του Κυπριακού» τονίστηκε στην
«Κ» από αρμόδια πηγή.
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Ο AΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟY ΣΤΗΝ «Κ» 

Εμμονή και εμπάθεια
κατά ΑΚΕΛ από Ορφανίδη

Η διαπραγματευτική διαδικασία, οι σχέσεις με τον πρώην κεντρικό τραπεζίτη και το βιβλίο Χριστόφια 

Συνέντευξη στους ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 
και ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Είναι νωρίς να πούμε αν πάμε για
λύση ή ναυάγιο, λέει στην «Κ» ο
γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ Άν-
τρος Κυπριανού, επισημαίνοντας
πως υπάρχουν ζητήματα στα οποία
διαφωνούν με τον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας. Ο κ. Κυπριανού τονίζει
πως το ΑΚΕΛ θα αναλάβει πρωτο-
βουλίες και θα πραγματοποιήσει
ταξίδια στο πλαίσιο επίτευξης μιας
λύσης. Μιλάει παράλληλα για τις
τεταμένες σχέσεις με τον Αθανάσιο
Ορφανίδη, όπως επίσης και για το
βιβλίο του Δημήτρη Χριστόφια. Σε
ό,τι αφορά τον Νίκο Κατσουρίδη

και την αναφορά του ονόματός του
στην προεδρολογία αναφέρει με
νόημα πως όποιες αποφάσεις λη-
φθούν και τον αφορούν θα πρέπει
να είναι σε συνεννόηση με το κόμ-
μα. 
–Η σύγκρουσή σας με τον Αθα-
νάσιο Ορφανίδη έγκειται σε δια-
φορετικές ιδεολογικές προσεγ-
γίσεις ή τα αίτια είναι βαθύτερα; 

–Είναι ξεκάθαρο ότι υπάρχει μία
καθαρά διαφορετική ιδεολογική
και πολιτική προσέγγιση. Όταν ο
κ. Ορφανίδης ήταν διοικητής της
Κεντρικής Τράπεζας αντί να επι-
κεντρώνεται στον έλεγχο του τρα-
πεζικού συστήματος που ήταν το

κύριό του καθήκον έκανε δημόσιες
παρεμβάσεις για τα δημοσιονομικά
που δεν ήταν δική του αρμοδιότητα.
Δυστυχώς, επέμενε να ασχολείται
με άλλα ζητήματα, στηρίζοντας πο-
λιτικές θέσεις κομμάτων και παίρ-
νοντας θέση στην αντιπαράθεση
της κυβέρνησης με πολιτικά κόμ-
ματα και πρόσωπα. 
–Στις κατ’ ιδίαν συναντήσεις σας
με τον κ. Ορφανίδη τι συζητού-
σατε;

–Με ενημέρωνε για ζητήματα
και διατύπωνε τις απόψεις του για
διάφορα θέματα. Εγώ προσπαθούσα
συνεχώς να τον πείσω ότι η δική
του αρμοδιότητα ήταν ο τραπεζικός

τομέας. Του επεσήμαινα τις ανη-
συχίες για το πώς εξελίσσονται τα
πράγματα στον τραπεζικό τομέα.
Δυστυχώς, είχε εμμονές, είχε πο-
λιτικές θέσεις και θεωρούσε ότι
έπρεπε να τις διατυπώνει. 
–Εμμονές εναντίον του ΑΚΕΛ; 

–Πήρε καθαρά μέρος στην πο-
λιτική αντιπαράθεση που υπήρχε
μεταξύ της κυβέρνησης και του
ΔΗΣΥ και του Νικόλα Παπαδόπου-
λου στο πλευρό των δύο τελευταί-
ων. Ήταν μία καθαρά ιδεολογικο-
πολιτική τοποθέτηση. Αν ήταν
οποιοσδήποτε πολίτης θα είχε το
δικαίωμα να το κάνει. Ήταν όμως
ο κεντρικός τραπεζίτης. Το χειρό-

τερο απ’ όλα είναι ότι, όπως απο-
δεικνύεται από τις εξελίξεις, ασκού-
σε τα καθήκοντά του με πολλή ανε-
πάρκεια. Αναπτύχθηκε από τη δική
του πλευρά μια εμμονή και μια εμ-
πάθεια έναντι στο ΑΚΕΛ που είναι
προφανές ότι υπάρχει και σήμερα.
Παράλληλα, επιχειρεί να αποσείσει
τις δικές του ευθύνες και βέβαια
οι δικοί του προστάτες, που τον
προστάτευαν τότε, προσπαθούν
να τον προστατεύσουν και σήμερα,
επειδή γνωρίζουν ότι αν απομυ-
θοποιηθεί ο Ορφανίδης, αν κατα-
δειχθούν οι δικές του ευθύνες, θα
φανούν και οι δικές τους τεράστιες
ευθύνες που είχαν για τον τρόπο

που λειτούργησαν τότε. Να πω
απλώς πως ο Ολι Ρεν, επίτροπος
για οικονομικά θέματα και πλέον
αρμόδιος για τους λόγους της οι-
κονομικής καταστροφής, είπε στο
Ευρωκοινοβούλιο ότι τα προβλή-
ματα στην Κύπρο ήταν προβλήματα
που προέκυπταν από την έκθεση
του τραπεζικού τομέα στην Ελλάδα
και ο μη επαρκής έλεγχος που
ασκείτο από την Κεντρική Τράπεζα
Κύπρου. Όλα αυτά τα προβλήματα
του τραπεζικού τομέα προκάλεσαν
προβλήματα και στον δημοσιονο-
μικό τομέα και όχι το αντίθετο.
Μάλιστα, ο Ολι Ρεν, τον Ιανουάριο
του 2012, απευθυνόμενος, σε επι-

στολή του στον τότε υπουργό Οι-
κονομικών Κίκη Καζαμία έλεγε ότι
με βάση τα μέτρα που έχει πάρει
η Κύπρος, αφαιρείται από τον κα-
τάλογο των πέντε προβληματικών
χωρών και πως έμπαινε σε μία σω-
στή πορεία. Τι μεσολάβησε στη
συνέχεια που ουσιαστικά δεν μας
έδωσε τη δυνατότητα να χειρι-
στούμε τα ζητήματα; Η μεγάλη κρί-
ση στον τραπεζικό τομέα που πήρε
τις διαστάσεις που πήρε. Ποιος
είχε τις ευθύνες γι αυτό;
–Μπαίνουμε στις δημοτικές εκλο-
γές και γίνονται διαβουλεύσεις
για συνεργασίες με άλλα κόμμα-
τα. Θα αποτελέσει τεστ για το
ενδεχόμενο συνεργασίας το 2018;

–Σε καμία περίπτωση. Εμείς δεν
προσεγγίζουμε έτσι τα ζητήματα.
Οι τοπικές εκλογές έχουν έντονο
το τοπικό στοιχείο και αν το ξεχά-
σουμε νομίζω πως θα κάνουμε λά-
θος. Ο στόχος μας σε ό,τι αφορά
τα κομματικά ψηφοδέλτια είναι να
βρούμε άτομα που θα αναπτύσσουν
έντονη κοινωνική δράση και σε
ό,τι αφορά τα ζητήματα των δη-
μαρχιών είπαμε στις επαρχιακές
οργανώσεις αφού αφουγκραστούν
τις απόψεις της τοπικής κοινωνίας
να συζητήσουν και με τα άλλα το-
πικά οργανωμένα σύνολα για να
δούμε αν καταλήγουμε σε κάποιες
προσεγγίσεις. Εκείνο που έχει ση-
μασία είναι οι υποψήφιοι για δή-
μαρχοι να πληρούν κάποιες προ-
ϋποθέσεις. Κυρίως την εντιμότητα,
καθώς έχουμε καταταλαιπωρηθεί
τα τελευταία χρόνια από πολλά
σκάνδαλα που εμφανίζονται. Θέ-
λουμε ανθρώπους καθαρούς, αν-
θρώπους που να είναι έτοιμοι να
υπηρετήσουν και όχι να εξοικονο-
μήσουν από την παραμονή τους
στη θέση του δημάρχου αλλά και
ανθρώπους που να έχουν ικανότη-
τες. Αν μέσα σε αυτά τα πλαίσια
προκύψουν συνεργασίες με άλλα
κόμματα είναι καλοδεχούμενες για
εμάς. 

–Ο Δημήτρης Χριστόφιας εκδίδει
το δικό του βιβλίο επισημαίνον-
τας ότι θα αποκαλύψει πολλά.
Υπάρχουν ανησυχίες για το τι
ενδεχομένως να λέει; 

–Καμία απολύτως ανησυχία. Ο
Δημήτρης Χριστόφιας είναι 50 χρό-
νια εμπλεκόμενος στην πολιτική
ζωή του τόπου. Από τα 50 αυτά χρό-
νια υπήρξε για πάνω από 20 χρόνια
γ.γ. του ΑΚΕΛ, πρόεδρος της Βουλής
και Πρόεδρος της Δημοκρατίας. Νο-
μίζω ότι είναι υποχρέωσή του να
καταγράψει τις δικές του εμπειρίες
σε ένα βιβλίο. Αν κάποιοι ενοχλη-
θούν, εγώ τους καλώ να κρίνουν τα
ζητήματα αντικειμενικά και όχι εκεί-
νοι να θέλουν να μένουν όλοι στο
απυρόβλητο, αλλά να έχουν το δι-
καίωμα να πετροβολούν είτε τον
Δημήτρη Χριστόφια είτε το ΑΚΕΛ. 
–Σε ένα γενικότερο πλαίσιο ποια
είναι η δική σας εικόνα για το
επίπεδο συνομιλιών; 

–Θεωρούμε ότι υπάρχει πρόοδος
που οφείλεται σε πάρα πολύ μεγάλο
βαθμό στις συγκλίσεις Χριστόφια
– Ταλάτ αλλά υπάρχουν ακόμα ανοι-
κτά κεφάλαια που δεν επιτρέπουν
να πει κάποιος με βεβαιότητα προς
τα πού θα οδηγηθούν τα πράγματα.
Είναι το περιουσιακό που είναι ένα
τεράστιο ζήτημα, είναι το θέμα της
ασφάλειας που παρόλο που η τουρ-
κική πλευρά έχει μετακινηθεί, είναι
προφανές πως δεν έχει μετακινηθεί
μέχρι του σημείου που να μας επι-
τρέπει να μιλάμε για σύγκλιση. Είναι
το εδαφικό και τα ζητήματα της
εκτελεστικής εξουσίας. Εάν δεν ξε-
καθαρίσει πού πάμε σε αυτά τα ζη-
τήματα δεν μπορεί κάποιος να πει
με βεβαιότητα αν πηγαίνουμε σε
λύση ή σε ναυάγιο. Είναι ανοικτά
όλα τα ενδεχόμενα. 

–Θα υπάρχει πιο ξεκάθαρη εικόνα
μέχρι τις 14 του Σεπτέμβρη; 

–Μέχρι τις 14 Σεπτεμβρίου κατά
την άποψή μου όχι. Είναι προφανές
ότι καταβάλλεται μία προσπάθεια
από πολλούς για διάφορους λόγους
να υπάρξει προώθηση και αν είναι
δυνατόν επίτευξη συμφωνίας στο
Κυπριακό. Η δική μας άποψη είναι
ότι αν δεν υπάρξουν λύσεις σε αυτά
τα ζητήματα που ανέφερα παρα-
πάνω, κάτι τέτοιο δεν θα είναι κα-
τορθωτό. 
–Θα είναι πολύπλοκα και δαιδα-
λώδη τα ζητήματα δηλαδή;

–Συμφωνώ και γι’ αυτό λέω ότι
είναι πολύ πρόωρο να πει κάποιος
εάν πηγαίνουμε για λύση ή ναυάγιο.
Να επαναλάβω πως η ξεκάθαρη
θέση του ΑΚΕΛ είναι ότι δεν γίνεται
μία χώρα μέλος της Ε.Ε. να έχει εγ-
γυητές. Για εμάς είναι ξεκάθαρο ότι
η λύση πρέπει να μας απαλλάσσει
από την κατοχή αλλά ταυτόχρονα
να μη δίνει το δικαίωμα επέμβασης
στα εσωτερικά μας στον οποιοδή-
ποτε τρίτο. Και δεν αναφερόμαστε
μόνο στην Τουρκία αλλά στον οποι-
οδήποτε τρίτο είτε αυτό ονομάζεται

ΝΑΤΟ, είτε ΗΠΑ, είτε Ρωσία. Είμαστε
ανεξάρτητο κράτος και πρέπει εμείς
οι Κύπριοι να χειριζόμαστε τα ζη-
τήματα εσωτερικά. 
–Διαβλέπετε ότι έχει αλλάξει η
στάση της Τουρκίας εσχάτως σε
σημαντικά ζητήματα; 

–Είναι προφανές ότι έχει μετα-
κινηθεί στα θέματα ασφάλειας, δεν
επιμένει στο σύστημα εγγυήσεων
που υπήρχε, η πρόταση που κατέ-
θεσε όμως είναι τέτοια που δεν δη-
μιουργεί προοπτική επίτευξης συμ-
φωνίας. 
–Τη γνωρίζετε; 

–Βλέπουμε τα έγγραφα, δεν δη-
μιουργεί αισιοδοξία συνεπώς, ανα-
μένουμε τι θα γίνει στα επόμενα
στάδια. 
–Είστε αισιόδοξος ότι θα υπάρξει

σύγκλιση;
–Είναι πρόωρο να λέει κάποιος

ότι είμαστε κοντά σε λύση και ει-
λικρινά διερωτώμαι γιατί κάποιοι
έχουν αφηνιάσει κυριολεκτικά και
προσπαθούν να σκοτώσουν κάθε
προσπάθεια. Είπαμε από το 1974
ότι ο τρόπος για να λυθεί το Κυ-
πριακό είναι οι συνομιλίες. Με συ-
νομιλίες συνεπώς είναι υποχρεω-
μένος να προχωρήσει ο Πρόεδρος.
Εκείνο που εμείς πρέπει να απαι-
τούμε είναι αυτές οι συνομιλίες να
διεξάγονται στο πλαίσιο των απο-
φάσεων που διαχρονικά πήρε το
Εθνικό Συμβούλιο. Εμείς, εκεί θα
κρίνουμε τον Πρόεδρο. 
–Συμφωνείτε με τη διαπραγμα-
τευτική στάση που τηρεί ο Πρό-
εδρος; 

–Υπάρχουν ζητήματα στα οποία
διαφωνούμε και τα είπαμε και στην
τελευταία συνεδρία του Εθνικού
Συμβουλίου. Ο εποικοδομητικός
τρόπος συμπεριφοράς ενός πολιτι-
κού κόμματος είναι να λέει τα σωστά
και να επισημαίνει τα λάθος για να
γίνουν διορθώσεις. Αυτός είναι ο
τρόπος που λειτουργεί το ΑΚΕΛ και
οφείλω να πω ότι ο Πρόεδρος προέβη
σε κάποιες διορθωτικές κινήσεις.
–Άρα δεν έχει αρθεί η υποστήριξη
προς τον ΠτΔ;

–Εμείς στηρίζουμε τη διαδικασία
και θα κρίνουμε το αποτέλεσμα από
την τελική κατάληξη. Δεν είναι θέμα
στήριξης προς τον κ. Αναστασιάδη
αλλά προς τη διαπραγματευτική
διαδικασία. Δεν υπάρχει άλλος τρό-
πος να λύσουμε το Κυπριακό. 
–Αλλά όχι και λύση για τη λύση.

–Σίγουρα μία λύση χάριν της λύ-
σης θα επιφέρει πολύ περισσότερα
προβλήματα και θα είναι καταστρο-
φική για την Κύπρο. Δεν πρόκειται
να γίνει αποδεκτή από το ΑΚΕΛ μια
οποιαδήποτε λύση. 
–Γιατί διαφωνείτε με τη σύσταση
Επιτροπής Κυπριακού στη Βουλή; 

–Και τι θα κάνουμε στο Εθνικό
Συμβούλιο; Ποιος θα είναι ο ρόλος
του; Ο ρόλος του είναι να ενημερώ-
νεται, να διατυπώνει απόψεις να
συζητάει. Ταυτόχρονα έχει συστήσει
υποεπιτροπές για να συζητούνται
τα εξειδικευμένα ζητήματα. Τι θα
κάνει η κοινοβουλευτική επιτροπή
στη Βουλή για το Κυπριακό; Λένε
ότι θα καταθέτει εκεί τα έγγραφα ο
Πρόεδρος. Μιλάμε σοβαρά; Δεν τα
δίνει στο Εθνικό Συμβούλιο και θα
τα δίνει σε μία κοινοβουλευτική επι-
τροπή που θα συμμετέχουν οι βου-
λευτές και όχι οι ηγέτες των κοινο-
βουλευτικών κομμάτων; Λένε ότι

θα συζητάμε εξειδικευμένα θέματα.
Με ποιες γνώσεις; Στο Εθνικό Συμ-
βούλιο έχουμε υποεπιτροπές και
έχουμε το δικαίωμα να απαιτήσουμε
τη σύγκλησή τους για παράδειγμα
σε συνταγματικά θέματα, με εμπει-
ρογνώμονες των κομμάτων. Στη
Βουλή ποιους συνταγματολόγους
έχουμε; Ποιοι βουλευτές έχουν εξει-
δικευτεί για να διατυπώσουν θέσεις
για θέματα συνταγματικά; Ή μήπως
θα προσκαλούνται οι διάφοροι τάχα
ειδικοί και θα αρχίσουν να διατυ-
πώνουν θέσεις και απόψεις που κατά
την άποψή μου είναι καταστροφικές;
Αυτό θέλουμε στη Βουλή;
–Φοβάστε το ενδεχόμενο να μας
κλείσουν σε ένα δωμάτιο και να
μας πουν πάρτε αποφάσεις για
ορισμένα κεφάλαια; 

–Δεν πρόκειται να δεχτούμε πιέ-
σεις ούτε ασφυκτικά χρονοδιαγράμ-
ματα, παρόλο που κατανοούμε ότι
υπάρχουν ζητήματα που είναι πιε-
στικά σχετικά με τις προσπάθειες
λύσης του Κυπριακού. Η δική μας
προσέγγιση είναι πολύ απλή προς
τον οποιοδήποτε ενδιαφέρεται για
λύση στο Κυπριακό. Επηρεάστε την
τουρκική πλευρά να έρθει στο τρα-
πέζι των διαπραγματεύσεων με θέ-
σεις που μπορούν να γίνουν απο-
δεκτές από την ε/κ πλευρά και τότε
το Κυπριακό λύεται σε χρόνο ρεκόρ. 
–Το ΑΚΕΛ θα πάρει πρωτοβουλίες
για συναντήσεις με Τούρκους
αξιωματούχους; 

–Ναι, θα πάρει πρωτοβουλίες,
αλλά να μου επιτρέψετε να μην τις
προσδιορίσω αυτή τη στιγμή. Το
ΑΚΕΛ θα κάνει διάφορα ταξίδια σε
σημαντικούς προορισμούς για να
μεταφέρει απόψεις και σκέψεις για
όλα αυτά που συμβαίνουν στο Κυ-
πριακό. 

Λύση χωρίς εγγυήσεις και ανάμιξη ΝΑΤΟ, ΗΠΑ, Ρωσίας

“Θέλουμε ανθρώπους κα-
θαρούς, ανθρώπους που
να είναι έτοιμοι να υπη-
ρετήσουν και όχι να εξοι-
κονομήσουν από την πα-
ραμονή τους στη θέση
του δημάρχου.

“Εκείνο που εμείς πρέπει
να απαιτούμε είναι οι συ-
νομιλίες να διεξάγονται
στο πλαίσιο των αποφά-
σεων που έλαβε διαχρο-
νικά το Εθνικό Συμβού-
λιο. Εμείς εκεί θα
κρίνουμε τον Πρόεδρο.

Νίκος Κατσουρίδης
και προεδρολογία

–Έχετε πάρει κάποια απόφαση για το μέλλον
του Νίκου Κατσουρίδη στο κόμμα, δεδομένου
ότι θεωρείτο πως θα επανεξετάζατε το φθι-
νόπωρο το ζήτημα; 
–Αν υπάρχει κάτι νεότερο θα σας ενημερώ-
σουμε. 
–Δεν θα το συζητούσατε ούτως ή άλλως αυτή
την περίοδο; 
Το καταστατικό δεν λέει ότι είμαστε υπο-
χρεωμένοι να το συζητήσουμε, το κατα-
στατικό μάς παρέχει την ευχέρεια αν θέ-
λουμε να το συζητήσουμε. 
–Πώς αντιμετωπίζετε το ότι το όνομά του
ακούγεται στην προεδρολογία του 2018;
–Είναι δική του υπόθεση, δεν θα το απαντή-
σω εγώ. Μπορεί ο Νίκος Κατσουρίδης να
έχει ένα διαφορετικό καθεστώς σήμερα,
αλλά είναι υποχρεωμένος με βάσει το κατα-
στατικό να λειτουργεί όπως όλα τα μέλη του
κόμματος. Οπότε οι όποιες αποφάσεις θα
ληφθούν και θα τον αφορούν, πρέπει να εί-
ναι σε συνεννόηση με το κόμμα. Από κει και
πέρα δεν έχω τίποτα άλλο να πω. Εγώ βλέ-
πω τις δημοσιογραφικές πληροφορίες, ο
ίδιος δεν μας έχει πει τίποτα, δεν μας έχει
ενημερώσει για τίποτα, αν υπάρχει οτιδήπο-
τε το συγκεκριμένο θα το σχολιάσουμε. Το ΑΚΕΛ θα κάνει διάφορα ταξίδια σε σημαντικούς προορισμούς για να μεταφέρει απόψεις και σκέψεις

για όλα αυτά που συμβαίνουν στο Κυπριακό, αναφέρει στην «Κ» ο Άντρος Κυπριανού.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Οι δημοτικές εκλογές ίσως να θεω-
ρείται ότι έχουν καθαρά τοπικό χα-
ρακτήρα και όχι πολιτικό, ωστόσο
αποτελούν μεγάλου ρίσκου στοίχημα
για κάθε κόμμα. Ποιες θα είναι οι
κινήσεις και ποιες οι τελικές συμ-
μαχίες είναι ένα ζήτημα που συζη-
τείται εντόνως. Στο επίκεντρο βρί-
σκεται η Λεμεσός, προκαλώντας πο-
λιτικές προεκτάσεις σε κάθε κόμμα
ξεχωριστά. Πιο συγκεκριμένα, το
ΑΚΕΛ, αποδεχόμενο την ήττα που
το περιμένει στη Λευκωσία, θα πρέ-
πει να δει πώς θα χειριστεί έναν δια-

χρονικά «δικό» του Δήμο. Προς το
παρόν, έχει να αντιμετωπίσει την
άρνηση του δημοφιλούς δημάρχου
Ανδρέα Χρίστου να κατέλθει, με ό,τι
κι αν αυτό συνεπάγεται για την επι-
κράτηση του κόμματος στη Λεμεσό
αλλά και για τη συνεργασία του με
τα κόμματα του ενδιάμεσου χώρου.
Η ηγεσία της ΕΔΕΚ έχει να διαχει-
ριστεί την ανεξάρτητη υποψηφιό-
τητα του εσωκομματικού της πλέον
αντιπάλου Νίκου Νικολαΐδη, που
πυροδοτεί σωρεία εξελίξεων στο
εσωκομματικό του πεδίο.

Ο ΔΗΣΥ από την άλλη αντιλαμ-
βανόμενος πως η Επαρχία Λάρνακας
είναι μάλλον χαμένη υπόθεση, προ-

σπαθεί να ισορροπήσει την κατά-
σταση και να αξιοποιήσει τυχόν
απομάκρυνση του Ανδρέα Χρίστου
προς όφελός της, βλέποντας θετικά
την υποψηφιότητα Νικολαΐδη. Πέ-
ραν της συμπρωτεύουσας, πολιτικές
προεκτάσεις παρατηρούνται και σε
άλλες επαρχίες. Ο κάθε πολιτικός
χώρος θα πρέπει να προσμετρήσει
τα ατού του, τις αδυναμίες του αλλά
και τα ζητήματα που τυγχάνουν ει-
δικού χειρισμού, γύρω από το ψη-
φοδέλτιο που θα καταρτίσει. Το αν
οι κινήσεις τους θα τους βγουν σε
καλό ή αν θα τους οδηγήσουν σε
νέες περιπέτειες θα φανεί το επόμενο
διάστημα. 

Τριμερής γύρω από Χρίστου 
Το ζήτημα διεκδίκησης επανε-

κλογής του Ανδρέα Χρίστου αποκτά
ιδιαίτερη σημασία για το ΑΚΕΛ. Όχι
μόνο γιατί αυξάνει τις πιθανότητες
επικράτησής του στη συμπρωτεύου-
σα –λόγω της αντικειμενικά επιτυ-
χούς θητείας του – αλλά κυρίως γιατί
ανοίγει έτσι το παράθυρο συνεργα-
σιών με τον Ενδιάμεσο και συνεπώς
του απεγκλωβισμού του από τη χρό-
νια απομόνωση. Σύμφωνα με τους
καλά γνωρίζοντες το κομματικό πα-
ρασκήνιο, εάν ο Ανδρέας Χρίστου
διεκδικήσει την επανεκλογή του,
θα έχει στο πλευρό του, όχι μόνο το
ΑΚΕΛ, αλλά το ΔΗΚΟ και την ΕΔΕΚ.
Σε ένα τέτοιο ενδεχόμενο αναβιώνει
η τριμερής, αποτελώντας ίσως και
το πρώτο τεστ για την όποια μετέ-
πειτα προσπάθεια συνεργασίας. Γι’
αυτό ακριβώς τον λόγο, τα στελέχη
της Αριστεράς καταβάλλουν τα τε-
λευταία εικοσιτετράωρα τις δικές
τους έστω και απέλπιδες προσπά-

θειες να πείσουν τον Ανδρέα Χρίστου
να αλλάξει γνώμη και να διεκδικήσει
επανεκλογή του. Οι καλά γνωρίζον-
τες, πάντως, επισημαίνουν πως κάτι
τέτοιο πλέον φαντάζει αδύνατο και
γι’ αυτό το κόμμα εξετάζει μία υπο-
ψηφιότητα που θα μπορεί να σταθεί
επάξια στη θέση του Ανδρέα Χρί-
στου. Στα πολιτικά πηγαδάκια ακού-
γεται εντόνως το όνομα του Γιάννου
Βαλανίδη, πρώην επαρχιακού γραμ-
ματέα Λεμεσού ΑΚΕΛ και στελέχους
του Λαϊκού Καφεκοπτείου, με στε-
λέχη του ΑΚΕΛ ωστόσο να διαψεύ-
δουν κάτι τέτοιο. 

ΕΔΕΚ και Νικολαΐδης
Ευχή και κατάρα αποτελεί για

την ΕΔΕΚ η υποψηφιότητα του Νί-
κου Νικολαΐδη στη Λεμεσό. Η ΕΔΕΚ
φρόντισε από νωρίς να κρατήσει
αποστάσεις από την ανεξάρτητη
υποψηφιότητα του Νίκου Νικολαΐδη
επικαλούμενη το γεγονός ότι δεν

έγινε εκ των προτέρων διαβούλευση
του ιδίου με το κόμμα.  Το ερώτημα
που εγείρεται είναι γιατί η ΕΔΕΚ
κρατάει αποστάσεις από μία δική
της υποψηφιότητα με προοπτικές
νίκης. Αν και στην ΕΔΕΚ ξεκαθαρί-
ζουν πως δεν έχει παρθεί καμία από-
φαση επισημαίνεται πως πρώτη επι-
λογή για την ΕΔΕΚ στη Λεμεσό είναι

ο Ανδρέας Χρίστου. Αφενός γιατί
θεωρούν πως η υποψηφιότητα Χρί-
στου μπορεί να «κάνει περίπατο»
στη Λεμεσό, αφετέρου γιατί θέλουν
να ανοίξουν πόρτες επικοινωνίας
με το ΑΚΕΛ. Στην ΕΔΕΚ αντιλαμβά-
νονται τις δημοτικές ως ευκαιρία
να διορθώσουν, εν μέρει, την πα-
νωλεθρία των βουλευτικών, αυξά-
νοντας τους δήμους που κέρδισαν
από το 2011 και έστω και επικοινω-
νιακά να φανεί το κόμμα ενισχυμένο.
Για να πετύχουν κάτι τέτοιο, ωστόσο,
δεν μπορούν να πορευθούν μόνοι
αλλά να κάνουν τα ανάλογα πάρε-
δώσε δήμων με τα άλλα κόμματα,
με τον Νίκο Νικολαΐδη απ’ ό,τι φαί-
νεται να βρίσκεται εκτός πλαισίου.
Το σίγουρο είναι πως η ηγεσία της
ΕΔΕΚ θα πρέπει να αντιμετωπίσει
την εσωστρέφεια που θα προκληθεί
αναπόφευκτα από το γεγονός ότι
το κόμμα στρέφει την πλάτη στο
στέλεχός της για να στηρίξει έναν
άλλο υποψήφιο. Στο ενδεχόμενο
πάντως που επιβεβαιωθεί η αποχώ-
ρηση Ανδρέα Χρίστου από την κούρ-
σα των δημοτικών, η ΕΔΕΚ δεν απο-

κλείεται να στηρίξει τελικώς τον
πρώην βουλευτή της. 

Η στάση ΔΗΣΥ
Ποια στάση θα τηρήσει, λοιπόν,

ο ΔΗΣΥ στην Επαρχία Λεμεσού που
εν πολλοίς μπορεί να καθορίσει το
παιχνίδι στη συμπρωτεύουσα; Ήδη
στελέχη του κόμματος, όπως ο
πρώην βουλευτής Ανδρέας Μιχαη-
λίδης αλλά και ο νυν δήμαρχος Σάβ-
βας Στούππας έχουν εκδηλώσει το
ενδιαφέρον τους για τη δημαρχία.
Στον ΔΗΣΥ φαίνεται να μελετούν
και άλλες εναλλακτικές, καθώς στό-
χος του κόμματος είναι να ανοίξει
τις πόρτες σε ευρύτερες συνεργασίες
και να προκαλέσει πλήγμα στη δια-
χρονική επικράτηση του ΑΚΕΛ στη
Λεμεσό. Το κόμμα βλέπει θετικά την
υποψηφιότητα του Νίκου Νικολαΐδη.
Η τελική απόφαση για το ποιοι θα
είναι η εκλεκτοί του κόμματος θα
παρθεί από το Πολιτικό Γραφείο του
ΔΗΣΥ και όχι από τη βάση, με πολ-
λούς να επισημαίνουν πως η στήριξη
προς τον Νίκο Νικολαΐδη, είναι ήδη
προαποφασισμένη. 

Στοίχημα με μεγάλο
ρίσκο οι δημοτικές 
Τα ατού, οι αδυναμίες και οι στρατηγικές κινήσεις των κομμάτων

Το ΑΚΕΛ βλέπει θετικά συνεργασίες με τον Ενδιάμεσο, χωρίς να αποκλείεται η αναβίωση της τριμερούς.

<<<<<<<

Ο Ανδρέας Χρίστου θα
αποτελούσε την υποψη-
φιότητα που ενδεχομέ-
νως να ένωνε ΑΚΕΛ
και Ενδιάμεσο. 

Κάθε δήμος και πληγή 
Μπορεί τα βλέμματα να στρέφονται κυρίως στη Λεμεσό ωστόσο ιδιαί-
τερο ενδιαφέρον παρουσιάζουν οι κινήσεις που θα κάνουν τα κόμματα
και στους υπόλοιπους δήμους. Για το ΑΚΕΛ ο Δήμος Λευκωσίας, θεω-
ρείται χαμένη παρτίδα, καθώς ο Κωνσταντίνος Γιωρκάτζης αποτελεί
μία προσωπικότητα ευρέως αποδεκτή από τα υπόλοιπα κόμματα και το
ζήτημα είναι να δώσει μέχρι τέλους τη μάχη, βάζοντας μία προσωπικό-
τητα που θα σταθεί αξιοπρεπώς απέναντι στον νυν δήμαρχο. Χαίνουσα
πληγή θεωρείται για τον ΔΗΣΥ ο Δήμος Λάρνακας. Το κόμμα αντιλαμ-
βάνεται πως η ζημιά που έχει προκαλέσει η υπόθεση του Ανδρέα Λου-
ρουτζιάτη δεν μπορεί να αποκατασταθεί τόσο εύκολα και με αυτό ως
δεδομένο, ψάχνει για μία κοινώς αποδεκτή υποψηφιότητα, βλέπον-
τας θετικά αυτή του Αλέξη Μιχαηλίδη. Με αυτό τον τρόπο ελπίζουν
πως θα αποφύγουν εσωκομματικές συγκρούσεις μεταξύ των εννέα
και πλέον ενδιαφερόμενων στελεχών για τη δημαρχία Λάρνακας. 
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ΘΕΣΕΙΣ / Του ΝΙΚΟΥ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗ

Με ποια διαδικασία θα αποφανθεί ο λαός;
Ο κ. Πόλυς Πολυβίου με δημόσιες
δηλώσεις του έχει εγείρει διάφορα
θέματα, τα οποία αφορούν πτυχές
των συνομιλιών, για τα οποία έχει
ενστάσεις ή επιφυλάξεις. Η τοπο-
θέτησή του έγινε αιτία νέων αντι-
παραθέσεων. Η τουρκική «Μιλλιέτ»
τελευταία «αποκαλύπτει» διάφορα
τεκταινόμενα στις συνομιλίες, τα
οποία και πάλι προκαλούν ποικίλες
αντιδράσεις.

Γενικά μιλώντας, ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας παρουσιάζει μια
εικόνα αισιοδοξίας για το Κυπριακό,
που ξεπερνά τα όρια της συγκρα-
τημένης αισιοδοξίας. Την ίδια ώρα,
ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ δηλώνει ότι:
«όσο είμαστε κοντά σε λύση, άλλο
τόσο είμαστε κοντά σε ναυάγιο».

Από την Αθήνα, όμως, μεταδί-
δεται αισιόδοξο μήνυμα, μετά τη
συνάντηση του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας με τον πρωθυπουργό
τη Ελλάδας, σε ό,τι αφορά ένα από
τα τρία-τέσσερα πλέον δύσκολα
θέματα των συνομιλιών, αυτό των
εγγυήσεων.

Γίνεται λόγος για συναντίληψη
πέριξ της φόρμουλας Νίκου Ανα-
στασιάδη. Μιας φόρμουλας που εί-
ναι άγνωστο ποιοι και πόσοι την
γνωρίζουν και Τουρκοκύπριοι δη-
μοσιογράφοι έχουν κάνει κάποιες
αναφορές. Την οποία, βέβαια, τα
ελληνοκυπριακά κόμματα δηλώ-
νουν –τουλάχιστον επίσημα– ότι
δεν γνωρίζουν. Και μιας και ο λόγος
περί εγγυήσεων, ενδιαφέρον για
το θέμα εκδήλωσε και πάλι η Ρωσία,
μέσω του πρέσβη της στην Κύπρο,
κατά την πρόσφατη συνάντησή
του με τον γ.γ. της Κ.Ε. του ΑΚΕΛ.

Σ’ αυτό το εύφορο κλίμα, αν προ-
σθέσει κάποιος τις κατηγορημα-
τικές δηλώσεις του κοινοβουλευ-
τικού εκπροσώπου του ΔΗΣΥ περί
λύσης εντός του 2016 και τις δη-
λώσεις του μόνιμα αισιόδοξου εκ-
προσώπου του γ.γ. του ΟΗΕ στην
Κύπρο, κ. Αϊντε, τότε η ευφορία
μετατρέπεται σε πεποίθηση ότι
πάμε για λύση. Και μακάρι να είναι
έτσι, αρκεί να είναι στην ορθή,
γνωστή και κοινά αποδεκτή βάση

λύσης, όπως αυτή εμπεριέχεται
στις ομόφωνες αποφάσεις του Εθνι-
κού Συμβουλίου του Σεπτέμβρη
2009.

Την ίδια ώρα, όμως, ο κ. Πολυ-
βίου δηλώνει ότι δεν είμαστε κοντά
σε λύση, ενώ το έτερο μεγάλο κόμ-
μα, το ΑΚΕΛ, στηρίζει την προσπά-

θεια μεν, αλλά είναι συγκρατημένο
στις εκτιμήσεις του. Παράλληλα –
και έχει κι αυτό τη σημασία του–
από τις δηλώσεις του Ρώσου πρέ-
σβη προκύπτει ότι η χώρα του κρα-
τείται σε απόσταση από τα τεκται-
νόμενα. Είναι επί τούτου χαρακτη-
ριστικό ότι οι κυβερνώντες στις

συνεντεύξεις τους δεν κάνουν τε-
λευταία καμιά αναφορά στη Ρωσία
και τον όποιο ρόλο της στο Κυ-
πριακό. Είναι χαρακτηριστική η
δήλωση Οσάτσιν ότι η Ρωσία επι-
μένει σε διεθνή διάσκεψη για την
επίλυση της διεθνούς πτυχής του
Κυπριακού, ενώ ο κ. Ακιντζί μιλάει
για πενταμερή, ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας για πολυμερή, το
ΑΚΕΛ έχει πάγια θέση για διεθνή
διάσκεψη με συγκεκριμένη σύν-
θεση, όπως και σχεδόν όλα τα άλλα
κόμματα, με εξαίρεση τον ΔΗΣΥ.
Ο οποίος φαίνεται ξεχνά ποιος Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας κατέθεσε
συγκεκριμένη πρόταση στη Γενική
Συνέλευση του ΟΗΕ.

Όλων των πιο πάνω λεχθέντων,
σημειώνω τη δέσμευση του Προ-
έδρου Αναστασιάδη ότι δεν πρό-
κειται να φέρει ενώπιον του λαού
σχέδιο τον οποίο να μην πληρεί
δύο προϋποθέσεις: Πρώτον να είναι
αισθητά καλύτερο από το σχέδιο
Ανάν. Και δεύτερο να είναι σχέδιο
το οποίο θα εγκριθεί από τον λαό.

Άρα πρέπει να απαντά στις βασικές
ανησυχίες κι των δύο κοινοτήτων
–στην περίπτωσή μας των Ελλη-
νοκυπρίων– αλλά και τις προσδο-
κίες όλων των Κυπρίων για το μέλ-
λον της κοινής μας πατρίδας.

Με δεδομένες τις τόσες πολλές
διαφωνίες επί θεμάτων διαδικασίας,
αλλά και ουσίας, το ερώτημα είναι:
Κάτω από ποιες συνθήκες, στη βά-
ση ποιας διαδικασίας, και πόσος
χρόνος θα παρασχεθεί, ούτως ώστε
πολιτικά κόμματα και λαός θα ενη-
μερωθούν επαρκώς και θα συνδια-
λεχθούν ικανοποιητικά για να έχου-
με ετοιμότητα ως πολίτες, ως λαός,
να τοποθετηθούμε σε ένα δημο-
ψήφισμα για λύση του Κυπριακού;

Είναι, συνεπώς, αναγκαίο οι πο-
λιτικές δυνάμεις να συζητήσουν
και να αποφασίσουν τον τρόπο,
τη διαδικασία λήψης της πλέον ση-
μαντικής απόφασης στη σύγχρονη
ιστορία του τόπου.

Ο κ. Νίκος Κατσουρίδης είναι πρώην βου-
λευτής του ΑΚΕΛ.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Ο σκληρός της Δεξιάς «συγκυβέρ-
νησης» η οποία κοντράρει τον Μου-
σταφά Ακιντζί και τον τρόπο που
διαχειρίζεται το Κυπριακό, «υπουρ-
γός Εξωτερικών», Ταχσίν Ερτου-
γρούλογλου, δεν κρύβει τα λόγια
του. Επαναφέρει το δόγμα Ραούφ
Ντενκτάς, επιχειρηματολογώντας
υπέρ μιας λύσης συνομοσπονδίας
και λέγοντας ότι η πολιτική ισότητα
δεν είναι αρκετή για τους Τ/κ. Κα-
τηγορεί τον Μουσταφά Ακιντζί ότι
υπηρετεί τις προσωπικές πολιτικές
του φιλοδοξίες και ότι δεν εκπέμπει
το μήνυμα ότι η τ/κ πλευρά έχει και
άλλες επιλογές εκτός από τη λύση.
Θεωρεί, επίσης, το δικαίωμα μονο-
μερούς επέμβασης της Τουρκίας
ωςκόκκινη γραμμή για την τ/κ πλευ-
ρά, ενώ προβλέπει και κρίση στην
κυπριακή ΑΟΖ.
–Λέγεται ότι ο Ταχσίν Ερτου-
γρούλογλου, δεν αποδέχεται την
ομοσπονδιακή λύση. Ισχύει;

–Πρώτα από όλα θα ήθελα να
δηλώσω ότι δεν έχω αποδεχθεί ποτέ
τον ισχυρισμό ότι «ο Ερτουγρού-
λογλου δεν αποδέχεται την ομο-
σπονδιακή λύση». Ο όρος «ομο-
σπονδία» δεν ταυτίζεται αποκλει-
στικά με το σύστημα διακυβέρνησης
της ομοσπονδίας. Το κεφάλαιο της
ομοσπονδίας έχει υποκεφάλαια:
την ομοσπονδία και τη συνομο-
σπονδία. Για ποιο λόγο κάνω αυτή
την διάκριση; Ο Ταχσίν Ερτουγρού-
λογλου υποστηρίζει τη συνομο-
σπονδία και όχι την ομοσπονδία.
Φτάσαμε στο 2016 μετά από την
εμπειρία του συνεταιρισμού του

1960. Εάν δεν παραδειγματιστούμε
από αυτή την εμπειρία θα κάνουμε
νέα λάθη. Οι εξελίξεις μετά το 1963
έδειξαν ότι η πολιτική ισότητα δεν
είναι αρκετή για τους Τουρκοκύ-
πριους. Ο νέος συνεταιρισμός, αν
και εφόσον δημιουργηθεί, θα πρέπει
να ορθώνεται πάνω σε γερά θεμέλια. 
–Ποια είναι αυτά τα «γερά θεμέ-
λια»;

–Στον νέο συνεταιρισμό θα πρέ-
πει να υπάρχει ισότητα κυριαρχίας
(σ.σ. egemen e itlik). Αναφερόμαστε
σε ένα σύστημα, το οποίο θα έχει
ως σημείο εκκίνησης τις δύο κυ-
ριαρχίες, τη συνομοσπονδία και
που θα εμπεριέχει τη μία και μονα-

δική διεθνή ταυτότητα. Η κυριαρχία
της νέας δομής θα καθοριστεί από
τα δυο κυρίαρχα ιδρυτικά κράτη.
Την ίδια στιγμή, από τη δική μας
σκοπιά, οι δύο πλευρές θα διατηρούν
το δικαίωμα (μετά τη λύση) να τρο-
ποποιήσουν την τελική συμφωνία.
Η τελική συμφωνία θα είναι προϊόν
μιας διαδικασίας μετεξέλιξης. Με
τον καιρό, το κλίμα στις διμερείς
σχέσεις των δύο κοινοτήτων θα

βελτιωθεί. Τότε, τα δυο founding
states και όχι constituent states,
κρατίδια ή επαρχίες, θα παραχω-
ρήσουν περισσότερα τμήματα της
κυριαρχίας τους στην κεντρική κυ-
βέρνηση. Με αυτό τον τρόπο, το
νέο συνομόσπονδο σχήμα της Κύ-
πρου ενδέχεται να μετεξελιχθεί σε
μια ομοσπονδία. Η περίπτωση της
Συνομοσπονδίας της Ελβετίας είναι
ένα καλό παράδειγμα. Σήμερα αυτή

η δομή έχει μετεξελιχθεί σε μια ομο-
σπονδία. 
–Εσείς και το κόμμα σας που προ-
βάλλετε σήμερα το μοντέλο της
συνομοσπονδίας μόλις πριν από
δυο χρόνια αποδεχθήκατε το
Κοινό Ανακοινωθέν που αποτελεί
τη βάση της ομοσπονδιακής λύ-
σης. Πώς εξηγείτε αυτή την αν-
τίθεση;

–Θα πρέπει να θυμηθούμε ότι

εκείνη την περίοδο ο Αναστασιάδης
επιχειρούσε να καθυστερήσει την
έναρξη των συνομιλιών. Δώσαμε
τη συγκατάθεσή μας για να ξεκι-
νήσουν μια ώρα αρχύτερα οι συνο-
μιλίες. Παρόλα αυτά δεν συμφωνή-
σαμε με πολλά σημεία, όπως λ.χ.
με τον όρο ότι η τελική συμφωνία
δεν πρόκειται να τροποποιηθεί ή
ότι η κυριαρχία προέρχεται με ίσους
όρους από τους Τ/κ και τους Ε/κ.
Επίσης, θα πρέπει να τονίσουμε
ότι: «Εφόσον είμαι κυρίαρχος, ασκώ
το κυρίαρχο δικαίωμά μου για να
εισέλθω στον συνεταιρισμό». Στο
μέλλον, σε περίπτωση που διαλυθεί
ο συνεταιρισμός δεν είναι δυνατόν
να έχεις το δικαίωμα να μου πεις
ότι δεν έχω το δικαίωμα να αποχω-
ρήσω από αυτό το σχήμα. 

«Ναι, υποστηρίζω λύση συνομοσπονδίας» 
Ταχσίν Ερτουγρούλογλου: Θέλουμε μία δομή με δύο κυριαρχίες και μία διεθνή ταυτότητα και η τελική συμφωνία να είναι προϊόν μετεξέλιξης

–Από τα σημεία που υπογραμ-
μίζετε καταλήγω στο συμπέρα-
σμα ότι ένα μεγάλο χάσμα χωρίζει
την «κυβέρνησή» σας από την
ηγεσία Ακιντζί...

–Σωστά συμπεραίνετε. Είναι γνω-
στό ότι ο «πρόεδρος» και εμείς εί-
μαστε άνθρωποι πολύ διαφορετικών
κόσμων. Την περίοδο 1999-2001
όταν συμμετείχαμε στην ίδια κυ-
βέρνηση, ο κ. Ακιντζί, με την ιδιό-
τητα του αντιπροέδρου της κυβέρ-
νησης και του υπουργού Τουρισμού,
έκανε παρεμβάσεις στο Κυπριακό
οι οποίες δεν μας βρήκαν σύμφω-
νους. 
–Όμως σήμερα η κατάσταση εί-
ναι πολύ πιο σοβαρή και φανερά
εκδηλώνεται σύγκρουση της «κυ-
βέρνησης» με τον «Πρόεδρο»…

–Το γεγονός ότι ο Πρόεδρος επι-
χειρεί να διαπραγματευτεί δίχως
τη συγκατάθεση της κυβέρνησης
είναι μια λανθασμένη επιλογή. Ο
κ. Ακιντζί πρέπει να λάβει υπόψη
του την εξής πραγματικότητα: Στο
βόρειο κομμάτι του νησιού υπάρχει
μια μερίδα που συμφωνεί με την

πολιτική του ταυτότητα. Την ίδια
στιγμή όμως, υπάρχει και μια μερίδα
που δεν συμφωνεί με αυτή την πο-
λιτική γραμμή. Η συμφωνία στο Κυ-
πριακό θα εξαρτηθεί από τον διά-
λογο και τη συνεργασία του Προ-
έδρου με αυτή τη μερίδα της κοι-
νωνίας. 
–Θεωρείτε ότι θα καταφέρετε
τελικά να βρείτε κοινή βάση με
τον κ. Ακιντζί, στο επόμενο διά-
στημα;

–Τα προβλήματα πρέπει να αν-
τιμετωπιστούν. Ωστόσο, αυτό δεν
εξαρτάται μόνο από την κυβέρνησή
μας. Ο κ. Πρόεδρος, αν επιθυμεί να
πράξει το καθήκον του, πρέπει να
παραιτηθεί από τις προσωπικές πο-
λιτικές του φιλοδοξίες. Το Κυπριακό
δεν είναι προσωπική υπόθεση του
κ. Προέδρου ή του Ταχσίν Ερτου-
γρούλογλου. Αυτό το πρόβλημα
αφορά όλους μας. Ο Πρόεδρος θα
πρέπει να πάψει να εκπροσωπεί μό-
νο τη δική του πολιτική παράταξη
στο τραπέζι των συνομιλιών. Πρέπει
να θυμηθεί ότι εκπροσωπεί και τους
πολιτικούς του αντίπαλους.

–Ο κ. Ακιντζί απορρίπτει τους
ισχυρισμούς σας, λ.χ. στο ζήτημα
της πολιτικής ισότητας τονίζει
ότι αυτή η αρχή έχει εξασφαλι-
στεί στις συνομιλίες...

–Πώς την εξασφάλισε; 
–Σήμερα οι δύο πλευρές συζη-
τούν την εκ περιτροπής προεδρία,
την ίση εκπροσώπηση στη γε-
ρουσία κ.ο.κ.

–Αυτές οι πρόνοιες δεν υπήρχαν
στο Σύνταγμα του 1960; Ο αντιπρό-
εδρος είχε το δικαίωμα της αρνη-
σικυρίας. Στη βουλή είχαμε ξεχω-
ριστές πλειοψηφίες. Τι έγιναν αυτά
τα δικαιώματα; Αδελφέ, πώς βγαίνεις
και ισχυρίζεσαι ότι έχεις εξασφαλίσει
το δικαίωμα της πολιτικής ισότητας;
Σε περίπτωση που καταρρεύσει ο
συνεταιρισμός τι θα απογίνω εγώ;
–Και στο ζήτημα της διζωνικό-
τητας ο κ. Ακιντζί λέει ότι υπε-
ρασπίζεται τις κόκκινες γραμμές
σας...

–Ο κ. Ακιντζί δεν τηρεί ξεκάθαρη
γραμμή. Προβληματίζεται για την
ενδεχόμενη αποχώρηση της ε/κ
πλευράς από το τραπέζι των συνο-

μιλιών. Δεν εκπέμπει το μήνυμα ότι
η τ/κ πλευρά έχει και άλλες επιλογές
εκτός από τη λύση. 
–Ο Αχμέτ Νταβούτογλου πριν
αποχωρήσει από την πρωθυ-
πουργία είχε αναφερθεί και σε
Σχέδιο Β’ στο Κυπριακό. 

–Η Τουρκία εξακολουθεί να δια-
τηρεί αυτή τη στάση. 
–Πιστεύετε ότι στη σημερινή
συγκυρία υπάρχουν προϋποθέ-
σεις για την αναγνώριση της
«ΤΔΒΚ»;

–Η αναγνώριση της ΤΔΒΚ είναι
μονάχα μία από τις επιλογές μας.
Έχουμε τουλάχιστον 4 με 5 εναλ-
λακτικές επιλογές. 
–Τι έχετε να δηλώσετε για την
στάση της Άγκυρας απέναντι
στη σύγκρουσή σας με τον κ.
Ακιντζί; Η Άγκυρα δεν προβάλλει
σε επίσημο επίπεδο τις δικές σας
θέσεις...

–Μην αναμένετε κάτι τέτοιο τη
στιγμή που συνεχίζονται οι συνο-
μιλίες. Παρόλα αυτά να σας ενημε-
ρώσω ότι με κάθε ευκαιρία μεταβι-
βάζω τους προβληματισμούς μου

στην τουρκική πλευρά, που προ-
σεγγίζονται, πρέπει να πω, με κα-
τανόηση. 
–Το ζήτημα των εγγυήσεων είναι
ένα ταμπού για την παράταξή
σας;

–Δεν είναι ζήτημα ταμπού. Εμείς
στο ζήτημα της ασφάλειας εμπι-
στευόμαστε μονάχα την Τουρκία.
Δεν ζητάμε τις εγγυήσεις για να κα-
ταλάβουμε ολόκληρη την Κύπρο.
Πρέπει να θυμηθούμε ότι το 1974
οι Ελληνοκύπριοι γείτονές μας ήταν
αυτοί που έφεραν τον τουρκικό
στρατό στο νησί. 
–Να αντιληφθούμε ότι το ζήτημα
των εγγυήσεων είναι το μοναδικό,
στο οποίο συμφωνείτε με τον
Ακιντζί...

–Όχι. Μέχρι σήμερα δεν έχω
ακούσει από τον κύριο Πρόεδρο ότι
το δικαίωμα της μονομερούς επέμ-
βασης της Τουρκίας αποτελεί κόκ-
κινη γραμμή της δικής μας πλευράς. 
–Αυτό το δικαίωμα θα αφορά
ολόκληρη την Κύπρο ή το βόρειο
κομμάτι του νησιού;

–Θα αφορά ολόκληρο το νησί.

“Δεν έχω ακούσει (ως
έπρεπε) από τον Μου-
σταφά Ακιντζί ότι το δι-
καίωμα της μονομερούς
επέμβασης της Τουρκίας
αποτελεί κόκκινη γραμ-
μή της πλευράς μας. 

“Οι δύο πλευρές
πρέπει να έχουν
δικαίωμα, μετά τη λύση,
να τροποποιήσουν
την τελική συμφωνία.

“«Η αναγνώριση της
ΤΔΒΚ είναι μονάχα μία
από τέσσερις- πέντε
εναλλακτικές επιλογές
που έχουμε». 

Μας χωρίζει μεγάλο χάσμα από τον Μουσταφά Ακιντζί 

Θα υπάρξει κρίση
λόγω αερίου 

–Ποια η άποψή σας για το μέλλον
των συνομιλιών.
–Προβλέπω ότι η ε/κ πλευρά
θα εμποδίσει την πορεία προς
τα δημοψηφίσματα και θα επι-
χειρήσει να προκαλέσει κρίσεις
στο ζήτημα του φυσικού αερίου
ή των πολιτογραφήσεων. 
–Προβλέπετε επιστροφή τουρκι-
κών πλοίων στα νερά της Κύπρου
λόγω φυσικού αερίου;
–Ακριβώς. Σε περίπτωση που
προκαλέσει κρίση η ε/κ πλευρά
η Τουρκία δεν πρόκειται να τη-
ρήσει σιωπηλή στάση. 

«Εμείς στο ζήτημα της ασφάλειας εμπιστευόμαστε μονάχα την Τουρκία. Δεν ζητάμε τις εγγυήσεις για να καταλάβου-
με ολόκληρη την Κύπρο. Πρέπει να θυμηθούμε ότι το 1974 οι Ε/κ γείτονές μας ήταν αυτοί που έφεραν τον τουρκικό
στρατό στο νησί», λέει ο Ταχσίν Ερτουγρούλογλου. 
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By buying ticket you are helping children 
and their families that have been affected by cancer

We love them...Let's help them 

OPEN
CYPRUS
2016 

8 - 9 October 

 

Dancesport Competition

Spyros Kyprianou Stadium (Palais de Sport)

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Οι δημόσιες καταγγελίες του Δημάρ-
χου Πάφου Φαίδωνα Φαίδωνος για
το τμήμα Αρχαιοτήτων της πόλης
φαίνεται να είναι μόνο ένα μικρό
κομμάτι των στοιχείων που φέρεται
να έχει προσκομίσει στις αστυνο-
μικές αρχές και που υπό προϋποθέ-
σεις δύναται να ανοίξουν ευρύτερο
ζήτημα παράνομης κατοχής και εμ-
πορίας αντικειμένων αρχαιολογικής
σημασίας. Ο δήμαρχος Πάφου από
τότε που βγήκε δημόσια και υπο-
στήριξε ότι κάτι δεν πάει καλά με
το τμήμα Αρχαιοτήτων της πόλης

του συνεχίζει να υποστηρίζει σθε-
ναρά ότι τα όσα είπε δημοσίως έχουν
βάση και ενδεχομένως να ξεφεύγουν
από τα στενά γεωγραφικά όρια της
επαρχίας του. Ισχυρισμοί που άνοι-
ξαν νέο μέτωπο αυτή την φορά με
τον επίσης παφίτη υπουργό Μετα-
φορών Μάριο Δημητριάδη αλλά και
την ηγεσία του εκεί τμήματος Αρ-
χαιοτήτων. Οι καταγγελίες Φαίδωνος,
τουλάχιστον δημόσια και επί του
παρόντος, δεν εστιάζουν προς συγ-
κεκριμένη κατεύθυνση και πρόσωπα.
Ωστόσο πίσω από την πιεστική εμ-
μονή του να ζητά απογραφή της
αποθήκης του τμήματος Αρχαιοτή-

των Πάφου βρίσκεται το κυρίως με-
νού των ισχυρισμών του δημάρχου
Πάφου οι οποίοι έχουν υποβληθεί
στην Αστυνομία παρά τις επιφυλά-
ξεις του ιδίου και τα υπονοούμενα
για διαρροή των πληροφοριών του
μέσα από το αστυνομικό σώμα.
Όπως είμαστε σε θέση να γνωρί-
ζουμε από πηγές που είναι κοντά
στον παφίτη δήμαρχο οι πληροφο-
ρίες που φαίνεται να έχει δώσει ανοί-
γουν ευρύτερο ζήτημα αρχαιοκα-
πηλίας με έδρα την Πάφο και πα-
ρακλάδια που φθάνουν έως και τη
Λευκωσία. Οι ίδιες πηγές ισχυρίζον-
ται ότι η μεγάλη εικόνα των καταγ-
γελιών Φαίδωνος βρίσκεται στη Λε-
μεσό, πρώτα, και στη συνέχεια σε
παράνομες ιδιωτικές αρχαιολογικές
συλλογές επωνύμων ή οικονομικά
εύρωστων προσώπων κυρίως της
πρωτεύουσας όπου όπως αφήνεται
να νοηθεί καταλήγουν αρχαία αν-
τικείμενα από το Τμήμα Αρχαιοτή-
των της Πάφου ή και από σημεία
που έχουν εντοπισθεί προτού κα-
ταγραφούν και μεταφερθούν στις
αποθήκες. Ο δήμαρχος Πάφου λένε
οι πληροφορίες ότι έχει δώσει και
συγκεκριμένα ονόματα στις αστυ-
νομικές αρχές τα οποία μπορούν να
θεωρηθούν και ως η άκρη του νή-
ματος για να ξετυλιχθεί το κουβάρι
των ισχυρισμών για κύκλωμα αρ-
χαιοκαπήλων που λυμαίνεται τον
αρχαιολογικό πλούτο όχι μόνο της
Πάφου αλλά και άλλων περιοχών
της Κύπρου. Τα όσα είπε δημόσια
ο Φαίδωνος έχουν προκαλέσει ρήγμα
στις σχέσεις του ιδίου με την διεύ-
θυνση του τμήματος Αρχαιοτήτων
που τον απείλησε ακόμα και με νο-
μικά μέτρα.

Τα στοιχεία Φαίδωνος
Ο δήμαρχος Πάφου φέρεται να

έχει μεταφέρει την πληροφόρηση
που έχει για τα όσα είπε δημοσίως,

σε υψηλά ιστάμενους της Αστυνο-
μίας Πάφου χωρίς να παίρνει πίσω
τα όσα είπε για διαρροές μέσα από
το αστυνομικό σώμα. Μάλιστα,
όπως είμαστε σε θέση να γνωρί-
ζουμε για συγκεκριμένη πληροφο-
ρία που δόθηκε, μετά από πάροδο
δυο ημερών, το πρόσωπο που είχε
άμεση σχέση με την πληροφορία
επικοινώνησε με τον δήμαρχο Πά-
φου προκειμένου να συναντηθούν.
Τα στοιχεία του Φαίδωνος για το
Τμήμα Αρχαιοτήτων για την ώρα
επικεντρώνονται σε δύο πρόσωπα

που έχουν σχέση με το Τμήμα. Την
ίδια ώρα στοιχεία για ένα υπάλληλο
του τμήματος έχει συλλέξει και το
γραφείο του γενικού ελεγκτή Οδυσ-
σέα Μιχαηλίδη τα οποία θα απο-
σταλούν στον γενικό εισαγγελέα
της Δημοκρατίας. Τα εν λόγω στοι-
χεία του ελεγκτή έχουν να κάνουν
με τις εισπράξεις από αρχαιολογι-
κούς χώρους. Ο δήμαρχος Πάφου
επιμένει στην απογραφή των αρ-
χαιοτήτων της Πάφου αφήνοντας
να νοηθεί ότι μόνο έτσι θα επιβε-
βαιωθούν οι ισχυρισμοί του. Πηγές

από το περιβάλλον του δημάρχου
λένε ότι από το 1939 δεν έχει γίνει
απογραφή αρχαιοτήτων στην Πά-
φο. Οι ίδιες πηγές αφήνουν να νοη-
θεί ότι από το αρχαιολογικό Μου-
σείο της Πάφου όπου φυλάσσονται
οι αρχαιότητες, έχει κάνει φτερά
σημαντικός αριθμός αρχαιοτήτων
ενώ κάποια άλλα αρχαιολογικά ευ-
ρήματα δεν καταλήγουν ποτέ στις
αποθήκες του Μουσείου. Ενδεικτι-
κό των όσων φαίνεται να υποστη-
ρίζει ο Φαίδωνος είναι και οι δια-
πιστώσεις του γενικού ελεγκτή για

αδυναμίες που έχουν διαπιστωθεί
στις διαδικασίες ελέγχουν των αρ-
χαιοτήτων καθώς και στην παρα-
κολούθηση και επιτήρηση των αρ-
χαιολογικών χώρων. Το σημαντικό
κομμάτι των στοιχείων που φαί-
νεται να δοθεί στην Αστυνομία
αφορά όπως λέγεται μια αποθήκη
στη Λεμεσό στην οποία καταλή-
γουν αρχαιότητες προτού πάρουν
το δρόμο για παράνομες ιδιωτικές
συλλογές. Το συγκεκριμένο υπο-
στατικό σύμφωνα με τις πληροφο-
ρίες μας υποδείχθηκε από τον δή-
μαρχο Πάφου χωρίς να κατονομα-
στεί ο ιδιοκτήτης του. 

Απορρίπτει ο Δημητριάδης
Τα όσα έχουν ειπωθεί δημόσια

από τον δήμαρχο Πάφου έχουν
ανοίξει μέτωπο με τον υπουργό
Μεταφορών. Ο Μάριος Δημητριά-
δης στην συνέντευξή του στην «Κ»
απορρίπτει ισχυρισμούς και κα-
ταγγελίες Φαίδωνος. Ο υπουργός
προϊστάμενος του Τμήματος Αρ-
χαιοτήτων υποστηρίζει ότι «παρά
τις καταγγελίες που είχαν γίνει δεν
έχουν κατατεθεί στοιχεία. Μιλάω
για οποιονδήποτε έχει κάνει κα-
ταγγελίες.

Δεν έχουν δοθεί οποιαδήποτε
στοιχεία και σε σχέση με την έρευ-
να του γενικού ελεγκτή δεν έχει
βρεθεί οτιδήποτε που να δείχνει
κλοπή αρχαιοτήτων». Ο υπουργός
ο οποίος παραδέχεται πρόβλημα
με την στελέχωση του τμήματος
ένεκα των περικοπών του μνημο-
νίου σε έντονο ύφος ζήτησε πλήρη
διερεύνηση των όποιων καταγγε-
λιών υποβληθούν. «Εγώ έχω την
απαίτηση ως υπουργός να υπάρξει
πλήρη διερεύνηση οποιονδήποτε
καταγγελιών γίνονται και αναμένω
από την αστυνομία η όποιον άλλο
κάνει έρευνα να μου αποστείλει
έκθεση γεγονότων». 

Φωτογραφίζει αρχαιοκαπηλία ο Φαίδωνος
Στοιχεία στην Αστυνομία έδωσε ο δήμαρχος Πάφου για συγκεκριμένα πρόσωπα, δύο από αυτά του Τμήματος Αρχαιοτήτων

<<<<<<<

Ο υπ. Μεταφορών δια-
ψεύδει ότι ο Φαίδωνος
έδωσε πληροφορίες στην
Αστυνομία για τα όσα
υποστήριξε δημοσίως. Ο
Μάριος Δημητριάδης
αναμένει την πλήρη διε-
ρεύνηση των καταγγε-
λιών του δημάρχου.

Οι καταγγελίες του δημάρχου Πάφου για το Τμήμα Αρχαιοτήτων προσλαμβάνουν ευρύτερες διαστάσεις με τον ίδιο να
έχει καταθέσει στοιχεία που να παραπέμπουν σε παράνομη κατοχή και εμπορία αρχαιολογικών θησαυρών.
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Του ΜΑΡΙΟΥ ΡΟΥΣΣΟΥ

Ανησυχία επικρατεί στον κλάδο
των οδηγών ταξί καθώς το επάγ-
γελμα βάλλεται από τον πληθωρι-
σμό στις άδειες και την «πειρατεία».
Ιδιώτες, εκμεταλλευόμενοι την
απουσία της επιβολής του νόμου,
παριστάνουν τους ταξιτζήδες και
εκτελούν κανονικά δρομολόγια.
«Αν πούμε ότι πιθανόν χάνουν 20%
από τον γενικό τζίρο της κυπριακής
αγοράς στα ταξί δεν θα είμαστε
πολύ μακριά από την πραγματικό-
τητα» ανάφερε στην «Κ» ο κεντρι-
κός οργανωτικός γραμματέας της
ΠΟΒΕΚ Κυριάκος Μουστάκας. Επι-
πρόσθετα, ο «πειρατής ταξιτζής»
εκτός του ότι δεν κατέχει τις απα-
ραίτητες γνώσεις ή δεν έχει περάσει
τις απαραίτητες εξετάσεις, έχει λι-
γότερο κόστος από ό,τι ο επαγγελ-
ματίας, καθώς δεν έχει καταβάλλει
τα απαιτούμενα έξοδα για να εξα-
σφαλίσει τις άδειες. Χαρακτηρι-
στικά ο κ. Μουστάκας ανέφερε ότι
«είναι μια σειρά πολλών υποχρε-
ώσεων από τους επαγγελματίες

που οι λεγόμενοι ‘πειρατές’ δεν εκ-
πληρώνουν». 

Πληθώρα και παρανομία 
Αν και η υπόθεση των πειρατικών

ταξί είναι κύρια προτεραιότητα των
επαγγελματιών, «είναι ο πληθωρι-
σμός βασικά που τους κατατρώει»
σύμφωνα με τον κ. Μουστάκα. «Γί-
νονται συζητήσεις με το κράτος για
να προχωρήσουμε στο σύστημα
της απόσυρσης (σ.σ. οχημάτων)
ώστε να μειωθεί ο αριθμός των υφι-
σταμένων αδειούχων και να επι-
βιώνουν οι υπόλοιποι». Η αύξηση
των επαγγελματιών είναι αποτέλε-
σμα κενού στη διαδικασία έκδοσης

άδειας. Ο υποψήφιος κάνει αίτηση
σε αγροτική περιοχή όπου κατά τα
λεγόμενά του, δεν υπάρχει εξυπη-
ρέτηση. Μετέπειτα, η Αρχή Αδειών,
αφού εξετάσει και αποδειχθεί ότι
δεν υπάρχουν μέσα μεταφοράς,
δίνει τη σχετική άδεια. Εντούτοις,
ο ίδιος οδηγός μετά από κάποιο χρο-
νικό διάστημα, θα ζητήσει να με-
ταφερθεί η άδειά του σε άλλη πε-
ριοχή με αιτιολογία ότι δεν υπάρχει
ζήτηση. «Είναι λάθος ο τρόπος που
δίνονται οι άδειες. Όταν εμείς δούμε
ότι γίνονται αυτές οι αιτήσεις, κά-
νουμε ενστάσεις, και λέμε ότι εκείνη
η κοινότητα δεν χρειάζεται αυτο-
κίνητο και το αποτέλεσμα, αν τη
δώσετε, θα είναι να μετακινηθεί
στις πόλεις. Δεν εισακουόμαστε»
καταγγέλλει ο κ. Μουστάκας. «Το
αποτέλεσμα είναι εκεί που λέμε
εμείς οι ίδιοι να καταπολεμήσουμε
την παρανομία, στο τέλος γίνονται
οι επαγγελματίες ταξιτζήδες παρά-
νομοι. Τολμώ να το πω, μετατρέ-
πονται σε ληστές, κλέβουν οι ίδιοι
οι ταξιτζήδες τον πελάτη, με διά-
φορους παράνομους τρόπους για

να πιάσουν περισσότερα χρήματα.
Πράγμα που εμείς ως οργάνωση κα-
ταδικάζουμε, διαφωνούμε και δεν
δεχόμαστε» αναφέρει ο κ. Μουστά-
κας. Η επίβλεψη και επιβολή του
νόμου υπόκειται στην Αρχή Αδειών
και το Τμήμα Οδικών Μεταφορών.
Ο κεντρικός οργανωτικός γραμμα-
τέας της ΠΟΒΕΚ καταγγέλλει επίσης
ότι Αρχή Αδειών και Τμήμα Οδικών
Μεταφορών «δεν είχαν και ούτε
έχουν ποτέ πρόθεση να κάνουν
αυτή τη δουλειά, έτσι ξεσπαθώνουν
οι πειρατές». 

Σε επικοινωνία της «Κ» με την
Αρχή Αδειών, ο κ. Κώστας Παναγίδης

- πρόεδρος της Αρχής, διευκρίνισε
ότι «την ευθύνη για καταγγελία και
έλεγχο την έχουν οι επόπτες του
Τμήματος Οδικών Μεταφορών». Το
πρόβλημα που προκύπτει με την
άρση ή κατάργηση των αδειών, βρί-
σκεται στον νόμο που ορίζει ότι η
άδεια είναι περιουσιακό στοιχείο.
«Υπάρχουν πολλές άδειες και γίνον-
ται προσπάθειες για το πώς θα ελατ-
τωθούν. Είναι περιουσιακό στοιχείο
και θα πρέπει να αποζημιωθούν. Γί-
νονται ορισμένες μελέτες, και μέσω
του Υπ. Μεταφορών» τονίζει ο κ.
Παναγίδης. Η αποζημίωση θα μπο-
ρούσε να αποτελέσει και κίνητρο

για ένα ποσοστό των επαγγελματιών
οδηγών για αποσυμφόρηση της κα-
τάστασης. «Ως Αρχή Αδειών, η θέση
μας είναι ότι θα πρέπει να αποζη-
μιωθούν άρα θα πρέπει να βρεθεί
το ποσό το οποίο θα πρέπει να πλη-
ρώσει το κράτος για να πάρει τις
άδειες. Δεν είναι εύκολο, είναι θέμα
οικονομικών. Αν βρεθεί το ποσό
ίσως υπάρξουν εκείνοιπου να θέλουν
να δώσουν τις άδειές τους». Ανα-
φορικά με τους αδειούχους που εκτε-
λούν δρομολόγια εκτός της πόλης
τους, ο ίδιος διευκρίνισε πως οι
άδειες ισχύουν για την πόλη την
οποία έχουν εκδοθεί. 

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Στήριξη στον Νίκο Αναστασιάδη εάν
και εφόσον είναι υποψήφιος στις
Προεδρικές του 2018 δηλώνει ο Μά-
ριος Δημητριάδης. Σε συνέντευξή
του στην «Κ» ο υπουργός Μεταφο-
ρών Επικοινωνιών και Έργων προ-
βαίνει σε απολογισμό του έργου που
έχει γίνει στο υπουργείο του αλλά
και του πακέτου έργων που είχε
εξαγγείλει ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας για τόνωση της οικονομίας.
Περιγράφει τις επόμενες κινήσεις
του για το λιμάνι της Λάρνακας αλλά
και τι έχει ζητήσει για ενίσχυση της
ασφάλειας πτήσεων αεροσκαφών.
–Η κυβέρνηση στην προσπάθεια
τόνωσης της οικονομίας είχε προ-
χωρήσει στην εξαγγελία μεγάλου
αριθμού έργων. Η υλοποίησή
τους σε ποιο στάδιο βρίσκεται;

–Ήταν μια εξαιρετική και υπό
τις περιστάσεις αναγκαία πρωτο-
βουλία του Προέδρου της Δημοκρα-
τίας, η οποία εκτιμώ ότι έφερε τα
επιθυμητά αποτελέσματα, ιδιαίτερα
σε ό,τι αφορά τον κατασκευαστικό
τομέα. Είχαν εξαγγελθεί έργα σε
όλες τις επαρχίες των οποίων η αξία
όταν ολοκληρωθούν θα ξεπεράσει
τα 600 εκατ. ευρώ. Το 80% περίπου
αυτών των έργων έχουν δρομολο-
γηθεί ή βρίσκονται σε πορεία υλο-
ποίησης. Υπάρχει φυσικά αριθμός
έργων που παρουσιάζουν κάποια
καθυστέρηση, είτε λόγω των διαδι-
κασιών που πρέπει να ακολουθηθούν
για απαλλοτριώσεις είτε επειδή βρί-
σκονται ενώπιον της Αναθεωρητικής
Αρχής Προσφορών. Ο στόχος είναι
να υλοποιηθεί το 100% των έργων
που έχουν εξαγγελθεί. Ενδεχομένως
να ακούγεται εξωπραγματικό για τα
κυπριακά δεδομένα, θεωρώ ωστόσο,
ότι ο στόχος μας είναι εφικτός.
–Κάποια από αυτά τα έργα έχουν
ολοκληρωθεί;

–Μέρος των έργων έχει ήδη ολο-
κληρωθεί. Μέχρι το τέλος ωστόσο,
του 2018, εκτιμάται ότι η υλοποίηση
θα ξεπεράσει το 80%. Είμαστε ικα-
νοποιημένοι από τον ρυθμό εκτέ-
λεσης των έργων και προσπαθούμε
συνεχώς να τον αυξήσουμε.
–Από τα έργα που έχουν εξαγ-

γελθεί ποια είναι τα σημαντικό-
τερα;

–Τα έργα είναι πάρα πολλά και
αφορούν ασφαλώς το σύνολο του
οικονομικού τομέα. Αυτά βέβαια
που είναι ιδιαίτερα σημαντικά σχε-
τίζονται με την πραγματική οικο-
νομία, όπως για παράδειγμα τα έργα
βελτίωσης των υποδομών στον του-
ριστικό τομέα.
–Έχει υπολογισθεί ο αριθμός του
εργατικού δυναμικού που επέ-
στρεψε στην ενεργό δράση.

–Κάτι τέτοιο είναι δύσκολο να
υπολογισθεί με ακρίβεια. Η μείωση
ωστόσο της ανεργίας και η αύξηση
που παρατηρείται στα κατασκευα-
στικά έργα καταδεικνύουν πως ένα
σημαντικό μέρος του εργατικού δυ-
ναμικού επέστρεψε, όπως εύστοχα
αναφέρατε, στην ενεργό δράση, γε-
γονός το οποίο μας χαροποιεί ιδι-
αίτερα. Στόχος μας είναι να εντατι-
κοποιήσουμε τις προσπάθειες για
περαιτέρω μείωση της ανεργίας. 
–Συνεχίζεται η πρακτική που
υπήρχε εργολάβοι που έχουν πε-
ριπέσει σε σοβαρό επαγγελματικό
παράπτωμα να μπορούν να παίρ-
νουν δημόσιες συμβάσεις;

–Πρόκειται για θέμα που αφορά
την Αναθεωρητική Αρχή Προσφο-
ρών. Επιπλέον, για έργα που άρχισαν
μετά τον Απρίλιο του 2016, ψηφί-
στηκε νόμος, ο οποίος προνοεί τις
ποινές που θα επιβάλλονται σε ερ-
γολάβους σε περίπτωση που υπο-
πίπτουν σε παραπτώματα. Με τον
νόμο γίνεται πιο ξεκάθαρο ως προς
το τι γίνεται σε τέτοιες περιπτώσεις.
–Με αφορμή τα θέμα που δημι-
ουργήθηκε με την Cobalt προ-
κύπτει οποιαδήποτε ανησυχία.

–Οι έλεγχοι που γίνονται σε όλες
τις αεροπορικές εταιρείες είναι κοινοί,
σύμφωνα με τα ευρωπαϊκά πρότυπα.
Για θέματα ασφάλειας οι κανονισμοί
είναι αυστηροί και χωρίς παρεκκλί-
σεις. Σε ό,τι αφορά τη συγκεκριμένη
εταιρεία πραγματοποιούνται σε τα-
κτά χρονικά διαστήματα οι απαραί-
τητοι έλεγχοι. Οφείλουμε να είμαστε
και είμαστε αυστηροί, σε θέματα
που έχουν σχέση με την ασφάλεια
των πτήσεων.Τα αεροπλάνα που
χρησιμοποιεί η εταιρεία είναι αδει-
οδοτημένα από χώρες της Ε.Ε. και

υπόκεινται στους νενομισμένους
ελέγχους.
–Ανάλογα περιστατικά με μεγάλες
καθυστερήσεις πλήττουν τη γε-
νικότερη εικόνα αξιοπιστία των
αερομεταφορών της Κύπρου;

–Πρέπει να σας πω ότι το θέμα
βρίσκεται στις ύψιστες προτεραι-
ότητες του Υπουργείου Μεταφορών.
Για το σκοπό αυτό έχω ζητήσει να
ενισχυθεί η Μονάδα Ασφάλειας Πτή-
σεων μέσω συνεργασίας και με άλλες
Αρχές Πολιτικής Αεροπορίας. Πα-
ράλληλα προβαίνουμε σε όλες τις
αναγκαίες ενέργειες για βελτίωση
των υφιστάμενων διαδικασιών.
–Η συνύπαρξη δημοσίου και ιδιώ-
τη στη μεταβατική περίοδο για
το λιμάνι Λεμεσού πώς εξελίσ-
σεται;

–Ο ιδιώτης αναλαμβάνει επίσημα
στις 29 Ιανουαρίου 2017. Αυτή τη

στιγμή βρισκόμαστε ήδη στη μετα-
βατική περίοδο και προχωρούν οι
διαβουλεύσεις με τους ιδιώτες.
Έχουν ήδη φέρει την ομάδα τους,
η οποία έχει εγκατασταθεί στο λιμάνι.
Τα πρώτα δείγματα μπορώ να πω
ότι πολύ θετικά και δείχνουν ότι θα
γίνει μια πάρα πολύ καλή δουλειά
στο λιμάνι Λεμεσού.
–Υπάρχει οτιδήποτε που ενδε-
χομένως να προκαλεί ανησυχία;

–Δεν υπάρχει κάτι που να είναι
εκτός του πλαισίου της σύμβασης.
Σκοπός της μεταβατικής περιόδου
είναι να εντοπιστούν οποιαδήποτε
προβλήματα πριν από την ανάληψη
της διαχείρισης από τον ιδιώτη. Προ-
σβλέπουμε σε μια ομαλή μετάβαση
στη νέα αποχή και πρέπει να υπο-
γραμμίσω ότι υπάρχει μια πάρα πολύ
καλή συνεργασία με την ομάδα των
διαχειριστών. Παράλληλα, πρέπει
να πω ότι έχει ολοκληρωθεί η πε-
ρίοδος που είχε δοθεί για αποδοχή
του εθελοντικού σχεδίου πρόωρης
αφυπηρέτησης στην ΑΛΚ. Την ίδια
ώρα οι εταιρείες έχουν προσφέρει
εργασία σε αριθμό ατόμων που ερ-
γάζονται αυτή τη στιγμή στην Αρχή
Λιμένων. Να αναφέρω επίσης ότι
έχουν ξεκινήσει δυναμικά και οι
διαδικασίες πρόσληψης ατόμων
εκτός της Αρχής Λιμένων Κύπρου.
–Πόσα άτομα δέχθηκαν στο σχέ-
διο εθελουσίας αφυπηρέτησης;

–Το έχουν ζητήσει περισσότερα
από 100 άτομα. Αυτό φυσικά δεν
σημαίνει ότι το σχέδιο θα δοθεί σε
όλους. Πρόκειται για μια απόφαση,
την οποία θα λάβει το διοικητικό
συμβούλιο της ΑΛΚ, το οποίο θα θέ-
σει και τα κριτήρια αποδοχής ή όχι. 
–Το ενδιαφέρον είναι μεγαλύτερο
από το αναμενόμενο;

–Από πλευράς αριθμού το ενδια-
φέρον ηταν πάρα πολύ ικανοποι-
ητικό. Τώρα, θα πρέπει να αποφα-
σισθεί για ποια άτομα θα γίνει απο-

δεκτή η εθελούσια έξοδος. Αυτό θα
κριθεί και βάσει οργανογράμματος 
–Στη Λάρνακα οι διαδικασίες ει-
σόδου ιδιώτη προχωρούν;

–Στόχος μας είναι να προχωρή-
σουμε με την εκδήλωση ενδιαφέ-
ροντος τον προσεχή Οκτώβριο. Η
διαδικασία προχωράει λίγο πιο αργά
από εκείνη της Λεμεσού, κάτι το
οποίο σε κάποιο βαθμό θεωρώ φυ-
σιολογικό. Παρουσιάστηκαν κάποιες
καθυστερήσεις στη διαδικασία αλλά
πρέπει να πω ότι πρόκειται για ένα
πιο δύσκολο έργο, καθώς προσβλέ-
πουμε στην εξεύρεση ιδιώτη, ο οποί-
ος θα συνδυάσει την ανάπτυξη γης
με τη διαχείριση μαρίνας και των
εμπορικών δραστηριοτήτων.
–Θα είναι μικτής χρήσης;

–Το λιμάνι με τη μαρίνα θα είναι
μικτής χρήσης με την έννοια ότι
εμείς θέλουμε το λιμάνι να χρησι-
μοποιείται και από μεγάλα γιοτ. Θα
μείνει ένας μόλος, ο οποίος θα έχει
την εμπορική χρήση του λιμανιού,
φθάνει αυτή να είναι συμβατή με
τις υπόλοιπες χρήσεις. Έχουμε βγει
σε προσφορές για την πραγματο-
ποίηση περιβαλλοντικής μελέτης,
η οποία θα διασφαλίσει ότι οι εμ-
πορικές χρήσεις θα είναι συμβατές
με τις υπόλοιπες. 
–Οι Λαρνακείς συμφωνούν;

–Υπάρχουν διαφορετικές απόψεις
από αρκετούς παράγοντες . Στο τέλος
της ημέρας όμως, πιστεύω ότι αυτό
που θέλουν πραγματικά οι Λαρνακείς
είναι να υλοποιηθεί ένα έργο, το
οποίο θα βοηθήσει την τοπική οι-
κονομία. Έχουν γίνει πολλές μελέτες
σε ό,τι αφορά το λιμάνι και τη μαρίνα
της Λάρνακας. Η μορφή του έργου
είναι γνωστή. Οι Λαρνακείς, λοιπόν,
θα πρέπει να αγκαλιάσουν αυτή την
προσπάθεια και να μην ψάχνουν
δικαιολογίες για τη μη πραγματο-
ποίηση έργου. Εμείς, είμαστε απο-
φασισμένοι να προχωρήσουμε.

Μέχρι το 2018 θα
είναι έτοιμο το 80%
των έργων ανάπτυξης 
Θετικός ο απολογισμός της κυβέρνησης στο πακέτο μέτρων
που είχε εξαγγείλει ο ΠτΔ, λέει ο Μάριος Δημητριάδης

Δεν κατεβάζει σημαία
ο κλάδος των οδηγών ταξί
Πειρατεία και πληθωρισμός αδειών, αγκάθια για τους οδηγούς

<<<<<<<

Αν πούμε ότι πιθανόν
χάνουν 20% από τον γε-
νικό τζίρο της κυπριακής
αγοράς στα ταξί δεν θα
είμαστε πολύ μακριά από
την πραγματικότητα.

Οι πειρατές οδηγοί δεν καταβάλλουν τα ποσά που απαιτούνται για τις απαραίτητες άδειες εξάσκησης του επαγγέλματος.

Υποστηρίζω Αναστασιάδη για το 2018
–Πριν από δυο μήνες υπήρχε μια έν-
τονη φιλολογία για ανασχηματισμό
του κυβερνητικού σχήματος. Είχε
ακουστεί και το όνομά σας. Παραμένετε
ή το πλήρωμα του χρόνου ήλθε;
–Πρόσφατα είχαμε μια συνεδρία-
ση κατά την οποία προχωρήσαμε
σε ανασκόπηση του κυβερνητι-
κού έργου. Σημειώθηκαν τα έργα
που έχουν ολοκληρωθεί και έγινε
σχεδιασμός για τα υπόλοιπα που
πρέπει να γίνουν. Σε ό,τι αφορά
το Υπουργείο του οποίου προ-
ΐσταμαι είμαι ικανοποιημένος
από το έργο που έχει γίνει. Η συλ-
λογική μας προσπάθεια θεωρώ
ότι έχει φέρει τα επιθυμητά απο-
τελέσματα, τα οποία άλλωστε εί-
ναι ορατά. Από την άλλη, έχουμε
ακόμα δρόμο να διανύσουμε, κα-
θώς υπάρχουν έργα, τα οποία

βρίσκονται σε πορεία υλοποί-
ησης. Σχετικά τώρα με το θέμα
παραμονής μου στο κυβερνητικό
σχήμα, αυτό αφορά τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας, ο οποίος οποι-
αδήποτε στιγμή κρίνει μπορεί να
προχωρήσει σε αλλαγές, τις οποί-
ες θεωρεί αναγκαίες. 
–Το 2018 εάν και εφόσον είναι υπο-
ψήφιος θα υποστηρίξετε τον Νίκο
Αναστασιάδη;
–Εάν ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας είναι υποψήφιος, σαφώς και
θα τον υποστηρίξω.
–Είναι μύθος το φρεσκάρισμα του
Υπουργικού στο μέσω της θητείας
του είτε μια αναγκαιότητα;
–Στο τέλος της ημέρας ένα κυ-
βερνητικό σχήμα κρίνεται από τα
αποτελέσματά του και όχι από τη
διάρκεια της θητείας του.

<<<<<<<<

Υπάρχει αριθμός έργων
που παρουσιάζουν κά-
ποια καθυστέρηση, είτε
λόγω των διαδικασιών
που πρέπει να ακολουθη-
θούν για απαλλοτριώσεις
είτε επειδή βρίσκονται
ενώπιον της Αναθεωρητι-
κής Αρχής Προσφορών.

<<<<<<<<

Σε ό,τι αφορά τη συγκε-
κριμένη εταιρεία, πραγ-
ματοποιούνται σε τακτά
χρονικά διαστήματα, οι
απαραίτητοι έλεγχοι.
Οφείλουμε και είμαστε
αυστηροί, σε θέματα που
έχουν σχέση με την
ασφάλεια των πτήσεων.

Καθησυχαστικός με θέματα που άπτονται της ασφάλειας των αερομεταφορών εμφανίζεται ο Μάριος Δημητριάδης
στη συνέντευξή του στην «Κ». Ο υπουργός Μεταφορών διαβεβαιώνει ότι το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας είναι ιδιαίτε-
ρα αυστηρό στο τομέα των ελέγχων. 
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ 

Πολλά είναι τα επίθετα με τα οποία
περιγράφει ο περίγυρος του δικη-
γόρου και μέλους της διαπραγμα-
τευτικής ομάδας για το Κυπριακό,
Πόλυ Πολυβίου, την προσωπικό-
τητα και τα συμπαρομαρτούντα
της. Ήρθε εκ νέου στην πρώτη
γραμμή της επικαιρότητας λόγω
της διαρροής ενός email που έστει-

λε στον Πρόεδρο Αναστασιάδη για
τις διαφωνίες που είχε ο ίδιος, με
τις αιτίες όμως πίσω από αυτό να
είναι ταυτόσημες με το είναι του
και να χρονολογούνται. Άνθρωπος
που ελίσσεται με ευκολία, με δι-
πλωματικές ικανότητες και που
δεν διστάζει να καταφεύγει σε γερές

δόσεις αυτοσαρκασμού, έχουν να
το λένε ακόμη και οι συμφοιτητές
στο πανεπιστήμιο της Οξφόρδης,
βρίσκεται έτσι κι αλλιώς στο πα-
ρασκήνιο είτε στο προσκήνιο υπο-
θέσεων που απασχόλησαν ΜΜΕ
και κοινή γνώμη.

Από την άλλη, αιωρούνται ακόμη
ερωτηματικά αναφορικά με το ποιοι
ήταν οι χειρισμοί του ως νομικού,
στην υπόθεση για παράδειγμα της
Uniastrum, με την Τράπεζα Κύπρου
να βγαίνει λαβωμένη. Τα πρακτικά
συνεδρίας της τράπεζας, ημερομη-
νίας 25/6/2008 δείχνουν ότι η το-
ποθέτηση των «Χρυσαφίνη και Πο-
λυβίου» ως νομικών συμβούλων
της τράπεζας, ήταν η εξής: «Έχουν
εντοπιστεί όλα τα σημαντικά θέ-
ματα και έχουν υιοθετηθεί ασφα-
λιστικές δικλίδες για προστασία
του συγκροτήματος από πιθανούς
και ενδεχόμενους κινδύνους». Η
Τρ. Κύπρου αγόρασε τη Uniastrum
το 2008 και την πώλησε το 2015,
έχοντας καταγράψει συσσωρευμέ-
νες ζημιές €700 εκατ. από τη συγ-
κεκριμένη επένδυση. Προσωπικά
ο ίδιος ο Πόλυς Πολυβίου, ποντάρει
επί της ουσίας σ’ ένα στοιχείο. Στο
εκτόπισμά του που διογκώθηκε εν
έτει 2011 και λόγω ευρείας κοινω-
νικής αποδοχής, όταν τη Δευτέρα
3 Οκτωβρίου στις 8 το πρωί, παρέ-
δωσε το πόρισμα για το Μαρί τόσο
στον τότε Πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας, Δημήτρη Χριστόφια, όσο και
στον γενικό εισαγγελέα αλλά και
στον πρόεδρο της Βουλής, εκείνης
της περιόδου. Τέσσερις ώρες μετά,
πήρε τη θέση του μπροστά από μι-

κρόφωνα και κάμερες για να ανα-
λύσει τις 600 και πλέον σελίδες του
πορίσματος, προκαλώντας τριγμούς
στο πολιτικό σκηνικό που έβλεπε
την πραγμάτωση των πολιτικών
φιλοδοξιών του Πόλυ Πολυβίου, να
λαμβάνουν λαϊκό έρεισμα και να
κερδίζουν τη συμπάθεια του ακρο-
ατηρίου. Και εκεί που είχε στρώσει
ο ίδιος το χαλί, με editorial και τίτ-

λους εφημερίδων να τον στηρίζουν,
μπήκε μπροστά ο «άλλος» Πόλυς.
Μια μίξη, λένε επίσης άνθρωποι
που τον γνωρίζουν, ατόμου που
αναγνωρίζει πως εκείνη τη στιγμή
έχει δύναμη, έχει αυτοπεποίθηση
και μπορεί να επιτύχει κάθε στόχο,
αλλά και παράλληλα εξαιρετικά οξύ-
θυμου, ειδικά όταν νιώθει πως έχει
δίκιο και πρέπει να το πει. Η λεκτική

διελκυστίνδα ανάμεσα στον ίδιο
ως μονομελή επιτροπή και τον Πρό-
εδρο Δημήτρη Χριστόφια που τον
διόρισε, επικοινωνιακά εκπυρσο-
κρότησε στον ώμο του Πολυβίου
με αποτέλεσμα να χάσει το λαϊκό
έρεισμα. «Μπήκε σε μια διαδικασία
απάντησης στην απάντηση με απο-
τέλεσμα να χαθεί η υπεροχή που
είχε αποκτήσει μετά και το σφυ-
ροκόπημα κατά πάντων στο πολι-
τικό σύστημα, μέσα από το πόρι-
σμα», δήλωσε στην «Κ» πηγή που
γνωρίζει εκ των ενόντων τα του
Πολυβίου κυρίως ως δικηγόρο. «Η
τραγωδία στο Μαρί θα πρέπει του-
λάχιστον να αποτελέσει την αφε-
τηρία όχι μόνο για απόδοση ευθυ-
νών αλλά και για ευρύτερο προ-
βληματισμό, αυτοκριτική και αυ-
τογνωσία. Σε τελευταία όμως ανά-
λυση, θα πρέπει τα βαθιά ρήγματα
που έχουν παρατηρηθεί στη γενι-
κότερη λειτουργία του πολιτικού
και πολιτειακού συστήματος να αν-
τιμετωπισθούν όχι με ευχολόγια
και κενές διαπιστώσεις, αλλά με
σοβαρές μεταρρυθμίσεις και ανα-
τροπές», έγραφε ο ίδιος στη σελίδα
589 του πορίσματος. 

Οι διαρροές και η ενόχληση 
Μέσα στην εβδομάδα, ο Πόλυς

Πολυβίου έκανε γνωστή την ενό-
χλησή του για τις διαρροές των
ηλεκτρονικών μηνυμάτων που
έστειλε προς το Προεδρικό, ανα-
φορικά με συγκεκριμένες πτυχές
του Κυπριακού, όπως εξελίσσονται.
Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει η
«Κ», δεν ήταν αυτό το πρώτο ηλε-

κτρονικό μήνυμα που στάλθηκε
με ανάλογο σχεδόν περιεχόμενο
από τον ίδιο προς το Προεδρικό.
Το ότι όταν θέλει να καταθέσει την
άποψή του θα το κάνει όπως και
να έχει, το απέδειξε της περίοδο
του πορίσματος για το Μαρί. Μέσα
σε αυτά τα πλαίσια, λοιπόν, υπήρ-
ξαν και τουλάχιστον άλλα δύο ηλε-
κτρονικά μηνύματα, ενώ παράλ-
ληλα η κόντρα ανάμεσα σε Μαυ-
ρογιάννη και Πολυβίου υπέβοσκε
το τελευταίο διάστημα. Είναι εν-
δεικτικό όπως είναι σε θέση να
γνωρίζει η «Κ» πως η ένσταση Μαυ-
ρογιάννη προς τον Πολυβίου είχε
να κάνει με τη χρονική στιγμή που
αποφασίστηκε να εγερθεί ζήτημα
αναφορικά με την κλήρωση στο
πλαίσιο της διακυβέρνησης.

Ο Πόλυς Πολυβίου είχε κατα-
στήσει τότε σαφές πως θα αντι-
δράσει, όπως και έγινε τελικά, εφό-
σον της διαρροής ακολούθησαν
και δηλώσεις αναφορικά με το πόσο
μακριά βρισκόμαστε από την πι-
θανότητα λύσης και εν ολίγοις, η
δική του άποψη για τα τεκταινό-
μενα. Πάντως, κρίνεται από πολι-
τικές πηγές, ενδεικτική η επιλογή
του να πάρει υπό μάλλης το θέμα
της λειτουργικότητας και να με-
ταφέρει την προσοχή στην πρώτη
μέρα της λύσης. Την ίδια ώρα πο-
λιτικές πηγές θεωρούν πως το «sh-
ow των τελευταίων ημερών και η
ρητορική κατά κεφαλαίων της δια-
πραγμάτευσης από την πλευρά Πο-
λυβίου είναι η απαρχή της καθόδου
του στην πολιτική και δη ως υπο-
ψήφιος του ενδιάμεσου».

Ο γνωστός άγνωστος Πόλυς Πολυβίου
Ο άνθρωπος πίσω και μπροστά απ’ όλες τις μεγάλες υποθέσεις που απασχόλησαν την Κύπρο και τα επόμενα βήματά του

Ο Πόλυς Πολυβίου κατάγεται από
παλιό, αστικό τζάκι, όντας γιος
του Κοκή Πολυβίου και εγγονός
του δικηγόρου Χρυσαφίνη, στην
πορεία δε νυμφευμένος με την
κόρη Σόλωνα Τριανταφυλλίδη. Ο
Πολυβίου, ως εκ τούτου και η σχέ-
ση του με την τράπεζα Κύπρου
θα μπορούσε με άλλα λόγια να
θεωρηθεί και ως καρμική, εφόσον
το δικηγορικό γραφείο Χρυσαφίνη
αντιπροσώπευε διαχρονικά την
τράπεζα. Από την άλλη, ο Σόλων
Τριανταφιλλίδης υπηρέτησε και
ως Πρόεδρος αυτής, από τα τέλη
της δεκαετίας του 1980 ως το
2005. Οι δε συγγενικοί δεσμοί
του Πόλυ Πολυβίου διαχέονται
στο πολίτικο-νομικό σύστημα της

χώρας εφόσον είναι πρώτος ξά-
δελφος του τέως υπουργού Οικο-
νομικών, Χαρίλαου Σταυράκη,
και αδελφός της συζύγου του τέως
υπουργού Δικαιοσύνης και νομι-
κού Κύπρου Χρυσοστομίδη.

Ο ίδιος ο Πόλυς Πολυβίου ήταν
και σύμβουλος της Εκκλησίας της
Κύπρου αλλά και της Τράπεζας
Κύπρου, με την ανάληψη όμως
των καθηκόντων του ο Αρχιεπί-
σκοπος Χρυσόστομος Β΄ τον απο-
μάκρυνε, το ίδιο και η Τράπεζα
Κύπρου διότι δεν εδικαιούτο να
είναι μέλος του συμβουλίου και
ταυτόχρονα νομικός σύμβουλος
της Τράπεζας Κύπρου. Έτσι προ-
τίμησε να παραμείνει νομικός
σύμβουλος παρά μέλος του Δ.Σ.
Εντούτοις, αν και από το 2013
μέχρι σήμερα έχουν έρθει τα πάνω
κάτω στο χρηματοπιστωτικό ίδρυ-
μα της χώρας, το δικηγορικό γρα-

φείο «Χρυσαφίνης και Πολυβίου»
παραμένουν νομικοί σύμβουλοι
της Τράπεζας Κύπρου. Ο ίδιος
ήταν επίσης δικηγόρος υπερά-
σπισης της εταιρείας Ajet Aviation
(πρώην Ήλιος) στη δίκη για το
αεροπορικό δυστύχημα. Έντονη
όμως είναι και η σχέση του με το
Κυπριακό, ως εκ τούτου κατά ορι-
σμένους και με την πολιτική, ήδη
από τα φοιτητικά χρόνια. 

Το κυπριακό
Με σπουδές στην Οξφόρδη

και το Λονδίνο στη νομική αλλά
και Διεθνείς και Πολιτικές Επι-
στήμες στο Πανεπιστήμιο του
Πρίνστον των ΗΠΑ, «το μικρόβιο
ήταν εκεί. Αυτό είναι σίγουρο»,
λένε άτομα κοντά στο περιβάλλον
Πολυβίου. Από το 1973 ως το 1980
εργάστηκε ως λέκτορας της Νο-
μικής στο Πανεπιστήμιο της Οξ-
φόρδης και η σχέση του με το
Κυπριακό, πέρασε από τα στάδια
που μπορεί να σκεφτεί κανείς.
Από σύμβουλος του Γλαύκου Κλη-
ρίδη στη διάσκεψη της Γενεύης
τον Αύγουστο του 1974, μέχρι
και σήμερα που είναι μέλος της
διαπραγματευτικής ομάδας στο
πλευρό του Νίκου Αναστασιάδη.
Στις 14 Αυγούστου του 1974, ήταν
μαζί με τον Κληρίδη στο ξενοδο-
χείο Μεγάλη Βρεταννία της Αθή-
νας, και τον στήριξε για τη στάση
που κράτησε στη Γενεύη παρα-
κινώντας τον να γυρίσουν στην
Κύπρο «για να αναλάβει ό,τι είχε
απομείνει», όπως ο ίδιος ο Πολυ-
βίου δήλωσε.

Στο μεσοδιάστημα έχει συγ-
γράψει τέσσερα βιβλία για το Κυ-
πριακό, «Μακάριος: Τα τρία λά-
θη», «Η διπλωματία της Εισβολής:
Η Διάσκεψη της Γενεύης για την
Κύπρο τον Αύγουστο του
1974», «Κυπριανού και Κυπριακό:
Η Συνάντηση Κορυφής της Νέας
Υόρκης το 1985» και «Το Κυπριακό
Πρόβλημα: Παραλογισμοί και
Προβληματισμοί». Βιβλία που
φτάνουν σε πακέτο, προς πολι-
τικούς φίλους ως ένδειξη εκτίμη-
σης αλλά και μηνύματος, όπως
λένε εκείνοι που ξέρουν, από την
πλευρά Πολυβίου. Εκείνο που μέ-
νει ν’ απαντηθεί είναι το θα ισχύ-
σει τελικά. Αν για ορισμένους,
τους κοντινούς του, είναι αρκετά
οξυδερκής για να κατέβει στην
πολιτική, τα πολιτικά τζάκια δεν
είναι τόσο σίγουρα ότι τελικά θα
κλείσει τ’ αυτιά του στα κελεύ-
σματα και ειδικότερα, στο τι θα
ικανοποιεί τον ίδιο εφεξής. 

<<<<<<<

Όταν θέλει να καταθέσει
την άποψή του θα το κά-
νει, όπως και να έχει, και
το απέδειξε της περίοδο
του πορίσματος για το
Μαρί. Μέσα σε αυτά τα
πλαίσια λοιπόν υπήρξαν
και τουλάχιστον άλλα
δυο ηλεκτρονικά μηνύ-
ματα, ενώ η κόντρα ανά-
μεσα σε Μαυρογιάννη
και Πολυβίου υπέβοσκε
το τελευταίο διάστημα.

Εκείνο που μένει ν’ απαντηθεί είναι τι θα ισχύσει τελικά. Αν για ορισμένους
είναι αρκετά οξυδερκής για να κατέβει στην πολιτική, τα πολιτικά τζάκια δεν
είναι τόσο σίγουρα ότι τελικά θα κλείσει τ’ αυτιά του στα κελεύσματα. 

Πορεία και σταθμοί 

Σύμβουλος του Γλαύκου Κληρίδη
στη διάσκεψη της Γενεύης τον Αύ-
γουστο του 1974, μέχρι και σήμερα
που είναι μέλος της διαπραγματευ-
τικής ομάδας στο πλευρό του Νίκου
Αναστασιάδη.
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Ο κανιβαλισμός στα ΜΜΕ

Τύμπανα πολέμου 
Τύμπανα πολέμου ήχησαν στην Επιτροπή
Θεσμών το πρωί της Τρίτης στη δεύτερη πα-
ρουσία του Αθανάσιου Ορφανίδη, με τους
βουλευτές του ΑΚΕΛ να έρχονται για άλλη
μια φορά σε ευθεία αντιπαράθεση με τον
πρώην κεντρικό τραπεζίτη. Το πολεμικό κλί-
μα που έπετο, διαφάνηκε όταν ο δεύτερος
τη τάξει του ΑΚΕΛ Γιώργος Λουκαΐδης, γνω-
στός για την αδυναμία που τρέφει προς τον
κ. Ορφανίδη, εισήλθε στην αίθουσα. Αρχικά
ψύχραιμος ο Γιώργος Λουκαΐδης υπέβαλλε
ερωτήσεις, δεν άντεξε όμως τα απανωτά
κτυπήματα του Αθανάσιου Ορφανίδη για
τους «εγκληματικούς χειρισμούς» της «κυ-
βέρνησης του ΑΚΕΛ» που οδήγησαν στην οι-
κονομική κατάρρευση και αντέστρεψε ευθέ-
ως τα πυρά. «Σταματήστε να λέτε ψέματα,
σεβαστείτε τον κόσμο που υποφέρει εξαι-
τίας των δικών σας ευθυνών», φώναζε εντός
της αίθουσας ο Γιώργος Λουκαΐδης, χωρίς
ωστόσο να πτοείται ο πρώην τραπεζίτης. 

••••
Απανωτές διαψεύσεις
Τα όσα κατέθετε ο Αθανάσιος Ορφανίδης
κατά την εννιάωρη «εξέτασή» του στη Θε-
σμών προκάλεσαν την οργίλη αντίδραση
πολλών. Δεν ήταν λίγοι εκείνοι που ενέπλεξε
ο πρώην Κεντρικός Τραπεζίτης στην κατάθε-
σή του που καθόλη τη διάρκεια της συνε-
δρίας, έστελναν μηνύματα, ανακοινώσεις και
επιστολές για να διαψεύσουν τους ισχυρι-
σμούς του. Το πιο τρανό παράδειγμα ο
πρώην βουλευτής του ΑΚΕΛ Πάμπος Παπα-
γεωργίου, ο οποίος σε ανάρτησή του στον
λογαριασμό του στο facebook, τον κατονόμα-
σε ως «ό,τι πιο σιχαμερό έχει γνωρίσει(!)». 

••••
Ο συνήγορος Κουλίας 
Ο μόνος ο οποίος στάθηκε από την αρχή μέ-
χρι το τέλος στο πλευρό του Αθανάσιου Ορ-
φανίδη ήταν ο Ζαχαρίας Κουλίας. Ο ΔΗΚΟϊ-
κός βουλευτής δεν δίστασε πολλές φορές
να έρθει σε ρήξη με τον Γιώργο Λουκαΐδη
και την «επιθετική» συμπεριφορά που είχε
απέναντι στον κεντρικό τραπεζίτη. «Ζαχαρία
εκτίθεσαι. Δεν σε έχουμε συνηθίσει να αντι-
δράς έτσι» του απάντησε ο Γιώργος Λουκαΐ-
δης. Και αυτή δεν ήταν η μόνη αντιπαράθε-
ση του Ζαχαρία Κουλία με το ΑΚΕΛ. Οι ερω-
τήσεις που υπέβαλε ο Ζαχαρίας Κουλίας,
όπως για παράδειγμα σε ποια περιοχή της
Καλιφόρνια βρίσκεται η εταιρεία PIMCO (!),
προκάλεσαν την οργίλη αντίδραση του ήπι-
ου βουλευτή της Αριστεράς Άριστου Δαμια-
νού, ο οποίος υποστήριξε πως η λίστα των
ερωτήσεων Κουλία προήλθε από τον Νικόλα
Παπαδόπουλο. «Ευτυχώς που δεν βρισκό-

μαστε σε δικαστήριο γιατί θα είχατε πρό-
βλημα με τις καθοδηγούμενες ερωτήσεις
που υποβάλλετε» είπε σκωπτικά ο Άριστος
Δαμιανού στον συνάδελφό του. 

••••
Το βαθύ λαρύγγι
Ο γνωστός δικηγόρος και μέλος της δια-
πραγματευτικής ομάδας για το Κυπριακό
Πόλυς Πολυβίου έστειλε μέσω ηλεκτρονι-
κού μηνύματος τις διαφωνίες του σε ζητή-
ματα που αφορούν πτυχές του εθνικού μας
ζητήματος. Ως ήταν αναμενόμενο το μήνυμα
του κ. Πολυβίου διέρρευσε. Ήδη στα πολιτι-
κά πηγαδάκια άρχισαν τα στοιχήματα για το
ποιος διέρρευσε το εν λόγω email. Άλλοι
ποντάρουν στον Κρις Τριανταφυλλίδη, άλλοι
στον Νίκο Κλεάνθους και άλλοι στον ίδιο τον
Πόλυ Πολυβίου. Έρευνα όμως που πραγμα-
τοποιήθηκε και που ο Ιανός έγινε γνώστης
των αποτελεσμάτων της αποκλείει τους δύο
πρώτους από τη λίστα των υποψηφίων για
τη διαρροή.

••••

Οι βλέψεις του Πόλυ
Πώς και γιατί όμως ο Πόλυς Πολυβίου να
προχωρήσει σε μία τέτοια διαρροή είναι το
ερώτημα που τίθεται από πολλούς. Ο Ιανός
πληροφορείται ότι ο γνωστός μεγαλοδικη-
γόρος, βλέπει θετικά το ενδεχόμενο να απο-
τελεί και αυτός τον εκλεκτό του ενδιάμεσου
χώρου για τις προεδρικές του 2018 και πά-
νω σε αυτό κτίζει πλέον το προφίλ του. Το
ζήτημα είναι πως στο τέλος ο συνωστισμός
τόσων φιλόδοξων μνηστήρων στον χώρο
του Ενδιάμεσου για τον προεδρικό θώκο,
μάλλον θα λειτουργήσει υπέρ του Νίκου
Αναστασιάδη. 

••••
Πόλυς safe-bet
Πηγή που βρίσκεται στον σκληρό πυρήνα
των εχόντων καλή γνώση των πραγμάτων,
είπε στον Ιανό ότι ο πολύς Πόλυς στο e-mail
επικεντρώνει την κριτική του στο ζήτημα της
διακυβέρνησης παίζοντας ένα safe-bet.
Γνωρίζοντας τα της διαπραγμάτευσης ξέρει
πολύ καλά ότι ο Αναστασιάδης θα δεχτεί στο
τέλος την εκ περιτροπής προεδρία, σε ένα

σύστημα, ωστόσο, κατά πολύ πιο βελτιωμέ-
νο και λειτουργικό από αυτό με τις «μουσι-
κές καρέκλες» του προεδρικού συμβουλίου
του Ανάν. Όταν, λοιπόν, φτάσει, αν φτάσει, η
ώρα της συμφωνίας, θα βγει και θα διαχωρί-
σει τη θέση του, διακηρύττοντας ότι «εγώ
βγήκα και τα είπα από τις αρχές Σεπτεμβρί-
ου και αμαρτίαν ουκ έχω. Δοξάστε με!», (βλ.
ψηφίστε με)… 

••••
Προεδράρα! 
Για κοσμοϊστορικές αλλαγές και πολυσχι-
δές έργο μας είχε προϊδεάσει ο Δημήτρης
Συλλούρης αναλαμβάνοντας την προεδρία
της βουλής. Μετά από τη «σπουδαία» εισή-
γησή του να εφαρμόσει κώδικα ενδυμασίας
καθώς αυτό πίστευε πως ίσχυε στο Ισραήλ,
σειρά έχει το απουσιολόγιο των βουλευτών
αλλά και η απάλειψη του Άρθρου 7, πρόνοιας
που αφορά τη θανατική ποινή. Το καλοκαίρι
προφανώς ο Συλλούρης έπεσε σε βαθιά με-
λέτη και ανακάλυψε πως υπάρχει πρόνοια
με βάση την οποία θα μπορούσε η Βουλή να
ψηφίσει νόμο υπέρ της επαναφοράς της θα-

νατικής ποινής. Δεν λέμε, καλή η πρωτοβου-
λία, αλλά μπροστά στα δεκάδες νομοσχέδια
που εκκρεμούν, το να σπεύδεις να καταργή-
σεις τη θανατική ποινή λες και κάνουν ουρά
οι καταδικασθέντες στην εσχάτη των ποινών,
ηχεί κάπως στα αυτιά μας. 

••••
Φοβούνται τον Φαίδωνος
Ο Φαίδωνας Φαίδωνος μπορεί να κατάφε-
ρε να ξεσηκώσει τα πλήθη για τη δράση του
ως εξιχνιαστή και τιμωρού του εγκλήματος,
αλλά στην Πινδάρου έχει προκαλέσει μάλ-
λον πανικό. Όπως αναφέρουν στελέχη είναι
«loose canon» τον οποίο ούτε ο Αβέρωφ
μπορεί να συγκρατήσει. Οι ίδιοι κύκλοι ανα-
φέρουν πως εξαιτίας της «αμετροέπειάς»
του έχει προκαλέσει εχθρούς παντού, με τα
υπόλοιπα κόμματα να εργάζονται εντατικά
με στόχο την εκθρόνισή του από τον δημαρ-
χιακό θώκο. Από την άλλη όμως, όλους όσοι
κατά καιρούς βγήκαν εκτός πλαισίου και κυ-
ρίως χαλούσαν την πιάτσα, δεν τους χαρα-
κτηρίζουν πελλούς ή και γραφικούς; Ο κό-
σμος βλέπει αν στο τέλος ο πελλός είναι που
κάνει τη ζημιά ή οι νούσιμοι…

ΗΡΩEΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Η χώρα που κυβερνάται από εξωγήινους

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Η ιστορία του χότζα
με τον γάιδαρο πάει
γάντι στους μεγαλο-
εκδότες και στους
καναλάρχες, τόσο
στην Ελλάδα όσο και

στην Κύπρο. Στον μύθο, χότζας εκ-
παίδευσε τον γάιδαρό του να μετα-
φέρει τον ίδιο και την πραμάτεια
του χωρίς να τρώει και να πίνει νε-
ρό, μόνο που, όταν εκπαιδεύτηκε,
το ζώο ψόφησε. Στην Ελλάδα γίνε-
ται αυτές τις μέρες το «σώσε», με
τη δημοπρασία τεσσάρων μόνο
αδειών πανελλήνιας τηλεόρασης
και πολλοί είναι οι «εργατοπατέ-
ρες» που τάχα κόπτονται, ότι θα
μείνουν άνεργοι δημοσιογράφοι
και τεχνικοί. Φυσικά, ξεχνούν ότι
για μήνες εκατοντάδες δημοσιο-
γράφοι και τεχνικοί είναι απλήρω-
τοι για πολλά χρόνια, πληρώνοντας
ψίχουλα για ατέλειωτες ώρες ερ-
γασίας και ότι για δεκαετίες μερι-
κοί εκδότες και καναλάρχες πλού-
τιζαν με τα έργα του Δημοσίου.

Στην Κύπρο, οι εκδότες και οι κα-
ναλάρχες αποτελούν ιερές αγελά-
δες, έστω και αν δεν τηρούν τους
νόμους και τους κανονισμούς για
τα εργασιακά δικαιώματα των δη-
μοσιογράφων και των τεχνικών
στα Μέσα Ενημέρωσης. Και όλα
αυτά, την ώρα που η πολιτεία, εδώ
και δεκαετίες, παραχωρεί ένα σω-
ρό προνόμια στους εκδότες και
τους καναλάρχες, όπως αφορολό-
γητα μηχανήματα και αυτοκίνητα.
Σε άλλες χώρες τα προνόμια δί-
δονται στους δημοσιογράφους για
να μπορούν να επιτελούν ελεύθε-
ρα και χωρίς εξαρτήσεις τη δου-
λειά τους. Φθάσαμε στο σημείο
μερικοί εκδότες και καναλάρχες να
«κοκορεύονται» ότι ελέγχουν κόμ-
ματα και βουλευτές και να περη-

φανεύονται ότι μπορούν να διορί-
ζουν ακόμη και υπουργούς.

Μία άλλη σοφή κουβέντα των προ-
γόνων μας λέει ότι αδύνατο να
αναγκάσεις ένα γάιδαρο, να φάει
μια μάτσα σανό, ή να πιει μια βάτ-
τα (δοχείο) νερό, αν αυτός δεν
έχει ανάγκη. Το ίδιο ισχύει για όλα
τα ζώα. Αντιθέτως, ο άνθρωπος εί-
ναι σχεδόν αδύνατο να αντισταθεί
σε ένα καλό φαγητό, έστω και αν
προηγουμένως έφαγε το φαγητό
μιας βδομάδας. Το ίδιο συμβαίνει
με τα σπίτια, τα χρήματα και τα άλ-
λα πλούτη, τα οποία μπορούν να
ικανοποιήσουν τις ανάγκες δεκά-
δων ή και χιλιάδων ανθρώπων.
Από τον κανόνα δεν εξαιρούνται
και οι καναλάρχες και οι εκδότες,
οποίοι προσφέρουν ψίχουλα
στους εργαζόμενους, ώστε αυτοί
να συνεχίσουν να ζουν σαν «μαχα-
ραγιάδες».

Δημοσιογράφοι με πείρα δεκαε-
τιών, άνθρωποι οι οποίοι θυσίασαν
προσωπικές ζωές, σε ατέλειωτες
ώρες εργασίας, για να καταξιώ-
σουν και να αναδείξουν τα αφεντι-
κά τους, αλλά και για να ικανοποι-
ήσουν το μεράκι και πάθος τους,
σε μια στιγμή ρίχνονται στα αζήτη-
τα της ανεργίας, για να προσλη-
φθούν νέοι δημοσιογράφοι, με
ελάχιστα χρήματα και με το καθε-
στώς του αυτοεργοδοτούμενου.
Δηλαδή αυτοί να πληρώνουν κοι-
νωνικές ασφαλίσεις, ασφάλειες
υγείας και άλλες υποχρεώσεις και
το χειρότερο να μπορεί ο εργοδό-
της να τον απολύσει, όποτε σκε-
φτεί, χωρίς καμία επίπτωση. 

Εμφανίστηκε και το φαινόμενο
του κανιβαλισμού, μεταξύ των ερ-
γαζομένων, αφού οι νεαροί μόλις

καταλάβουν την εκμετάλλευση,
αρχίζουν την γκρίνια κατά των με-
γαλύτερων και οι μεγαλύτεροι κα-
τά των νέων, οποίοι διαλύουν τις
εργασιακές συνθήκες. Και όλα αυ-
τά, με την υπόθαλψη των εργοδο-
τών και την αδυναμία των συντε-
χνιών, να υπερασπιστούν τα δι-
καιώματα των εργαζομένων. 

Αποτελεί κανόνας πλέον το φαινό-
μενο της «λιμνοποίησης» των ερ-
γαζομένων, δηλαδή οι ίδιοι δημο-
σιογράφοι να εργάζονται στην τη-
λεόραση, στην εφημερίδα, στο ρα-
διόφωνο και το διαδίκτυο. Αποτέ-
λεσμα είναι να εξουθενώνονται
και να διαλύεται η ποιότητα της δη-
μοσιογραφίας. Πιο απλά, είναι
αδύνατο, σε ένα δημοσιογράφο να
διερευνήσει εις βάθος ένα θέμα
και να αποκαλύψει σκάνδαλα.
Αποτέλεσμα είναι σήμερα να βιώ-
νουμε τα μεγάλα σκάνδαλα του
χρηματιστηρίου και της οικονομι-
κής καταστροφής.

Η δημοσιογραφία καλείται και τέ-
ταρτη εξουσία, γιατί απλά οι δημο-
σιογράφοι αποτελούν ή πρέπει να
αποτελούν το «χαλινάρι» στην
ασυδοσία της εξουσίας. Εξουσία
χωρίς έλεγχο καταντά στην πράξη
δικτατορία, έστω και αν οι ηγέτες
εξελέγησαν με την ψήφο του λα-
ού. Η Κύπρος και η Ελλάδα σήμε-
ρα ζουν στη δίνη της φτώχιας και
της ανέχειας και σε ένα «βόθρο»
σκανδάλων. Συνυπεύθυνοι είναι
και οι δημοσιογράφοι που δεν
μπόρεσαν να αποκαλύψουν τη
διαφθορά. Ωστόσο, η κύρια ευθύ-
νη ανήκει στο βαθύ κράτος, στο
πολιτικοοικονομικό και εκδοτικό
κατεστημένο, το οποίο ακόμη νο-
μίζει ότι είναι αναντικατάστατο και
ξεχνά τη θεία δίκη. 

Αθανάσιος Ορφανίδης

Ένα από τα μεγαλύτε-
ρα ζητήματα που
χρειάζεται να αντιμε-
τωπίσουμε και να
επιλύσουμε στην Κύ-
προ είναι αυτό της

σύγκρουσης συμφερόντων. Έχου-
με δεκάδες, αν όχι εκατοντάδες,
παραδείγματα από το παρελθόν,
πρόσφατο και μη, που οι βουλευτές
έπρεπε να απέχουν, για παράδειγ-
μα, από συζητήσεις σε επιτροπές
και ψηφοφορίες στην Ολομέλεια
για θέματα που είχαν άμεσο ενδια-
φέρον και συμφέρον.

Οι στιγμές αυτές συνέβαλαν στο
σημερινό καταρρακωμένο γόητρο
των πολιτικών και των βουλευτών.
Οι εισηγήσεις που ακούγονται για
το πώς θα αντιμετωπίσουμε το ζή-
τημα είναι πολλές. Κάποιες εξ αυ-
τών και ολιστικές, όπως η πλήρης
εφαρμογή του ασυμβίβαστου, να
μην εξασκούν δηλαδή άλλο επάγ-
γελμα οι βουλευτές και οι αξιωμα-
τούχοι του κράτους. 

Είναι πολλά αυτά που πρέπει να συ-
νυπολογίσουμε πριν καταλήξουμε
στο πλαίσιο που θα ρυθμίζει το ζή-
τημα της σύγκρουσης συμφερόν-
των. Χρειάζεται πρώτα να διαχωρί-
σουμε τα δύο, τη σύγκρουση συμ-
φερόντων από το ασυμβίβαστο. Εί-
ναι πολύ πιθανό ένας βουλευτής
στο μέλλον, στην εποχή που θα
εφαρμοστεί το ασυμβίβαστο, να
έχει σύγκρουση συμφερόντων με
βάση τις δραστηριότητες των συγ-
γενών του. Χρειάζεται, επίσης, να
ορίσουμε ξεκάθαρα και απλά τι ση-
μαίνει σύγκρουση συμφερόντων
και σε ποιο εύρος θα εφαρμόζεται. 

Θα κοιτάζει και πέραν των συγγε-
νών 1ου βαθμού; Θα πιάνει και τους

συγγενείς της συζύγου του ή τους
συγγενείς 1ου βαθμού των αδελ-
φών του; Σε ένα δεύτερο στάδιο θα
πρέπει να καθορίσουμε πότε υπάρ-
χει σύγκρουση συμφερόντων και τι
αποκλεισμοί θα υπάρξουν στο δη-
μόσιο πρόσωπο. 

Κατά τη γνώμη μου είναι πολύ πιο
σημαντικό να επικεντρωθούμε στη
σύγκρουση συμφερόντων και να
διασφαλίσουμε πώς θα προστα-
τεύεται το δημόσιο συμφέρον παρά
να συνθηματολογήσουμε υπέρ της
πλήρης εφαρμογής του ασυμβίβα-
στου που το πιθανότερο θα είναι και
χωρίς ουσία. Έστω ότι ένας δικηγό-
ρος εκλέγεται βουλευτής και θα
πρέπει, λόγω ασυμβίβαστου να
κλείσει το γραφείο του ή να παρα-
χωρήσει αλλού τις μετοχές του.
Υπάρχει κάποιος που θα πιστέψει
ότι αυτόματα εκλείπουν και τα συμ-
φέροντά του με τη μεταβίβαση των
μετοχών;

Και για να εφαρμόσουμε το πλήρες
ασυμβίβαστο θα πρέπει να τολμή-
σουμε να δώσουμε γενναίες αμοι-
βές και αποζημιώσεις στους βου-
λευτές. Αν δεν το κάνουμε αυτό, η
πολιτική θα κινδυνέψει να εξελιχ-
θεί σε χόμπι όσων δεν έχουν ανάγ-
κη να δουλεύουν. Και είναι κρίσιμο
να καταφέρουμε στα επόμενα χρό-
νια να καταφέρουμε να κερδίσου-
με ξανά το ενεργό ενδιαφέρον της
πλειοψηφίας των συμπολιτών μας.

Η δική μου εισήγηση είναι συγκε-
κριμένη. Χρειάζεται να νομοθετη-
θεί μια πολύ λεπτομερής δήλωση
συμφέροντος την οποία θα έχουν
υποχρέωση να κάνουν όλοι όσοι εί-
ναι βουλευτές και αξιωματούχοι
του κράτους. Η δήλωση αυτή θα
αφορά τις επαγγελματικές και άλ-

λες δραστηριότητες όλων των πολι-
τικά εκτεθειμένων προσώπων που
συνδέονται με το πρόσωπο που
ασκεί πολιτική ή νομοθετεί.

Από εκεί και πέρα, ο καθένας από
μας θα έχει την ευθύνη της δημο-
σιοποίησης της σύγκρουσης συμ-
φέροντος όπου και όποτε αυτή θα
προκύπτει και θα εξαιρεί τον εαυτό
του από όλες τις διαδικασίες που
αφορούν τη συγκεκριμένη αναφο-
ρά. Από συζητήσεις σε επιτροπές
στη Βουλή, από ψηφοφορίες, ίσως
ακόμη και από δημόσιες συζητή-
σεις. Αν αυτό γίνει σωστά και με τη
λογική να είναι εφαρμόσιμο, το ζή-
τημα του ασυμβίβαστου δεν θα εί-
ναι το πρωτεύον, θα έχει να κάνει
με την προσωπική οπτική γωνιά
ενός εκάστου.

Με τη λογική που ο καθένας το αν-
τιμετωπίζει. Φτάνει να είναι όλα με
ειλικρίνεια καταγεγραμμένα στη
δήλωση συμφέροντος. Το θέμα των
ποινών σε περιπτώσεις ψευδών
δηλώσεων ή απόκρυψης της αλή-
θειας θα πρέπει να ψηφιστεί ταυ-
τόχρονα και κατά τη γνώμη μου να
προνοεί αυστηρότατες συνέπειες. 

Η κοινωνία μας είναι στα όρια. Δεν
αντέχει άλλα σκάνδαλα και άλλες
μίζες. Η πίστη των πολιτών στους
πολιτικούς χρειάζεται να επανέλ-
θει. Με ευχολόγια και διακηρύξεις
όμως συνήθως έχουμε το αντίθετο
αποτέλεσμα. Στην πράξη να διορ-
θώσουμε και να βελτιώσουμε όσα
μπορούμε. Με εποικοδομητικές ει-
σηγήσεις και εφαρμόσιμες προτά-
σεις. Γιατί αν είναι ένα πράγμα που
πρέπει να γίνει η πολιτική μας είναι
εφαρμοσμένη. 

demetris@dmdemetriou.com

ΑΜΕΡΩΤΑ / Γράφει ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Συγκρούσεως συμφέροντος το ανάγνωσμα 

Ο Χάρρυ Κλυνν είχε πει το ιστορικό «και βγήκαν όλοι νικητές και χάσαν’ όλοι άλλοι». Στην προκειμένη περίπτωση έχουμε το «και βγήκαν όλοι
καθαροί (οι τραπεζίτες) και χάσαμ’ όλοι οι άλλοι».

Ο Αθανάσιος Ορφανίδης, ο οποίος με-
τά από τρία χρόνια αποφάσισε να εμφα-
νιστεί στην Επιτροπή Θεσμών και λει-
τούργησε ακριβώς όπως ο Δημήτρης
Χριστόφιας, τον οποίο για χρόνια κτυ-
πούσε. Σύμφωνα με τον πρώην κεντρικό
τραπεζίτη, ο ίδιος δεν έφερε ευθύνη σε
τίποτα, καθώς ο εποπτικός του ρόλος
ήταν πολύ περιορισμένος. «Η χώρα κυ-
βερνάται από εξωγήινους» είπε χαρα-
κτηριστικά ο πρόεδρος του ΣΥΚΑΛΑ και
μάλλον αυτό αντιπροσωπεύει τα όσα
διαμείβονται στη νήσο των αγίων. 
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Το ακούσαμε κι αυτό. Πως δεν
είναι σωστό, λέει, να κάνουν
το μάθημα γυμναστικής τα
αγόρια μαζί με τα κορίτσια,
διότι οι ιδιαιτερότητες που
έχουμε ως λαός, καθώς και η

κουλτούρα που έχει ο μαθητικός μας πλη-
θυσμός δεν μας το επιτρέπει. Αν εσείς βγά-
ζετε νόημα και ουσία από αυτό που μόλις
διαβάσατε τότε προφανώς κάτι δεν πάει
καλά με τις δικές μου νοητικές ικανότητες. 

Και δεν πρόκειται απλά για μια θέση
κάποιου εκπαιδευτικού, αλλά για τη θέση
του Συνδέσμου Γυμναστών Κύπρου, διά
στόματος του προέδρου τους κ. Σπύρου
Σπύρου, οι οποίοι έκαναν μάλιστα και δια-
μαρτυρία έξω από το Υπουργείο Παιδείας
και Πολιτισμού, προκειμένου να εκφράσουν
την αντίθεσή τους στο ενδεχόμενο εφαρ-
μογής της μικτής γύμνασης.

Και επιμένω να ρωτώ: Βγάζετε νόημα

και ουσία; Για να σας βοηθήσω μήπως και
βγάλουμε μια άκρη, σας ενημερώνω πως
όταν ρωτήθηκε ο κ. Σπύρου, σε ραδιοφω-
νική εκπομπή του Πολίτη, τι ακριβώς εννοεί
όταν λέει πως πρέπει να λαμβάνουμε υπόψη
τις ιδιαιτερότητες που έχουμε ως Κύπρος,
απάντησε πώς δεν είναι θέμα συντηρητι-
σμού αλλά πως υπάρχει και επιστημονική
τεκμηρίωση (μια έρευνα του Παιδαγωγικού
Ινστιτούτου) η οποία καταδεικνύει ότι το
μαθησιακό περιβάλλον δεν αφήνει τους
μαθητές να αναπτυχθούν με τον ίδιο τρόπο,
όταν τα αγόρια και τα κορίτσια γυμνάζονται
μαζί. 

Έδωσε μάλιστα και παράδειγμα αυτής
της επιστημονικής τεκμηρίωσης το οποίο
λέει πως όταν ένα αγόρι είναι υπέρβαρο
δεν θέλει να κάνει γυμναστική μαζί με τα
κορίτσια όπως και το αντίθετο. Και σύμ-
φωνα με τον κ. Σπύρου και την επιστημο-
νική έρευνα που επικαλείται, αντί να δια-

παιδαγωγούμε τα παιδιά εναντίον του bul-
ling και να «γυμνάζουμε» το μυαλό τους
προς τη σωστή κατεύθυνση, καλύτερα να
τα κρατάμε χωριστά, γιατί έτσι, σύμφωνα
με τον κ. Σπύρου, αναπτύσσονται πιο σω-
στά. Πώς ακριβώς αναπτύσσονται πιο σω-
στά, μόνο ο κ. Σπύρου υποθέτω μπορεί να
μας απαντήσει. Διότι προφανώς μόνο αυτός
(και οι υπόλοιποι διαμαρτυρόμενοι γυμνα-
στές) έχουν την ικανότητα να κατανοήσουν
αυτή την επιστημονική μέθοδο, η οποία
θέλει τα παιδιά χωριστά, προκειμένου να
συνεχίσει να συντηρεί τις τάχα μου ιδιαι-
τερότητές μας ως λαού και την ηλίθια κουλ-
τούρα που επιβάλει αυτούς τους διαχωρι-
σμούς.

Όταν ρωτήθηκε ο κ. Σπύρου αν υπάρ-
χουν διεθνείς έρευνες περί του θέματος
απάντησε πως και υπάρχουν και πως εκεί-
νες υποστηρίζουν τη μικτή γύμναση αλλά
επειδή εμείς (αυτό το λέω εγώ) είμαστε

ιδιαίτερα προβληματικοί καλύτερα να τις
αγνοούμε και να εμπιστευόμαστε μόνο
την όποια έρευνα καταδεικνύει την προ-
βληματική μας ιδιαιτερότητα, αντί να προ-
σπαθούμε να την αλλάξουμε.

Και δη οι εκπαιδευτικοί θα έπρεπε να
είχαν λίγη περισσότερο συναίσθηση αυτής
της ευθύνης αντί να βγαίνουν με θράσος
και να μας λένε πως δεν μπορούν να γυ-
μνάζονται αγόρια μαζί με κορίτσια επειδή
εμείς έχουμε ιδιαιτερότητες και επειδή
μόνο έτσι μπορούμε να έχουμε καλύτερα
αποτελέσματα. Καλύτερα αποτελέσματα
σε ποιο επίπεδο;

Τόσο πολύ μάλιστα πιστεύει ο κ. Σπύρου
πως «κινδυνεύουν» τα παιδιά μας από μια
τέτοια απόφαση (της μικτής γύμνασης)
ώστε φρόντισε να μας ξεκαθαρίσει πως η
διαμαρτυρία του Συνδέσμου Γυμναστών
δεν έχει καθόλου συνδικαλιστικό κίνητρο.
«Δεν το κάνουμε» είπε «επειδή κάποιοι

γυμναστές θα μείνουν αδιόριστοι»! Προ-
σωπικά θα το θεωρούσα λιγότερο σοβαρό
αν το κίνητρο ήταν συνδικαλιστικό. Και
θα προτιμούσα με τα χίλια να μας έλεγε ο
κ. Σπύρου ότι «μάχεται» για το συμφέρον
των εκπαιδευτικών, αντί των παιδιών.
Διότι το συμφέρον των παιδιών, είναι να
έχουν εκπαιδευτικούς με συνείδηση του
τι λένε και του τι πράττουν και κυρίως του
πού πραγματικά στοχεύουν.

Κι αν ο στόχος τους είναι να διατηρούν
τις ούτω καλούμενες ιδιαιτερότητές μας,
δηλαδή τον ψευτοσυντηρητισμό μας και
την αποτυχημένη μας στενομυαλιά, διότι
έτσι θεωρούν ότι «προστατεύουν» τα παι-
διά, τότε ουαί και αλίμονο μας. Με τέτοιες
εκπαιδευτικές νοοτροπίες ούτε στην επό-
μενη γενιά βλέπω να αλλάζουμε μυαλά, κι
αυτό είναι τουλάχιστον θλιβερό. 

Οι ιδιαιτερότητες και η κουλτούρα μας
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Το καλό βιβλίο δεν κρίνεται, λέ-
νε, από το εξώφυλλο. Από τα πλου-
μίδια του, τις συνθέσεις εξωφύλλου
και οπισθόφυλλου και πάει λέγον-
τας. Ούτε καν από τον τίτλο του,
αν και καλό είναι να υπάρχει το

στοιχείο του «πιασάρικου» για να πιάσεις τον
αναγνώστη, όπως επίσης λένε. Κρίνεται από
το περιεχόμενο, από το δυνατό του ξεκίνημα
από το εντυπωμένο στο μυαλό του αναγνώστη
τέλος, όταν γυρίσει την τελευταία σελίδα και
το κλείσει. Στο ενδιάμεσο, σελίδα τη σελίδα,
συμπαρασύρεσαι με τον ήρωα/ήρωες και είτε
κάνεις το ταξίδι μαζί τους ή
εκνευρίζεσαι από την ανοη-
σία και το κλείνεις. Εντού-
τοις, για το βιβλίο του πρώην
ΠτΔ Δημήτρη Χριστόφια,
τίποτα από τα ανωτέρω δεν
ισχύει. Και δεν ισχύει γιατί
δεν ήθελε ο ίδιος να ισχύ-
σουν. Δεν τον ενδιαφέρει
το εξώφυλλο, τα πλουμίδια,
το ταξίδι των ηρώων στο εν-
διάμεσο, ούτε το τέλος.

Μόνο η άποψή του. Εκεί-
νο που ήθελε είναι να τα πει,
να τα βγάλει από μέσα του,
τώρα και τίποτα πέραν τού-
του. Δεν το έχω διαβάσει αλλά έχω την άποψη
πως θα έπρεπε να υπήρχε μια απόσταση, πως
βιάστηκε και αυτό κρίνω καταρχήν. Μετέπειτα,
δεν θυμάμαι τον ίδιο να προβαίνει σε αυτοκρι-
τική τότε που ήταν αρχηγός κράτους και με τα
όσα έγιναν, θα το κάνει τώρα μέσα από το
βιβλίο του; Καλύτερα θα ήταν και η μεγάλη ει-
κόνα της κοινωνίας θα είχε διαφορετική άποψη
αν είχε χειριστεί διαφορετικά τα σημαντικά
γεγονότα της διακυβέρνησής του.

Δεν άφησε τον χρόνο να περάσει, να μπει
ανάμεσα σε εκείνον και την περίοδο της δια-
κυβέρνησής του ένα διάστημα, πέραν του ότι
πάει και πιο πίσω το βιβλίο, ώστε να καταγράψει
τη δική του εποχή με «παγωμένη σκέψη». Χωρίς
δηλαδή τη θέρμη γεγονότων που με τον έναν
ή τον άλλο τρόπο ακόμη είναι νωπή η επίδρασή

τους στην κοινωνία. Διότι, είτε το θέλει είτε
όχι η πλευρά του κ. Χριστόφια, η διακυβέρνησή
του συνταυτίστηκε με το Μαρί και την κατάρ-
ρευση της οικονομίας. Ενδιαμέσως, σαφώς και
υπήρξαν και αποφάσεις, κινήσεις και πολιτικές
προθέσεις που είχαν γνώμονα το κοινό καλό,
παρόλα αυτά, και τα τρία προαναφερόμενα
στοιχεία δεν είναι ικανά να αντιπαρατεθούν
απέναντι στο Μαρί και στην οικονομία. Το δε
ταξίδι των ηρώων, ξεκίνησε από το τέλος. Βιά-
στηκε ο Δημήτρης Χριστόφιας και η βιάση του
αυτή φανερώνει έλλειψη υπομονής.

Όπως και με ηγέτες που πριν προλάβουν
να τελειώσουν τη θητεία
τους, έχουν ήδη εκδώσει τη
δική τους εκδοχή των πραγ-
μάτων. Βιβλίο, ένας πολιτι-
κός βγάζει αφού αφήσει τον
χρόνο να κυλίσει, να γίνει
αποτίμηση έργου και συνα-
κόλουθα σύγκρισης με επερ-
χόμενες κυβερνήσεις, και
στην πορεία καταθέτουν
την άποψή τους. Αυτό κά-
νουν οι περισσότεροι, ενώ
όσοι αισθάνονται «αδικη-
μένοι» προστρέχουν να
πουν τη δική τους εκδοχή
πρόωρα. Έστω και αν ο ίδιος

έχει 40 και πλέον χρόνια στο πολιτικό μετερίζι.
Δεν έγραψε μόνο για την πολιτική και ιστορική
διαδρομή της Κύπρου και τα γεγονότα αυτής,
αλλά και για τα δικά του. Μάλιστα, λέγεται πως
μεγάλο είναι το μέρος του βιβλίου που αφορά
τη διακυβέρνησή του. Και πώς χειρίστηκε επι-
κοινωνιακά εκείνη την περίοδο; Τι διαφορετικό
θα έχει να πει τώρα, αν δεν εμπεριέχεται και
η αστοχία, το λάθος, η αυτοκριτική; Περιμένω
να το διαβάσω για να δω, όχι ιστορικές αλήθειες,
αλλά αν ο άνθρωπος Χριστόφιας βγήκε στο
προσκήνιο αντί του πολιτικά ορθού, αριστερού,
Δημήτρη. Αν τελικά θα είναι εκείνος δίκαιος
με την κοινωνία, αντί της δίκαιης κοινωνίας
που αποδείχθηκε όνειρο απατηλό. 

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Αντί της δίκαιης κοινωνίας

tsikalasm@kathimerini.com.cy

Παγκόσμια ανησυχία από την πυρηνική δοκιμή της Β. Κορέας.

Όταν ο γνωστός νομικός Πόλυς Πολυβίου
ανακοίνωνε το πόρισμά του για το Μαρί,
με το οποίο ράπιζε και μοίραζε βαρύ-
τατες ευθύνες στον τέως Πρόεδρο της
Δημοκρατίας Δημήτρη Χριστόφια, κα-
τάφερε να βρεθεί στο προσκήνιο και

εν ολίγοις να αποτελέσει το νέο είδωλο σε μία κοινωνία
βαθιά διχασμένη και συναισθηματικά φορτισμένη.
Ασχέτως με το τι ακουγόταν στο παρασκήνιο, ότι
δηλαδή φίλησε σταυρωτά τρεις φορές τον τέως Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας και τον διαβεβαίωνε να μην
ανησυχεί για το αποτέλεσμα του πορίσματος, η ανά-
γνωση εκείνων των 600 και πλέον σελίδων, ήταν το
εισιτήριό του κατά πολλούς για να δει πως πέρα από
τις νομικές επιτυχίες, κτιζόταν ένα πολιτικό μέλλον,
με χειροκροτητές ένα ακροατήριο, που ανέπτυσσε
έντονα αντιακελικά αισθήματα. Και ακριβώς για την
επί Μαρί στάση του, οι όποιες τοποθετήσεις τού
Πόλυ Πολυβίου στη μετέπειτα πορεία του κατάφεραν
να αποτελούν θέσφατο σε μία μεγάλη μερίδα της
κυπριακής κοινωνίας, και ιδιαίτερα στους κύκλους
της σκληρής γραμμής του Κυπριακού. 

Κάπως έτσι, το όνομα του Πόλυ Πολυβίου, μέλους
της διαπραγματευτικής ομάδας, επανήλθε πρόσφατα
στο προσκήνιο, καθώς το email που έστειλε στον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας και στη συνέχεια διέρρευσε,
τον θέλει να εκφράζει έντονες διαφωνίες για την

πορεία των συνομιλιών.
Το ποιος και γιατί διέρ-
ρευσε ένα τέτοιο μήνυ-
μα ή καλύτερα γιατί ο
έμπειρος νομικός επέ-
λεξε να εκφράσει τις δια-
φωνίες του ηλεκτρονι-
κώς και όχι διά ζώσης,
είναι σίγουρα ένα ζήτη-
μα. Το κυριότερο, ωστό-
σο, είναι οι προεκτάσεις
που προκάλεσαν αυτές
οι δημοσιοποιημένες
πλέον διαφωνίες του
εγνωσμένου κύρους νο-
μικού. Και αυτό γιατί
ενεργοποίησαν όλες
εκείνες τις φωνές οι
οποίες βλέπουν μάλλον
με καχυποψία όποια

προσπάθεια καταβάλλεται για επίτευξη λύσης. «Ένας
έμπειρος νομικός εγνωσμένου κύρους κρατά επιφυ-
λάξεις» είναι η απάντηση των γνωστών κύκλων, πε-
ριφέροντας τα βιβλία του και θεωρώντας τις ανησυχίες
του Πόλυ Πολυβίου ως την απόλυτη αλήθεια. 

Αναμφίβολα ο Πόλυς Πολυβίου είναι ένας έγκριτος
και έμπειρος νομικός, ο οποίος μπορεί να φωτίσει
αρκετές νομικές πτυχές που εμείς ενδεχομένως να
αγνοούμε. Μπορεί όμως η όποια τοποθέτησή του
να αποτελέσει θέσφατο; Μπορεί ο Πόλυς Πολυβίου
να τοποθετηθεί, απαλλαγμένος από τη δική του συ-
ναισθηματική ή ιδεολογική προσέγγιση των πραγ-
μάτων; 

Δυστυχώς, η ιστορία άλλα δείχνει. Ακόμα και στο
πόρισμα για το Μαρί που το θεωρούμε σωστό και
δικαιώθηκε άλλωστε στο δικαστήριο, φάνηκε να πα-
ρασύρεται συναισθηματικά, με τέτοιο τρόπο που ξέ-
φευγε από τη νομική του υπόσταση. Και όσο και αν
η τότε διχαστική περίοδος μάς βόλευε να μην αντι-
λαμβανόμαστε κάποια πράγματα, το αντικομουνιστικό
του παραλήρημα δύο χρόνια μετά το Μαρί χαρακτη-
ρίζοντας τα στελέχη του ΑΚΕΛ ως «νεαρούς μπολ-
σεβίκους» που δεν έχουν ούτε ιερό ούτε όσιο, μας
προκαλεί προβληματισμό και μας ανησυχεί. Κυριότερα
όμως μας κάνει να αμφισβητούμε τη σοβαρότητα
και την εγκυρότητα με την οποία μιλάει και τοπο-
θετείται ο έγκριτος νομικός. Δυστυχώς, η ιστορία
κατέδειξε πως σε όποιον δίδεται το εισιτήριο της
απόλυτης αλήθειας, αυτός οδηγείται σε μονοπάτια
αλαζονείας και αμετροέπειας. Με αυτά ως δεδομένα,
ελπίζουμε πως ο γνωστός νομικός, για τη δική του
υστεροφημία, να μην ακολουθήσει αυτά τα μονοπάτια.
Αλλά κυριότερα εμείς ως λαός, να σταματήσουμε να
αγκιστρωνόμαστε σε είδωλα που νομίζουμε πως κα-
τέχουν την απόλυτη αλήθεια.  

Το θέσφατο
των «ειδώλων»

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ/ Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy

<<<<<<<

«Ένας έμπειρος
νομικός εγνωσμέ-
νου κύρους κρατά
επιφυλάξεις» είναι
η απάντηση των
γνωστών κύκλων,
περιφέροντας τα
βιβλία του και θε-
ωρώντας τις ανη-
συχίες του Πόλυ
Πολυβίου ως την
απόλυτη αλήθεια.

Οι αυταπάτες μας
και οι πατριώτες

του πληκτρολογίου

ΣΥΝΙΣΤΩΣΕΣ / Του ΤΑΣΟΥ ΤΡΥΦΩΝΟΣ

trifonost@sppmedia.com

«Τα social media έδωσαν δικαίωμα λόγου σε
λόχους ηλιθίων οι οποίοι προηγουμένως δεν
μιλούσαν παρά σε μπαρ, μετά από ένα ποτήρι
κρασί. Τότε δεν έκαναν κακό στους υπόλοιπους.
Εκεί κάποιος τους έκοβε την κουβέντα, ενώ
τώρα έχουν το ίδιο δικαίωμα να μιλούν όσο

και ένα βραβείο Νόμπελ» - Ουμπέρτο Έκο (2015)…
Πραγματικά βλέποντας πρόσφατα χιλιάδες αναρτήσεις

συμπατριωτών μας στα social media αναρωτήθηκα αν
έχουμε σωτηρία ως λαός. Δεν ανήκα ποτέ στην κατηγορία
των λαϊκιστών και αυτών που θεωρούν ότι είμαστε οι κα-
λύτεροι και ότι όλοι οι άλλοι φταίνε για τα δικά μας χάλια.
Πραγματικά όμως θα πρέπει να βάλουμε ένα «καθρέφτη»
απέναντί μας ή να πάμε σε ένα εθνικό ψυχαναλυτή. Ας το
παραδεχτούμε, είμαστε μια χώρα που πάσχει στους τομείς
παιδείας και πολιτισμού και αυτό φυσικά έχει τις συνέπειές
του σε όλα τα στρώματα της σημερινής κυπριακής κοινωνίας. 

Πριν από λίγες μέρες, λοιπόν, είχαμε για ακόμη μία φορά
ένα «εθνικό» παροξυσμό στα social media με αφορμή τη
νίκη της Εθνικής Ελπίδων μέσα στην Τουρκία. Πραγματικά
είναι να απορείς με το επίπεδο σκέψης πολλών. Ούτε λίγο
ούτε πολύ η «περιρρέουσα ατμόσφαιρα» των σχολίων ήταν
ότι «πήραμε την Πόλη και την Αγιά Σοφιά». ΟΚ, ήταν μια
πολύ σημαντική νίκη εν-
τός τουρκικού εδάφους,
μπράβο στους ποδοσφαι-
ριστές μας, άξιοι συγχα-
ρητηρίων... μέχρι εκεί. Οι
υπερβολές, ο αχρείαστος
και υπερφίαλος πατριωτι-
σμός του πληκτρολογίου
σε τι αποσκοπούσε; Σε μια
μαζική διαδικτυακή εκτό-
νωσή μας; Εκτός απ’ αυτό
όμως είχαμε κι ένα «εμ-
φύλιο» ανάμεσα σε αυτούς
που επεσήμαναν την πιο
πάνω εύλογη απορία και
σε αυτούς που την «έβρι-
σκαν» με αυτή την εκτό-
νωση. Εκεί πραγματικά
απορείς... Αν «σκοτωνό-
μαστε» μεταξύ μας για ένα
τέτοιο θέμα, μας αξίζει η
λευτεριά; Μετά από λίγες
μέρες στα πρωτοσέλιδα των εφημερίδων διαβάσαμε ότι αυ-
ξήθηκαν οι κρατήσεις Ε/κ σε ξενοδοχεία των Κατεχομένων
όπως και οι επισκέψεις στα Κατεχόμενα. Ε, πείτε μου; Τον
χρειαζόμαστε ή όχι τον ψυχαναλυτή ομαδικώς; Έρχονται
Τουρκοκύπριοι στο ΓΣΠ να υποστηρίξουν την εθνική Κύπρου
απέναντι στην Εθνική Βελγίου, τους «μαντρώνουμε» σε
ένα σημείο. Γιατί; Περνάνε αυτοκίνητα με τ/κ αριθμούς εγ-
γραφής από συγκεκριμένο σημείο της Λευκωσίας και έχουμε
παρατράγουδα. Γιατί; Κατά τ’ άλλα εμείς είμαστε οι «νούσιμοι»
και οι «Ευρωπαίοι» και οι «απέναντι» είναι οι «Μουλάες»;

Ποιανού τις θέσεις αποδυναμώνουν όλα αυτά τα γεγονότα
και φαινόμενα; Σε ποιους δίνουν επιχειρήματα αυτές οι
βλακώδεις αντιδράσεις; Μόνο στους Τούρκους φυσικά.
Όταν μιλάνε για εγγυήσεις και ασφάλεια και εμείς πολύ
σωστά τα απορρίπτουμε, διότι πρόκειται περί αναχρονιστικού
μέτρου που δεν έχει καμία θέση στην Ευρώπη του 2016
γιατί να τους δίνουμε αφορμές; Σε ποιον συμφέρει περισ-
σότερο μια επανενωμένη Κύπρος χωρίς εγγυήσεις και στρα-
τεύματα; Σε εμάς ή στην τουρκική πλευρά (δεν εννοώ τους
Τ/κ); Σαφέστατα σε εμάς. Τόσο δύσκολο είναι όλοι αυτοί οι
«θερμοκέφαλοι» να το καταλάβουν; Γιατί όλοι αυτοί οι ψευ-
δοπατριώτες του πληκτρολογίου δεν αντιλαμβάνονται ότι
προσφέρουν κακή υπηρεσία στην πατρίδα μας, καλλιεργώντας
αυτό τον φανατισμό; Με τις αναρτήσεις και τις πομπώδεις
λέξεις στα wall δεν φεύγει κύριοι ο κατακτητής. Αν θέλαμε
ιντιφάντα αργήσαμε καμιά σαρανταριά χρόνια. Θα έπρεπε
να την κηρύξουμε από το 1974. Με τέτοια μυαλά όμως σαν
αυτά που περιέγραψα πιο πάνω πολύ φοβάμαι ότι ποτέ δεν
θα καταφέρουμε να επανενώσουμε την πατρίδα μας.

Οπότε, είτε κάποιος συμφωνεί πολιτικά με τον Δημήτρη
Χριστόφια είτε όχι. Είτε τον συμπαθεί είτε όχι… Δεν μπορώ
να μη συμφωνήσω μαζί του απόλυτα στο σημείο της πρό-
σφατης ομιλίας του στην παρουσίαση του βιβλίου του στα
Κατεχόμενα: «Ο κυπριακός λαός τρέφεται με αυταπάτες και
ψευδαισθήσεις».

Kυριακή 11 Σεπτεμβρίου 2016

<<<<<<<

Δεν άφησε τον χρόνο να
περάσει, να μπει ανάμεσα
σε εκείνον και την περίοδο
της διακυβέρνησής του
ένα διάστημα, πέραν του
ότι πάει και πιο πίσω το
βιβλίο, ώστε να καταγρά-
ψει τη δική του εποχή με
«παγωμένη σκέψη».

<<<<<<<

ΟΚ, ήταν μια πολύ ση-
μαντική νίκη εντός
τουρκικού εδάφους,
μπράβο στους ποδο-
σφαιριστές μας, άξιοι
συγχαρητηρίων... μέ-
χρι εκεί. Οι υπερβολές,
ο αχρείαστος και υπερ-
φίαλος πατριωτισμός
του πληκτρολογίου σε
τι αποσκοπούσε; Σε
μια μαζική διαδικτυα-
κή εκτόνωσή μας;
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Τ α τελευταία χρόνια η ανάπτυξη
της λογικής του μιθριδατισμού
σε σχέση με τις προσπάθειες για

επίλυση του Κυπριακού θεωρήθηκε ως
κάτι φυσιολογικό, σε μερικούς δε και
ως πατριωτικό καθήκον. Σύμφωνα με
τη Βικιπαίδεια, «ο όρος (μιθριδατισμός)
χρησιμοποιείται και μεταφορικά για
να περιγράψει τη σταδιακή εξοικείωση
και αποδοχή πραγμάτων που προηγου-
μένως θεωρούνταν ιδιαίτερα επικίν-
δυνα» (περισσότερα στο Υ.Γ.). Η καθη-
μερινή διάσταση του μιθριδατισμού
εκφράζεται με αντιλήψεις του τύπου
«λύση στο Κυπριακό όπως είμαστε»,
αλλιώς «τοίχον μες στη μέση ως τζι πά-
νω», ή, κάτι πιο προσφυές, να αφήσουμε
τον χρόνο να πάρει τις αποφάσεις του
και να καταγγέλλουμε την κάθε φορά
περιστροφή του. Με άλλα λόγια αυτό
που παλαιότερα εθεωρείτο αδιανόητο
και ελάχιστοι δήλωσαν υποστήριξη σε
αυτό («λύση όπως είμαστε»), σήμερα
τείνει να μοιάζει σε ένα μέρος της κοινής
γνώμης σαν μια κανονική δήλωση «αγα-
θών» προθέσεων, κάποιος δηλαδή να
δηλώνει αποδοχή των τετελεσμένων
της εισβολής, εν ονόματι της απέχθειας
σε ό,τι συνιστά η εισβολή. 

Τι άλλαξε τα τελευταία χρόνια και
ο μιθριδατισμός ανέβασε στροφές; Στην
ανάπτυξη της μεγάλης εικόνας στο
ιστορικό Κυπριακό, δεν υπάρχει αμφι-
βολία ότι συνέβαλε αποφασιστικά η
κόπωση από τις αλλεπάλληλες αποτυχίες
στις προσπάθειες επίλυσης στις οποίες
κεντρικό ρόλο έπαιξε ο Ρ. Ντενκτάς. Ο
Ντενκτάς με τη στερεότυπη επανάληψη
της θέσης του για «λύση δίπλα-δίπλα»,
καθοδήγησε τον χρόνο και τον έθεσε
στην υπηρεσία της κόπωσης των Ε/κ.
Ωστόσο, με τη στήριξη της Άγκυρας η
τ/κ κοινότητα άλλαξε προτεραιότητες
θέτοντας στο περιθώριο τον Ντενκτάς
και ψηφίζοντας Ταλάτ, ενώ η ε/κ κοι-
νότητα πίστεψε ότι όλοι οι Τ/κ είναι

Ντενκτάς, και έτσι, αυτή η κατασκευα-
σμένη εντύπωση («τι Ντενκτάς, τι Τα-
λάτ»), έφερε μια μερική οπισθοδρόμηση
στις σκέψεις ενός τμήματος στην ε/κ
κοινωνία. Έτσι, σύμφωνα με τη σκέψη
αυτή ότι «όλα είναι χαμένα από χέρι»,
καλύτερα σε μια περιχαράκωση γύρω
από το σημερινό status quo για να δια-
σφαλίσουμε το μείζον που πρακτικά
ταυτίζεται με το έλασσον και αυτό ισού-
ται με το 60% της Κυπριακής Δημο-
κρατίας. Το άλλο (η επίλυση) παραμένει
στη σφαίρα του απραγματοποίητου,
και τώρα εντάσσεται στη σφαίρα του
ανεπιθύμητου. Γιατί όμως αυτή η λογική
του μιθριδατισμού πήρε ανάπτυξη μετά
την αποχώρηση Ντενκτάς από το προ-
σκήνιο;  Αναμφίβολα καταλυτικό ρόλο
έπαιξε η τοξική ρητορεία των τελευ-
ταίων ετών στην ε/κ κοινωνία. Η συ-
νεχής αμφισβήτηση της αξίας των ψη-
φισμάτων του ΟΗΕ και των Συμφωνιών
Κορυφής. Η καλλιεργημένη, σκόπιμη,
εντύπωση ότι είμαστε μια μικρή χώρα
πανταχόθεν βαλλόμενη, μικρή αλλά

έντιμη χώρα που αντιστέκεται σε όσους
θέλουν να την αφανίσουν. Η συστη-
ματική αγνόηση ή και υποτίμηση της
ιστορικής αλλαγής που συνετελέσθη
με την ένταξη της νήσου στην Ε.Ε. και
η αδυναμία να οργανώσουμε την προ-
σπάθειά μας με βάση το κεκτημένο της
16ης Απριλίου 2003 και της 1ης Μαΐου
2004. Το εκπαιδευτικό μας σύστημα
που για δεκαετίες μάς έμαθε (σωστά)
πώς να μην ξεχνάμε, αλλά ξέχασε να
μας μάθει πώς να λύνουμε εξισώσεις
που ακυρώνουν τη συρρίκνωση του
κυπριακού ελληνισμού και τον καθι-
στούν ξανά παίκτη της ιστορίας σε ολό-
κληρη τη νήσο. Η ανάπτυξη ρευμάτων
σκέψης που με όρους μεταφυσικής κα-
λούν γέροντες και οσίους να βάλουν
φάρμακο στην πληγή των Ε/κ με φαν-
τασιώσεις και φοβίες κάθε είδους –η
συνάντηση Πούτιν-Ερντογάν στην Αγία
Πετρούπολη στις 9 Αυγούστου χαλάει
λίγο τη συνταγή αυτή, αλλά δεν υπάρχει
αμφιβολία ότι κάτι θα βρεθεί και γι’
αυτό ως μηχανισμός συσκότισης. Η

ταύτιση της πολιτικής του «όχι σε όλα»,
με μια πατριωτική ρητορεία, η οποία
εκτιμά ότι η εάν κρύβεσαι πίσω από
τις πραγματικές εξελίξεις, αυτό θα σου
δώσει μακροπρόθεσμο όφελος, επειδή
το δίκαιο είναι με το μέρος μας και το
«δίκαιο στο τέλος πάντα κερδίζει». 

Αυτή η κουλτούρα του μιθριδατισμού
διαθέτει επιθετική «αυτάρκεια», πρώτο,
γιατί κλείνει τα αυτιά της στις εξωτερικές
διεργασίες και, δεύτερο, γιατί θεωρεί
ότι η ηρωική περιχαράκωση συνιστά
μια «βολική» εξήγηση στην επιλογή
της ακινησίας, ακόμα και όταν οι εκ-
κλήσεις για ένα δημιουργικό αύριο γί-
νονται εντός έδρας. Η ηχώ του Ζαν
Κλοντ Γιούνκερ απευθύνεται στους δύ-
σπιστους και απρόθυμους Κύπριους,
επιχειρεί να πείσει όσους βλέπουν το
μέλλον πέρα από το μιθριδατισμό, επι-
διώκει να κινητοποιήσει όσους ενδια-
φέρονται να οικοδομήσουν μια Κύπρο
της ελευθερίας, της ασφάλειας, της
ανάπτυξης. Γι’ αυτό, τονίζει με έμφαση
στη Λευκωσία ότι «η Κύπρος είναι φάρος
σταθερότητας σε ένα ιδιαιτέρως αστα-
θές και ρευστό γεωπολιτικό περιβάλλον.
Είστε ένας σταθερός παίκτης, διότι
είστε Ευρωπαίοι. Μια ευρωπαϊκή, στα-
θερή, ευημερούσα Κύπρος δεν έχει να
φοβηθεί τίποτα», 16 Ιουλίου 2015.

Υ.Γ.: Από τη Βικιπαίδεια:
«Μιθριδατισμός αποκαλείται η πρακτική
της αυτοπροστασίας από τη δράση ενός
δηλητηρίου μέσω της σταδιακής αυτο-
χορήγησης σε μη θανατηφόρες δόσεις.
Σύμφωνα με τη μυθολογία, μετά την ήτ-
τα του από τον Πομπήιο, ο Μιθριδάτης
αποπειράθηκε να αυτοκτονήσει χρησι-
μοποιώντας δηλητήριο, αλλά απέτυχε
λόγω της ανοσίας που είχε αναπτύξει
και τελικά κατέφυγε σε έναν μισθοφό-
ρο για να τον διαπεράσει με σπαθί». 

www.larkoslarkou.org.cy

Ο μιθριδατισμός ως πατριωτισμός
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Η γνώση ως επένδυση και ανάπτυξη

Περί δυναμικής Τουρκίας
Tου ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Η γενικότερηκοινωνική και πολιτική
εσωστρέφεια, η ενασχόληση με
τα πραγματικώς καυτά ζητήματα

της υπερφορολόγησης και της οικονο-
μικής δυσπραγίας αποπροσανατολίζουν
από μείζονος σημασίας εξελίξεις που
αφορούν κατ’ απόλυτη προτεραιότητα
και την Ελλάδα. Η τουρκική δυναμική,
όπως αυτή εκφράζεται έπειτα από την
απόπειρα πραξικοπήματος της 15ης Ιου-
λίου, φαίνεται να επιταχύνει διάφορες
εξελίξεις οι οποίες επηρεάζουν –εμμέσως
ή ευθέως– ολόκληρη την περιοχή. Η
Τουρκία πρακτικά αλλάζει τις ισορροπίες
στον πόλεμο της Συρίας, διαταράσσει
(κάποιους) δυτικούς σχεδιασμούς στη
Μέση Ανατολή, επαναφέρει τη Μόσχα
στο ενεργειακό παιχνίδι μέσω της ανα-
θέρμανσης των επαφών για έναν υπο-

θαλάσσιο αγωγό στον Εύξεινο Πόντο
που θα συνδέει τις δύο χώρες, ανοίγει
διαύλους συνεργασίας με το Ιράν.

Ολη αυτή η κινητικότητα δεν μοιάζει
ακριβώς, όπως αρκετοί Δυτικοί και εγ-
χώριοι αναλυτές και παρατηρητές εκτι-
μούν, με προσπάθεια συγκράτησης
στην επιφάνεια, αλλά μάλλον για επίδειξη
αυτοπεποίθησης και προβολή περιφε-
ρειακών φιλοδοξιών για το άμεσο και
το μεσοπρόθεσμο μέλλον. Είναι πολύ
πιθανόν κάποιες από αυτές τις φιλοδοξίες
να διαψευστούν, κάποιοι από αυτούς
τους στόχους να μην επιτευχθούν. Ενα
είναι σίγουρο, η Τουρκία του Ερντογάν
διεκδικεί τον ρόλο της στο υφιστάμενο
παίγνιο και το κάνει δυναμικά και δίχως
κανέναν ενδοιασμό. Εκ των πραγμάτων,
λοιπόν, καθίσταται κρίσιμη παράμετρος

για την Ελλάδα η διάγνωση της κατά-
στασης στη γειτονική χώρα και η ανα-
ζήτηση ρόλου σε έναν γεωγραφικό χώρο
ο οποίος θα καθορίζεται ολοένα και πε-
ρισσότερο από την Τουρκία. Η πρόσφατη
εμπειρία έδειξε ότι η συμμετοχή και μό-
νον στους ευρωατλαντικούς θεσμούς
δεν είναι αρκετή για τη διατήρηση της
στρατηγικής σημασίας της Ελλάδας
στην περιοχή. Απαιτείται διεύρυνση
των συμμαχιών, αλλαγή της οπτικής
γωνίας και, ταυτόχρονα, εθνική πολιτική
για την ενίσχυση όλων εκείνων των λει-
τουργιών του κράτους που το καθιστούν
διακριτή οντότητα στην περιοχή, αξιό-
πιστο εταίρο και σύμμαχο για τους τρί-
τους και ισχυρό παράγοντα, η άποψη
του οποίου έχει βαρύτητα και σημασία
για τα τεκταινόμενα στην περιοχή. Προ-

φανώς, όσες φιλότιμες προσπάθειες και
αν γίνονται, πολλά από αυτά δεν είναι
δυνατόν να συμβούν εύκολα, τουλάχι-
στον όχι όσο η Ελλάδα παλεύει στα θολά
νερά της στασιμοχρεοκοπίας.

Παράλληλα, η Ελλάδα θα πρέπει να
στρέψει την κεφαλή και προς Ανατολάς,
όχι διότι της ταιριάζει πολιτισμικά, όπως
ενδεχομένως κάποιοι αφελώς ισχυρι-
στούν, αλλά επειδή το απαιτούν η ιστο-
ρία, η γεωγραφία και τα ζωτικά συμφέ-
ροντά της. Το προσφυγικό έφερε στην
επιφάνεια ζητήματα τα οποία συνδέονται
άμεσα με τον σκληρό πυρήνα της κρα-
τικής κυριαρχίας, γι’ αυτό και η Ελλάδα
οφείλει να αναζητήσει λύσεις σε αυτά
τα προβλήματα απευθείας με τους γεί-
τονες και να μην περιοριστεί στην απο-
κλειστική μεσολάβηση των Βρυξελλών.

Του ΚΩΣΤΑ ΓΟΥΛΙΑΜΟΥ

«Τ ο μυαλό δεν είναι ένα δο-
χείο που πρέπει να γεμίσει,
αλλά μια φωτιά που πρέπει

να ανάψει» μας υπενθυμίζει δια-
χρονικά ο Πλούταρχος. Ο ίδιος πί-
στευε ότι «όπως η γη, που όσο γό-
νιμη κι αν είναι δεν μπορεί να κάνει
τίποτα χωρίς καλλιέργεια, έτσι και
ο νους, χωρίς εκπαίδευση δεν μπορεί
να δώσει καλό καρπό». Η έμφαση,
λοιπόν, στην εκπαίδευση και τη
γνώση αποτελούσε από την αρχαι-
ότητα κομβικής σημασίας κοινωνική
δράση. Ωστόσο, σήμερα περισσό-
τερο από οποιαδήποτε άλλη περίοδο,
είναι αναγκαίο να προσεγγίσουμε
τη γνώση και την έρευνα ως επέν-
δυση. Ιδιαίτερα σε αυτή την περίοδο
των κρίσεων, η γνώση συνδέεται
αναπόφευκτα με σειρά ερωτημάτων
με επίκεντρο το συστατικό της ανά-
πτυξης. Αν και υπάρχει πίεση λόγω
υψηλού ανταγωνισμού από τη λε-
γόμενη «ελεύθερη αγορά» – με απο-
τέλεσμα να γίνεται δύσκολη η συμ-
μετρία ανάμεσα σε παραδοσιακές
αντιλήψεις και θεσμικές πρακτι-
κές–, εν τούτοις η γνώση εξακολου-
θητικά αποτελεί ανθρώπινο δικαίω-
μα με προστιθέμενη αξία για το ανα-
πτυξιακό, κοινωνικό και πολιτισμικό
κεφάλαιο. 

Πρόδηλα, η γνώση – με βραχίονα
την εκπαίδευση – σηματοδοτεί ένα
ανεκτίμητο πλεονέκτημα που συ-

νεχώς εντείνεται και επεκτείνεται.
Είναι μάλιστα μέσω της γνώσης και
της έρευνας που οι κοινωνίες ανα-
πτύσσονται, βελτιώνοντας την ποι-
ότητα της δημοκρατίας. Επειδή
ακριβώς εισέρχονται νέες ιδέες, και-
νοτομικές λύσεις και νεοφυείς αν-
τιλήψεις που, περισσότερο ίσως
από τις επενδύεις στις χρηματοπι-
στωτικές αγορές, αποτελούν την
κινητήρια δύναμη για τη δημιουργία
κοινωνικού, οικονομικού και πολι-
τισμικού πλούτου. Προς τούτο, η
ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει θέσει
ως στρατηγικό στόχο να μειώσει
το ποσοστό των μαθητών που εγ-
καταλείπουν πρόωρα το σχολείο,
φτάνοντας το 10% μέχρι το 2020,
ενώ παράλληλα στοχεύει στην αύ-
ξηση των φοιτητών που ολοκλη-
ρώνουν την τριτοβάθμια εκπαίδευση
σε ποσοστό 40% μέχρι την ίδια χρο-
νική περίοδο. Σπεύδω να υπογραμ-
μίσω πως στην Κύπρο το ποσοστό
των φοιτητών που εγκαταλείπουν
πρόωρα το σχολείο είναι μικρότερο
του ευρωπαϊκού στόχου. Μολαταύ-
τα, πρέπει πολλά – παρά τις συγ-
κροτημένες πολιτικές του Υπουρ-
γείου Παιδείας – να σχεδιαστούν
και υλοποιηθούν από πλευράς πο-
λιτείας, αφού η Κύπρος συγκατα-
λέγεται στις χώρες της Ε.Ε. με υψηλά
αρνητικό πρόσημο, όσον αφορά
στους νέους μη εργαζόμενους (άνερ-

γους) και μη έχοντας μόρφωση ή
κατάρτιση (ΝΕΕΤ – Not in Employ-
ment, Education or Training). Πάν-
τως, το Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο,
ανήκοντας εξ ολοκλήρου στην La-
ureate – τον μεγαλύτερο οργανισμό
παγκοσμίως επί τριτοβάθμιας εκ-
παίδευσης – αποδίδει ειδική βαρύ-
τητα σε αυτό τον τομέα, παρέχοντας
ειδικές υπηρεσίες και εκπαιδευτικές
υποδομές, με αποτέλεσμα οι φοι-
τητές του σε ποσοστό 77% να έχουν
θέση εργασίας μέσα σε διάστημα
έξι μηνών από την αποφοίτησή
τους. Πραγματικά το Ευρωπαϊκό
Πανεπιστήμιο Κύπρου διαθέτοντας
στρατηγική εκπαίδευσης στην επι-
χειρηματικότητα – ως βασικό άξονα
του ακαδημαϊκού μοντέλου της La-
ureate – έχει δημιουργήσει ένα μο-
ναδικό επίτευγμα συγκριτικού πλε-
ονεκτήματος για τους φοιτητές, που
ως τέτοιο ξεπερνά πλέον τα σύνορα
της Κύπρου. Πέραν όμως τούτου,
να σημειώσω πως βάσει μετρήσεων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το 30%
των κρατών-μελών της, στο οποίο
συγκαταλέγεται η Κύπρος, δεν δια-
θέτουν στρατηγική εκπαίδευσης
στην επιχειρηματικότητα. Μεγα-
λύτερο, μάλιστα, έλλειμμα κατα-
γράφεται σε χώρες που αποτυπώ-
νουν τα υψηλοτέρα ποσοστά ανερ-
γίας νέων. 

Τούτων δοθέντων, οφείλουμε

όλοι – πολιτεία, πανεπιστήμια, βιο-
μηχανία, κοινωνία – να καταστή-
σουμε τον τομέα της ανώτατης παι-
δείας ως βασική στρατηγική επέν-
δυση με στόχο μια συμμετρική και,
βέβαια, αποτελεσματικότερη ανά-
πτυξη. Κρίσιμος πυλώνας σε αυτό
το δεδομένο είναι η συμβολή της
έρευνας στην αντιμετώπιση των
διογκούμενων οικονομικών, πολι-
τισμικών και κοινωνικών προκλή-
σεων. Από την άποψη αυτή το Ίδρυ-
μα Προώθησης Έρευνας οφείλει
να εγκαταλείψει παρατηρούμενες
πρακτικές κωλυσιεργίας ή/και ανού-
σιων, αν όχι εν πολλοίς έωλων δι-
καιολογιών που απομειώνουν το
στρατηγικό στόχο της κυβέρνησης
για την ανάδειξη της Κύπρου ως
περιφερειακού κέντρου εκπαίδευ-
σης. Σε κάθε περίπτωση, τα πανε-
πιστήμια (κρατικά και μη-κρατικά)
μπορούν και πρέπει να αποτελέσουν
τον καταλύτη για μια συμμετρική
και βιώσιμη ανάπτυξη. Επομένως,
μια πολιτική άνευ διαχωριστικών
γραμμών και διακρίσεων στην έρευ-
να αποτελεί την απαραίτητη προ-
ϋπόθεση για την ουσιαστική ανά-
καμψη της χώρας. Θυμίζω πως ο
Paul Romer (Πανεπιστήμιο Σικάγο)
παρουσίασε από τους πρώτους επι-
στήμονες το 1990 ένα μοντέλο οι-
κονομικής ανάπτυξης, στο οποίο η
οικονομία της γνώσης διαδραμάτιζε

πρωταγωνιστικό ρόλο. Είκοσι πέντε
χρόνια μετά, το μοντέλο του παρα-
μένει επίκαιρο. 

Το ζητούμενο λοιπόν στην εποχή
μας είναι η ισχυρή επένδυση στο
γνωστικό κεφάλαιο. Συνελόντι ει-
πείν, απαιτείται η ύπαρξη ενός πλαι-
σίου ορθολογικής κατανομής και
αξιοποίησης πόρων. Ένας ολιστικός
στρατηγικός σχεδιασμός για την
ανάπτυξη της καινοτομίας. Από την
άποψη αυτή κρίνεται αναγκαία η
σύνδεση της ανώτατης εκπαίδευσης
με την καινοτομία. Κατά την ταπεινή
μου γνώμη, χρειαζόμαστε άμεσα
έναν δημόσιο διάλογο με στόχο την
ανάπτυξη πολιτικών, πρακτικών
και δράσεων ώστε να καταλήξουμε
στην εκκόλαψη και εμπέδωση συν-
θήκων βιώσιμης καινοτομίας. Αυτή
ακριβώς είναι και η αγωνία της ίδιας
της κοινωνίας που αναμένει μεταρ-
ρυθμίσεις, ικανές να διαρρήξουν
κατεστημένες τάσεις και αντιλήψεις.
Με επίκεντρο την ώσμωση του επι-
στημονικού με τον επαγγελματικό
προσανατολισμό της ανώτατης εκ-
παίδευσης, μπορούν να υλοποι-
ηθούν μεταρρυθμίσεις με στόχο
αφενός να τονωθεί μια συμμετρική
αναπτυξιακή δραστηριότητα, αφε-
τέρου να καταστεί η εκπαίδευση
μοχλός κοινωνικής και οικονομικής
προόδου. Είναι πρόδηλο πως όλα
αυτά προϋποθέτουν δομές, προσω-

πικό (επιστημονικό και διοικητικό),
υπηρεσίες και διακυβέρνηση αρι-
στείας και όχι πανεπιστημιακά ιδρύ-
ματα με σημαία ευκαιρίας σε τιμή
ευκαιρίας προγραμμάτων. Άλλωστε
η αγορά εργασίας απαιτεί ισχυρό
και αξιόπιστο πτυχίο. Γι’ αυτό και
στην παρούσα αξιακη αβεβαιοτητα
που μαστίζει την Ευρώπη, οφείλουμε
να απαντήσουμε με αριστεία και
ποιότητα. Με προγράμματα σπου-
δών κριτικής παιδείας και διαθεμα-
τικής-αναλυτικής θεώρησης και όχι
απλώς ‘προγράμματα – εκκολαπτή-
ρια’ εργαλειακής γνώσης. Έτσι οι
φοιτητές θα μπορούν να στοχάζον-
ται κριτικά, αυτοπραγματώνοντας
τις δυνατότητες, τις κλίσεις και τα
ενδιαφέροντά τους. Εν κατακλείδι
– τα πανεπιστήμια ως χώρος
(ανα)παραγωγής γνώσης – βρίσκον-
ται στον πυρήνα της παραγωγικής
διαδικασίας, η οποία δεν μπορεί να
είναι αποκομμένη από τις ανάγκες
της κοινωνίας, της βιομηχανίας και
του κόσμου της εργασίας. Μόνο
τότε είμαστε σε θέση να μιλάμε για
επιτυχή μετάβαση στην «οικονομία
της γνώσης». Για μετασχηματισμό
της γνώσης σε παραγωγική δύναμη,
αναβαθμίζοντας έτσι και την κοι-
νωνική σημασία της εκπαίδευσης. 

Ο κ. Κώστας Γουλιάμος είναι πρύτανης
του Ευρωπαϊκού Πανεπιστημίου Κύπρου.

Ε ίχε το θράσος η βρετανική Guardian να πατήσει
πάνω στην Αγία Τράπεζα. Να περιγράψει με
τα πιο μελανά χρώματα την κατάσταση στο

κυπριακό ποδόσφαιρο, χαρακτηρίζοντας το νησί
μας ως «σχολή» για στήσιμο αγώνων. Ο τίτλος του
δημοσιεύματος ήταν ««Βόμβες σε αυτοκίνητα, δια-
φθορά και παράνομο στοίχημα – πώς το ποδόσφαιρο
στην Κύπρο ξέφυγε από τον έλεγχο». Το ρεπορτάζ
καταγγέλλει συγκεκριμένα πράγματα και επικαλείται
μαρτυρίες. Επαναφέρει τις καταγγελίες του διαιτητή
Μάριου Παναγή περί διεφθαρμένων διαιτητών και
του γενικότερου «ιστού διαφθοράς» στο κυπριακό
ποδόσφαιρο, με βολές εναντίον αξιωματούχων της
Κυπριακής Ποδοσφαιρικής Ομοσπονδίας.

«Το έκανα ελπίζοντας ότι οι Αρχές δεν θα έκαναν
τα στραβά μάτια. Οι διαιτητές μπορούν να χρησι-
μοποιήσουν οποιοδήποτε κόλπο. Μπορεί να είναι
μια μικρή ή μεγάλη απόφαση. Εξαρτάται από το
ματς. Όπου δεν υπάρχουν κάμερες μπορούν να
κάνουν μεγάλα πράγματα», δηλώνει στον Guardian
ο κ. Παναγή. Ισχυρίστηκε δε ότι οι «πραγματικά κα-
θαροί» διαιτητές στην Κύπρο δεν ξεπερνούν το 10%
του συνόλου. Η εφημερίδα σημειώνει ότι το αποτέ-
λεσμα ενός πιλοτικού προγράμματος που επέτρεπε
σε ποδοσφαιριστές να επισημαίνουν ύποπτους
αγώνες έδειξε πως το 71% των παικτών στη δεύτερη
κατηγορία και το 71% στην πρώτη παραδέχονται
ότι οι αγώνες είναι στημένοι. Οι περισσότεροι απέ-
δωσαν το φαινόμενο στο παράνομο στοίχημα, ενώ
το 23% των παικτών δήλωσαν ότι τους είχαν προ-
σεγγίσει προσωπικά για να στήσουν αγώνα, είτε
από επιτροπές των συλλόγων είτε στο ημίχρονο,
όταν θεωρητικά οι μόνοι που μπορούν να τους προ-
σεγγίσουν είναι οι ιδιοκτήτες των συλλόγων. Και η
αρμόδια αρχή; Ποια ήταν η αντίδρασή της σε ένα
δημοσίευμα- έρευνα μιας εφημερίδας παγκοσμίου
εμβέλειας; Να εκδώσει μια ανακοίνωση υποστηρί-
ζοντας ότι η Guardian προσπάθησε με το δημοσίευμα
να αυξήσει την επισκεψιμότητά της. Ναι, κύριοι της
ΚΟΠ. Την έγνοια της Κύπρου είχε η Guardian για
να αυξήσει την επισκεψιμότητά της. Το λιγότερο,
ως γελοίο μπορεί να χαρακτηριστεί το επιχείρημα
αυτό.

Αντί να προβληματιστούν για τα όσα καταγγέλ-
λονται, καταλογίζουν «ξεκάθαρη πρόθεση να πληγεί
το κυπριακό ποδόσφαιρο». Κούνια που τους κούναγε.
Το κυπριακό ποδόσφαιρο το πλήττουν κύριοι όσοι
το εκμεταλλεύονται και όσοι κάνουν τα στραβά
μάτια. Εκεί να ψάξετε. Καταλήγοντας μάλιστα στην
ανακοίνωσή της η ΚΟΠ, σημειώνει πως η ομοσπονδία
δεν πρόκειται να ασχοληθεί ξανά με το θέμα αυτό,
δίνοντάς του περισσότερη υπόσταση.

Άλλο που δεν θέλετε. Αφού οι αρχές της Δημο-
κρατίας παρά τις επώνυμες και γραπτές καταγγελίες
που έχουν ενώπιόν τους δεν προχώρησαν ποτέ σε
ουσιαστική έρευνα για διαλεύκανση των καταγγελιών,
γιατί να σας καίγετε καρφί; Συνεχίστε να ενεργείτε
με τον ίδιο τρόπο. Αυτοί όμως που λένε πως αγαπούν
το κυπριακό ποδόσφαιρο, θα πρέπει να δράσουν,
να αντιδράσουν, να προστατεύσουν το ποδόσφαιρο,
τον αθλητισμό, τα παιδιά που ασχολούνται με αυτό,
τους φιλάθλους που θυσιάζονται για τα σωματεία
τους. Διαφορετικά, μιας και ακολουθούμε συχνά
πυκνά αυτά που συμβαίνουν στην Ελλάδα, να ανα-
μένετε κάποια στιγμή και το μεγάλο μπαμ, που θα
σας τα τινάξει όλα στον αέρα.

Ο κ. Νίκος Κέττηρος είναι βουλευτής ΑΚΕΛ Αμμοχώστου.

Η Guardian
πάτησε στην Αγία

Τράπεζα
Του ΝΙΚΟΥ ΚΕΤΤΗΡΟΥ
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Εσύ, τι τύπος είσαι;
Τύπος Stuffed Crust, Thin and Crispy

ή τύπος Παραδοσιακός; 

ΚΑΤΕΒΑΣΕ ΤΟ ΤΩΡΑ

Mη χάσεις 15% έκπτωση από τα 

owerful ctive ovable

Του ΜΑΡΙΟΥ ΡΟΥΣΣΟΥ

Οι σχεδιασμοί της κυβέρνησης για
την αξιοποίηση της περιοχής του
Ακάμα και της προστασίας του φυ-
σικού και μοναδικού περιβάλλοντος
που προσφέρει, προχωρούν κανο-
νικά. Δηλώσεις επί του θέματος έκα-
νε ο υπουργός Γεωργίας Νίκος Κου-
γιάλης και μεταξύ άλλων τόνισε ότι
η αναβάθμιση της περιοχής θα πραγ-
ματοποιηθεί εντός ενός χρόνου.
Υπενθυμίζεται ωστόσο ότι αρχές
του τρέχοντος έτους, το Υπουργικό
Συμβούλιο είχε λάβει την απόφαση
ν’ υιοθετήσει την πρόταση της
Υπουργικής Επιτροπής για τη δια-
χείριση και προστασία του Ακάμα
που προνοούσε, βάσει των όσων
είχε δηλώσει ο υπουργός Γεωργίας
Νίκος Κουγιάλης, την προστασία
της φύσης και βιοποικιλότητας του

Ακάμα και την αειφόρο ανάπτυξη
της περιοχής. Η πρόταση που κα-
τατέθηκε περιλαμβάνει συγκεκρι-
μένα σημεία, όπως η υιοθέτηση και
υλοποίηση μέτρων διατήρησης και
προστασίας της φύσης και μέτρων
ανάδειξης του φυσικού περιβάλ-
λοντος. Εντός της πρότασης ανα-
φέρονται διαδικασίες για την ανα-
κήρυξη της κρατικής περιουσίας
και δάσους που υπάγονται στο δί-
κτυο «Natura2000» σε εθνικό δασικό
πάρκο. Το Τμήμα Πολεοδομίας και
Οικήσεως του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών πρόκειται να εκπονήσει σχέ-
διο επανεξέτασης του υφιστάμενου
πολεοδομικού καθεστώτος, το οποίο

θα διαρκέσει 18 μήνες. Σε επικοι-
νωνία της «Κ», με τον κ. Κουγιάλη
ο υπουργός τόνισε πως πρόκειται
να γίνουν τρία πράγματα για την
περιοχή του Ακάμα. Ένας διεθνής
οίκος θα αναλάβει τη δημιουργία
ενός Εθνικού Πάρκου, θα παρθούν
μέτρα προστασίας και ανάδειξης
της περιοχής και θα εκπονηθεί ένα
νέο τοπικό πολεοδομικό σχέδιο ανά-
πτυξης που δεν υπάρχει σήμερα. Ο
κ. Κουγιάλης τόνισε πως «γενικά
χρειάζεται ένα νέο σχέδιο ανάπτυξης
που ξεκίνησε η Πολεοδομία να εκ-
πονεί, με διαβούλευση με τους κοι-
νοτάρχες». Αναφορικά με τα μέτρα
διευκρίνισε ότι «υπάρχουν μέτρα

προστασίας και μέτρα ανάδειξης.
Η βιοποικιλότητα και οι οικότοποι
οι οποίοι πρέπει να προστατευτούν
όπως η παραλία της Λάρας. Πιθανόν
να χρειάζεται περίφραξη ή να μπλο-
καριστεί η πρόσβαση αυτοκινήτων
στην παραλία. Ταυτόχρονα, θα πρέ-
πει να αναδειχθούν και κάποιοι από
αυτούς τους οικότοπους», δήλωσε
σχετικά. 

Προστασία και ανάδειξη
Τα μέτρα τα οποία προτάθηκαν

ήδη αφορούν τη διατήρηση, προ-
στασία και ανάδειξης της περιοχής
και του φυσικού πλούτου που προ-
σφέρει. Ως εκ τούτου προτείνονται

18 μέτρα για τη διατήρηση και την
προστασία και 13 για την ανάδειξη
της περιοχής. Μεταξύ αυτών είναι
η περίφραξη των οικοτόπων και η
παρεμπόδιση πρόσβασης οχημάτων
στις παραλίες, ενώ παράλληλα θα
τοποθετηθούν επιπρόσθετες δεξα-
μενές πυρόσβεσης και πυροφυλα-
κίων. Δίνεται επίσης σημασία στην
μελέτη, περίφραξη και ενίσχυση
περίφραξης σημαντικών ειδών χλω-
ρίδας, στη συνέχιση και διατήρηση
του δικτύου μικρο-αποθεμάτων φυ-
τών αλλά και της αναβάθμισης του
βοτανικού κήπου. Πρόκειται ακόμα
να δημιουργηθεί πρόγραμμα πα-
ρακολούθησης ωοτοκίας των θα-

λάσσιων χελωνών αλλά θα καταρ-
τιστεί και ειδικό σχέδιο διαχείρισης
θηρεύσιμων ειδών στη Χερσόνησο
του Ακάμα.

Αναφορικά με την ανάδειξη της
περιοχής και τους σχεδιασμούς για
εξυπηρέτηση επισκεπτών, έχουν
προταθεί μέτρα τα οποία θα καθο-
ρίζουν τη διαμόρφωση θέσεων για
θέαση της περιοχής. Προτείνεται
η βελτίωση της ασφάλειας των επι-
σκεπτών στα φαράγγια του Άβακα,
του Πετράτη και Ανδρολύκου. Θα
κατασκευαστούν κέντρα για την
ενημέρωση της περιοχής Natura
2000 «Χερσόνησος Ακάμα» και ξε-
νώνας και κέντρο φυσικής ιστορίας

Ακάμα εκτός της περιοχής Natura.
Μεταξύ των έργων, συμπεριλαμβά-
νεται η συντήρηση υφιστάμενων
και η διαμόρφωση νέων μονοπατιών
παρατήρησης της φύσης. Επιπρό-
σθετα, θα παραχθεί οπτικοακου-
στικό υλικό ενημέρωσης και προ-
ώθησης της Προστατευόμενης πε-
ριοχής Natura 2000, το οποίο θα
έχει δικό του αρχείο. Τέλος, προ-
βλέπεται η εκπαίδευση των τοπικών
παραδοσιακών επαγγελματιών για
την προώθηση και ανάδειξη των
επαγγελμάτων και προϊόντων τους.

Από το 2009 μέχρι σήμερα 
Ο υπουργός Γεωργίας σε πρό-

σφατες δηλώσεις του στην «Κ» πάλι
για το θέμα της προστασίας του
Ακάμα είχε τονίσει πως η τελευταία
απόφαση σχετικά με τον Ακάμα
είχε ληφθεί από το Υπουργικό Συμ-
βούλιο τον Απρίλιο του 2009 και
έκτοτε οι προηγούμενες κυβερνή-
σεις άφησαν αρκετές από τις απο-
φάσεις στα χαρτιά.

Θεωρεί δε, πως οι αποφάσεις
δεν υλοποιήθηκαν, διότι υπήρχε
δυσκολία στο να πραγματοποι-
ηθούν απαλλοτριώσεις και να δο-
θούν αποζημιώσεις εκατομμυρίων
ή να γίνει ανταλλαγή κρατικής γης,
τη στιγμή που δεν υπάρχουν ικα-
νοποιητικές εκτάσεις γης. Γι’ αυτούς
τους λόγους, ούτε η παρούσα κυ-
βέρνηση έχει προχωρήσει σε απο-
ζημιώσεις ή απαλλοτριώσεις γης,
ενώ και ο γενικός ελεγκτής σε επι-
στολή του προς τον υπουργό Γε-
ωργίας αναφέρει ότι είναι αδύνατον
να γίνουν επιλεκτικές ανταλλαγές
γης και αποζημιώσεις σε συγκε-
κριμένους ιδιοκτήτες. «Είναι η πρώ-
τη φορά που μία απόφαση Υπουρ-
γικού δεν αναφέρεται ονομαστικά
σε μεγαλοϊδιοκτήτες και δεν τους
παρέχει αναπτυξιακά δικαιώματα»
είχε τονίσει ο υπ. Γεωργίας. 

Έτσι θα διατηρηθεί και αναδειχθεί ο Ακάμας 
Ο υπουργός Γεωργίας Νίκος Κουγιάλης ξεκαθαρίζει στην «Κ» το πλάνο για αναβάθμιση της περιοχής και τα μέτρα που προτείνονται

<<<<<<<

Ο κ. Κουγιάλης τόνισε
πως πρόκειται να γίνουν
τρία πράγματα για την
περιοχή του Ακάμα. Πιθανόν να χρειάζεται περίφραξη ή να απαγορευτεί η πρόσβαση αυτοκινήτων στην παραλία της Λάρας.
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ΑΡΘΡΟ / Του ΠΑΣΧΟΥ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Η κρατική κατήχηση
Υπήρχε μια εποχή που η ερώτηση
«μα πού είναι το κράτος;» είχε γίνει
κάτι σαν ανέκδοτο σε ολόκληρη τη
χώρα. Ειδικά τις περιόδους των
πλημμυρών, πολλοί αγανακτούσαν
–στα πάντα πρόθυμα, να φιλοξε-
νήσουν κραυγάζοντες, τηλεοπτικά
κανάλια– για το γεγονός ότι πλημ-
μύρισε το σπίτι τους, ενώ «η Πολιτεία
απουσίαζε παντελώς». Βεβαίως, απέ-
κρυπταν ότι το πλημμυρισμένο οί-
κημα ήταν χτισμένο σε κάποιο ρέμα
και κρυφά από την Πολιτεία. Η επί-
κληση του κράτους ήταν περιοδική.
Κάποιες φορές δεν το ήθελαν στα
πόδια τους (όταν έχτιζαν) και κάποιες
φορές ωρύονταν για την απουσία
του (όταν πλημμύριζε).

Το ίδιο σκηνικό στηνόταν και

με τις χιονοπτώσεις, όταν αγανα-
κτισμένοι έδειχναν λίγα εκατοστά
χιονιού έξω από την πόρτα τους
και αποφαίνονταν ότι «δεν υπάρχει
κράτος» για να τους το καθαρίσει.

Η αλήθεια, βέβαια, είναι ότι το
κράτος, και δη το ελληνικό, αποτύγ-
χανε (και αποτυγχάνει) σε πολύ σο-
βαρότερα θέματα από το να καθα-
ρίσει τις αυλές των παραπονούμενων
«χιονόπληκτων». Η κατάσταση στην
Παιδεία, την Υγεία κ.ά. (ακόμη και
πριν από την κρίση) το πιστοποιεί.
Ετσι κι αλλιώς οι κυβερνήσεις, δια-
χρονικώς, έβλεπαν το κράτος ως μέ-
σον καταπολέμησης της ανεργίας·
ελάχιστες φορές επιδίωκαν παρα-
γωγικό αποτέλεσμα. Παρ’ όλα αυτά,
πολλοί πολίτες αναζητούσαν με αξιο-

θαύμαστη επιμονή το κράτος για να
κάνει όσα αμελούσαν αυτοί, π.χ. να
καθαρίσουν λίγα μέτρα χιόνι μπρο-
στά από το σπίτι τους.

Δεν απέμειναν πολλοί μετά την
κρίση που να επιζητούν με τόση
θέρμη το κράτος να κάνει τη δική
τους δουλειά. Μόνο κάποιοι ιεράρχες
της Διαρκούς Ιεράς Συνόδου, βασικό
καθήκον των οποίων είναι η διάδοση
της ορθόδοξης χριστιανικής διδα-

σκαλίας. Αυτή την παρακαταθήκη
τούς άφησε ο ιδρυτής της χριστια-
νικής θρησκείας, ο οποίος «είπε
προς αυτούς· Υπάγετε εις όλον τον
κόσμον και κηρύξατε το ευαγγέλιον
εις όλην την κτίσιν» (Μάρκ. 16:15).
Η κατήχηση, ο προσηλυτισμός είναι
δική τους δουλειά και όχι του κ. Νί-
κου Φίλη ή της Πολιτείας. Μπορούμε
να καταλάβουμε τις αντιρρήσεις
της Πανελλήνιας Ενωσης Θεολόγων,
οι οποίοι φοβούνται πως «αν εφαρ-
μοσθούν τα νέα προγράμματα σπου-
δών του μαθήματος των Θρησκευ-
τικών, θα αλλάξει άρδην ο χαρα-
κτήρας του μαθήματος στη χώρα
μας, και αυτή η αλλαγή αυτόματα
θα μετατρέψει το μάθημα σε μια
κοινωνικο-πολιτικο-φιλοσοφικο-

ψυχολογικού περιεχομένου πολυ-
θρησκειακή φλυαρία, όπου, ενδε-
χομένως, ακόμη και η αναφορά στο
όνομα του Χριστού να θεωρείται
μη πολιτικά και διδακτικά ορθή ή,
ακόμη, και μη νόμιμη, δυσκολεύον-
τας έτσι το έργο του διδάσκοντος
και οδηγώντας τους μαθητές στη
θρησκευτική σύγχυση και ουσια-
στικά στην άρνηση της πίστης τους,
στον μηδενισμό και στην ατομική
θρησκεία». Τις θέσεις και τη βολή
τους στο Δημόσιο υπερασπίζονται
οι άνθρωποι, εξ ου και η αντιφατική
επιχειρηματολογία τους: «Είναι
εσφαλμένη, παραπλανητική και δεν
έχει καμία σχέση με τη σχολική
πραγματικότητα η αφοριστική δια-
τύπωση του κ. Φίλη ότι το παρόν

μάθημα των Θρησκευτικών είναι
“κατηχητικό” και “ομολογιακό”. Η
αλήθεια είναι ότι πρόκειται, κατά
βάση, για ορθόδοξη χριστιανική
αγωγή...». Αλλά οι ιεράρχες τι φο-
βούνται; Οτι το μήνυμα του Ιησού
–το οποίο, σημειωτέον, άγγιξε εκα-
τομμύρια ανθρώπους σε πολύ δύ-
σκολες εποχές διώξεων και σφα-
γών– δεν περνάει χωρίς τα δεκανίκια
του κράτους; Δεν πιστεύουν στη
δύναμη του Ευαγγελίου ή μήπως
έχουν γίνει κανονικοί δημόσιοι
υπάλληλοι, σαν αυτούς που σπρώ-
χνουν τη δουλειά τους στον προ-
ϊστάμενο για να μην πολυσκοτίζον-
ται οι ίδιοι;

pmandravelis@kathimerini.gr

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Η ώρα της σωστής λύσης είναι τώρα»
αναφέρει σε συνέντευξή του στην «Κ»
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΔΗΣΥ Νίκος Τορναρίτης εξηγώντας πως
τη δεδομένη χρονική στιγμή υπάρχει
το κατάλληλο μομέντουμ. Ο ίδιος εξηγεί
πως αν αποτύχουμε αυτή τη φορά, το
επόμενο στάδιο είναι η διαχείριση της
διχοτόμησης. Ο Νίκος Τορναρίτης ανα-
λύει τους λόγους που είναι προς το συμ-
φέρον της Τουρκίας να εγκαταλείψει
την Κύπρο και σημειώνει πως σε αντί-
θεση με το 2004, αυτή τη φορά αν θα
οδηγηθεί για ψήφιση μία λύση, θα είναι
μία συμφωνημένη λύση. 
–Με δεδομένες τις εξελίξεις στη
γύρω περιοχή αλλά και το γεγονός
ότι οι συνομιλίες βρίσκονται σε κομ-
βικό σημείο, πιστεύετε ότι η λύση
αυτή τη φορά είναι εφικτή; 

–Προσωπικά πιστεύω ότι τώρα είναι
η ώρα της σωστής επίλυσης του κυ-
πριακού προβλήματος. 

–Γιατί; 
Επειδή συνηγόρησαν πολλά για να

φτάσουμε στη συγκεκριμένη χρονική
στιγμή και για να υπάρχει το συγκεκρι-
μένο μομέντουμ. Πρώτο, οι ηγέτες στις
δύο πλευρές είναι άνθρωποι που απέ-
δειξαν μέσα από τη ζωή τους και την
πολιτική τους πορεία ότι πιστεύουν
στην επίλυση του κυπριακού. Δεύτερο
και πολύ σημαντικό, αυτή τη στιγμή η
Τουρκία έχει πολύ περισσότερα να κερ-
δίσει εάν επιλύσει το Κυπριακό, παρά
εάν επιμείνει στη διατήρηση της υφι-
στάμενης κατάστασης. 
–Δηλαδή;

–Εάν η Τουρκία επιλύσει το Κυπριακό
στην παρούσα συγκυρία, θα έχει και η
ίδια πολλαπλά οφέλη. Κατά κύριο λόγο
στο ενεργειακό. Οι ανάγκες της Τουρκίας
για ενέργεια τα επόμενα χρόνια θα είναι
τουλάχιστον διπλάσιες από τις σημε-
ρινές. Παράλληλα, η Τουρκία θέλει να
παίξει ένα στρατηγικό ρόλο στην ενερ-
γειακή χαρτογράφηση της περιοχής
μας. Βλέπουμε την Τουρκία που ουσια-
στικά βρισκόταν στα όρια πολέμου με
το Ισραήλ να εξομαλύνει τις σχέσεις
της και να γίνονται ανακοινώσεις ότι
προχωρούν στην κατασκευή αγωγού
που θα συνδέει το ισραηλινό αέριο με
την Τουρκία και θα έχει τελικό προορι-
σμό την Ευρώπη. Αυτός ο αγωγός κατά
πάσα πιθανότητα θα πρέπει να περάσει
από την αποκλειστική οικονομική ζώνη
της Κύπρου ή τα εδάφη της Κυπριακής
Δημοκρατίας. Αυτό, όμως, θα είναι εφι-
κτό μόνο μέσα από μια λειτουργική και
διαχρονικά βιώσιμη λύση του Κυπριακού
και αυτό είναι κάτι που η Τουρκία γνω-
ρίζει πολύ καλά. Αλλά τα οφέλη της
Τουρκίας από ενδεχόμενη λύση του
Κυπριακού επεκτείνονται και πέραν
του ενεργειακού. Η Τουρκία σήμερα
πληρώνει υψηλότατο πολιτικό και οι-

κονομικό κόστος με την κατοχή της
στην Κύπρο. Υπάρχουν τα στρατεύματά
της που εδρεύουν εδώ και θέλει να τα
μεταφέρει πίσω για να τα αξιοποιήσει
στις στρατιωτικές της επιχειρήσεις.
Υπάρχει και η ευρωπαϊκή της πορεία
που θα αρχίσει αργά ή γρήγορα να ανα-
θερμαίνεται. 
–Μπορούμε να εμπιστευθούμε τον
«απρόβλεπτο» Ερντογάν; 

–Πίστευε κανένας ότι ο Ερντογάν
θα τα έβρισκε με το Ισραήλ, τη στιγμή
που οι σχέσεις τους είχαν επιδεινωθεί
τόσο πολύ; Πίστευε κανείς ότι θα τα
έβρισκε σε τόσο σύντομο χρονικό διά-
στημα με τη Ρωσία, όταν μόλις πριν
από λίγους μήνες οι δύο χώρες βρίσκον-
ταν ουσιαστικά στα πρόθυρα πολέμου;
Ναι, πολύ εύκολα ο απρόβλεπτος Ερν-
τογάν μπορεί να υπογράψει σύμφωνο
φιλίας και συνεργασίας με τον ελληνι-
σμό, με την Ελλάδα και την Κύπρο, φτά-
νει να προχωρήσει στην επίλυση του
κυπριακού προβλήματος. Οι σημερινές
συνθήκες πιστεύω ότι διευκολύνουν
την πορεία προς μια λειτουργική και
βιώσιμη λύση. Πρέπει, λοιπόν, να εκ-
μεταλλευτούμε τη συγκεκριμένη συγ-
κυρία και να μην αφήσουμε τις εξελίξεις
να μας προσπεράσουν. Τέτοιες συγκυ-
ρίες μπορεί να έρχονται μία – δυο φορές
κάθε 30 χρόνια. Τώρα είναι η ώρα της
επίλυσης του Κυπριακού. Η επίλυση,
δεν σημαίνει ότι θα διαπραγματευτούμε
μεταξύ μας οι Ελληνοκύπριοι και θα
κατασκευάσουμε μια λύση. Θα είναι το
αποτέλεσμα ενός συμβιβασμού που θα
βασίζεται στις παραμέτρους των συμ-
φωνιών κορυφής από το 1977 μέχρι σή-
μερα και στα ψηφίσματα του ΟΗΕ. Χρει-
άζεται επομένως πολιτικό θάρρος και
μη υπολογισμός του πολιτικού κόστους
για να προχωρήσουμε μπροστά. 
–Αν αποτύχει αυτή η προσπάθεια; 

–Αν αποτύχει κι αυτή η προσπάθεια,
και να μην με κατηγορήσουν κάποιοι
ότι καλλιεργώ τον φόβο, ειδικά αυτοί
που από πρωίας μέχρι νυκτός χρησι-
μοποιούν τον φόβο, λέω ότι το επόμενο
στάδιο θα είναι απλά η διαχείριση της
διχοτόμησης. Αν αποτύχουμε και σή-
μερα, έχω την εντύπωση πως η επιδίωξη
λύσης βασισμένης στην ομοσπονδία
τελειώνει άπαξ και διά παντός. Να προ-
σθέσω πως τώρα είναι η ώρα της λύσης,
γιατί πολύ σύντομα αλλάζει η διακυ-
βέρνηση των ΗΠΑ, ο γ.γ. του ΟΗΕ απο-
χωρεί και βεβαίως η Κύπρος εισέρχεται
σε περίοδο προεκλογικής περιόδου για
τις προεδρικές εκλογές. Χωρίς να ισχυ-
ρίζομαι ότι πρέπει να υπάρχουν ασφυ-
κτικά χρονοδιαγράμματα, λέω ότι υπάρ-
χουν άτυπα συγκεκριμένα χρονοδια-
γράμματα, μέσα στα οποία, εάν λει-
τουργήσουμε μεθοδικά και συντονι-
σμένα, μπορούμε να πετύχουμε τη σω-
στή επίλυση του Κυπριακού που για 42
χρόνια επιδιώκουμε. 
–Λόγω των προεδρικών, θα μπορού-
σε κάποιος να πει ότι και ο Νίκος
Αναστασιάδης θα χρησιμοποιήσει
το Κυπριακό για προεκλογικές σκο-
πιμότητες;

–Αντίθετα. Εγώ θα έλεγα ότι αν ο
Πρόεδρος Αναστασιάδης έθετε ως κεν-
τρικό στόχο την επανεκλογή του θα
φορούσε και αυτός μια φουστανέλα και
θα έβγαινε στα μπαλκόνια με διαφόρων
ειδών πατριωτικές κορώνες και ρητο-
ρείες. Αντ’ αυτού, ο Πρόεδρος Αναστα-
σιάδης επέλεξε τον δρόμο του πραγ-
ματισμού, του πατριωτικού ρεαλισμού.
Το εθνικό συμφέρον των Ελλήνων της
Κύπρου σήμερα υπαγορεύει τη λύση
του Κυπριακού.  
–Υπάρχουν βέβαια συγκεκριμένα
σημεία που συζητούνται που προ-
καλούν ανησυχία στην κοινή γνώμη.

Κάποιοι παρομοιάζουν την κατά-
σταση με το 2004. 

–Μα και έμενα το 2004 το Σχέδιο
εκείνο μου προκάλεσε ανησυχία. Δεν
υποστήριξα ποτέ δημόσια το Σχέδιο
Ανάν. Στο κόμμα μου τότε προσωπικά
είχα καταθέσει την κατά συνείδηση
ψήφο. Δεν υποστήριξα τότε το Σχέδιο
Ανάν διότι πίστεψα ότι δεν το διαπραγ-
ματευτήκαμε επαρκώς. Και σήμερα,
και εγώ προσωπικά και ο ΔΗΣΥ, δεν εί-
μαστε έτοιμοι να αποδεχτούμε την
όποια λύση του κυπριακού προβλήμα-
τος, όμως, λέω ότι τώρα είναι η ώρα της
λύσης. Άρα οφείλουμε να ενεργοποι-
ήσουμε όλες μας τις δυνάμεις με στόχο
την απαλλαγή της Κύπρου από την κα-
τοχή της Τουρκίας. 
–Ακούγονται πολλά για εναλλακτικές
μορφές εγγυήσεων. Πώς τις σχολιά-
ζετε; 

–Δικαίωμα μονομερούς επέμβασης
της Τουρκίας δεν μπορούμε να αποδε-
χτούμε. Αν με ρωτούσατε σε προσωπικό
επίπεδο, θα σας απαντούσα ότι εγώ δεν
θα είχα πρόβλημα με εγγύηση της Κύ-
πρου από το ΝΑΤΟ και ένταξη της Κύ-
πρου στο ΝΑΤΟ. Αντιλαμβάνομαι, ωστό-
σο, τις ανησυχίες του ΑΚΕΛ και γι’ αυτό
λέω ότι πρέπει να υπάρξει μία νέα μορφή
ασφάλειας, η οποία στρατηγικά θα λαμ-
βάνει υπόψη το γεγονός ότι η Κύπρος
είναι πλήρες μέλος της Ε.Ε. 
–Λύση χωρίς Μόρφου δέχεστε;

–Η Μόρφου έχει καταστεί σύμβολο
επιστροφής. Ως τέτοιο δεν μπορεί να
υπάρξει λύση χωρίς να επιστρέψουν οι
κάτοικοι της Μόρφου στα σπίτια τους. 
–Υπάρχουν δύο σχολές σκέψης γύρω
από τη λύση. Η μία μιλά για επιδεί-
νωση της οικονομίας και η άλλη για
την απαρχή της οικονομικής ανά-
πτυξης. Εσείς πού ανήκετε; 

–Εγώ ενστερνίζομαι αυτό που είπε

και ο Κυριάκος Μάτσης ότι «ου περί
χρημάτων τον αγώνα ποιούμεθα». Από
εκεί και πέρα να προσθέσω ότι όταν
γίνονταν οι συζητήσεις για επανένωση
της Ανατολικής και Δυτικής Γερμανίας,
υπήρχαν τότε εγνωσμένου κύρους οι-
κονομολόγοι που έλεγαν ότι αν προ-
χωρούσε η Δυτική Γερμανία σε ένωση
με την Ανατολική το γερμανικό κράτος
θα χρεοκοπούσε. Πού βρίσκεται άραγε
η Δυτική Γερμανία σήμερα και πού βρί-
σκονται άλλες χώρες; Πιστεύω ότι με-
σοπρόθεσμα μπορεί να υπάρξει ένα
πρώτο μούδιασμα, όπως σε κάθε αλλαγή,
αλλά την ίδια ώρα θα υπάρξει μεγάλη
ανάπτυξη – είναι αυταπόδεικτο το συγ-
κεκριμένο – και θα λειτουργήσουν όλοι
οι τομείς της οικονομίας. Μόνο και μόνο
η ανοικοδόμηση της Αμμοχώστου θα
προσφέρει δουλειά σε χιλιάδες των συμ-
πολιτών μας. Δεν αναφέρομαι στις υπό-
λοιπες περιοχές, ούτε στο εύκρατο επι-
χειρηματικό και επενδυτικό περιβάλλον
που θα επικρατήσει με τη λύση, ούτε
στο γεγονός ότι η Κύπρος θα καταστεί
προνομιακός εμπορικός εταίρος της
Τουρκίας.

–Υπάρχει ζήτημα τριμερούς στη Νέα
Υόρκη. Ποιοι κίνδυνοι ενδεχομένως
να υπάρχουν; 

–Δεν είναι τριμερής, είναι συνάντηση
του Ε/κ διαπραγματευτή και του Τ/κ
διαπραγματευτή με τον γ.γ. του ΟΗΕ.
Τέτοιες συναντήσεις έγιναν πολλές φο-
ρές στο παρελθόν. Εύχομαι κι ελπίζω
να προχωρήσουν καλά τα πράγματα
παρά τις συγχορδίες που ακούγονται
και από την πλευρά μας και στα κατε-
χόμενα. Ακούτε την TMT και τον Ντεν-
κτάς καθημερινά. Δυστυχώς τα επίθετα
που χρησιμοποιούν και η κριτική που
ασκούν στον Τ/κ ηγέτη προσομοιάζουν
με την κριτική που ασκείται στον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας από κάποια ε/κ
κόμματα.

Εγώ αναμένω ότι θα δυναμώσει η
προσπάθεια για λύση και θα οδηγήσει
σε αίσιο αποτέλεσμα. Κριτής όλων μας
θα είναι ο κυρίαρχος λαός. Ποια είναι
η διαφορά σήμερα με το 2004; Το 2004
οδηγήθηκε σε δημοψήφισμα μία μη
συμφωνημένη λύση. Αυτή τη φορά θα
οδηγηθεί σε δημοψήφισμα μια συμφω-
νημένη λύση.
–Η πλειοψηφία των κομμάτων αν-
τιδρά στα όσα συζητούνται πάντως.

–Κάποια κόμματα δεν αποδέχονται
ούτε καν το πλαίσιο λύσης, το οποίο
αποδεχτήκαμε επίσημα ως ε/κ πλευρά
από το 1977. Αυτούς τους δικαιολογώ
που αντιδρούν διότι βγήκαν ευθέως
και είπαν στον λαό τι πραγματικά πι-
στεύουν. Τους άλλους ας τους κρίνει ο
λαός. Έχουμε και εκλογές βέβαια τον
Δεκέμβρη και προφανώς κάποιοι θα
χρησιμοποιήσουν το Κυπριακό για να
γεμίσουν τις εκλογικές τους κάλπες.
Εμάς δε μας αφορά το συγκεκριμένο.
Εμάς μας αφορά η σωστή επίλυση του
Κυπριακού το συντομότερο δυνατό. Οι
εκλογές έρχονται σε δεύτερη μοίρα.

Η ώρα της σωστής λύσης είναι τώρα
Ο Νίκος Τορναρίτης σε συνέντευξή του τονίζει πως αν αποτύχουμε αυτή τη φορά, θα πρέπει να διαχειριστούμε τη διχοτόμηση

“Αν ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
έθετε ως κεντρικό στόχο την
επανεκλογή του, θα φορούσε κι
αυτός μια φουστανέλα του τσολιά
και θα έβγαινε στα μπαλκόνια
με διαφόρων ειδών πατριωτικές
κορώνες και ρητορείες.

“Ποια είναι η διαφορά σήμερα
με το 2004; Το 2004 οδηγήθηκε
σε δημοψήφισμα μία μη συμφω-
νημένη λύση. Αυτή τη φορά
θα οδηγηθεί σε δημοψήφισμα
μια συμφωνημένη λύση.Προσωπικά δεν θα είχα πρόβλημα με εγγύηση της Κύπρου από το ΝΑΤΟ και ένταξη της Κύπρου στο ΝΑΤΟ, αλλά αντιλαμβάνομαι τις

ανησυχίες του ΑΚΕΛ, γι’ αυτό και λέω ότι πρέπει να υπάρξει μία νέα μορφή ασφάλειας, αναφέρει στην «Κ» ο Νίκος Τορναρίτης.

<<<<<<

Η διάδοση της χριστι ανι -
κής πίστης είναι δουλειά
της Εκκλησίας και ουχί 
της Πολιτείας.
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ΠΕΡΙΟΔΙΚΟ

H «ΜHΛΙΑ» ΑΝΘΗΣΕ 
ΚΑΙ ΠΑΛΙ, ΦΕΡΝΟΝΤΑΣ 
ΣΤΟΝ ΚΟΣΜΟ ΤΟ 
iPHONE 7 
Το ολοκαίνουργιο smartphone της Apple, που 
παρουσιάστηκε μόλις πρόσφατα, είναι αδιάβροχο, 
φέρει την πιο ανθεκτική μπαταρία και προσφέρει 
την καλύτερη απόδοση που είχε ποτέ ένα iPhone.

ΧΟΡΗΓΟΣ

www.geek .com.cy

Αξιοπιστία στη διακυβέρνηση και επειγόντως
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

  ώς τους ήρθε η ιδέα, θέλω να
ξέρω, όταν τα ελληνικά ομό-
λογα συναγωνίζονται σε απο-

δόσεις εκείνα της Ουκρανίας και
της Τουρκίας... Πώς φαντάσθηκαν,
δηλαδή, ότι άξιζε τον κόπο να βο-
λιδοσκοπήσουν τις αγορές μέσω
διαρροών ότι η «πτωχή πλην τιμία»
σκέπτεται να κάνει μια έξοδο κατά
τη μεριά τους. Απορώ, ώσπου ξαφ-
νικά μου έρχονται στον νου δύο
φατσούλες που θαρρείς ότι έχουν
βγει από τα Μίκυ Μάους: τον Στα-
θάκη με το μόνιμο «παραλία» χα-
μόγελό του και τον Τσαλακώτο με
κάτι από τον πανικόβλητο χωρο-
φύλακα του Λουί ντε Φινές στο
βλέμμα. Κάτι τέτοιοι, στην καλύτερη
περίπτωση –λέω στον εαυτό μου–
, παίρνουν τις αποφάσεις. Επομέ-
νως, τι άλλο να περιμένεις από αυτή
την κυβέρνηση, εκτός από γκάφες
και αστοχίες; Κάθε μέρα, με κάθε
τρόπο, δείχνουν ότι έννοιες όπως
επαγγελματισμός, αξιοπιστία, συ-
νέπεια τους είναι άγνωστες.

Το ίδιο ακριβώς ισχύει και για τη
«σύνοδο του Νότου» – το πανηγύρι
της περασμένης Παρασκευής στην
Αθήνα, με κορυφαία μορφή τον
ζωντανό νεκρό της γαλλικής πο-
λιτικής σκηνής και οικοδεσπότη
τον Τσίπρα. Τι νόημα είχε αυτή η
άσκηση υψηλής πολιτικής με τον
Φρανσουά, τον Ματέο και τα άλλα
τα παιδιά, όταν περίπου την ίδια
ώρα η Ελλάδα ήταν πάλι ο σκράπας,
το τούβλο, το «γκάου» του Euro-
group; Οι υπουργοί των χωρών
της Ευρωζώνης –θα τα έχετε πλη-
ροφορηθεί– επανέφεραν στο τρα-
πέζι τη γνωστή κριτική για την ελ-
ληνική αβελτηρία, γαρνιρισμένη
με ολίγη ειρωνική συγκατάβαση:
πάντα οι Ελληνες τρέχουν την τε-
λευταία στιγμή, τι να κάνουμε;
Μας έμαθαν…

Οταν έχεις κερδίσει αυτή τη φήμη
στους κύκλους της Ενωσης και οι

άλλοι δεν περιμένουν πια τίποτε
διαφορετικό από εσένα, πρέπει ή
να είσαι τελείως άσχετος ή να έχεις
κάποιον άδηλο, πονηρό σκοπό,
για να νομίζεις ότι μπορείς να δια-
μορφώσεις με πρωτοβουλίες σου
τη δομή της Ευρώπης. Το πιθανό-
τερο, βέβαια, είναι ότι στην περί-
πτωση της κυβέρνησης Τσίπρα
ισχύουν και τα δύο: η άγνοια (λόγω
αντιπάθειας, ακόμη και εχθρότη-
τας) για την Ευρώπη και τους θε-
σμούς της συνυπάρχει με ιλαρο-
τραγικούς σχεδιασμούς, που πη-
γάζουν από τη μαρξιστική-λενι-
νιστική παιδεία τους.

Και στις δύο αυτές περιπτώσεις, η
κυβέρνηση, με τον ιδιότυπο συν-
δυασμό αφέλειας και πονηριάς που
χαρακτηρίζει τις κινήσεις της,
πλήττει ό,τι ελάχιστο απέμεινε

από το κύρος της χώρας. Διότι πα-
ρουσιάζεται μια Ελλάδα η οποία
δεν αντιλαμβάνεται τι σημαίνει
αξιοπιστία. Δεν καταλαβαίνει, δη-
λαδή, τη σύνδεση των λόγων με
τα έργα. Παρουσιάζεται, επίσης,
μια Ελλάδα επηρμένη και ψωνάρα,
η οποία, ενώ δεν μπορεί να κάνει
τίποτε για να σώσει τον εαυτό της,
έχει και άποψη για τους άλλους.
(Αλλά, εδώ που τα λέμε, αυτή δεν
είναι η Ελλάδα; Ας μην το κρύβουμε
μεταξύ μας...) Η συγκεκριμένη στά-
ση στα ευρωπαϊκά είναι αντανά-
κλαση των όσων βλέπουμε στο
εσωτερικό: ενώ δεν μπορούν να
μοιράσουν δυο γαϊδουριών άχυρα,
εκπονούν μεγαλόπνοα σχέδια στον
αέρα.

Προφανώς, με τις διπλωματικές
κινήσεις του το τελευταίο διάστη-

μα, ο Τσίπρας επιδιώκει να προ-
καλέσει εκ των προτέρων μια μι-
κρή κρίση στις σχέσεις με τους
εταίρους μας, ώστε να δικαιολο-
γήσει τη μεγαλύτερη που έρχεται.
Ενόψει δεύτερης αξιολόγησης,
φέρ’ ειπείν, πόσο εύκολο του είναι
άραγε να καταργήσει τον συνδι-
καλισμό όπως τον ξέρουμε τόσα
χρόνια στην Ελλάδα (αυτό έχει
δεσμευθεί να κάνει), όταν η κυ-
βέρνησή του κατεδαφίζει συστη-
ματικά τη μεταρρύθμιση της Δια-
μαντοπούλου στην παιδεία;

Το παιχνίδι του Τσίπρα οξύνει μια
κατάσταση ήδη βεβαρημένη από
την εξάχρονη κλάψα και την ακι-
νησία της χώρας. Δεν τον νοιάζει
ο κίνδυνος, διότι η παιδεία του
και τα ένστικτά του τον ωθούν
προς σοσιαλιστικές μπανανίες τύ-

που Μαδούρο. Ο πραγματικός Τσί-
πρας –μη γελιέστε– είναι ο προ-
εκλογικός του 2014, τότε που έλε-
γε, με την αναίδεια του καταληψία:
«Θα μας πετάξουν έξω από το
Σένγκεν, μου λένε. Εγώ λέω, ας
μας πετάξουν. Μικρό το κακό».
Γι’ αυτόν, προέχει πάντα να κρα-
τήσει την εξουσία εδώ· και, βε-
βαίως, η επιδείνωση των οικονο-
μικών συνθηκών μόνον βραχυ-
πρόθεσμα τον ανησυχεί, διότι μα-
κροπρόθεσμα τον βολεύει απο-
λύτως.

Με την πολιτική που ακολουθεί
τώρα στην Ευρώπη, απευθύνεται
στο εσωτερικό κοινό και φτιάχνει
το υπόβαθρο που θα μπορεί αύριο
να δικαιολογήσει την αποτυχία
του να πραγματοποιήσει όσα δε-
σμεύθηκε να πράξει στους έξω και

στους μέσα. Για τη διάσωση του
ΣΥΡΙΖΑ φροντίζει και μόνον, ώστε
το κόμμα να μπορεί να δώσει ξανά
τη μάχη για τον σοσιαλισμό, υπό
ευνοϊκότερες συνθήκες – πράγμα
διόλου δύσκολο με τις ζημίες που
επέφεραν στην οικονομία.

Αν θεωρείτε υπερβολική την εξή-
γηση που δίνω, επειδή προφανώς
προϋποθέτει τερατώδη επιπολαι-
ότητα, να σας θυμίσω την επιπο-
λαιότητα της «ρύθμισης» που επε-
χείρησαν στο τηλεοπτικό πεδίο:
δημιούργησαν ένα χάος και το
ονόμασαν τάξη, για το οποίο τώρα
μας ξεφωνίζουν στην Ευρώπη ότι
παρακολουθούμε την πολιτική
του Ερντογάν. Και κάτι ακόμη,
που θα σας φανεί απίστευτο, αλλά
δεν είναι, και το οποίο μας δίνει
ένα μέτρο της ευήθειας του ελ-
ληνικού λαού: έμαθα ότι σε δη-
μοσκόπηση που έγινε για λογα-
ριασμό ιδιωτικού φορέα, στην
ερώτηση «πιστεύετε ότι η χρεο-
κοπία της χώρας ήταν αποτέλεσμα
διεθνούς συνωμοσίας;», το 71%
απάντησε «ναι». Με τέτοια διάχυτη
ηλιθιότητα, λοιπόν, γιατί ο Τσίπρας
να μην ονειρεύεται μαρξιστικό
καθεστώς στην Ελλάδα;

Αν θέλουμε επιτέλους αυτή η χώρα
να  προχωρήσει,  απαραίτητη
προϋπόθεση είναι η αξιοπιστία
της εκπροσώπησής της στους ευ-
ρωπαϊκούς θεσμούς. Η τηλεοπτική
συνέντευξη του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη  στον  Αλ. Παπαχελά
έδει ξε ότι  ο  αρχηγός  της Νέας
Δημο κρατίας έχει επίγνωση της
κατάστασης και όχι μόνον· δια-
θέτει ρεαλισμό, αποφασιστικό-
τητα, γνώση του προβλήματος
και του κόσμου. Αυτά, δηλαδή,
χρειαζόμαστε επειγόντως στη
διακυβέρνηση της χώρας.

Π

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr
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H ακαταμάχητη γοητεία που
ασκεί ο Βλαντιμίρ Πούτιν
στον Ντόναλντ Τραμπ είναι

μία από τις πιο μυστήριες πτυχές
μιας, ούτως ή άλλως, περίεργης
προεκλογικής εκστρατείας. Πρώτη
φορά υποψήφιος πρόεδρος των
ΗΠΑ εκδηλώνει μεγαλύτερη εκτί-
μηση για ηγέτη άλλης χώρας εις
βάρος του προέδρου της δικής του.
Η άποψη του κ. Τραμπ δεν κατα-
γράφηκε σε μια στιγμή απροσεξίας·
τη δηλώνει με κάθε ευκαιρία. Σε
τι αποσκοπεί αυτή η θέση, αυτή
η τακτική του κ. Τραμπ; Εχει κά-
ποιο σχέδιο ή αυτοσχεδιάζει, χωρίς
να καταλαβαίνει τι κάνει;

Σε τηλεοπτική συνέντευξη που
μεταδόθηκε την Τετάρτη, ο κ. Τραμπ
ισχυρίστηκε ότι ο κ. Πούτιν είναι
ηγέτης «σε πολύ μεγαλύτερο βαθμό
από τον δικό μας πρόεδρο». Σημεί-
ωσε ότι ο Ρώσος πρόεδρος απολαμ-
βάνει ποσοστό αποδοχής 82% και
πρόσθεσε: «Εάν λέει ωραία πράγματα
για μένα, θα λέω ωραία πράγματα
γι’ αυτόν. Ηδη έχω πει ότι είναι πολύ
μεγάλος ηγέτης». Οταν ο συνομι-
λητής του σημείωσε ότι ο κ. Πούτιν
έχει διατάξει εισβολή σε γειτονικές
χώρες, ο κ. Τραμπ απάντησε: «Θέλετε
να αρχίσω να περιγράφω τι κάνει
ο πρόεδρος Ομπάμα;». Εδώ επέν-
δυσε, μάλλον, στο ότι λίγοι συμπα-
τριώτες του γνωρίζουν ή ενδιαφέ-
ρονται για το τι κάνει η Ρωσία στην
ανατολική και κεντρική Ευρώπη.

Εάν ο κ. Τραμπ έχει σχέδιο, οι δη-
λώσεις υπέρ ενός ηγέτη του οποίου
η πολιτική τον έχει φέρει σε αντι-
παράθεση με τις ΗΠΑ, αποσκοπούν
στο να εκφράσει ο κ. Τραμπ την έν-
τονη απαξίωσή του προς την ελίτ
της δικής του χώρας. Ξεκαθαρίζει
ότι δεν λογαριάζει καμία καθεστη-
κυία τάξη και άποψη. Σε γενικευμένο
κλίμα αμφισβήτησης των αρχών
και της αυθεντίας, ο κ. Τραμπ δη-
λώνει ότι είναι ο μεγαλύτερος αμ-
φισβητίας. Την ίδια ώρα, την εποχή
που πολλοί αναζητούν ισχυρούς,
αποφασιστικούς ηγέτες –και θέλ-
γονται από δημαγωγούς– ο κ. Τραμπ
εκφράζει θαυμασμό για τον πιο «απο-
φασιστικό» ηγέτη απ’ όλους. Γι’ αυτό
δηλώνει ότι θέλει να συμμαχήσει
με τη Ρωσία κατά του αυτοαποκα-
λούμενου Ισλαμικού Κράτους· εφαρ-
μόζει την τακτική «ο εχθρός του εχ-
θρού μου είναι φίλος» και την ίδια
ώρα είναι σαν να λέει, «εμείς οι ισχυ-
ροί ξέρουμε τι να κάνουμε, ενώ οι
άλλοι, οι λιγότερο ηγέτες, αδρανούν».
Συνδέοντας εαυτόν με τον «ισχυρό»,
κάνοντάς τον «φίλο», υπονοεί ταυ-
τοχρόνως ότι οι αντίπαλοί του εντός
των ΗΠΑ δεν είναι ισχυροί, άρα
ούτε «φίλοι».

Οι συνεχείς επιθέσεις εναντίον
της Χίλαρι Κλίντον, για υποτιθέμενη
έλλειψη πατριωτισμού επειδή η υπο-
ψήφια των Δημοκρατικών χρησι-
μοποίησε ηλεκτρονικό ταχυδρομείο
εμπορικής εταιρείας και όχι της κυ-

βέρνησης όταν ήταν υπουργός Εξω-
τερικών, είναι μέρος αυτής της προ-
σπάθειας. Την ώρα που εκθειάζει
ξένο ηγέτη, ο κ. Τραμπ παρουσιάζει
την κ. Κλίντον ως επικίνδυνη για
την ασφάλεια των ΗΠΑ και τον εαυ-
τό του ως υπερπατριώτη.

Ισως, όμως, ο κ. Τραμπ να βλέπει
ότι τον συμφέρει να κολακεύει τον
Ρώσο πρόεδρο. Ισως του άνοιξε τα
μάτια πρώην στενότατος συνεργά-
της του, που είχε στενές σχέσεις με
τον ρωσόφιλο πρώην πρόεδρο της
Ουκρανίας. Στις ΗΠΑ είναι διάχυτη
η αίσθηση (και το FBI λέει ότι το
έχει διαπιστώσει) ότι Ρώσοι χάκερ
παρεμβαίνουν στην εκλογική δια-
δικασία. Από τη μία, με τις δηλώσεις
υπέρ του κ. Πούτιν ίσως ο κ. Τραμπ
θέλει να αποτρέψει κάποια ζημιά
στην εκστρατεία του, από την άλλη,
θα μπορούσε να εκμεταλλευτεί το
νοσηρό κλίμα για να ενισχύσει τις
καταγγελίες που ήδη κάνει ότι η
διαδικασία είναι στημένη εις βάρος
του. Πιο κυνική θεωρία είναι ότι ο
κ. Τραμπ γνωρίζει ότι θα χάσει έτσι
κι αλλιώς και σκοπεύει να καρπωθεί
για εμπορικούς λόγους τις καλές
σχέσεις με τον Ρώσο πρόεδρο στο
μέλλον.

Ο κ. Τραμπ έχει τον αέρα του
ανθρώπου που πιστεύει ότι μπορεί
να ελέγξει τον κ. Πούτιν, να τιθα-
σεύσει αυτόν που άλλοι φοβούνται.
Εδώ ίσως υπάρχει και ένα ασυνεί-
δητο υπόβαθρο στην πολιτική του.

Ο υποψήφιος πρόεδρος δείχνει να
απολαμβάνει τον θαυμασμό του
κ. Πούτιν – αυτό δηλώνει ο ίδιος
ο κ. Τραμπ, άλλωστε. Από μόνο
του αυτό θα αρκούσε για έναν νάρ-
κισσο να ενδώσει στη γοητεία του
άλλου. Επίσης, ίσως αρέσει στον
κ. Τραμπ να ταυτίζεται με κάποιον
που θεωρεί ισχυρό και επικίνδυνο,
να του μοιάσει, να αποφύγει την
οργή του. Αυτή η «ταύτιση με τον
επιτιθέμενο» μπορεί να κρύβει
πολλά μυστικά, αλλά έως ότου ο
κ. Τραμπ μάς δείξει τον ψυχικό
του κόσμο, δεν είμαστε σε θέση
να τα γνωρίζουμε. Δεν είναι δυνατό,
όμως, ο κ. Τραμπ να μη γνωρίζει
τον κίνδυνο της υπέρμετρης «συμ-
πάθειας» για τον Ρώσο πρόεδρο.
Ισως αυτό να συνδέεται με μιαν
αίσθηση ότι είναι ακαταμάχητος,
άτρωτος. Στην αρχή της εκστρα-
τείας του, εξάλλου, είχε δηλώσει
ότι και να πυροβολούσε κάποιον
στο κέντρο της Νέας Υόρκης πάλι
θα τον ψήφιζαν οι πολίτες. Ισως
έχει δίκιο, οπότε το πρόβλημα είναι
μεγαλύτερο από τον κ. Τραμπ. Ισως
έχει άγνοια κινδύνου, οπότε, εάν
εκλεγεί, το πρόβλημα είναι μεγάλο
για όλο τον κόσμο. Ισως ερωτο-
τροπεί με τον κίνδυνο για να δει
έως πού μπορεί να φθάσει πριν
καταστραφεί. Οπότε το πρόβλημα
είναι δικό του και δεν θα αργήσει
να φανερωθεί. Εως τότε το μυστή-
ριο βαθαίνει.

Τα μυστικά του έρωτα Τραμπ - Πούτιν
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Συνωμοσιολόγοι
και ψεκασμένοι

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

O κ. Αλέξης Τσίπρας ασκεί
την εξουσία περί το εικο-
σάμηνο. Οσοι κατά καιρούς

προεξοφλούσαν την άμεση ανα-
τροπή του, που κάποτε αναπό-
τρεπτα θα επέλθει, έχουν διαψευ-
σθεί. Ισως, λοιπόν, οι αντίπαλοί
του σήμερα, που εν συνόλω εκ-
προσωπούν τη συντριπτική πλει-
ονότητα των Ελλήνων πολιτών,
θα πρέπει να εγκύψουν στην πε-
ρίπτωση αυτού του ιδιότυπου ηγέ-
τη, διότι υπάρχει κίνδυνος διολι-
σθήσεως στον χώρο όπου κυριαρ-
χεί η αυταπάτη και όπου η επι-
θυμία εκλαμβάνεται συχνά ως η
πραγματικότης. Ο κ. Τσίπρας είναι
παράγωγο της κρίσεως του ελλη-
νικού, αλλά παράλληλα και –ίσως
κυρίως– του ευρωπαϊκού συστή-
ματος. Δεν είναι ούτε η πρώτη
ούτε η μοναδική περίπτωση αυτής
της τάσεως, που διαχέεται σε όλη
τη Δύση, ανεξαρτήτως εάν η ιδε-
ολογική τροπή της είναι αριστερή
ή δεξιά. Είναι η έκφραση μιας εν-
τονότατης πολιτικής αμφισβητή-
σεως της κυριάρχου καθεστηκυίας
τάξεως, και διεκδικεί την εξουσία
αξιοποιώντας συμβατικές διαδι-
κασίες και όχι διά επαναστατικών
μεθόδων. Το πρόβλημα με τους
αντιπάλους αυτών των απιθάνων
νέων πολιτικών, η παρουσία των
οποίων ενισχύεται ανησυχητικά
ακόμη και σε χώρες όπως οι ΗΠΑ,
η Γαλλία, η Ιταλία και αλλού, είναι
ότι εκ των πραγμάτων εμφανί-
ζονται ως υπερασπιστές ενός κα-
τεστημένου που διαρκώς απαξιώ-
νεται, διότι είναι ανίκανο να δια-
χειρισθεί προβλήματα που δημι-
ούργησε στη διάρκεια της ακμής
του και της απόλυτης κυριαρχίας
του. Ο κ. Τσίπρας ήταν ο πρώτος
αμφισβητίας της μορφής αυτής
που ανήλθε στην εξουσία. Ηταν
ο πρώτος που συνεκρούσθη με
το ευρωπαϊκό κατεστημένο και
συνετρίβη και προσεχώρησε σε
αυτό. Σήμερα είναι ένας αξιόπι-
στος συνομιλητής της Γερμανίδας
καγκελαρίου Αγκελα Μέρκελ, συ-
νεργάζεται αρμονικότατα με τις

ΗΠΑ σε θέματα ασφαλείας και
στη διάρκεια της πρόσφατης κρί-
σεως στην Τουρκία ενίσχυσε αντί
να θέσει εν κινδύνω τις διμερείς
μας σχέσεις με την Αγκυρα. Ενήρ-
γησε βεβαίως ως θαυματοποιός
υπαίθριων χώρων, αλλά προς το
παρόν τουλάχιστον απέκλεισε
την υπονόμευση της κυβερνή-
σεώς του από τη δράση εξωγενών
δυνάμεων, σε μια περίοδο απο-
λύτου εξαρτήσεως της χώρας.

Επιδίδεται πλέον ο πρόεδρος
του ΣΥΡΙΖΑ και πρωθυπουργός
στη δημιουργία νέας καθεστη-
κυίας τάξεως εν Ελλάδι. Αυτό ακρι-
βώς έπραξε το ΠΑΣΟΚ από το
1981, όταν ανήλθε στην εξουσία,
και τα στελέχη του κόμματος εκεί-
νου, με την «τεχνογνωσία» που
διαθέτουν, είναι ακριβώς οι εφαρ-
μόζοντες αυτή την πολιτική. Διότι
ο κ. Τσίπρας δεν έχει ισχυρό, ορ-
γανωμένο κόμμα, δεν έχει καν
οπαδούς, έχει απλώς ψηφοφό-
ρους.

Η άνοδος του κ. Τσίπρα στην
εξουσία απέτρεψε από μιαν άποψη
τον κίνδυνο μιας πληβειακής επα-
ναστάσεως και τώρα επιδίδεται
ακάθεκτος εις την ταπείνωση και
την καταστροφή της ανωτάτης
τάξεως. Η εξαθλίωση των άλλων
τάξεων είχε, εν πολλοίς, συντε-
λεσθεί και ολοκληρώνεται επί της
κυβερνήσεως του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ.

Επήλθε, εν ολίγοις, μια μοιραία
σύμπτωση των ισοπεδωτικών
κομμουνιστικών πεποιθήσεων
του κ. Τσίπρα με τα προαπαιτού-
μενα της παγκοσμιοποίησης, της
απεθνικοποίησης, της πλήρους
ομογενοποίησης. Η παρούσα κυ-
βέρνηση συμβάλλει απλώς με τον
αδέξιο και καταστροφικό της τρό-
πο στη διαμόρφωση της νέας τά-
ξης πραγμάτων, που είναι αμεί-
λικτη, σαρωτική του παλαιού συ-
στήματος στο σύνολό του και όχι
επιλεκτικά όπως φαντάζονταν
ορισμένοι. Ας μην αυταπατώμεθα
περί αυτού· άλλως, ο κ. Τσίπρας
θα είχε προ πολλού ανατραπεί.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Σ κεφτόμαστε και μελετάμε, ο
καθένας με τον τρόπο του
και τις δυνάμεις του, το ένα

και πρώτο πρόβλημα του κοινού
μας βίου στην Eλλάδα σήμερα:
Tην καταστροφή της ζωής των πε-
ρισσότερων από μας, αποτέλεσμα
της συντελεσμένης από χρόνια
κατάρρευσης του πολιτικού μας
συστήματος.

Oι αυτουργοί της καταστροφής,
παρά τα πασίγνωστα και προφα-
νέστατα κοινωνικά τους εγκλήμα-
τα, συνεχίζουν να εξουσιάζουν
ολοκληρωτικά (στην κυριολεξία)
τη χώρα – είτε ως κυβέρνηση είτε
ως αντιπολίτευση. Mε τις στρα-
τιωτικές δικτατορίες ή με μια ξε-
νική εισβολή και κατοχή οι δυνα-
τότητες να ξεπηδήσει λαϊκή αν-
τίσταση υπάρχουν πάντοτε. Στον
«ολοκληρωτισμό με το βαμβάκι»
της κομματοκρατίας, τον στυγνό-
τερο του είδους, τέτοιο ενδεχόμενο
δεν υπάρχει.

(Nα εικονογραφήσω τον «ολο-
κληρωτισμό με το βαμβάκι»: Mια
αποκαλυπτική, πριν από λίγες
εβδομάδες, ακούσια παραδρομή -
απροσεξία - αβλεψία περιώνυμου
νομικού, σε άρθρο του που εξη-
γούσε τους λόγους για τους οποίους
το Σύνταγμα της Eλλάδας πρέπει
να αποκλείει την προσφυγή με δη-
μοψηφίσματα στην ετυμηγορία
του λαού.

Tο σκεπτικό του ήταν: «Θα μπο-
ρούσε ποτέ με δημοψήφισμα να κα-
ταργηθεί η αναγραφή του θρησκεύ-
ματος στις ταυτότητες ή να καθιε-
ρωθεί το σύμφωνο συμβίωσης;».
Που σε απλά ελληνικά σημαίνει:
«Eίμαστε κάποιοι που ξέρουμε κα-
λύτερα από τον λαό ποιο είναι το
καλό και ωφέλιμο για τον λαό, εμείς
λοιπόν αποφασίζουμε και νομο-
θετούμε, δεν χρειαζόμαστε τη γνώ-
μη του βυθισμένου σε σκοταδισμό
και σε προλήψεις όχλου»).

Eίναι τόσο στεγανά θωρακισμέ-
νο το καθεστώς ολοκληρωτισμού
της κομματοκρατίας στη σημερινή
Eλλάδα, ώστε λογικά αποκλείεται
κάθε ενδεχόμενο να καταρρεύσει
από λαϊκή αντίδραση ή και από
τις ασυμμάζευτες εσωτερικές του
αντιφάσεις. Δεν είναι μόνο για τη
χώρα μας απειλή ο αυτονόητος
ολοκληρωτισμός, αποδείχνεται
αδιέξοδο το σύνολο «παράδειγμα»
του ατομοκεντρισμού και των συμ-
βάσεων, και εμείς, ως μεταπράτες
του «παραδείγματος», έχουμε τα
λιγότερα αντισώματα στον εφιάλ-
τη. Tο «παράδειγμα» θεμελιώθηκε
στη σιγουριά της σύμβασης, όχι
στο άθλημα των σχέσεων κοινω-
νίας. Kάποτε ο σεβασμός των συμ-
βάσεων λεγόταν «αντιπροσωπευ-

τική δημοκρατία» και η αθέτηση
των συμβάσεων τυραννική αυθαι-
ρεσία. Σήμερα αυτή η αλφαβήτα
της ανθρωπιάς καταλύεται με κοι-
νής συναίνεσης «μνημόνια». Yπο-
γράφουμε εκούσια τον εξανδρα-
ποδισμό μας.

Mε την αλφαβήτα της ανθρω-
πιάς ο διορισμός στο Δημόσιο σή-
μαινε: Eπιλέγω να ζήσω τη ζωή
μου, τη μία και μοναδική που έχω,
υπηρετώντας τις ανάγκες της συλ-
λογικότητας. H συλλογικότητα
σε ανταπόδοση συμφωνούσε συγ-
κεκριμένο μισθό και σύνταξη. Σή-
μερα τα αμοιβαίως συμφωνημένα
οι αναρριχημένοι με παιχνίδια
εντυπώσεων στην εξουσία τα αθε-
τούν σαν κοινοί απατεώνες. Mει-
ώνουν κατά 60% μισθούς και συν-
τάξεις, επειδή οι ίδιοι λήστεψαν
το κοινωνικό χρήμα για να εξα-
γοράσουν ψήφους, να συντηρούν
πελατεία. Aποφάσισε ο πολίτης
να είναι κοινωνικός λειτουργός
και βρέθηκε μπαίγνιο του υπόκο-
σμου, να λιμοκτονεί.

Oι πετσοκομμένοι μισθοί και
τα ψίχουλα της σύνταξης κατατί-
θενται από το Δημόσιο υποχρεω-
τικά στις Tράπεζες, μαζί με τις κά-
ποτε αποταμιεύσεις του μόχθου
των πολιτών. Oι Tράπεζες κεφα-
λαιοποιούν (αξιοποιούν προς ίδιον
όφελος) τα χρήματα των πολιτών
δίνοντας, μία φορά την εβδομάδα,
ένα «χαρτζιλίκι» στον πολίτη για
επιβίωση. Oπως φρίττουμε σήμερα
διαβάζοντας για τον απεγνωσμένο
βίο (τον ισόβιο απελπισμό) των
δουλοπάροικων στον δυτικό Mε-
σαίωνα, ίσως έτσι, ύστερα από κά-
ποιους αιώνες, θα φρίττουν οι άν-
θρωποι με το δικό μας σήμερα
εξανδραποδισμό. Θα σημαδεύουν
την Iστορία με ντροπή και φρίκη

τα ονόματα που συγκροτούν, εδώ
και χρόνια, την πολιτική μας παν-
τομίμα.

Eχει ωστόσο τεράστια σημασία
για τη διάσωση της ανθρωπιάς να
κρατηθεί ζωντανό και ενεργό στις
συνειδήσεις το αντίδοτο στον ση-
μερινό εξανδραποδισμό μας. Kαι
αντίδοτο δεν είναι το υψηλότερο
εισόδημα, όπως μανιασμένα προ-
σπαθεί, με νυχθήμερη ραδιοτηλε-
οπτική πλύση εγκεφάλου των πολ-
τοποιημένων καταναλωτών, να
πετύχει η ομόφωνη κομματική
ιδιοτέλεια. Aντίδοτο είναι εκείνοι
οι παράγοντες του κοινού βίου
που ενδεχόμενη αλλαγή τους, σο-
βαρά μελετημένη και λεπτομερει-
ακά σχεδιασμένη, θα άλλαζε το
«κλίμα» της απεγνωσμένης σήμερα
ελληνικής κοινωνίας.

Ποια πραγματικότητα (και όχι
απλώς ψυχολογική κατάσταση ή
εντυπωσιασμό) ονομάζουμε «κλί-
μα» κοινωνικό; Mάλλον κάποια
απρόσμενα ενεργήματα, πρωτο-
βουλίες ή χαρακτηριστικές καινο-
τομίες ενδεικτικές άλλης, διαφο-
ρετικής από την υπάρχουσα νοο-
τροπίας, διαφορετικής ιεράρχησης
προτεραιοτήτων, διαφορετικής
πολιτικής πρακτικής. Aπό τέτοια
σημάδια, ίσως περιθωριακά, συ-
νάγουμε οι πολίτες ότι κάτι γενι-
κότερο αλλάζει, οσφραινόμαστε
το διαφορετικό που μοιάζει να έρ-
χεται – «κλίμα» κοινωνικό είναι η
προσδοκία για το διαφαινόμενο
καινούργιο, η ετοιμότητα να το
υποδεχθούμε, να το δοκιμάσου-
με.

Tο κοινωνικό κλίμα στην Eλ-
λάδα άλλαξε, π.χ. με κάποιες φρά-
σεις Παπανδρέου του λυμεώνος:
«O λαός στην εξουσία» (προοιω-
νιζόταν την κατάλυση κάθε αξιο-

κρατικής διαβάθμισης) –«Tσοβόλα
δώσ’ τα όλα» (θυσία των πάντων
για χάρη των εντυπώσεων)– «δι-
καιούτο ο κ. τάδε να κάνει ένα
δώρο στον εαυτό του, αλλά όχι και
πεντακόσια εκατομμύρια» (αμνή-
στευε τη λωποδυσία του κοινωνι-
κού χρήματος, αρκεί να είχε «πλα-
φόν») κ.λπ., κ.λπ. Aλλαξε το κοι-
νωνικό κλίμα, όταν ο Aνδρέας ανέ-
βηκε στο βήμα της Bουλής με «ζι-
βάγκο», όταν αναβίωσε στη γλωσ-
σική εκφραστική του την «αργκό»
του Zαχαριάδη («ο Γιούνης, ο Γι-
ούλης, του χτίριου, του πανεπι-
στήμιου»), όταν οι εκφωνητές,
σχολιαστές, ανταποκριτές των
κρατικών καναλιών διατάχθηκαν
να μιλάνε μεταξύ τους στον ενικό
και με τα μικρά τους ονόματα.

Tίποτε από αυτά δεν άλλαζε,
όταν, παρενθετικά, έπαιρνε την
εξουσία η N.Δ. Διατηρούσε άθικτο
το πασοκικό «κλίμα», το θεωρούσε
συνταγή επιτυχίας. Aκολουθούσε
τυφλά την πασοκική «προοδευτι-
κή» πολιτική για «αποδόμηση» της
ελληνικότητας (Γλώσσα, Παιδεία,
Tοπική Aυτοδιοίκηση, Pαδιοτη-
λεοπτικά Mέσα). O μόνος ανταγω-
νισμός διαφοράς από το ΠAΣOK
ήταν, να πλειοδοτήσει η N.Δ. σε
χρηματικές προσφορές (δάνειου
χρήματος) για την εξαγορά ψηφο-
φόρων. Tελικά, με τη συγκυβέρ-
νηση Bενιζέλου - Σαμαρά, το ΠA-
ΣOK εμφανίστηκε επιτέλους ενιαίο,
δίχρωμο: πράσινο και γαλάζιο.

Ποτέ δεν χάνεται η ελπίδα να
ξαναγεννηθεί ο Eλληνισμός. Oχι
πια από την τέφρα του, αλλά από
την ολοσχερή του σήψη. Tο κωμικό,
σήμερα, πολιτικό μας σύστημα,
απολιθωμένο στη χρόνια κατεστη-
μένη μικρόνοια, στην τυποποιημέ-
νη, πεθαμένη από την κακομετα-
χείριση γλώσσα, στα ανιαρά, ανού-
σια ιδεολογικά στερεότυπα, την
ηλίθια πίστη στην οικονομία σαν
πανάκεια για κάθε νόσο – αυτό το
σύστημα θα κονιορτοποιηθεί, μόλις
εμφανιστούν μελετημένες, σοβα-
ρές, διαυγέστατα ανιδιοτελείς, επο-
μένως άκρως ευφυείς πολιτικές
προτάσεις. Για απόλυτη προτεραι-
ότητα του σχολειού, της γλωσσικής
κατάρτισης, της ιστορικής αυτο-
συνειδησίας, της αισθητικής - κοι-
νωνικής καλλιέργειας, της τίμιας
αποκέντρωσης και κοινοτικής αυ-
τοδιοίκησης.

Aυτά όλα όχι για ψυχαναγκα-
στική ιδεολογική ντόπα, όχι ως
παροχή από την εξουσία σε παθη-
τικούς καταναλωτές πολιτικής.
Aλλά ως πρόκληση - πρόσκληση
σε δημιουργούς συμμετόχους, για
τη χαρά κοινωνίας της ζωής και
των ελπίδων.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Πώς αλλάζει το «κλίμα»

M ην εκπλαγεί κανείς μας
εάν ο κ. Αρτέμης Σώρρας
περάσει το κατώφλι της

Βουλής στις επόμενες εθνικές
εκλογές. Οσο προκλητικός και αν
είναι, όσο και αν φωνάζουν και
του επιτίθενται τα παραδοσιακά
μέσα ενημέρωσης, ο λόγος του εί-
ναι πολύ πιθανό να πείθει κάποιους
συμπολίτες μας. Ο κ. Σώρρας μπο-
ρεί να είναι ένα ακόμη προϊόν της
εποχής μας.

Το έδαφος είναι εξαιρετικά
πρόσφορο. Μια μεγάλη ομάδα
συμπολιτών μας, ίσως μάλιστα

να είναι και η πλειονότητα, θεωρεί
ότι το μνημόνιο ήταν μια μεγάλη
συνωμοσία για να βάλουν στο
χέρι οι ξένοι τα καλύτερα «οικο-
γενειακά μας κοσμήματα», τη θά-
λασσα, τα εξοχικά μας, τα πετρέ-
λαια κ.λπ. Η τρόικα έκανε τραγικά
λάθη και βοήθησε να χαθούν ελ-
ληνικές περιουσίες αξίας άνω του
ενός τρισεκατομμυρίου ευρώ. Δεν
υπάρχει καμία αμφιβολία γι’ αυτό
και οι ευθύνες των έξω σε κρίσιμα
σημεία είναι σημαντικές. Κυνικοί
πολιτικοί, δημοσιογράφοι, τηλε-
περσόνες και άλλοι πολλοί καβά-
λησαν το κύμα της συνωμοσιο-
λογίας και της παλαβομάρας. Σε
μια εποχή που ο κόσμος ήταν τρο-

μαγμένος και ένιωθε ότι κάθε
μέρα τού έπαιρναν κάτι από αυτό
που θεωρούσε δεδομένο, ήταν
λογικό να προσχωρήσει σε αυτές
τις απόψεις. Είμαστε φτιαγμένοι
για τέτοιου είδους θεωρίες και
εξηγήσεις, άλλωστε, έχοντας πίσω
μας μακρά παράδοση επίρριψης
ευθυνών στους ξένους για όλα
μας τα δεινά. Ο ιστορικός του μέλ-
λοντος θα γράψει για το πώς η
κρίση στην Ελλάδα συνέπεσε με
την ανατολή της εποχής της πο-
λιτικής «πέρα από την αλήθεια»,
όπως την περιγράφει στο τελευ-
ταίο του τεύχος ο Economist. Μας
χτύπησε πρώτους η ευρωπαϊκή
κρίση, αλλά ήμασταν και οι πρώτοι
που ψεκασθήκαμε μαζικά από τις
αφιλτράριστες ακρότητες και
ανοησίες του Διαδικτύου και των
social media. Οι ψεκασμένοι πολ-
λαπλασιάζονται παγκοσμίως όπως
βλέπουμε, και μάλιστα ταχύτατα.
Καμία χώρα δεν μπορεί να πάει
μπροστά και να βγει από μια τόσο
δομική κρίση χωρίς να αντιληφθεί
πώς μπήκε σε αυτήν. Οσο πι-
στεύουμε ότι οι Γερμανοί μάς
υπερχρέωσαν γιατί μας ζηλεύουν,
γιατί θέλουν τα σπίτια μας και το
φυσικό μας αέριο, θα βυθιζόμαστε
στην παρακμή μας κυνηγώντας
φαντάσματα. Η φτωχοποίηση της
χώρας θα συνεχίζεται και η συλ-
λογική μας θυματοποίηση θα μοι-
άζει σαν μια ελκυστική διέξοδο
για όσους αναζητούν απλές απαν-
τήσεις. Είναι εύκολο σε αυτό το
περιβάλλον να σηκώσει κανείς
τα χέρια ψηλά και να πει «αυτή
η χώρα δεν παίζεται». Αν εξαφα-
νισθεί κάθε αντίδοτο στον ψεκα-
σμό και στην παράνοια, θα δια-
σφαλίσουμε ότι ο κ. Σώρρας θα
μπει στη Βουλή ως ένας ακόμη
πιο αυθεντικός εκφραστής αντι-
συστημικών απόψεων και ύστερα
από αυτόν ένας Θεός ξέρει ποιος
άλλος.

Η αμείλικτη
πραγματικότητα

Kυριακή 11 Σεπτεμβρίου 2016

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΑΝΔΡΕΑ ΠΕΤΡΟΥΛΑΚΗ. apetroulakis@kathimerini. gr

<<<<<<

Ο ιστορικός του μέλ-
λοντος θα γράψει για το
πώς η κρίση στην Ελ-
λάδα συνέπεσε με την
ανατολή της εποχής
της πολιτικής «πέρα
από την αλήθεια»,
όπως την περιγράφει
στο τελευταίο τεύχος
του ο Economist.
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Των ΝΙΚΟΥ ΜΑΡΑΝΤΖΙΔΗ
και ΓΙΩΡΓΟΥ ΣΙΑΚΑ*

Η Διεθνής Εκθεση Θεσσαλονίκης συ-
νιστά ένα πολιτικό γεγονός εθνικής
εμβέλειας, καθώς με την έλευση του
πρωθυπουργού, του αρχηγού της
αξιωματικής αντιπολίτευσης και του
συνόλου των πολιτών αρχηγών απο-
τελεί πεδίο οικονομικών εξαγγελιών
και πολιτικής αντιπαράθεσης. Τα τε-
λευταία χρόνια, ιδίως, η παρουσία
των πολιτικών αρχηγών στη ΔΕΘ
σηματοδότησε τις πολιτικές εξελίξεις.
Από ποια αφετηρία εκκινούν οι πο-
λιτικοί αρχηγοί, ποιο είναι το σημε-
ρινό πολιτικό κλίμα και ποιες είναι
οι προσδοκίες των πολιτών ενόψει
της ΔΕΘ;

Η πρόσφατη έρευνα της Μονάδας
Ερευνών Κοινής Γνώμης και Αγοράς
του Ερευνητικού Πανεπιστημιακού
Ινστιτούτου του Πανεπιστημίου Μα-
κεδονίας, η οποία διεξήχθη 1-2 Σε-
πτεμβρίου 2016 για λογαριασμό του
ΣΚΑΪ και της «Καθημερινής», απο-
τύπωσε περιβάλλον απογοήτευσης,
χαμηλών προσδοκιών και οικονομικής
απαισιοδοξίας των πολιτών. Σε όμοια
κατεύθυνση με την προ του καλο-
καιριού έρευνα, 8 στους 10 ερωτη-
θέντες πολίτες εκτιμούν πως τα πράγ-
ματα «πηγαίνουν προς τη λάθος κα-
τεύθυνση», ενώ σταθερά πάνω από
8 στους 10 δηλώνουν απογοητευμένοι
από τις επιδόσεις της κυβέρνησης.
Επίσης 9 στους 10 εκτιμούν πως η
οικονομική κατάσταση του νοικο-
κυριού τους θα παραμείνει η ίδια ή
θα επιδεινωθεί μέσα στον επόμενο
χρόνο.

Η διαφορά Ν.Δ. - ΣΥΡΙΖΑ
Η τελευταία έρευνα, όπως και η

προηγούμενη, αποτυπώνει το δη-
μοσκοπικό προβάδισμα της Νέας
Δημοκρατίας και την υψηλή συσπεί-
ρωσή της, καθώς 8 στους 10 ψηφο-
φόρους της Ν.Δ. του Σεπτεμβρίου
2015 δηλώνουν πως θα επιλέξουν

και πάλι τη Ν.Δ. σε ενδεχόμενες
εκλογές. Επιπλέον, συνεχίζεται να
καταγράφεται η χαμηλή συσπείρωση
του ΣΥΡΙΖΑ που παρατηρείται εδώ
και αρκετούς μήνες. Λιγότερο από
ένας στους δύο ψηφοφόρους του
ΣΥΡΙΖΑ του περασμένου Σεπτεμ-
βρίου δηλώνει πως θα επέλεγε εκ
νέου το ίδιο κόμμα σε προσεχείς
εκλογές. Καταγράφεται έτσι μια δια-
φορά υπέρ της Ν.Δ. της τάξης των
10 μονάδων, που δεν μπορεί να θε-
ωρηθεί αμελητέα  στην παρούσα
φάση όμως, πρέπει να υπογραμμιστεί

πως βασίζεται προς το παρόν περισ-
σότερο στην υψηλή κομματική συ-
σπείρωση της Νέας Δημοκρατίας
και την αντίστοιχα πολύ χαμηλή του
ΣΥΡΙΖΑ και όχι σε σημαντικές εισροές
ψηφοφόρων από άλλα κόμματα προς
τη Ν.Δ.

Το πρόβλημα συσπείρωσης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ συνδέεται απόλυτα με την απο-
γοήτευση για τις κυβερνητικές επι-
δόσεις και τις χαμηλές προσδοκίες
για το τι μπορεί να πετύχει η παρούσα
κυβέρνηση στο μέλλον. Μόλις 2 στους
10 πολίτες συμφωνούν πως «η κυβέρ-

νηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ έχει ακόμη να
προσφέρει στη χώρα» ενώ 7 στους
10 έχουν διαφορετική άποψη. Ανάμεσα
στους ψηφοφόρους του ΣΥΡΙΖΑ του
Σεπτεμβρίου 2016, είναι αξιοσημείωτο
πως ένας σημαντικός αριθμός πολιτών
δείχνει να μην έχει πλέον θετικές
προσδοκίες από την κυβέρνηση. Ενας
στους τέσσερις εκτιμά πως ο κύκλος
της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ έχει
ολοκληρωθεί.

Ιδιαίτερα αξιοσημείωτη είναι η
άνοδος των επιλογών διαμαρτυρίας
(του λευκού και του άκυρου) καθώς

και όσων δηλώνουν πως δεν προ-
τίθενται να ψηφίσουν. Η «άκυρη»
και «λευκή» ψήφος ανέρχεται στο
7% και η αποχή στο 17%, ενώ τα
ποσοστά της προηγούμενης έρευ-
νας ήταν 3% και 14,5% αντίστοιχα.
Χαμηλές εμφανίζονται και οι προσ-
δοκίες των πολιτών από τους πολιτι-
κούς αρχηγούς που παραδοσιακά αξιο-
ποιούν το βήμα της ΔΕΘ για να εκθέ-
σουν το οικονομικό τους πρόγραμμα
για το μέλλον της χώρας. Συγκρίνοντας
τις επιδόσεις του πρωθυπουργού και
του αρχηγού της αξιωματικής αντι-

πολίτευσης για το ποιος από τους δύο
μπορεί να εκφράσει ένα αξιόπιστο οι-
κονομικό πρόγραμμα για το μέλλον
της χώρας, παρατηρούμε πως ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης προηγείται με 7
μονάδες του Αλέξη Τσίπρα (20% -
13%), έχοντας όμως να αντιμετωπίσει
τη δυσπιστία της πλειονότητας (57%)
του πληθυσμού που εκτιμά πως κανείς
από τους δύο δεν μπορεί. Βέβαια, οι
επιδόσεις του αρχηγού της αξιωματικής
αντιπολίτευσης εμφανίζονται πολύ
καλύτερες από τις αντίστοιχες του
πρωθυπουργού ανάμεσα στους ψη-
φοφόρους των κομμάτων τους.

Οσοι είχαν επιλέξει τον ΣΥΡΙΖΑ
στις εκλογές του Σεπτεμβρίου του
2015 θεωρούν πως κανείς από τους
δύο δεν μπορεί να εκφράσει ένα
αξιόπιστο πρόγραμμα σε ποσοστό
55%, ενώ θεωρούν πως αυτό μπορεί
να το πράξει ο Αλ. Τσίπρας σε πο-
σοστό 28%. Από την άλλη, οι ψηφο-
φόροι της Νέας Δημοκρατίας εκτι-
μούν πως ο Κυρ. Μητσοτάκης μπορεί
να εκφράσει ένα αξιόπιστο πρόγραμ-
μα σε ποσοστό 50,5% και κανείς από
τους δύο το 39%. Στο σύνολο του
πληθυσμού, ο Κυριάκος Μητσοτάκης
εμφανίζεται ως ο πιο δημοφιλής πο-
λιτικός αρχηγός με 22% θετικές από-
ψεις έναντι 19% του Αλέξη Τσίπρα
που έρχεται δεύτερος. Ομως, οι πο-
λιτικοί αρχηγοί στο σύνολό τους εμ-
φανίζουν αρνητικό ισοζύγιο, με τις
αρνητικές γνώμες να υπερνικούν
τις θετικές. Ο Δ. Κουτσούμπας εμ-
φανίζει το λιγότερο αρνητικό ισοζύγιο
(-41), δεύτερος έρχεται ο Κ. Μητσο-
τάκης (-46,5), με τον άλλοτε εξαιρετικά
δημοφιλή Αλέξη Τσίπρα να περιο-
ρίζεται στην έκτη θέση.

*Ο κ. Ν. Μαραντζίδης είναι καθηγητής Πο-
λιτικής Επιστήμης στο Πανεπιστήμιο Μα-
κεδονίας και ο  κ. Γ. Σιάκας είναι διευθυν-
τής Ερευνών στη Μονάδα Ερευνών Κοι-
νής Γνώμης και Αγοράς του Ερευνητικού
Πανεπιστημιακού Ινστιτούτου του Παν.
Μακεδονίας.

Πηγαίνουμε προς τη λάθος κατεύθυνση
Περιβάλλον απογοήτευσης, χαμηλών προσδοκιών και απαισιοδοξίας προκύπτει από τη νέα έρευνα του Πανεπιστημίου Μακεδονίας
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Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΖΟΥΛΑ

Αν διαβάζατε σε ένα νομικό κείμενο
τη φράση «η χορήγηση των αδειών,
ο έλεγχος της εξυπηρέτησης των
σκοπών δημοσίου συμφέροντος
και η επιβολή κυρώσεων ανατίθεται
σε ανεξάρτητη αρχή, το Εθνικό
Συμβούλιο Ραδιοτηλεόρασης», τι
ακριβώς θα καταλαβαίνατε; Οτι
ήταν σύννομη η επιλογή του κ. Νί-
κου Παππά να καθορίσει τον αριθμό
των τηλεοπτικών αδειών και επι-
πλέον να διενεργήσει τον πρόσφατο
διαγωνισμό για τη χορήγησή τους;
Δεν σας είναι απολύτως ξεκάθαρο
από τη συγκεκριμένη διατύπωση
ότι το ΕΣΡ έχει την αποκλειστική
ευθύνη για την έκδοση των αδειών
και επομένως τον τρόπο με τον
οποίο αυτές θα χορηγηθούν;

Δεν ετέθη τυχαία εντός εισαγω-
γικών η προλογική φράση. Διότι
δεν πρόκειται περί ενός απλού νο-
μικού κειμένου. Η εν λόγω διατύ-
πωση είναι ακριβώς αυτή που επέ-
λεξε για να ερμηνεύσει το Σύνταγμα
όχι ένα τμήμα, αλλά η Ολομέλεια
του Συμβουλίου της Επικρατείας
στις 26 Φεβρουαρίου του 2014. Η
δε αφορμή για να ενταχθεί η εν
λόγω φράση στην παράγραφο 15
της απόφασης 1901/2014 ήταν το
λουκέτο της ΕΡΤ. Πρόεδρος της
Ολομέλειας του ΣτΕ ήταν τότε ένας
πολύ έμπειρος ανώτατος δικαστι-
κός, ο κ. Σωτ. Ρίζος, εξ ου και έχει
επιλεγεί σήμερα ως σύμβουλος επί

συνταγματικών θεμάτων από τον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας Προ-
κόπη Παυλόπουλο.

Η απόφαση αυτή είναι βέβαια
γνωστή στους συνταγματολόγους
και θα αποτελέσει ένα από τα βασικά
επιχειρήματά τους στη νέα συνε-
δρίαση της Ολομέλειας του ΣτΕ,
που θα κληθεί να κρίνει τελεσίδικα
αν η επιλογή του κ. Παππά να χο-
ρηγήσει μόνος του τις άδειες ήταν
σύννομη με το Σύνταγμα. Μια συ-
νεδρίαση που τοποθετείται περί τα
μέσα του επόμενου μήνα και θεω-
ρείται βέβαια κρισιμότατη για την
ίδια την επιβίωση της κυβέρνησης,
καθώς θα είναι πολιτικός κόλαφος
να κριθεί αντισυνταγματικό όλο το
σχέδιό της, για το οποίο σήμερα
πανηγυρίζει.

Το αντεπιχείρημα του κ. Παππά
είναι ότι, ενώ το Σύνταγμα αναφέρει
ρητά (άρθρο 15 παρ 2) ότι «ο έλεγχος
και η επιβολή των διοικητικών κυ-
ρώσεων (στα κανάλια) υπάγονται
στην αποκλειστική αρμοδιότητα
του Εθνικού Συμβουλίου Ραδιοτη-
λεόρασης», δεν περιλαμβάνει στις
αρμοδιότητές του ΕΣΡ και τη χο-
ρήγηση των αδειών. Επιπλέον ισχυ-
ρίζεται ότι οι έκτακτες συνθήκες
που προκλήθηκαν λόγω της αδυ-
ναμίας επανασυγκρότησης του ΕΣΡ
εκχωρούν στην κυβέρνηση αυτήν
την αρμοδιότητα.

Αλλά αυτήν ακριβώς τη συνταγ-
ματική «ασάφεια» ήρθε να εξηγήσει
η Ολομέλεια του ΣτΕ με την από-

φαση 1901/2014, που περιλαμβάνει
ρητώς στις αρμοδιότητες του ΕΣΡ
και τη χορήγηση των αδειών. Ο δε
λόγος που σήμερα επαναλαμβάνε-
ται η εν λόγω φράση μάλλον θα
σας εκπλήξει.

Η «Κ», αναζητώντας τις ακόμη
πιο πρόσφατες αποφάσεις της Ολο-
μέλειας του ΣτΕ, εντόπισε μια ακόμη
ταυτόσημη απόφασή της. 

Αυτή δημοσιεύθηκε στις 9 Νο-
εμβρίου του 2015 –δηλαδή μόλις
προ δεκαμήνου– και διατυπώθηκε
και πάλι με αφορμή την υπόθεση
της ΕΡΤ. Πρόκειται για την από-
φαση 3914/2015 της Ολομέλειας
του ΣτΕ, η οποία παραδόξως δεν
έχει αναδειχθεί ούτε από τους συν-
ταγματολόγους ούτε και από την
αντιπολίτευση στις πρόσφατες αν-
τεγκλήσεις στη Βουλή με τον κ.
Παππά.

Η παράγραφος 17
Τι αναφέρει η συγκεκριμένη από-

φαση στην παράγραφο 17; Αφού
περιγράφεται ότι, «ειδικά ως προς
τους ραδιοτηλεοπτικούς σταθμούς,
ο συνταγματικός νομοθέτης, έχον-
τας υπόψη τη μεγάλη εμβέλεια, τη
χρονική αμεσότητα και την ιδιαί-
τερη δύναμη επιρροής που διαθέ-
τουν, όρισε ότι η λειτουργία τους
υπάγεται στον άμεσο έλεγχο του
κράτους», επαναλαμβάνει επί λέξει
ότι «η χορήγηση των αδειών, ο
έλεγχος της εξυπηρέτησης των
ανωτέρω σκοπών δημοσίου συμ-

φέροντος και η επιβολή κυρώσεων
ανατίθενται σε ανεξάρτητη αρχή,
το Εθνικό Συμβούλιο Ραδιοτηλεό-
ρασης».

Τι σημαίνει αυτό με απλά λόγια;
Οτι το ανώτατο δικαστήριο της χώ-
ρας, στην πλήρη σύνθεσή του, έχει
ήδη αποφανθεί δύο φορές την τε-
λευταία διετία για το ποιος έχει την
αρμοδιότητα χορήγησης των τηλε-

οπτικών αδειών, επισημαίνοντας
ξεκάθαρα ότι αυτή εκ του Συντάγ-
ματος ανήκει στο ΕΣΡ και επ’ ουδενί
στην εκάστοτε κυβέρνηση.

Υπάρχει δε και ένας επιπλέον
λόγος που έχει μείζονα σημασία η
δεύτερη απόφαση του 2015 που
αποκαλύπτει σήμερα η «Κ». Διότι
στη συγκεκριμένη Ολομέλεια δεν
προήδρευε ο κ. Σωτ. Ρίζος, αλλά ο

κ. Νίκος Σακελλαρίου. Δηλαδή ο
σημερινός πρόεδρος του ΣτΕ. Θα
είναι, λοιπόν, πραγματικά παράδοξο
–και προφανώς δεν θα έχει προ-
ηγούμενο– το Ανώτατο Δικαστήριο
της χώρας, με την ίδια σύνθεση
στο προεδρείο του, να ερμηνεύσει
το Σύνταγμα με εντελώς διαφορε-
τικό τρόπο μέσα σε μόλις 10 μή-
νες.

Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΜΑΝΔΡΟΥ

Και στο δικαστικό πεδίο μαίνεται
η αντιπαράθεση για τις τηλεοπτικές
άδειες, καθώς πλειοδότες προσφεύ-
γουν εκεί για θέματα που σχετί-
ζονται με τη διαγωνιστική διαδι-
κασία. Κατ’ αρχάς, τα βλέμματα
όλων είναι στραμμένα στο Συμ-
βούλιο της Επικρατείας (ΣτΕ). Και
αυτό γιατί το ανώτατο ακυρωτικό
δικαστήριο θα πει την τελευταία
λέξη για τη νομιμότητα ή μη του
διαγωνισμού.

Το ΣτΕ, που δίκασε προσφυγές
τηλεοπτικών σταθμών τον περα-
σμένο Ιούλιο, φέρει τώρα το βάρος
της απόφασης αναφορικά με το αν
το οικοδόμημα (νόμος και υπουρ-
γικές αποφάσεις που εκδόθηκαν
από τον αρμόδιο υπουργό Επικρα-
τείας) για τον εν λόγω διαγωνισμό
ήταν θεμελιωμένο στο Σύνταγμα
και στις ευρωπαϊκές συμβάσεις. Δι-
καστικές πηγές και νομικοί που
γνωρίζουν άριστα τις διαδικασίες
ενώπιον του ανωτάτου δικαστηρίου
διαβεβαιώνουν ότι η κρίσιμη από-
φασή του θα περιστραφεί στην ου-
σία του νόμου για τις τηλεοπτικές
άδειες, καθώς θα κληθεί να απαν-
τήσει στο μείζονος σημασίας ερώ-
τημα: Μπορούσε ο υπουργός να
οργανώσει τον διαγωνισμό ή αυτή
η αρμοδιότητα ανήκει μόνον στο
Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συμβούλιο;
Επιπροσθέτως, το δικαστήριο θα
σταθεί και στον περιοριστικό αριθ-
μό 4 για τις άδειες που τελικώς προ-
κηρύχθηκαν και δόθηκαν.

Η ζυγαριά
Συνταγματικές διατάξεις που

αφορούν την προστασία της οικο-
νομικής ελευθερίας, της ελευθερίας
του Τύπου και άλλες θα μπουν στη
ζυγαριά των μελών της Ολομελείας,
όπως βέβαια και διατάξεις από την
Ευρωπαϊκή Σύμβαση που σχετί-
ζονται όχι μόνον με θέματα ελευ-
θερίας του Τύπου, αλλά και με την
ελευθερία στον ανταγωνισμό και
την οικονομική δραστηριότητα.
Να σημειωθεί ότι προς το παρόν
δεν έχει προσδιοριστεί ακόμη η

ημερομηνία διάσκεψης των δικα-
στών από τον πρόεδρο του δικα-
στηρίου Νίκο Σακελλαρίου, με απο-
τέλεσμα να μην υπάρχει πρόγνωση
για το πότε μπορεί να εκδοθεί η
απόφαση, η οποία ούτως ή άλλως
θα έπεται του διαγωνισμού.

Αυτό βέβαια δεν σημαίνει πως
δεν μπορεί –όπως λένε νομικές πη-
γές– το δικαστήριο να προχωρήσει
σε ανατροπή των όσων έχουν ήδη
ολοκληρωθεί με τη διαγωνιστική
διαδικασία, αν κρίνει τον νόμο και

το έδαφος πάνω στο οποίο πατάνε
οι σχετικές υπουργικές αποφάσεις
ως αντισυνταγματικά. Πάμπολλες
φορές, τις περισσότερες δυστυχώς,
τόνιζαν οι ίδιες πηγές, το δικαστήριο
αποφαίνεται για κρίσιμα θέματα
συνταγματικότητας εκ των υστέ-
ρων. Αλλωστε, εκ των υστέρων
αναμένεται να κριθούν και οι εννέα
αιτήσεις ασφαλιστικών μέτρων που
έχουν υποβληθεί στο ΣτΕ από επι-
χειρηματικά σχήματα που μετείχαν
στον διαγωνισμό βάλλοντας είτε
κατά της Γενικής Γραμματείας Τύ-
που είτε κατά συνυποψηφίων τους,
για τους οποίους θεωρούν ότι κακώς
τελικώς έλαβαν μέρος στον διαγω-
νισμό. Οι συγκεκριμένες αιτήσεις
έχουν προσδιοριστεί να δικαστούν
την πρώτη ημέρα του νέου δικα-
στικού έτους στις 16 Σεπτεμβρίου.

Μηνύσεις και αγωγές που κατέ-
θεσε επίσης ο τηλεοπτικός σταθμός
Alpha κατά της συμμετοχής του
επιχειρηματικού σχήματος Ιβάν
Σαββίδη στη διαδικασία και τον
ρόλο του σε αυτή. Τέλος, ανοικτό
παραμένει το θέμα για το αν τελικώς
οι κασέτες από τη διαγωνιστική
διαδικασία επιτρέπεται να δοθούν
σε ενδιαφερόμενους που θα το ζη-

Το ΣτΕ είχε εγκρίνει
για τις άδειες και 
το ΕΣΡ από το 2014
Πώς δύο αποφάσεις της Ολομελείας του έρχονται 
σε αντίθεση με την ενέργεια Παππά

Αγνωστο παραμένει πότε 
θα εκδοθεί η τελική απόφαση

Ο Σεπτέμβριος είναι ο κρίσιμος μήνας, αφού στις 16 του μηνός έχουν προσδιοριστεί να εκδικαστούν οι αιτήσεις των
εννέα επιχειρήσεων ΜΜΕ.

<<<<<<

Ποιο είναι το μείζονος
σημασίας ερώτημα 
στο οποίο θα κληθεί 
να απαντήσει το ανώτατο
δικαστήριο.

Του ΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Το φιτίλι που δυναμιτίζει το τη-
λεοπτικό σκηνικό στη χώρα άνα-
ψε η πρόσφατη δημοπρασία τη-
λεοπτικών αδειών. Από τη μια
πλευρά η σοβιετική λογική της
κυβέρνησης να διαθέσει μόνον
τέσσερις άδειες, και από την
άλλη πλευρά η πρόθεση κάποιων
να αποκτήσουν τηλεοπτική άδεια
σε οποιοδήποτε κόστος, ναρκο-
θέτησε ολόκληρο τον κλάδο. Μα-
ζί, ναρκοθετήθηκε τραπεζικός
δανεισμός ύψους άνω των 400
εκατ. ευρώ, αλλά και επιπλέον
υποχρεώσεις των καναλιών προς
τρίτους, ύψους άνω των 300 εκατ.
ευρώ. Επίσης, περίπου 1.500 ερ-
γαζόμενοι αντιμετωπίζουν τον
κίνδυνο της ανεργίας.

Σύμφωνα με τον ΣΕΒ, το «μαύ-
ρο» σε ορισμένα ιδιωτικά κανάλια

θα κοστίσει πάνω από 1,66 δισ.
ευρώ σε ορίζοντα δεκαετίας ή
160 εκατ. ευρώ κατά μέσο όρο
ετησίως. Η ίδια μελέτη αναφέρει
ότι, κατά την τελευταία δεκαετία,
η συνεισφορά όλων των καναλιών
σε φόρους ανήλθε σε 930 εκατ.
ευρώ, σε ασφαλιστικές εισφορές
και αγγελιόσημο σε 730 εκατ. ευ-
ρώ και τέλος, οι επενδύσεις σε
πάγιο εξοπλισμό και προγράμ-
ματα ξεπέρασε το 1,75 δισ. ευ-
ρώ.

Η τελευταία περίοδος ωστόσο
ήταν μια περίοδος «ισχνών αγε-
λάδων». Αυτό συνέβη τόσο εξαι-
τίας της μειούμενης διαφημιστι-
κής δαπάνης, όσο και της πίεσης
που ασκούν τα νέα μέσα επικοι-

νωνίας (internet, κινητή τηλε-
φωνία, συνδρομητική τηλεόραση
κ.λπ.). Ετσι, τα έσοδα από την
τηλεοπτική διαφήμιση βαίνουν
μειούμενα, ενώ μόνον ο τραπε-
ζικός δανεισμός αντιστοιχεί κατά
μέσο όρο περίπου σε 1,5 φορά
τα ετήσια έσοδα του κλάδου, και
το σύνολο των υποχρεώσεων αν-
τιστοιχεί σε περίπου οκτώ φορές
τα ίδια κεφάλαια των επιχειρή-
σεων.

Εκτός ορίου
Ομως ακόμη και αν ο κλάδος

δεν αντιμετώπιζε τα προαναφε-
ρόμενα προβλήματα, τα τιμήματα
που προσφέρθηκαν για την από-
κτηση των τηλεοπτικών αδειών
ξεφεύγουν από το όριο. Χονδρικά
οι επιχειρήσεις αυτές καλούνται
να καταβάλλουν κάθε χρόνο το
10% του ετήσιου τζίρου τους (πε-
ρίπου 25 εκατ. ευρώ ετησίως)
για να συνεχίσουν να λειτουρ-
γούν.

Η υπερβολή αυτή γίνεται αν-
τιληπτή αν εκτιμηθεί ότι οι εται-
ρείες κινητής τηλεφωνίας το
2012 ανανέωσαν τις άδειες λει-
τουργίας τους αντί 350 εκατ. ευ-
ρώ. Μάλιστα η ανανέωση αυτή

αφορά περίοδο 15 ετών, και όχι
10 έτη όπως ισχύει στην περί-
πτωση τηλεοπτικών αδειών. Στην
πράξη, οι εταιρείες κινητής τη-
λεφωνίας συμφώνησαν να κα-
ταβάλουν στο Δημόσιο κάθε χρό-
νο λιγότερο από το 1% του ετή-
σιου τζίρου τους, που κατά τη
χρονιά που ανανέωσαν τις άδειές
τους ανήλθε σε 3 δισ. ευρώ. Αν
οι εταιρείες τηλεπικοινωνιών
συμφωνούσαν να καταβάλλουν
ποσό αντίστοιχο με εκείνο των
τηλεοπτικών σταθμών, τότε θα
έπρεπε να συμφωνήσουν στο
ιλιγγιώδες ποσό των 4,5 δισ. ευ-
ρώ.

Η σύγκριση ωστόσο των τιμη-
μάτων των δημοπρασιών των
αδειών κινητής τηλεφωνίας και
τηλεοπτικών σταθμών είναι εν-
τελώς σχηματική. Γίνεται απο-
κλειστικά για να καταδειχθεί ο
παραλογισμός. Στην περίπτωση
της κινητής τηλεφωνίας, το ελ-
ληνικό Δημόσιο αμείβεται όχι για
το δικαίωμα λειτουργίας μιας επι-
χείρησης, αλλά για τις συχνότητες
τις οποίες εκχωρεί σ’ αυτήν και
οι οποίες συνιστούν ένα σπάνιο
αγαθό. Χωρίς τις συχνότητες δεν
μπορούν να λειτουργήσουν τα δί-

κτυα κινητής τηλεφωνίας. Με τη
δημοπρασία των τηλεοπτικών
αδειών, η κυβέρνηση εκχωρεί ου-
σιαστικά μόνον το δικαίωμα λει-
τουργίας των τηλεοπτικών σταθ-
μών, οι οποίοι δεν αξιοποιούν συ-
χνότητες, όπως συνέβαινε στο
παρελθόν.

Η όποια χρήση συχνοτήτων
γίνεται από την Digea, η οποία
ήδη έχει καταβάλει 18 εκατ. ευρώ
για την 10ετή άδεια που απέκτη-
σε το 2014.

Η κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ κρίνει ότι η Digea έλαβε
τη σχετική άδεια πολύ φθηνά.
Κάτι τέτοιο όμως δεν ισχύει, δε-
δομένου ότι το ποσό που κατέ-
βαλε αντιστοιχεί περίπου στο
0,6% της ετήσιας τηλεοπτικής
αγοράς και είναι αντίστοιχο εκεί-
νου που κατέβαλαν οι εταιρείες
κινητής τηλεφωνίας στην Ελλά-
δα, αλλά και άλλοι ψηφιακοί πά-
ροχοι στις χώρες-μέλη της Ε.Ε.
Η ΕΕΤΤ άλλωστε δεν αφήνει τέ-
τοιου είδους ζητήματα στην τύ-
χη.

Ασυνέχεια
Ανεξαρτήτως πάντως του πόσο

φθηνά ή ακριβά μίσθωσε η Digea
τις συχνότητες, η στάση της κυ-
βέρνησης δείχνει την ασυνέχεια
του ελληνικού κράτους και κυ-
ρίως την εκδικητική μανία του
ΣΥΡΙΖΑ απέναντι στην επιχει-
ρηματικότητα και κυρίως προς
τις τηλεοπτικές επιχειρήσεις.

Σημειώνεται ότι αν ισχύει και
η ηλεκτρονική πλατφόρμα δια-
φήμισης, τότε οι τηλεοπτικές
επιχειρήσεις θα πρέπει να κα-
ταβάλουν ένα επιπλέον 10% των
εσόδων τους. 

Κι επειδή από 1/1/2015 κατα-
βάλλουν και ειδικό φόρο 20%,
τότε από τα 100 ευρώ που θα ει-
σπράττουν τα 40 θα πηγαίνουν
κατευθείαν στο ελληνικό Δημό-
σιο. Και σ’ αυτά θα πρέπει να
προστεθούν ο ΦΠΑ και ο φόρος
εισοδήματος.

«Νάρκες» εκατομμυρίων για τα κανάλια 
και τον κλάδο του τραπεζικού δανεισμού

<<<<<<

Πόσο στοιχίζει 
η ασυνέχεια του κρά-
τους, η εκδικητική 
μανία και τα έωλα επι-
χειρήματα.
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Δύο μήνες πριν  από  τις  αμερικα-
νικές εκλογές  της  8ης Νοεμβρίου,
η εικόνα δεν διαγράφεται τόσο
καθαρή όσο θα περίμενε κανείς
μέχρι πρότινος. Η Χίλαρι Κλίντον
παραμένει αδιαφιλονίκητο φαβορί
για τα γραφεία στοιχημάτων,  ενώ
προηγείται στις περισσότερες δη-
μοσκοπήσεις. Ωστόσο, παρά το
γεγονός ότι έχει δαπανήσει πολ-
λαπλάσια χρήματα από τον Ντό-
ναλντ Τραμπ στον προεκλογικό
αγώνα, βλέπει το προβάδισμά της
να συρρικνώνεται. Από οκτώ μο-
νάδες που ήταν, κατά μέσον όρο,
στις αρχές Αυγούστου, έχει πε-
ριοριστεί  στις  τρεις  μονάδες.

Μάλιστα, ορισμένες  δημοσκο-
πήσεις φέρουν τον Ρεπουμπλικανό
υποψήφιο να έχει πάρει κεφάλι
– με 40% έναντι 39% σύμφωνα
με το Reuters και με 44% έναντι
42%, σύμφωνα με το CNN.

Βεβαίως, πρόεδρος των ΗΠΑ
δεν εκλέγεται αναγκαστικά εκεί-
νος που θα λάβει τις περισσότερες
ψήφους, αλλά εκείνος που θα εξα-
σφαλίσει την πλειοψηφία στο Κο-
λέγιο των Εκλεκτόρων, τους οποί-
ους αναδεικνύουν οι ψηφοφόροι
σε κάθε πολιτεία. Σ’ αυτό το επί-
πεδο, η υπεροχή της Χίλαρι Κλίν-
τον εμφανίζεται ακόμη μεγαλύ-
τερη. Και πάλι, όμως, κανείς δεν
μπορεί να είναι βέβαιος, καθώς
το εκλογικό σώμα εμφανίζεται
περισσότερο αβέβαιο από κάθε
άλλη φορά, τις τελευταίες δεκαε-

τίες.
Μεγάλη έρευνα που πραγμα-

τοποιήθηκε για λογαριασμό της
Washington Post κατέδειξε τη
διάχυτη απαισιοδοξία των Αμε-
ρικανών για το πολιτικό τους σύ-
στημα και την αποξένωσή τους
και από τους δύο διεκδικητές της
προεδρίας. Το 55% των ψηφοφό-
ρων πιστεύει ότι μια προεδρία
Κλίντον θα ήταν επιβλαβής για
την ευημερία της Αμερικής, ενώ
το αντίστοιχο ποσοστό για μια
προεδρία Τραμπ ανέρχεται στο
61%. Για πρώτη φορά, τουλάχι-
στον στη μεταπολεμική Αμερική,
οι υποψήφιοι και των δύο μεγάλων
κομμάτων απωθούν την πλειονό-
τητα του κοινωνικού σώματος.

Δεν είναι να απορεί κανείς που
ο Ντόναλντ Τραμπ προκαλεί αλ-
λεργία σε μεγάλα τμήματα της
αμερικανικής κοινωνίας –κυρίως
γυναίκες, μαύρους, ισπανόφω-
νους– με τις ακραία αντιδραστικές
θέσεις του σε σειρά θεμάτων.
Αλλά και η Χίλαρι Κλίντον αδυ-
νατεί να εμπνεύσει εμπιστοσύνη
και συμπάθεια. Το σίριαλ με την
προσωπική της ηλεκτρονική αλ-
ληλογραφία όταν ήταν υπουργός
Εξωτερικών και ο θόρυβος για τα
οικονομικά του Ιδρύματος Κλίντον
είναι μόνο τα συμπτώματα, που
διαμηνύουν ότι η υποψήφια των
Δημοκρατικών θεωρείται από με-
γάλη μερίδα  των  Αμερικανών
ως  η  επιτομή του  «κατεστημένου
της  Ουάσιγκτον»  και των δια-
πλεκόμενων συμφερόντων.

Το πολιτικό κενό που αφήνει
το δίπολο Κλίντον - Τραμπ προ-
σπαθούν να καλύψουν οι δύο άλ-
λοι υποψήφιοι που συμπληρώνουν
την προεκλογική εικόνα: η «Πρά-
σινη» Τζιλ Στάιν, η οποία επιχειρεί
να σερφάρει πάνω στο ρεύμα που
εξέφραζε μέχρι πρότινος ο αρι-
στερός Δημοκρατικός υποψήφιος
Μπέρνι Σάντερς (τώρα κάνει καμ-

πάνια στο πλευρό της Κλίντον),
και ο πρώην Ρεπουμπλικανός κυ-
βερνήτης Νέου Μεξικού, Γκάρι
Τζόνσον.  Ειδικά  ο  τελευταίος,
που προβάλλει ριζοσπαστικά φι-
λελεύθερες  θέσεις τόσο στην οι-
κονομία  όσο  και  σε  κοινωνικά
θέματα (κατάργηση του φόρου
εισοδήματος, νομιμοποίηση της
μαριχουάνα κ.ά.), φέρεται να συγ-
κεντρώνει την υποστήριξη  ση-
μαντικού  ποσοστού του εκλογικού
σώματος, της τάξεως του 9%.

Σε αυτό το φόντο, με ενδιαφέ-
ρον αναμένονται οι τηλεοπτικές
μονομαχίες μεταξύ των δύο κυ-
ριότερων υποψηφίων, η πρώτη
εκ των οποίων θα λάβει χώρα στις
26 Σεπτεμβρίου. Μια πρώτη γεύση
πήραμε το βράδυ της περασμένης
Τετάρτης, όταν Κλίντον και Τραμπ
«ανακρίθηκαν» διαδοχικά από
δημοσιογράφο του NBC και στρα-

τιωτικούς γύρω από τις θέσεις
τους για τα ζητήματα εθνικής
ασφαλείας. Στο ενδιαφέρον αυτό
φόρουμ, η Χίλαρι Κλίντον προ-
σπάθησε να τινάξει από πάνω της
το στίγμα που της άφησε η υπο-
στήριξη στον πόλεμο του Ιράκ,
διαβεβαιώνοντας ότι δεν θα στείλει
Αμερικανούς στρατιώτες στη Μέ-
ση Ανατολή. Από την πλευρά του,
ο Ντόναλντ Τραμπ επέμεινε στο
θεαματικό άνοιγμά του προς τη
Μόσχα. Δήλωσε ότι θα επιδιώξει
εξομάλυνση των σχέσεων με τη
Ρωσία και εξέφρασε εκ νέου την
εκτίμησή του στον πρόεδρο Πού-
τιν, τονίζοντας ότι «τον υποστη-
ρίζει το 82% του λαού του». Μια
τοποθέτηση που του έχει στοιχίσει
σωρεία επιθέσεων, οι οποίες, πα-
ραδόξως, δεν φαίνεται να τον κάμ-
πτουν.

AFP, REUTERS

Της CΗRISTINE HAUSER
THE NEW YORK TIMES

Ο πρόεδρος των ΗΠΑ, Μπαράκ Ομ-
πάμα, ματαίωσε την προγραμμα-
τισμένη συνάντηση με τον πρό-
εδρο των Φιλιππίνων Ροντρίγκο
Ντουτέρτε, μετά τις απίστευτες
ύβρεις που αυτός εκστόμισε εναν-
τίον του Αμερικανού ηγέτη. Βέ-
βαια, την επόμενη ημέρα ο Ντου-
τέρτε ανέφερε ότι μετανοεί που

οι ύβρεις που χρησιμοποίησε  θε-
ωρήθηκαν προσωπική  επίθεση
εναντίον  του  Ομπάμα, επιρρί-
πτοντας την ευθύνη για την επι-
λογή των λέξεων σε κάποιες «ερω-
τήσεις των δημοσιογράφων που
προκάλεσαν ανησυχία και σύγ-
χυση».

Ο Ντουτέρτε είχε προειδοποι-
ήσει τον πρόεδρο Ομπάμα να μην
του θέσει ερωτήματα για τις δο-
λοφονίες που έγιναν στο πλαίσιο

του πολέμου κατά των ναρκωτι-
κών. 

«Είμαι πρόεδρος ενός κυρίαρχου
κράτους και εδώ και πολύ καιρό
πάψαμε να είμαστε αποικία», τό-
νισε ο Ντουτέρτε στους δημοσιο-
γράφους λίγο πριν αναχωρήσει
για το Λάος, όπου μαζί με τον Αμε-
ρικανό πρόεδρο θα συμμετάσχει
στη συνδιάσκεψη της Ενωσης
Κρατών Νοτιοανατολικής Ασίας.

«Δεν έχω αφεντικό άλλο από τον
λαό των Φιλιππίνων. Κανέναν, μα
κανέναν» και προφανώς απευθυ-
νόμενος στον πρόεδρο Ομπάμα
συνέχισε λέγοντας: «Πρέπει να
δείξεις σεβασμό. Μην θέτεις ερω-
τήματα», ενώ μιλώντας στη μη-
τρική του γλώσσα προσέθεσε κάτι
που θα μπορούσε να μεταφραστεί
ως «σκύλας γιε! Θα σε βρίσω στη
συνδιάσκεψη».

Ο Ομπάμα θα είναι ο πρώτος
Αμερικανός πρόεδρος που επι-
σκέπτεται το Λάος, όπου θα μι-
λήσει σε ένα φόρουμ για νέους.

Κανονικά ο Αμερικανός πρό-
εδρος είχε προγραμματίσει να συ-
ναντήσει τον πρόεδρο Ντουτέρτε
στο Λάος, αλλά ο Λευκός Οίκος
ανακοίνωσε ότι η συνάντηση των
δύο ανδρών ματαιώθηκε. «Προ-
φανώς πρόκειται για έναν γραφικό
άνθρωπο», τόνισε ο Ομπάμα τη
Δευτέρα. «Θέλω πάντα να είμαι
βέβαιος ότι οι συναντήσεις μου
είναι παραγωγικές». Ο Ντουτέρτε
αναγνώρισε την Τρίτη ότι η συ-
νάντηση ματαιώθηκε και προ-
σπάθησε να εμφανιστεί λιγότερο
οξύς.

Η αλήθεια είναι πως η εικόνα
του προέδρου των Φιλιππίνων
έχει επανειλημμένως αμαυρωθεί
από τη σκληρή και συχνά απρεπή
γλώσσα που χρησιμοποιεί, κυρίως
εναντίον των αντιπάλων του.

Σε μία περίσταση αστειεύτηκε
για τον βιασμό ενός Αυστραλού
ιεραπόστολου στη διάρκεια της
προεκλογικής εκστρατείας και
έβρισε χυδαία τον Προκαθήμενο
της Ρωμαιοκαθολικής Εκκλησίας
Πάπα Φραγκίσκο και τη συνοδεία
του επειδή προκάλεσαν κυκλο-
φοριακή συμφόρηση κατά τη διάρ-
κεια της επίσκεψης του Ποντίφικα
στις Φιλιππίνες το 2015.

Σε θρίλερ
εξελίσσονται
οι εκλογές
στις ΗΠΑ
Για πρώτη φορά μεταπολεμικά, υποψήφιοι
απωθούν την πλειονότητα των Αμερικανών

«Η τακτική...
Κοντορεβιθούλη»
από τον Ολάντ
Τα κρυφά σχέδιά του για την προεδρία

Ο Μπαράκ Ομπάμα και οι ύβρεις του Ντουτέρτε
Ο ιδιόρρυθμος πρόεδρος των Φιλιππίνων και η απρεπής γλώσσα που χρησιμοποίησε

Τη βούλησή του να καταπολε-
μήσει την τρομοκρατία, χάρη
στην ιδιότητά του ως αρχηγού
των ενόπλων δυνάμεων, εξέ-
θεσε ο πρόεδρος Φρανσουά
Ολάντ, σε σημαντική ομιλία
που παραχώρησε την Πέμπτη
σε συνέδριο με θέμα «Η δημο-
κρατία απέναντι στην τρομο-
κρατία» στο Παρίσι, με τους
αναλυτές να χαρακτηρίζουν
την ομιλία την πρώτη ξεκάθαρα
προεκλογική του Φρανσουά
Ολάντ.

Παρότι ο Γάλλος πρόεδρος
παραμένει, μέχρι στιγμής, πει-
σματικά προσκολλημένος στο
χρονοδιάγραμμα που ο ίδιος
έθεσε και προβλέπει την επί-
σημη ανακοίνωση της υποψη-
φιότητάς του για τις εκλογές
του 2017 να γίνει στις αρχές
Δεκεμβρίου, η ομιλία της Πέμ-
πτης αποτέλεσε ένα ακόμη βή-
μα προς την κατεύθυνση αυ-
τή.

Ουδέποτε εν ενεργεία πρό-
εδρος αρνήθηκε να διεκδικήσει
δεύτερη θητεία, ενώ ο Φραν-
σουά Ολάντ έχει ήδη μοιραστεί
τη φιλοδοξία του αυτή, μιλών-
τας στους δημοσιογράφους και
συγγραφείς Αντονέν Αντρέ και
Καρίμ Ρισουλί.

Ολα είναι τώρα θέμα δοσο-
λογίας, όπως χαρακτηριστικά
αναφέρει ο Ζοφρουά Κλαβέλ,
σε άρθρο του στη γαλλική ει-
δησεογραφική ιστοσελίδα Huf-
fington Post.

Ακολουθώντας το παράδειγ-
μα των προκατόχων του, ο
Φρανσουά Ολάντ επιδιώκει να
διατηρήσει για όσο το δυνατόν
μεγαλύτερο χρονικό διάστημα
την προεδρία, πηγή σημαντι-
κών προνομίων στην αντιπα-
ράθεση με τους αντιπάλους
του, όπως η διοίκηση των ενό-
πλων δυνάμεων, η απρόσκοπτη
και χωρίς όρια πρόσβαση στα
μέσα ενημέρωσης και στη διε-
θνή σκηνή.

«Μέχρι και τον Φρανσουά
Ολάντ, όλοι οι απερχόμενοι
πρόεδροι επέλεξαν τη διεξα-
γωγή επανεκλογής-αστραπή,
με προεκλογική εκστρατεία μι-
κρής διάρκειας. Παρά τις αρ-
νητικές δημοσκοπήσεις, ο Νι-
κολά Σαρκοζί ανακοίνωσε την
πρόθεσή του να επανεκλεγεί
στα μέσα Φεβρουαρίου 2012.
Το 2002, ο Ζακ Σιράκ είχε επι-
λέξει την 11η Φεβρουαρίου για
να ανακοινώσει την υποψη-
φιότητά του, απέναντι στον
πρωθυπουργό “της συγκατοί-
κησης” Λιονέλ Ζοσπέν. Το 1981
και το 1988, ο Βαλερί Ζισκάρ
ντ’ Εστέν και ο Φρανσουά Μι-
τεράν είχαν διατηρήσει την
αγωνία μέχρι και τον Μάρτιο»,
αναφέρει ο Ζοφρουά Κλαβέλ.

Μία ενδεχομένως βεβιασμέ-
νη υποψηφιότητα του Φραν-
σουά Ολάντ θα έβαζε «τελεία»
στην πενταετία της προεδρίας
του, την ώρα που φλέγοντα ζη-
τήματα, όπως η ανάκαμψη της

απασχόλησης, μένουν άλυτα.
Παρά τους κινδύνους της

πρόωρης καθόδου στον προ-
εκλογικό στίβο, όμως, η πολι-
τική αδυναμία του κ. Ολάντ,
όπως αυτή αποκαλύπτεται σε
όλες τις δημοσκοπήσεις, τον
υποχρεώνει να αναλάβει δρά-
ση. Σε αντίθεση με τους προ-
ηγούμενους ενοίκους του Με-
γάρου των Ηλυσίων, ο Φραν-
σουά Ολάντ δέχεται αμφισβή-
τηση ακόμη και από το εσω-
τερικό του κόμματός του, όπου
πολλοί  πρώην υπουργοί της
κυβέρνησής του, από την Οι-
κολόγο Σεσίλ Ντιφλό μέχρι και
τον φιλελεύθερο Εμανουέλ Μα-
κρόν, φιλοδοξούν να τον αν-
τικαταστήσουν στην ηγεσία
της Κεντροαριστεράς, κάτι που
ουδέποτε χρειάστηκε να αν-
τιμετωπίσουν οι Μιτεράν, Σι-
ράκ και Σαρκοζί.

Σε δημοσκόπηση της εται-
ρείας TNS Sofres-One Point
στις αρχές της εβδομάδας, ο
Φρανσουά Ολάντ εμφανίζεται

να ηττάται, ανεξάρτητα από
το ποιοι θα είναι οι αντίπαλοί
του στον πρώτο γύρο των προ-
εδρικών εκλογών την άνοιξη
του 2017.

Ο πρώην υπουργός Οικονο-
μικών, Εμανουέλ Μακρόν, πα-
ρότι δεν περνάει ούτε και αυτός
στον δεύτερο γύρο, ξεπερνά
με άνεση τον αρχηγό του κρά-
τους στα ποσοστά πρόθεσης
ψήφου. Αυτό υπήρξε αρκετό
για τους οπαδούς του κινήμα-
τος «Εμπρός!» του Μακρόν, οι
οποίοι εμφανίζουν πλέον τον
υποψήφιό τους ως τον μόνο
ικανό να επαναφέρει την Αρι-
στερά στην εξουσία το 2017.

Την «τακτική του Κοντορε-
βιθούλη» προκρίνει για τον
Φρανσουά Ολάντ ο αρθρογρά-
φος του γαλλικού Huffington
Post, συστήνοντας στον πρό-
εδρο να αφήνει πίσω του ολο-
ένα και μεγαλύτερα σημάδια,
που θα επιβεβαιώνουν την πρό-
θεσή του να διεκδικήσει επα-
νεκλογή.

Η ομιλία του κ. Ολάντ στην
ανακαινισμένη αίθουσα «αρ
ντεκό» Βαγκράμ την Πέμπτη,
υπήρξε ένα τέτοιο σημάδι, με
τον πρόεδρο να ενδύεται τον
μανδύα του αρχηγού του κρά-
τους, υπογραμμίζοντας την
προσήλωσή του στην ασφά-
λεια, αλλά και την πρόθεσή
του να τηρήσει τις αρχές της
δημοκρατίας.

AFP

<<<<<<

Σε αντίθεση με τους
προη γούμενους
ενοίκους του Μεγάρου
Ηλυσίων, δέχεται
αμφισβήτηση ακό μη
και από το κόμμα του.

Την πέμπτη –και μέχρι στιγμής
μεγαλύτερη– πυρηνική της δο-
κιμή πραγματοποίησε την Πα-
ρασκευή η Βόρεια Κορέα, που
ανακοίνωσε ότι τελειοποίησε
τη διαδικασία εξοπλισμού πυ-
ρηνικής κεφαλής σε βαλλιστικό
πύραυλο. 

Η έκρηξη, που συνέπεσε με
την 68η επέτειο της ίδρυσης της
Λαϊκής Δημοκρατίας, ήταν ισχυ-
ρότερη από εκείνη της ατομικής
βόμβας στη Χιροσίμα, προκα-
λώντας την αντίδραση της Ουά-
σιγκτον, αλλά και του Πεκίνου.
Για «σοβαρές συνέπειες» έκανε
λόγο ο Αμερικανός πρόεδρος
Μπαράκ Ομπάμα, ενώ η πρό-
εδρος της Νότιας Κορέας Παρκ

Γκέουν Χιέ δήλωσε ότι ο Κιμ
Γιονγκ Ουν συμπεριφέρθηκε πά-
λι σαν «ριψοκίνδυνος μανιακός».
Τη διαφωνία της με την πραγ-
ματοποίηση της πυρηνικής δο-
κιμής εξέφρασε και η Κίνα, με
εκπρόσωπο του υπουργείου Εξω-
τερικών στο Πεκίνο να αναφέρει
ότι η κυβέρνηση θα καταθέσει
διάβημα διαμαρτυρίας στην πρε-
σβεία της Βόρειας Κορέας. Σε
χθεσινό ανακοινωθέν, λίγο μετά
τη δοκιμή, το κρατικό τηλεοπτι-
κό δίκτυο της Βόρειας Κορέας
ανέφερε ότι η Πιονγιάνγκ είναι
πλέον ικανή να σμικρύνει πυ-
ρηνικές κεφαλές και να τις εγ-
καταστήσει σε πυραύλους μέσου
βεληνεκούς.

Η μεγαλύτερη πυρηνική 
δοκιμή από τη Β. Κορέα
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Η Χίλαρι Κλίντον παραμένει αδιαφιλονίκητο φαβορί για τα γραφεία στοιχη-
μάτων, ενώ προηγείται στις περισσότερες δημοσκοπήσεις.

<<<<<<

Τα μάτια όλων 
στις 26 Σεπτεμβρίου,
οπότε θα διεξαχθεί 
η πρώ τη τηλεοπτική
μονο μαχία Κλίντον -
Τραμπ.

<<<<<<

«Προφανώς πρόκειται
για έναν γραφικό άνθρω-
πο», τόνισε ο Ομπάμα.
«Θέλω πάντα να είμαι βέ-
βαιος ότι οι συναντήσεις
μου είναι παραγωγικές».

O Αμερικανός πρόεδρος είχε προγραμματίσει να συναντήσει τον πρόεδρο
Ντουτέρτε στο Λάος, αλλά o Λευκός Οίκος ανακοίνωσε ότι η συνάντηση των
δύο ανδρών ματαιώθηκε. 
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

«Θα τα καταφέρουμε». Ηταν η φράση
που δεν ειπώθηκε από τη Γερμανίδα
καγκελάριο Αγκελα Μέρκελ κατά
την ομιλία της στη γερμανική Βουλή
την περασμένη Τετάρτη. Οχι τυχαία.
Η εμψυχωτική προς τους Γερμανούς
πολίτες φράση συνδέθηκε πέρυσι
με την πολιτική της στο προσφυγικό
ζήτημα και έγινε συνώνυμη της
κουλτούρας υποδοχής των προ-
σφύγων, την οποία επέβαλε η Μέρ-
κελ. Φέτος όλοι προσπαθούν να
την ξεχάσουν και να αποστασιο-
ποιηθούν από αυτήν. Ακόμη και η
ίδια η καγκελάριος.

Μπορεί στην ομιλία της να επέ-
μεινε για την ορθότητα των περυ-
σινών της επιλογών, η επωδός όμως
ήταν «η Γερμανία θα παραμείνει
Γερμανία με όλα όσα μας είναι αγα-
πημένα και ακριβά». Ηταν μια απο-
στροφή προς το κομμάτι του εκλο-
γικού σώματος το οποίο «δεν έχει
νόημα να καθυβρίζουμε», όπως χα-
ρακτηριστικά είπε η Μέρκελ, επειδή
κατευθύνεται προς την ξενοφοβική
Εναλλακτική για τη Γερμανία (AfD).

Υπενθυμίζεται ότι την περασμένη
Κυριακή το κόμμα κατάφερε να

αναδειχθεί δεύτερη μεγαλύτερη
δύναμη στο τοπικό κοινοβούλιο
του Μεκλεμβούργου-Δ. Πομερανίας,
εκτοπίζοντας τους Χριστιανοδη-
μοκράτες (CDU). Το κρατίδιο θεω-
ρείται μάλλον περιθωριακής σημα-
σίας, αφού είναι ένα από τα λιγότερο
ανεπτυγμένα στη χώρα όσον αφορά
την οικονομία, με ρυθμούς ανάπτυ-
ξης πολύ χαμηλότερους και ανεργία
πολύ υψηλότερη από τον εθνικό
μέσο όρο (9% έναντι 6%). Είναι
όμως η εκλογική περιφέρεια της
Μέρκελ και για αυτό η ήττα του
CDU θεωρήθηκε εξόχως συμβολι-
κή.

Στο μεταξύ, εκπροσώπηση ανα-
μένεται να αποκτήσει το AfD την
επόμενη Κυριακή και στο τοπικό
κοινοβούλιο του Βερολίνου, το δέκατο
κατά σειρά σε ολόκληρη τη χώρα.

Αλλωστε στις προηγούμενες ομο-
σπονδιακές εκλογές δεν ξεπέρασε
το εκλογικό όριο του 5% για μερικές
χιλιάδες ψήφους, στόχο, τον οποίο
θεωρείται περίπου βέβαιο ότι θα πε-
τύχει το φθινόπωρο του 2017.

Η εγκαθίδρυση ενός σχηματι-
σμού στα δεξιά του CDU έχει θο-
ρυβήσει, εκτός από το κόμμα της
Μέρκελ, τους Βαυαρούς Χριστια-
νοκοινωνιστές (CSU) που παρα-
δοσιακά εξέφραζαν τα συντηρη-
τικότερα ακροατήρια στη Γερμα-
νία. Ο επικεφαλής του CSU, Χορστ
Ζεεχόφερ, ήταν από το 2015 ο
πλέον προβεβλημένος πολέμιος
της πολιτικής Μέρκελ στο προ-
σφυγικό, και μετά τα πρόσφατα
εκλογικά αποτελέσματα στις το-
πικές εκλογές αισθάνεται δικαιω-
μένος. 

Σε βαθμό που μοιάζει έτοιμος
να θέσει ξεχωριστή υποψηφιότητα
για την καγκελαρία, σε μια σαφή
ρήξη με την καγκελάριο. «Οποιος
διολισθαίνει συνέχεια προς τα αρι-
στερά αφήνει χώρο στα δεξιά του»,
δήλωσε ο Βαυαρός υπουργός Οι-
κονομικών, Μάρκους Ζέντερ, και
στον πυρήνα αυτής της θεώρησης
βρίσκεται η πάγια θέση του ιερού
τέρατος των Χριστιανοκοινωνι-
στών, Φραντς Γιόζεφ Στράους, ότι
«δεξιά της Ενωσης δεν πρέπει να
υπάρξει άλλο δημοκρατικά νομι-
μοποιημένο κόμμα». Είμαστε ανε-
ξάρτητο κόμμα, δεν πρόκειται να
κάνουμε ό,τι μας υπαγορεύει το
CDU, διαμηνύει με κάθε τρόπο το
βαυαρικό αδελφό κόμμα.

Είτε πρόκειται για προσωπική
φιλοδοξία του Ζεεχόφερ είτε για

ιδεολογική αντιπαράθεση, ο εμφύ-
λιος στη συντηρητική παράταξη
δεν απειλεί ακόμη ευθέως τη Μέρ-
κελ. Η αρχηγική της εμφάνιση την
Τετάρτη επιβεβαίωσε την υποψία
πολλών ότι μάλλον θα διεκδικήσει
μια τέταρτη θητεία και ότι το «λυ-
κόφως» της που τόσοι αναλυτές
προέβλεψαν αργεί ακόμη. 

Ενδεικτική ήταν επίσης η συ-
σπείρωση των Σοσιαλδημοκρατών
γύρω της, που απέδειξε ότι στο προ-
σφυγικό ζήτημα δεν υπάρχει τελικά
περιθώριο για σοβαρές διαφορο-
ποιήσεις, παρά τις πρόσφατες προ-
σπάθειες του Σοσιαλδημοκράτη
αντικαγκελαρίου Ζίγκμαρ Γκάμπριελ
να ασκήσει εκ δεξιών κριτική στην
προϊσταμένη του.

Αυτό πάντως που προβληματίζει
τα μεγάλα κόμματα στη Γερμανία

είναι η δυνατότητα που έδειξε στο
Μεκλεμβούργο η Εναλλακτική να
κινητοποιήσει απαθείς ψηφοφό-
ρους που δεν είχαν μεταβεί στις
κάλπες σε προηγούμενες αναμε-
τρήσεις, να τους σηκώσει από τον
καναπέ τους και να τους οδηγήσει
σε αυτήν την –αντικοινοβουλευτική
ουσιαστικά– επιλογή ψηφοδελτίου. 

Η τάση αυτή αποστασιοποίησης
από τα συστημικά κόμματα θα μπο-
ρούσε να γενικευτεί, προειδοποιούν
εκλογολόγοι που μελετούν τις τάσεις
στο γερμανικό εκλογικό σώμα. Και
στο Βερολίνο, όπου διεξάγονται
εκλογές την επόμενη Κυριακή, η
AfD είναι μαζί με το κόμμα της Αρι-
στεράς (Die Linke) το μοναδικό κόμ-
μα που εμφανίζεται στις δημοσκο-
πήσεις να αυξάνει σημαντικά την
επιρροή του.

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Η φαινομενικά παράδοξη εκλογική
εκτίναξη ενός ξενοφοβικού κόμ-
ματος σε μια γερμανική επαρχία
χωρίς ξένους είναι ένδειξη πολύ
έντονων κοινωνικών διεργασιών
στην ισχυρότερη χώρα της Ευρώ-
πης. Δεν χρειάζεται να ανατρέξει
κανείς στο εθνικοσοσιαλιστικό
παρελθόν, όπως έκανε ο καθηγη-
τής Πολιτικής Επιστήμης στο Πα-
νεπιστήμιο του Μάιντς, Γιούργκεν
Φάλτερ, ο οποίος επεσήμανε ότι
και τη δεκαετία του 1930 το μίσος
προς τους Εβραίους ήταν εντονό-
τερο σε περιοχές στις οποίες ζού-
σαν λιγότεροι Εβραίοι. Περιττεύει
να ανασυρθούν τα φαντάσματα
του ναζισμού, καθώς η σημερινή
συγκυρία προσφέρει επαρκείς εξη-
γήσεις.

Μια πρώτη απόπειρα ερμηνείας
από τον επικεφαλής του πολιτικού
ρεπορτάζ του περιοδικού Spiegel,
Ρόλαντ Νέλες, αναφέρεται σε κά-
ποια προβληματικά χαρακτηρι-
στικά της γερμανικής κοινωνίας.
«Εχουμε στη Γερμανία ένα ποσο-
στό ρατσιστών. Με την προσφυ-
γική κρίση, δείχνουν το πρόσωπό
τους και ψηφίζουν AfD», υποστή-
ριξε ο Νέλες.

Υπάρχουν όμως και δυναμικές
παράμετροι που επηρεάζουν το
πολιτικό αυτό φαινόμενο. «Η προ-
σφυγική πολιτική είναι μόνο η
βαλβίδα εκτόνωσης. Το πρόβλημα
είναι πολύ βαθύτερο, υποκρύπτει
μια κριτική κατά του συστήματος»,
είχε υποστηρίξει μετά τις πρώτες
εκλογικές επιτυχίες της AfD ο
Βαυαρός πρωθυπουργός Χορστ

Ζεεχόφερ (εν συνεχεία ο Ζεεχόφερ
αντέγραψε τα πολιτικά πυροτε-
χνήματα της AfD, ελπίζοντας πι-
θανώς να φέρει τα απολωλότα
πρόβατα εντός του συστήματος,
αλλά καταλήγοντας να υποσκάψει
ακόμη περισσότερο τα θεμέλιά
του).

Το μέγεθος της δυσπιστίας προς
οτιδήποτε προέρχεται από επίση-

μα χείλη έγινε σαφές σε τηλεο-
πτικό ρεπορτάζ μεταξύ των συγ-
κεντρωμένων σε προεκλογική εκ-
δήλωση στο Μεκλεμβούργο, στο
κρατίδιο που χάρισε 20,8% στην
AfD την περασμένη εβδομάδα. Οι
συγκεντρωμένοι θεωρούσαν ότι
οι αριθμοί των προσφύγων ήταν
πολύ υψηλότεροι από τους πραγ-
ματικούς, ενώ όταν πληροφορούν-
ταν τα επίσημα στοιχεία, τα απέρ-
ριπταν ως «στατιστικά ψέματα».
Στα τέλη του 2015 οι γερμανικές
αρχές όντως είχαν χάσει το μέ-
τρημα όσων κατέφθαναν με το
προσφυγικό καραβάνι, όμως ο πε-
ριορισμός των ροών αποκατέστη-
σε πολύ γρήγορα την τάξη. Η δυ-
σπιστία, ωστόσο, έμεινε – ίσως
γιατί το αίσθημα απώλειας του
ελέγχου έχει πολύ βαθύτερες ρί-
ζες.

Σε αντίθεση με τις πρώτες με-

ταπολεμικές δεκαετίες, όταν υπήρ-
χε η διαδεδομένη αισιοδοξία ότι
το γερμανικό οικονομικό θαύμα
ωφελεί τους πάντες, η οικονομική
ευρωστία των τελευταίων ετών
έχει πατήσει «επί πτωμάτων», απο-
κλείοντας σημαντικά κομμάτια
επισφαλώς εργαζομένων και αν-
θρώπων που ζουν με το έλεος των
κοινωνικών παροχών.

Δεν προξενεί έκπληξη το γεγονός
ότι τα στρώματα αυτά στρέφονται
τώρα προς την ΑfD, η οποία απειλεί
να γίνει το νέο κόμμα της εργατικής
τάξης. Ομως ότι στο ζεστό κατα-
φύγιο του εθνικισμού, στη ρητο-
ρική για τη «χιλιόχρονο Γερμανία»
και στην απόρριψη της δημοκρα-
τικής πολιτικής, κατέφυγε και τμή-
μα της γερμανικής μεσαίας τάξης,
που έως τώρα θεωρούνταν άγκυρα
της σταθερότητας.

Η AfD, όπως και η Μαρίν Λεπέν
και ο Ντόναλντ Τραμπ, πατάει
στην ανάγκη αναδίπλωσης σε οι-
κεία εθνικά σχήματα, μπροστά
στις όλο και πιο άγριες δυνάμεις
της παγκοσμιοποίησης. Το αίσθη-
μα ότι οι ελίτ αποφασίζουν χωρίς
τους πολίτες αφορά τις επιλογές
της γερμανικής κυβέρνησης όχι
μόνο στο προσφυγικό αλλά και
σε κεντρικά οικονομικά ζητήματα.
Ενας τρόπος να καταπολεμηθεί η
άνοδος της AfD είναι να ασχοληθεί
η γερμανική κυβέρνηση με τα
προβλήματα αυτά – και, αντιστρό-
φως, ένας τρόπος να αποφευχθεί
η ουσιαστική συζήτηση για το οι-
κονομικό υπόβαθρο της συσσω-
ρευμένης οργής είναι να αποδί-
δεται αυτή αποκλειστικά στον
«ενυπάρχοντα ρατσισμό».

Η μαζική εισροή μεταναστών από
τη Συρία προς τη Γερμανία μπορεί
να έχει περιοριστεί σοβαρά, ωστό-
σο η επιρροή της Εναλλακτικής
για τη Γερμανία (AfD) δεν μοιάζει
να φθίνει, έγραψε σε πρόσφατο
άρθρο του στους Financial Times
ο αναπληρωτής διευθυντής της
γερμανικής εφημερίδας Bild, Νί-
κολας Μπλόμε, θέτοντας την καγ-
κελάριο Αγκελα Μέρκελ ενώπιον
του διλήμματος να αντιμετωπίσει
το ξενοφοβικό κόμμα. 

Το κρατίδιο του Μεκλεμβούρ-
γου-Δ. Πομερανίας είναι τόσο ήσυ-
χο και απομονωμένο, ώστε ο Οτο
φον Μπίσμαρκ έλεγε ότι αν έρθει
η συντέλεια του κόσμου, θα με-
τακομίσει εκεί γιατί η Αποκάλυψη
θα χρειαστεί άλλο μισόν αιώνα
για να φτάσει.

Ωστόσο, οι εκλογές στο συγκε-
κριμένο κρατίδιο αποδείχθηκαν
σημείο καμπής για την πολιτική
της Μέρκελ, ειδικά απέναντι στην
AfD. Κατά τον Μπλόμε, η δυσκολία
έγκειται στο ότι πολλοί από τους
συνήθεις κανόνες που έχουν εφαρ-
μογή στη γερμανική πολιτική σκη-
νή δεν μοιάζει να ισχύουν γι’ αυτό
το κόμμα.

Συνήθως, π.χ., οι ψηφοφόροι
αδιαφορούν για κόμμα των οποίων
οι ηγέτες μαλώνουν μεταξύ τους.
Και όμως στην περίπτωση της
AfD, οι δημόσιες αντιπαραθέσεις
μεταξύ των ηγετών του φαίνεται
πως δεν ενοχλούν το εκλογικό
σώμα. Επιπλέον, οι ψηφοφόροι
παραδοσιακά εγκαταλείπουν τα
αντισυστημικά κόμματα μόλις
επιλυθεί ένα συγκεκριμένο πρό-
βλημα ή σταματήσει να βρίσκεται

στην κορυφή της πολιτικής ατζέν-
τας. Αυτό συνέβη στις αρχές του
καλοκαιριού του 2015, όταν επι-
λύθηκε η κρίση της Ευρωζώνης,
για την ώρα τουλάχιστον με ένα
τρίτο πακέτο βοήθειας προς την
Ελλάδα. Αμέσως τα ποσοστά της
AfD έπεσαν. Δεν συνέβη αυτό
όμως το 2016. Το κύμα προσφύγων
σταμάτησε, αλλά η Εναλλακτική
παραμένει ισχυρή. Αυτό αποτελεί

κακό νέο για τη Μέρκελ. Το στυλ
της είναι περισσότερο ρεαλιστικό
παρά συναισθηματικό ή χαρισμα-
τικό. Αυτά όμως που πυροδοτούν
την άνοδο της AfD είναι το θυμικό
και ο φόβος, και η καγκελάριος
μοιάζει να μην έχει απαντήσεις
σε όλα αυτά. Παρ’ όλα αυτά δεν
θα υποχωρήσει. Την περασμένη
εβδομάδα, επιβεβαίωσε την προ-
σφυγική πολιτική της. «Δεν με-
τανιώνω για κάτι», είπε σε συνέν-
τευξή της στην Bild. Μετά την
τρίτη θέση των Χριστιανοδημο-
κρατών στο Μεκλεμβούργο, στε-
λέχη του κόμματός της αναρωτι-
ούνται αν μπορούν ακόμη να κερ-
δίσουν εκλογές με τη Μέρκελ επι-
κεφαλής.

Ταυτόχρονα όμως, επιτείνοντας
την αίσθηση του αδιεξόδου, δεν
υπάρχει κάποια προφανής ή πι-

θανή εναλλακτική στη Μέρκελ.
Είτε κερδίσει είτε χάσει, το κόμμα
μοιάζει προσδεδεμένο στη Μέρ-
κελ, η οποία ζητάει από συναδέλ-
φους και υποστηρικτές να έχουν
υπομονή έως τον Δεκέμβριο για
να ανοίξει τα χαρτιά της. Με άλλα
λόγια, ούτε η AfD θα εξαφανιστεί,
ούτε όμως και η Μέρκελ.

Γι’ αυτό οι Χριστιανοδημοκράτες
θα πρέπει να πάρουν θέση σε ένα
ζήτημα-ταμπού: Κατά πόσον η σύ-
ναψη συμμαχιών με το ξενοφοβικό
κόμμα θα συνεχίσει να είναι αδια-
νόητη. Η συζήτηση στο κόμμα θα
είναι οδυνηρή, όπως συνέβη και
με την αντίστοιχη στους κόλπους
των Σοσιαλδημοκρατών όταν κλή-
θηκαν να αποφασίσουν αν θα συ-
νεργαστούν με τους πρώην κομ-
μουνιστές του Die Linke, που δεν
αφανίστηκε μετά την επανένωση
των δύο Γερμανιών το 1990. 

Η ενσωμάτωση της AfD θα μπο-
ρούσε να είναι η λύση για την αν-
τιμετώπιση του λαϊκιστικού κι-
νήματος, που είναι σαφώς αντι-
συστημικό και ξενοφοβικό. Αξιω-
ματούχοι του κόμματος λένε δη-
μοσίως ότι δεν θέλουν να συμμε-
τάσχουν στην κυβέρνηση, χωρίς
να εξηγούν γιατί. Η άσκηση πιέ-
σεων σε αυτό το θέμα μπορεί να
είναι ένας αποτελεσματικός τρό-
πος για τη μείωση της επιρροής
της AfD, εκτιμά ο Μπλόμε και κα-
ταλήγει: «Δυστυχώς, η Μέρκελ
δεν είναι ιδιαίτερα τολμηρή πο-
λιτικός. Πιθανότατα θα συνεχίσει
να παριστάνει ότι δεν τρέχει κάτι
αντί να θίξει το ευαίσθητο ζήτημα
των συμμαχιών ή της συνεργασίας
με την AfD».

Τα «φαντάσματα» επιστρέφουν «Υπομονή μέχρι τον Δεκέμβριο»

Το λυκόφως, η καγκελαρία και η Μέρκελ
Οι λεπτές ισορροπίες και το αβέβαιο μέλλον της καγκελαρίου, που βαρύνεται από την άνοδο των ακραίων στην εκλογική περιφέρειά της

<<<<<<

Γκρίνια και ατμόσφαιρα
πολέμου από στελέχη 
στη συντηρητική 
παράταξη για 
την πολιτική της.

<<<<<<

Η ενσωμάτωση της
AfD θα μπορούσε να
είναι η λύση για την
αντιμετώπιση του λαϊ-
κιστικού κινήματος.

«Η Γερμανία θα παραμείνει Γερμανία με όλα όσα μας είναι αγαπημένα και ακριβά», δήλωσε η καγκελάριος Αγκελα Μέρκελ κατά την ομιλία της στη γερμανική
Βουλή. Γύρω από αυτήν –κυρίως για το προσφυγικό–συσπειρώθηκαν οι Σοσιαλδημοκράτες του αντικαγκελαρίου Ζίγκμαρ Γκάμπριελ.
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Η άνοδος της Εναλλακτικής 
για τη Γερμανία (AfD) 
εξώθησε τους Βαυαρούς 
Χριστιανοκοινωνιστές (CSU) 
να πλειοδοτήσουν σε σκληρό-
τητα στο προσφυγικό ζήτημα, 
προτείνοντας πλαφόν
200.000 στον ετήσιο αριθμό
υποδοχής προσφύγων, απαγό-
ρευση 
της μπούργκας, κατάργηση 
της διπλής υπηκοότητας αλλά
και προτεραιότητα φιλοξενίας
χριστιανών προσφύγων.
Η αντίδραση ήταν άμεση 
και τα κόμματα της αντιπολί-
τευσης μαζί με τους συγκυ-
βερνώντες Σοσιαλδημοκράτες
(SPD) έκαναν λόγο για παρω-
χημένες πολιτικές. «Ο ηγέτης
του 
CSU Χορστ Ζεεχόφερ θέλει
προφανώς να μετατρέψει 
το κόμμα του σε βαυαρικό 
αδερφάκι της Εναλλακτικής»,
σχολίασε πικρόχολα 
η επικεφαλής των Πρασίνων 
Σιμόνε Πέτερ, ενώ άλλοι 
ομοϊδεάτες της επισήμαναν 
ότι όλες οι προτάσεις 
των Χριστιανοκοινωνιστών 
είναι αντισυνταγματικές.
Την ίδια άποψη έχουν, 
εκτός από τους Πράσινους, 
Σοσιαλδημοκράτες και στελέ-
χη του Die Linke. 
Αριστεροί πολιτικοί κατηγόρη-
σαν το CSU πως έχει γίνει κα-
κέκτυπο της ξενοφοβικής AfD 
και βάζει...αντίγραφα του προ-
γράμματος της Εναλλακτικής
στο υπουργικό συμβούλιο.
Επιπλέον, κατήγγειλαν τους
Βαυαρούς ότι είναι ρατσιστικό
να κάνουν διαλογή ανθρώπων
με βάση τη θρησκευτική και 
πολιτισμική τους καταγωγή. 
Στο πλαίσιο των προσπαθειών
εξευμενισμού των Βαυαρών
συμμάχων της, η Αγκελα Μέρ-
κελ δεν αποκλείεται να δεχθεί
σήμερα να συζητήσει τις προ-
τάσεις του CSU, στο πλαίσιο
συνάντησης των ηγετών των
τριών κομμάτων που συμμετέ-
χουν στον κυβερνητικό συνα-
σπισμό.

Οι σκληροί 
Βαυαροί

<<<<<<

«Το προσφυγικό είναι 
η βαλβίδα εκτόνωσης. 
Το πρόβλημα υποκρύ-
πτει μια κριτική κατά 
του συστήματος».
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Του ΗΡΟΔΟΤΟΥ ΜΙΛΤΙΑΔΟΥΣ

Την Τετάρτη 14 Σεπτεμβρίου κλείνει
ο κύκλος του Μισέλ Πλατινί στην
προεδρία της UEFA, αφού στο έκτα-
κτο κογκρέσο της ευρωπαϊκής ομο-
σπονδίας ποδοσφαίρου που θα γίνει
στην Αθήνα, θα εκλεγεί νέος πρό-
εδρος, που θα εξαντλήσει το υπό-
λοιπο της θητείας του τιμωρημένου
από τον περασμένο Οκτώβριο Γάλλο,
μια θητεία που κανονικά ολοκλη-
ρωνόταν τον Μάρτιο του 2019. Φα-
βορί για την εκλογή είναι ο πρόεδρος
της Ομοσπονδίας Ποδοσφαίρου της
Σλοβενίας, ο 49χρονος Αλεξάντερ
Σέφεριν, ο οποίος έχει αντίπαλο τον
Ολλανδό Μάικλ φαν Πραγκ. Από
τους πιο ένθερμους υποστηρικτές
του Σλοβένου είναι η Κυπριακή Ομο-
σπονδία Ποδοσφαίρου, η οποία αξιο-
ποιώντας τη –δυσανάλογη με το μι-

κρό μέγεθός της– μεγάλη της επιρ-
ροή, κάνει και προεκλογική καμπάνια
υπέρ του.

Φαβορί ο Σέφεριν
Τον Σέφεριν στηρίζει ο όμιλος

επιρροής των βαλκανικών και ανα-
τολικών χωρών, όπου μετέχει η Κύ-
προς αλλά και η Ελλάδα και αποτε-
λείται από δεκατρείς χώρες. Ο Όμιλος
αυτός συναντήθηκε τρεις φορές
τους τελευταίους μήνες, σε Ποντγ-
κόριτσα, Βελιγράδι και Κωνσταντι-
νούπολη. Αν και δεκατρείς οι ψήφοι,
δεν αποκλείεται λίγες από τις χώρες
του συγκεκριμένου «Ομίλου» να αλ-
λάξουν στρατόπεδο και να ψηφίσουν
Φαν Πραγκ, αφού δεν είναι συμπαγής
όμιλος. Στο πλευρό του Σέφεριν τάχ-
θηκαν επίσης μεγάλες χώρες όπως
η Γερμανία, η Γαλλία και η Ιταλία,
αλλά και οι Ρωσία και Τουρκία που
βρίσκονται στον Όμιλο που αναφέ-
ραμε πιο πάνω. Τον Σλοβένο υπο-
στηρίζει επίσης η Πολωνία και η Ιρ-

λανδία, μεταξύ άλλων. Επίσης, τον
Ιούνιο οι τέσσερις σκανδιναβικές
χώρες, Δανία, Σουηδία, Φινλανδία
και Νορβηγία, σε κοινή τους επιστολή
χαιρέτησαν την υποψηφιότητα Σέ-
φεριν. Οι τέσσερις –αξίζει να ανα-
φερθεί– ετοιμάζουν τετραπλή συ-
νυποψηφιότητα για το Euro 2024,
με τον Φαν Πραγκ να κατηγορεί τον
Σλοβένο ότι θα προωθήσει την υπο-
ψηφιότητά τους. Ο τελευταίος απάν-
τησε ότι είναι η εκτελεστική που
αποφασίζει τις διοργανώτριες και
όχι ο πρόεδρος.

Από την άλλη, τον 68χρονο Ολ-
λανδό (που δεν θα δικαιούται να
διεκδικήσει ακολούθως δεύτερη θη-
τεία, αν εκλεγεί, αφού η UEFA έχει
όριο τα 70 έτη για τους υποψήφιους)
στηρίζει η Αγγλία και οι χώρες της
δικής της επιρροής, όπως είναι για
παράδειγμα το Γιβραλτάρ. Η Ολλαν-
δία ψηφίζει –ασφαλώς– Φαν Πραγκ,
ενώ μυστήριο αποτελεί η Ισπανία,
μετά την απόσυρση της υποψηφιό-
τητας του Βιγιάρ. Αρκετές είναι οι
αναποφάσιστες χώρες, με την «Κ»
να μαθαίνει πως η ΚΟΠ εργάζεται
για να πειστούν να ψηφίσουν υπέρ
του Σέφεριν, όπως έγινε πρόσφατα
όταν συναντήθηκαν οι Κύπριοι με
τους Βέλγους ποδοσφαιρικούς αξιω-
ματούχους, πριν από τον αγώνα για
τα προκριματικά του Μουντιάλ.

Σύμφωνα με τις πληροφορίες της
«Κ», με βάση τις μέχρι σήμερα εκτι-
μήσεις, αναμένεται πως στη χειρό-
τερη περίπτωση ο Σέφεριν θα λάβει
30 ψήφους, ενώ οι προβλέψεις λένε
πως ίσως κυμανθεί γύρω στις 35 ψή-
φους, τη στιγμή που χρειάζεται 28
για να εκλεγεί. Η καθεμία από τα 55

χώρες-μέλη της UEFA(ανάμεσά τους
οι «νέοι» Κόσσοβο και Γιβραλτάρ)
έχει από μία ψήφο, με τον άνθρωπο
που θα εκλέγεται πρόεδρος της UEFA
να αναλαμβάνει την προεδρία μια
πανισχυρής ομοσπονδίας ποδοσφαί-
ρου, που χειρίζεται δισεκατομμύρια
ευρώ, ενώ παράλληλα λαμβάνει αυ-
τόματα τη θέση αντιπροέδρου στη
FIFA.

Ο 7ος πρόεδρος
Ο Αλεξάντερ Σέφεριν ή ο Μάικλ

Φαν Πραγκ θα γίνει ο 7ος πρόεδρος
της UEFA, από το 1954. Ο Δανός Έμ-
πε Σουάρτζ ήταν πρόεδρος από το
1954 μέχρι το 1962. Ο Ελβετός Γκού-
σταβ Βίντερκερ από το 1962 μέχρι
το 1972. Ο Ιταλός Αρτέμιο Φράνκι
από το 1973 μέχρι το 1983. Ο Γάλλος
Ζακ Ζορζ από το 1983 μέχρι το 1990.
Ο Σουηδός Λέναρτ Γιόχανσον από

το 1990 μέχρι το 2007 και ο Μισέλ
Πλατινί από το 2007 μέχρι το 2015.
Ενδιάμεσα, μεταξύ 1972 και 1973
προσωρινός πρόεδρος διετέλεσε ο
Ούγγρος Σάντορ Μπαρκς (μετά τον
θάνατο του Βίντερκερ), ενώ από τον
Οκτώβριο του 2015 μέχρι σήμερα,
την UEFAηγείται προσωρινά ο Άνχελ
Μαρία Βιγιάρ (σε αντικατάσταση
του τιμωρημένου Πλατινί).

Ο 66χρονος Βάσκος, πρόεδρος
της ισπανικής ομοσπονδίας από το
1988, ήταν αρχικά ο τρίτος υποψή-
φιος για την προεδρία της UEFA,
όμως αποσύρθηκε την περασμένη
εβδομάδα. Ο Άνχελ Μαρία Βιγιάρ
εξήγησε ότι προχώρησε στην από-
συρση αυτή, επειδή ήθελε να συγ-
κεντρωθεί στη δουλειά του στην
ισπανική ομοσπονδία και στην πι-
θανή επανεκλογή του. Όμως όπως
μαθαίνει η «Κ» φάνηκε ότι θα έπαιρνε

την 3η θέση στις εκλογές της UEFA,
με λίγους μάλιστα ψήφους, έτσι για
να αποφύγει τον διασυρμό, προτί-
μησε να αποσυρθεί.

Κόντρα των δύο
Με τις μέρες μέχρι τις εκλογές

να λιγοστεύουν, οι Σέφεριν και Φαν
Πραγκ κοντράρονται ιδιαίτερα σκλη-
ρά. Πρόσφατα ο Φαν Πραγκ κατη-
γόρησε τον Σλοβένο ότι υποστηρί-
ζεται από τον πρόεδρο της FIFA,
Τζιάνι Ινφαντίνο, ο οποίος από την
πλευρά του αποτελούσε το δεξί χέρι
του Πλατινί όταν ήταν στην UEFA.
«Χρειαζόμαστε έναν ειλικρινή πο-
δοσφαιρικό ηγέτη. Όχι πολιτικούς,
‘πεινασμένους’ για εξουσία. Κάποιον
που να του εμπιστευτείς το ποδό-
σφαιρο», έγραψε στο Twitter ο Φαν
Πραγκ. Ο Σέφεριν, από την πλευρά
του, απάντησε ότι ο ίδιος φροντίζει

να επικοινωνεί και με τις 55 ομο-
σπονδίες και να ψάχνει λύσεις για
τα προβλήματά τους και όχι να παίζει
επικοινωνιακά παιχνίδια στα social
media ‘φτιάχνοντας’ ιστορίες.

Η κόντρα Σέφεριν-Φαν Πραγκ
μεταφέρθηκε και στην κυπριακή
επικαιρότητα την περασμένη εβδο-
μάδα. Η ανακοίνωση-απάντηση της
ΚΟΠ προς την Guardian προσεγγί-
στηκε επιφανειακά από την εδώ κά-
λυψη της επικαιρότητας, όμως πίσω
της κρύβονταν ξεκάθαρες «σπόντες»
από την Ομοσπονδία. Συγκεκριμένα,
όπως αποκάλυψε η «Κ» στην ηλε-
κτρονική της έκδοση πριν από με-
ρικές μέρες, στην ΚΟΠ θεωρούν πως
το δημοσίευμα της αγγλικής εφη-
μερίδας αποτελεί κομμάτι της προ-
εκλογικής προσπάθειας να φανεί
ότι ο Σέφεριν υποστηρίζεται από
«διεφθαρμένους». 

Ο ρόλος της ΚΟΠ
Στην Αθήνα την ερχόμενη εβδο-

μάδα θα βρίσκονται οι Κωστάκης
Κουτσοκούμνης, Γιώργος Κούμας
και Φοίβος Βάκης, οι οποίοι θα εκ-
προσωπήσουν την ΚΟΠ στο κογ-
κρέσο της UEFA. Η κυπριακή ομο-
σπονδία ήταν μία από τις πρώτες
που τάχθηκαν δημόσια υπέρ του
Σέφεριν, ενώ ακολούθως η ΚΟΠ
μέσω της μεγάλης επιρροής που έχει
στο χώρο του ευρωπαϊκού ποδο-
σφαίρου, εργάστηκε για την εκλογή
του Σλοβένου. Ο Σέφεριν θεωρείται
«καθαρό» πρόσωπο, αφού δεν με-
τείχε ποτέ στην εκτελεστική της
UEFA και της FIFA, σε αντίθεση με
τον Φαν Πραγκ που είναι μέλος των
συγκεκριμένων ισχυρών επιτροπών
εδώ και πολλά χρόνια.

Η εκλογή του Σέφεριν αναμένεται
να βοηθήσει τις μικρές ομοσπονδίες,
αφού και ο ίδιος προέρχεται από μια
μικρομεσαία χώρα και γνωρίζει τα
προβλήματα που αντιμετωπίζουν.
Στον ίδιο βαθμό που βοήθησε και ο
Μισέλ Πλατινί, αν και Γάλλος, ο οποί-
ος με την εκλογή του, είχε εξασφα-
λίσει (π.χ. με το Champions route
στα προκριματικά) περισσότερα
έσοδα για τους μικρούς.

Έχοντας στηρίξει πέρυσι Ινφαν-
τίνο και παλαιότερα Πλατινί και μά-
λιστα με πράξεις, η ΚΟΠ αποκομίζει
κέρδος μέσα από τις συγκεκριμένες
συμμαχίες, κάτι που προσδοκεί να
γίνει και με τον Σέφεριν. Το κέρδος
αφορά περισσότερο την προώθηση
των Κυπρίων σε θέσεις-κλειδιά στην
UEFA και αύξηση της επιρροής της
χώρας μας στα κέντρα λήψεως απο-
φάσεων.

Aγγλία - Πρέμιερ Λιγκ

Ο ΑΓΩΝΑΣ ΤΗΣ ΗΜΕΡΑΣ

Σουόνσι ΤσέλσιΙσοπαλία

5,00 1,664,00

Χρησιμοποιεί την επιρροή της η Κύπρος
Την Τετάρτη η UEFA εκλέγει νέο πρόεδρο, με τον Αλεξάντερ Σέφεριν να στηρίζεται με έργα από την ισχυρή παρασκηνιακά ΚΟΠ

Προώθηση των
Κυπρίων σε θέ-
σεις-κλειδιά στα
κέντρα λήψεως
αποφάσεων και
αύξηση της επιρ-
ροής της, είναι το
κέρδος που επιδιώ-
κει η ΚΟΠ από τη
στήριξη Σέφεριν.

ΑΠΟΨΗ

Έχει δίκιο η ΚΟΠ. Αλλά…
Έχει δίκιο η ΚΟΠ! Ναι, η Guardianόντως
σέρβιρε ξαναζεσταμένο φαγητό. Ναι, το
κείμενό της στηρίχτηκε σε γεγονότα
που έγιναν πριν από περισσότερα από
δύο χρόνια. Είναι επίσης σωστή εκεί που
λέει ότι όλα όσα έγιναν δεν στοιχειοθε-
τήθηκαν και πως είναι ανύπαρκτη (σ.σ.
βάση αυτής της μη στοιχειοθέτησης) η
«τρομοκρατική οργάνωση». Ίσως να
ισχύει και αυτό που πιστεύουν στην
ΚΟΠ, πως όλα αυτά έγιναν για να δημι-

ουργηθούν –από τους Άγγλους, που είναι
αντίπαλοι στις εκλογές της UEFA του
Αλεξάντερ Σέφεριν– εντυπώσεις και να
πληγεί το κυπριακό ποδόσφαιρο (που
στηρίζει έντονα τον Σλοβένο), παρου-
σιάζοντάς το ως απόλυτα διεφθαρμένο,
ενισχύοντας έτσι ακόμη λίγο τον Ολλανδό
Μάικλ Φαν Πραγκ. Φτάνουμε τώρα στην
ουσία. Η ΚΟΠ είπε πως «κανείς δεν κρύ-
βεται πίσω από το δάχτυλό του και ουδείς
μπορεί να αρνηθεί τα προβλήματα που

υπάρχουν». Πολύ σωστά. Είναι πολλά
τα προβλήματα, σε τέτοιο βαθμό που
προκαλούν μεγάλες πληγές στο αγαπη-
μένο άθλημα των Κυπρίων, λέμε εμείς.
Η ΚΟΠ λέει επίσης πως «η διαφύλαξη
της αξιοπιστίας του ποδοσφαίρου μας
αποτελεί βασική προτεραιότητά της».
Αλίμονο αν αυτό δεν ίσχυε. Και κλείνει,
λέγοντας πως κάνει ενέργειες για να
διορθώσει το πρόβλημα, όπως τα πρό-
σφατα μέτρα με βαριές ποινές σε σχέση

με τους φακέλους UEFA. Αρθρογράφησα
πρόσφατα ότι το συγκεκριμένο μέτρο
ήταν ένα βήμα μπρος τα εμπρός.

Όμως. Η πραγματικότητα είναι πως
το πρόβλημα είναι αληθινά τεράστιο.
Και δεν γίνονται ακόμη αρκετά για διόρ-
θωσή του. Ο κόσμος έχει γυρίσει την
πλάτη στο ποδόσφαιρο, η γενική εντύ-
πωση που υπάρχει είναι πως σημαντικό
κομμάτι απ’ αυτά που βλέπουμε στα γή-
πεδα είναι προσυνεννοημένα. Και λαν-

θασμένη να είναι αυτή η αντίληψη του
κόσμου, πάλι υπάρχει αυτή η ατμόσφαιρα
γύρω από το σπορ. Δεν υπάρχει μαγικός
τρόπος να λυθούν όλα τα προβλήματα.
Υπάρχει μόνο ειλικρινής πρόθεση να
διορθωθούν, που απαιτεί προσήλωση
στον στόχο, οργάνωση και ειλικρίνια.
Προς το παρόν αυτά δεν τα διακρίνουμε.
Αν η ΚΟΠ έχει ως βασική προτεραιότητα
τη διαφύλαξη της αξιοπιστίας, τότε έχει
πραγματικά πολύ δουλειά να κάνει.

Του
ΗΡΟΔΟΤΟΥ
ΜΙΛΤΙΑΔΟΥΣ

Οι αλλαγές στο Champions League

Η απόφαση για τις επικείμενες αλλαγές στο Champions League, με
τις τρίτες και τέταρτες των μεγάλων πρωταθλημάτων να παίρνουν
πλέον απευθείας θέση στους Ομίλους, κάτι που θα σημαίνει λιγότε-
ρες θέσεις για τις μικρότερες χώρες, πάρθηκε από την εκτελεστική
επιτροπή και δεν έχει να κάνει με το ποιος είναι ή θα είναι πρόεδρος
της UEFA. Όπως μαθαίνει η «Κ», η απόφαση είναι οριστική και δεν
παίζει ρόλο αν θα εκλεγεί ο φαν Πραγκ ή ο Σέφεριν. Πάντως, πρέπει
να τονιστεί ότι η συγκεκριμένη αλλαγή αποτελεί συμβιβασμό μεταξύ
των μικρών και των μεγάλων, σε μία περίοδο που ακόμη και αυτή η
ενότητα του ευρωπαϊκού ποδοσφαίρου κινδύνευε, στα πρότυπα της
διάσπασης της FIBA. Οι μεγάλες χώρες πήραν εν τέλει επιπλέον θέ-
σεις στους ομίλους και περισσότερα χρήματα, όμως την ίδια στιγμή,
οι μικροί δεν έχασαν πολλές θέσεις στα προκριματικά, με την οδό
των πρωταθλητών (Champions Route) να παραμένει έστω με μία θέ-
ση λιγότερη. Έτσι κι αλλιώς, είναι οι μεγάλες χώρες που φέρνουν τα
περισσότερα χρήματα στα ταμεία της UEFA, αν και οι μικροί επιδιώ-
κουν ανάμεσα στις αλλαγές που προωθούνται, να πάρουν ακόμη πε-
ρισσότερη από την πίτα των χρημάτων που διαχειρίζεται η UEFA.

Σύμφωνα με τις πληροφορίες της «Κ», με βάση τις μέχρι σήμερα εκτιμήσεις, αναμένεται πως στη χειρότερη περίπτω-
ση ο Αλεξάντερ Σέφεριν (αριστερά) θα λάβει 30 ψήφους, ενώ οι προβλέψεις λένε πως ίσως κυμανθεί γύρω στις 35
ψήφους, τη στιγμή που χρειάζεται 28 για να εκλεγεί. Ο αντίπαλος του είναι ο Ολλανδός Μάικλ φαν Πραγκ (δεξιά).
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Στάσιμο
Επιβεβαίωση ότι… τα πράγματα παρα-
μένουν προκλητικά στάσιμα σε ό,τι
αφορά το θέμα του γηπέδου της Λεμε-
σού, αποτέλεσε το ρεπορτάζ της Οικο-
νομικής Καθημερινής την περασμένη
εβδομάδα. Όσα έγραφε ο Χρ. Ζαβός
στην «Κ» σε αποκαλυπτικό θέμα τον
Ιούνιο του 2015, επαναλαμβάνονταν
από τους ιθύνοντες στο πλαίσιο του ρε-
πορτάζ του Σεπτεβρίου 2016». Είδαμε
και τα ίδια ευχολόγια, ότι το γήπεδο ξε-
κινά σε λίγους μήνες και θα είναι έτοι-
μο σε δύο χρόνια. Ό,τι μας έλεγαν και
πρόπερσι και παλαιότερα…

Γιορτή τον Δεκέμβριο
Η Ένωση Αθλητικογράφων Κύπρου θα
κάνει φέτος την ετήσια της γιορτή νω-
ρίτερα και συγκεκριμένα στα μέσα
Δεκεμβρίου, για να μπορέσει να δώ-
σουν το παρών τους οι κορυφαίοι
αθλητές μας. Συνήθως τον Ιανουάριο,
όταν γίνεται παραδοσιακά η σημαντι-
κότερη ετήσια αθλητική γιορτή, λεί-
πουν αρκετοί αθλητές στο εξωτερικό
για προετοιμασία.

Εκτέθηκαν
Μπορεί το ντεμπούτο της AEK Arena να
καθυστερεί για μερικές εβδομάδες,
λόγω ανετοιμότητας του χλοοτάπητα,
όμως δεν παύει να αποτελεί γεγονός
ότι το νέο στάδιο στη Λάρνακα εκθέτει
πολύ κόσμο. Ειδικά στη Λεμεσό, πρέ-
πει να νιώθουν πολύ… down από το γε-
γονός ότι η Λάρνακα διαθέτει πλέον
τέσσερα κατάλληλα στάδια για ποδό-
σφαιρο και η πόλη τους… μισό.

Μας παραξένεψαν
Οι Βέλγοι χειροκροτούσαν τον Εθνικό
μας Ύμνο. Ανέμιζαν κυπριακές σημαί-
ες. Και όταν -για κάποιο λόγο- καμιά
20αριά Βέλγοι έκατσαν στη νότια, ανά-
μεσα στους Κύπριους, δεν έγινε η πα-
ραμικρή ασχήμια. Εμείς τους βλέπαμε

και τρελαινόμασταν από το ανώτερό
τους επίπεδο…

Λάθος
Η παραπομπή του Σπύρου Νεοφυτίδη
στη δικαστική, λόγω των δηλώσεων
που έκανε στην Guardian, αποτελεί
σοβαρό λάθος από πλευράς των αρμο-
δίων. Ο κ. Νεοφυτίδης μπορεί να είναι
ο προπονητής τερματοφυλάκων της
Νέας Σαλαμίνας, όμως είναι με την
ιδιότητα του προέδρου του ΠΑΣΠ και
του μέλους της Δ.Σ. της FIFPro που μί-
λησε, ιδιότητες που του επιτρέπουν
κάτι τέτοιο και πρέπει να τυγχάνει σε-

βασμού. Και έτσι κι αλλιώς, δεν είπε
και κάτι ακραίο ή προκλητικό, απλά
σχολίασε τα αποτελέσματα μιας κοι-
νής (!) έρευνας ΚΟΠ-ΠΑΣΠ.

Αλλαγή σε λίγες ώρες
Το βράδυ της Τρίτης 6 Σεπτεμβρίου το
ΓΣΠ φιλοξένησε 15 χιλιάδες θεατές στο
ματς Κύπρος-Βέλγιο. Περίπου 22 ώρες
μετά, το στάδιο φιλοξενούσε χιλιάδες
κόσμο για τη συναυλία των Σάκη Ρουβά,
Δέσποινα Βανδή, Αντώνη Ρέμο και Έλε-
να Παπαρίζου. Μάθαμε πως για να με-
τατραπεί το στάδιο, εργάζονταν κάθε
στιγμή περίπου 150 άτομα, με τη δου-

λειά να ήταν συνεχόμενη από το τέλος
του ματς μέχρι την επομένη.

Αθλητικός νόμος
Πολύ σημαντική εισήγηση κατέθεσε ο
πρόεδρος της ΚΟΕ, Ντίνος Μιχαηλίδης.
Συγκεκριμένα, μίλησε δημόσια για την
ανάγκη δημιουργίας Ενιαίας Αθλητικής
Νομοθεσίας, κάτω από την οποία θα τε-
θούν όλοι οι τομείς του κυπριακού
αθλητισμού, από το σχολικό μέχρι τον
επαγγελματικό. Μάλιστα, ο πρόεδρος
της ΚΟΕ ξεκίνησε ήδη επαφές με τα
πολιτική κόμματα για να πείσει για την
ανάγκη να προχωρήσει το θέμα.

Αυτοδιοίκητο…
μέχρι που;

Είναι κάποιες φορές που πραγματι-
κά το άτομο σηκώνει ψηλά τα χέρια,
επιβεβαιώνοντας έτσι την αδυναμία
του ν’ αντεπεξέλθει σε μια κατάστα-
ση. Κάπως έτσι συμβαίνει και στην
περίπτωση του δικού μας ποδοσφαί-
ρου και έτσι όπως αυτό διοικείται από
συγκεκριμένα άτομα εδώ και πολλά
χρόνια. Γράφτηκε τι γράφτηκε από τη
γνωστή βρετανική εφημερίδα Guar-
dian για το κυπριακό πρωτάθλημα
(αλήθεια στην τελική δεν έγραψαν

και κάτι που δεν γνωρίζουμε), είχαμε κιόλας την αντίδρα-
ση της ΚΟΠ έτσι όπως αυτή εκφράστηκε στη γραπτή επι-
στολή που δημοσιεύτηκε… δεν έφτανε όμως μόνο αυτό.
Η ΚΟΠ για ακόμη μία φορά λειτουργώντας ως απολυταρ-
χικό καθεστώς αποφάσισε να παραπέμψει τον πρόεδρο
του συνδικαλιστικού οργάνου των ποδοσφαιριστών Σπύ-
ρο Νεοφυτίδη στον αθλητικό δικαστή. Ο λόγος; Επειδή
ακριβώς με τις δηλώσεις του συμμετείχε στο ρεπορτάζ
της βρετανικής εφημερίδας. Προσοχή: Απλά έκανε κά-
ποιες δηλώσεις που δεν θεωρούνται και πέρα για πέρα
επιθετικές για την ΚΟΠ. Κι όμως η «επιτροπή λογοκρι-
σίας» της Ομοσπονδίας παραπέμπει το μέλος της, γιατί
απλά μίλησε. Είναι γνωστό ότι στο ποδόσφαιρο υπάρχει
το «αυτοδιοίκητο». Το επιβάλλει η Παγκόσμια Ομοσπον-
δία σε όλα τα μέλη της προκειμένου έτσι να αποφεύγον-
ται οι παρεμβάσεις από τις κυβερνήσεις των χωρών.
Μπορεί όμως το περιβόητο αυτοδιοίκητο, να παρεμβαί-
νει ακόμη και στο υπέρτατο αγαθό που αφορά την αν-
θρώπινη ελευθερία και έκφραση; Αναρωτιέσαι αν όντως
ο νομικός κόσμος του νησιού (δεν μπορεί θα υπάρχουν
και επιστήμονες που ενδιαφέρονται για τη βελτίωση της
κατάστασης) μπορεί να πάρει θέση επί τούτου. Μπορεί
δηλαδή ένας πολίτης της κυπριακής κοινωνίας που ανή-
κει στα μητρώα της ΚΟΠ να μην έχει το δικαίωμα απλά να
μιλήσει; Μου φαίνεται απάνθρωπο ή σενάριο βγαλμένο
από τον μεσαίωνα. Υπάρχει κάποιος επιτέλους σ’ αυτό το
νησί που μπορεί να δώσει τα φώτα του ως προς την πολι-
τική που εκπονεί η ΚΟΠ απέναντι στα μέλη της; Αυτοδιοί-
κητο όντως υπάρχει. Μέχρι πού όμως μπορεί να φτάσει;

Κάτι περισσότερο
από ένα
πρωτάθλημα!

Τα εγκαίνια της ΑΕΚ Arena αναβλή-
θηκαν, πήραν αναβολή για μερικές
ακόμη μέρες, η ουσία όμως δεν αλ-
λάζει. Σε μια δύσκολη οικονομική
περίοδο για την Κύπρο, σε μια επο-
χή που οι κυπριακές ομάδες συνω-
στίζονται στα λίγα στάδια –κατάλλη-
λα και εγκεκριμένα με βάση διε-
θνείς κανονισμούς, για ποδόσφαι-
ρο, η απόκτηση ιδιόκτητου γηπέδου
αποτελεί μια τεράστια και ιστορική
επιτυχία, για ένα σωματείο του

εκτοπίσματος της ΑΕΚ. Η κατασκευή της ΑΕΚ Arena
αποτελεί ηχηρό μήνυμα σε μεγάλες ποδοσφαιρικές
δυνάμεις της Κύπρου, οι οποίες αρκέστηκαν στις εξαγ-
γελίες, στις μελέτες, στα αρχιτεκτονικά σχέδια και τις
μακέτες, ενώ στη Λεμεσό τρέχουν τώρα και δεν φτά-
νουν, αφού μέχρι να αντιληφθούν το κοινό τους συμ-
φέρον και να αποβάλουν τα οπαδικά τους σύνδρομα,
τους πρόλαβε η οικονομική κρίση. Η εξεύρεση των
πολλών εκατομμυρίων που απαιτεί η κατασκευή ενός
σύγχρονου ποδοσφαιρικού γηπέδου, σαφώς και δια-
δραματίζει τον πρωτεύοντα ρόλο για την υλοποίηση
ενός τέτοιου μεγαλεπήβολου σχεδίου. Η επιτυχία της
ΑΕΚ, ωστόσο, η κατασκευή σε χρόνο ρεκόρ για τα κυ-
πριακά δεδομένα της ΑΕΚ Arena δεν οφείλεται μόνο
στη δυνατότητα του προέδρου, κατά κύριο λόγο και των
συνεργατών του, να εξεύρουν οικονομικούς πόρους,
στρατηγικούς επενδυτές και μέλη-μετόχους. Λεφτά
πέρασαν από τα ταμεία και άλλων συλλόγων, αλλά δεν
αξιοποιήθηκαν κατάλληλα… Το επίτευγμα της ΑΕΚ,
αποδεικνύει πως στο ποδόσφαιρο, πέραν από λεφτά,
χρειάζεται όραμα, σωστός προγραμματισμός και άν-
θρωποι ικανοί να βλέπουν μπροστά, πιο μακριά από το
πρόσκαιρο αγωνιστικό συμφέρον, ικανοί να υλοποι-
ήσουν μακροπρόθεσμους στόχους. Γι’ αυτό άλλωστε
και η ΑΕΚ, πριν από την κατασκευή ιδιόκτητου γηπέ-
δου, μπόρεσε με αργά και σταθερά βήματα να δημι-
ουργήσει μια ομάδα ικανή να κάνει το βήμα παραπάνω,
σε σχέση με την πορεία της τα προηγούμενα χρόνια και
από την ημέρα ίδρυσής της. Η ΑΕΚ Arena για την ομάδα
της Λάρνακας αποτελεί κάτι περισσότερο από ένα πρω-
τάθλημα, το οποίο διεκδικεί με αξιώσεις τα τελευταία
χρόνια. Για τους υπόλοιπους, σωματεία και ποδοσφαι-
ρικές εταιρίες με πολύ μεγαλύτερο εκτόπισμα, αποτε-
λεί ένα ηχηρό μήνυμα και ταυτόχρονα ένα δυνατό χα-
στούκι αφύπνισης…

απόψεις

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

παρασκήνια

Θέλουν προσπάθεια
Για χρόνια λέγαμε ότι οι Κύπριοι φίλαθλοι γυρίζουν την πλάτη στην Εθνική επειδή θέλουν να βλέπουν την ομάδα να
παίρνει αποτελέσματα. Έλα όμως που αποδείχτηκε τα δύο τελευταία χρόνια ότι δεν είναι το αποτέλεσμα που θέλουν οι
φίλαθλοι για να πάνε γήπεδο και να στηρίξουν την Εθνική, αλλά την προσπάθεια. Η πολύ καλή προσπάθεια της Κύπρου
δεν έφερε το αποτέλεσμα στα προκριματικά του Euro, όμως στο πρώτο ματς για τα προκριματικά του Μουντιάλ, ο κό-
σμος πάλι γέμισε το ΓΣΠ. Στα χέρια των διεθνών είναι να κρατήσουν τον κόσμο κοντά…

Τι κι αν για πρώτη φορά μετά δύο δεκαετίες
το σεντόνι του Τσάμπιονς Λιγκ δεν θα
κουνηθεί σε ελληνικό γήπεδο φέτος; Η
διοργάνωση των αστέρων επιστρέφει με
τεράστιο ενδιαφέρον για τους λάτρεις του
ποιοτικού ποδοσφαίρου με σπουδαίους
αγώνες από την πρώτη κιόλας αγωνιστική
της φάσης των ομίλων, δηλαδή την ερ-
χόμενη Τρίτη και την Τετάρτη.

Με εννέα πρώην νικητές του τροπαίου,
περιλαμβανομένης της κατόχου και πο-
λυνίκου Ρεάλ Μαδρίτης, το φετινό Τσάμ-
πιονς Λιγκ ξεχωρίζει όχι μόνο για την ποι-
ότητα και την ανταγωνιστικότητα των
32 διεκδικητών του, αλλά και για... το ανα-
κάτεμα της τράπουλας που προέκυψε από
τις μετακινήσεις κυρίως των προπονητών

και λιγότερο των ποδοσφαιριστών.
Ετσι, επιστρέφει στον θεσμό ο Κάρλο

Αντσελότι στον πάγκο της Μπάγερν, αλλά
θα απουσιάζει ο πολύς Ζοζέ Μουρίνιο,
αφού η Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ θα παίζει
φέτος... τις Πέμπτες στην Ευρώπη. Ο
θριαμβευτής του Γιουρόπα Λιγκ με τη Σε-
βίλλη Ουνάι Εμερι κάθεται πλέον στον
πάγκο της Παρί Σεν Ζερμέν και ο Πεπ
Γουαρδιόλα καθοδηγεί τη Μάντσεστερ
Σίτι. Οσο για τη Ρεάλ και την Μπαρτσελόνα,
οι πρώην άσοι τους Ζινεντίν Ζιντάν και
Λουίς Ενρίκε, αντιστοίχως, παραμένουν
στο τιμόνι τους, όπως και ο μεγάλος Ντιέγο
Σιμεόνε στην τεχνική ηγεσία της Ατλέτικο.
Ολα φέτος είναι πιθανά και δεν υπάρχει

το μεγάλο φαβορί. Η διοργάνωση υπό-
σχεται εκπλήξεις με το καλημέρα – άλ-
λωστε, κατά κανόνα οι ευρωπαϊκές διορ-
γανώσεις εκκινούν με εκπλήξεις ύστερα
από μια μεγάλη διοργάνωση εθνικών ομά-
δων όπως το φετινό Ευρωπαϊκό Πρωτά-
θλημα. Πολλοί όμιλοι κρύβουν παγίδες
για τα φαβορί, όπως για παράδειγμα ο Γ΄
όμιλος με τις Μπαρτσελόνα, Μάντσεστερ
Σίτι, Σέλτικ και Γκλάντμπαχ. Θα μπορέσουν
Μπάρτσα και Σίτι να αποφύγουν τα προ-
βλήματα που θα τους παρουσιάσουν Σέλτικ
και Γκλάντμπαχ αντιστοίχως το βράδυ
της Τρίτης; «Πονηρός» είναι και ο Δ  ́όμιλος,
όπου η περυσινή φιναλίστ Ατλέτικο ταξι-
δεύει την Τρίτη στην έδρα της Αϊντχόφεν,
ενώ η Μπάγερν φιλοξενεί την πρωτοεμ-
φανιζόμενη αλλά σαφώς πιο έτοιμη Ροστόφ,
που απέκλεισε στα πλέι οφ τον Αγιαξ. Ωστό-
σο, το σημαντικότερο ματς της πρεμιέρας,
επίσης την Τρίτη, διεξάγεται στο Παρίσι.
Η Παρί Σ.Ζ., που εισήλθε με προβλήματα
στη μετά Ζλάταν Ιμπραΐμοβιτς εποχή, υπο-
δέχεται την εξίσου ασταθή ώς τώρα Αρ-
σεναλ, ενώ στη γειτονική Ελβετία η Βασιλεία
υποδέχεται τη βουλγαρική Λουντογκόρετς.
Παίζουν ακόμη την Τρίτη η Μπενφίκα των
Μήτρογλου και Σάμαρη με την Μπεσίκτας,
και η Ντινάμο Κιέβου με τη Νάπολι. Την
Τετάρτη ξεχωρίζει η μάχη της ιδιαιτέρως
φιλόδοξης φέτος Γιουβέντους με την κατά
συρροή νικήτρια του Γιουρόπα Λιγκ Σε-
βίλλη, ενώ η Λιόν θα παίζει με την Ντινάμο
Ζάγκρεμπ. Στον Ζ  ́όμιλο η Λέστερ θα κάνει
το ντεμπούτο της στον θεσμό στην έδρα
της Μπριζ, όταν η Πόρτο θα υποδέχεται
την Κοπεγχάγη. Ο Ε΄ όμιλος παρουσιάζεται
εντελώς ανοιχτός: Εκεί η Τότεναμ φιλοξενεί
τη Μονακό και η Λεβερκούζεν την ΤΣΣΚΑ,
ενώ στο ΣΤ΄ γκρουπ η Ρεάλ (εντός με Σπόρ-
τινγκ) και η Ντόρτμουντ (εκτός με Λέγκια)
είναι τα φαβορί.

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ

Μάχη προπονητών στο Τσάμπιονς Λιγκ
Επιστρέφει ο Κάρλο Αντσελότι στον πάγκο της Μπάγερν, αλλά θα απουσιάζει ο Ζοζέ Μουρίνιο

O Kάρλο Αντσελότι επιστρέφει στο Τσάμπιονς Λιγκ, διαδεχόμενος τον Πεπ
Γουαρδιόλα στην Μπάγερν.

ΟΥΕΦΑ Τσάμπιονς Λιγκ

ΤΡΙΤΗ 13 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ

Παρί Σεν Ζερμέν ΆρσεναλΙσοπαλία

1,72 4,753,60

Ο θριαμβευτής του Γι-
ουρόπα με τη Σεβίλλη
Ουνάι Εμερι κάθεται
πλέον στον πάγκο της
Παρί Σεν Ζερμέν.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Ζήτηση για εμπορικά
ακίνητα στην Αθήνα
Στα εμπορικά κέντρα και στα δημοφιλέ-
στερα σημεία των εμπορικών δρόμων της
Αθήνας συγκεντρώνεται πλέον το μεγα-
λύτερο μέρος του λιανεμπορίου με απο-
τέλεσμα να καταγράφεται και στροφή της
ζήτησης για εμπορικά ακίνητα προς τις
συγκεκριμένες κατηγορίες, εις βάρος
των συνοικιακών καταστημάτων. Σελ. 12

ΥΠΟΥΡΓΙΚΟ

Τρίμηνη θητεία για
παιδιά εφοπλιστών
Η πλήρης απαλλαγή από θητεία στην Εθνι-
κή Φρουρά που πρόσφερε σε πλοιοκτήτες
κυπριακής καταγωγής και στα παιδιά το
Υπουργικό Συμβούλιο, εφόσον θα αναπτύ-
ξουν οικονομικές δραστηριότητες, φαίνε-
ται πως δεν τους άφησε ικανοποιημένους
και μετατράπηκε σε... τρίμηνη. Σελ. 4

ΕΠΙΧΕΙΡΗΜΑΤΙΕΣ

Θέλουν τους Βρετανούς 
στις λήψεις αποφάσεων
Οι ευρωπαίοι επιχειρηματίες επιθυμούν
όπως οι Βρετανοί εταίροι τους διατηρήσουν
ρόλο και λόγο σε θέματα επιχειρηματικότη-
τας. Οι Βρετανοί είχαν πάντα καίριες θέσεις
σε θέματα ανταγωνιστικότητας, παραγωγι-
κότητας και συμμόρφωσης, σχολίασε ο ΓΔ
της OEB Μιχάλης Αντωνίου. Σελ. 5

ΕΛΛAΔΑ

Στα αζήτητα 
οι ελληνικές μετοχές
Σε διεθνή απομόνωση από τον Ιούνιο –
που εγκρίθηκε η πρώτη αξιολόγηση της
χώρας και εκταμιεύθηκαν τα 7,5 δισ. ευρώ
της συνολικής δόσης των 10,3 δισ. ευρώ –
παραμένουν τα ελληνικά κρατικά ομόλογα
και οι μετοχές. Οι ξένοι επενδυτές αδιαφο-
ρούν για τους ελληνικούς τίτλους. Σελ. 8

-1,04%
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Οι τραπεζίτες
απειλούν να
εγκαταλείψουν
μαζικώς το Σίτι

Σελ. 10

X.A.K.
-0,17%

Προσχέδιο νομοσχεδίου για δη-
μιουργία Υφυπουργείου Ναυτι-
λίας, το οποίο θα είναι μετεξέλιξη
του Τμήματος Εμπορικής Ναυ-
τιλίας του Υπουργείου Μεταφο-
ρών, Επικοινωνιών και Έργων,
έχει προωθηθεί στα κόμματα για
να τοποθετηθούν, έτσι ώστε να
μεταφερθεί και ενώπιον του

Υπουργικού Συμβουλίου, πριν
σταλεί στη Βουλή προς ψήφιση.
Πάντως, όπως σημειώνεται στην
έκθεση, ο Νόμος προορίζεται να
τεθεί σε ισχύ την 1η Ιανουαρίου
2017. Η παρούσα πρόταση, εξάλ-
λου, συμπεριλαμβανόταν και στις
εξαγγελίες του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας. Ο σκοπός ίδρυσης

του εν λόγω υφυπουργείου είναι
πολύπλευρος και πολυσύνθετος.
Όπως αναφέρεται στο προσχέδιο,
σημαντική πτυχή είναι η χάραξη
ολοκληρωμένης εθνικής στρα-
τηγικής ναυτιλίας και ο επιτελικός
σχεδιασμός της ανάπτυξης του
ναυτιλιακού συμπλέγματος της
Κύπρου. Επίσης, η πρόταση στο-

χεύει στον συντονισμό και την
υλοποίηση της εθνικής στρατη-
γικής ναυτιλίας με τη χρήση απα-
ραίτητων οριζόντιων πολιτικών
και τη στήριξη των επενδύσεων
στη ναυτιλία συμπεριλαμβανο-
μένης της επεξεργασίας και υλο-
ποίησης κινήτρων και τη χάραξη
στρατηγικής προβολής. Σελ. 6

Ποντάρει στο iPhone 7 η Apple Η νέα πρόκληση
των τραπεζών
ονομάζεται MREL
Οι κυπριακές τράπεζες έχουν ήδη
αρχίσει να εξετάζουν τις επιλογές
τους για τις νέες κεφαλαιακές απαι-
τήσεις που θα προκύψουν από το
MREL (Minimum Requirements for
own Funds and Eligible Liabilities).
To MREL εμπίπτει στο πλαίσιο Οδη-
γίας σχετικά με την Εξυγίανση και
Ανάκαμψη και οι τράπεζες θα υπό-
κεινται σε ελάχιστη απαίτηση ιδίων
κεφαλαίων και επιλέξιμων υποχρε-
ώσεων. Κεφάλαια και χρονικός ορί-
ζοντας είναι ακόμα άγνωστα. Σελ. 3

Με μεγάλες προσδοκίες παρουσίασε ο διευθύνων σύμβουλος της Apple, Τιμ Κουκ, το iPhone 7. Ο κολοσσός της υψηλής τεχνολογίας
ευελπιστεί πως το νέο μοντέλο θα σημειώσει μεγαλύτερες πωλήσεις μετά την πτώση 15% που κατέγραψαν οι πωλήσεις του iPhone 6 σε
ετήσια βάση.

Πολιτογραφήσεις
μέσω 400 εκατ. σε
κρατικά ομόλογα  
Με το Υπουργικό να ετοιμάζεται να
τροποποιήσει τα κίνητρα για κατ’
εξαίρεση πολιτογράφηση επενδυ-
τών, μία ανάλυση των εκδόσεων
εξαετών ομολόγων για φυσικά πρό-
σωπα από το 2014 και μετά, κατα-
δεικνύει τη συνεισφορά που είχε
το μέτρο. Από την έναρξη έκδοσης
των εξαετών ομολόγων για φυσικά
πρόσωπα, 115 αλλοδαποί επένδυ-
σαν 402 εκατ. ευρώ. Σελ. 4

Με δικό της Υφυπουργείο η Ναυτιλία
Στόχος να τεθεί σε ισχύ την 1η Ιανουαρίου και θα αποτελεί μετεξέλιξη του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας 

<<<<<<<

Ανάμεσα στις αρμο-
διότητές του θα είναι 
η υποβολή προτάσεων
απλοποίησης διαδικα-
σιών.

Κύπρος 3,64% -0,03% 

Γερμανία -0,07% +0,01

Γαλλία 0,22% +0,11% 

Ιταλία 1,15% +0,03%

Ισπανία 0,98% +0,06% 

Ιρλανδία 0,39% +0,02%

Ελλάδα 8,08% +0,11%

Ην. Βασίλειο 0,76% +0,12% 

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS B R-4
Fitch B+ B
Moody’s B1 NP
S&P BB- B

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

A Π Ο Ψ Η / Tου ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Μετά την πρόσφατη
έκδοση του δεκαετούς
ομολόγου με το οποίο
αντλήθηκαν 1 δισ. ευ-
ρώ, ανακοινώθηκε η

πρόωρη αποπληρωμή ομολόγων
συνολικής αξίας 236 εκατ. ευρώ.
Πρόκειται για τέσσερα διαφορετικά
ομόλογα που λήγουν την κρίσιμη
διετία 2020-2021 και η μείωση των
οφειλόμενων ποσών εκείνης της
διετίας αποτελεί ακόμα ένα βήμα
για εξομάλυνση των λήξεων. Την
ίδια ώρα, με την έκδοση του ομο-
λόγου, έχουν καλυφθεί οι ανάγκες
αποπληρωμής χρέους μέχρι και το
τέλος του 2017. 

Ακόμα μία επταετούς διάρκειας
έκδοση μέσα στο 2017 θεωρείται
δεδομένη, ώστε να συνάδει με λήξη
εντός του 2023 οπότε και οι υφι-
στάμενες λήξεις είναι μικρές. Άρα,
θα πρέπει να αναμένεται ακόμα με-

γαλύτερη εξομάλυνση των λήξεων
της διετίας 2020-2021. 

Στο ενδιάμεσο, υπάρχουν κάποια
σημεία που είναι καθοριστικά. Η
ορθότητα στις προβλέψεις των κρα-
τικών εσόδων για τον προϋπολογι-
σμό της νέας χρονιάς. Η διατήρηση
ισχυρών ρυθμών ανάπτυξης (έστω
κι αν λένε κάποιοι πως δεν τη βλέ-
πουν). Να πεισθούν οι οίκοι αξιο-
λόγησης πως οι αναδιαρθρώσεις
έχουν αρχίσει να αποδίδουν. Δυ-
στυχώς, οι οίκοι δεν βλέπουν μόνο
το ποσοστό των μη εξυπηρετούμε-
νων ή τα δισεκατομμύρια των δα-
νείων που αναδιαρθρώθηκαν αλλά
την πραγματική ποιότητα των στοι-
χείων ενεργητικού των τραπεζών.
Όλα αυτά Σεπτέμβρη και Οκτώβρη.
Θα ακολουθήσουν τα ευρήματα της
αξιολόγησης του Ενιαίου Εποπτικού
Μηχανισμού τα οποία πέρυσι οδή-
γησαν σε αύξηση προβλέψεων και

κεφαλαιακή ενίσχυση του Συνερ-
γατισμού από το κράτος. Η Τράπεζα
Κύπρου ήδη ανακοίνωσε πως τα
όποια κέρδη για το υπόλοιπο της
χρονιάς θα χρησιμοποιηθούν για
αύξηση των προβλέψεων. Η Ελλη-
νική βρίσκεται σε διαβουλεύσεις
για πώληση δανείων ύψους 500
εκατ. ευρώ και ο Συνεργατισμός
ετοιμάζεται για ένταξη στο ΧΑΚ
ώστε, αν χρειαστεί να επιχειρήσει
να αντλήσει κεφάλαια μέχρι τα μέσα
του 2017. 

Την ίδια ώρα, τα νομοσχέδια για
τη μεταρρύθμιση του κρατικού το-
μέα θα βρεθούν ξανά στο επίκεντρο
(σχετική συνεδρία αύριο) χωρίς
άλλα νομικίστικα τερτίπια. Το νο-
μοσχέδιο για ρύθμιση του κρατικού
μισθολογίου και των αυξήσεων θα
βρεθεί στο επίκεντρο των διαβου-
λεύσεων, με κόμματα να έχουν ήδη
εκφράσει ανησυχίες, άλλα να έχουν

καταθέσει τροποποιήσεις κι άλλα
να το έχουν απορρίψει ασυζητητί
(πόσα κόμματα έχουμε τέλος πάν-
των;) Ενδεχομένως σε μία άλλη χώ-
ρα, το ζήτημα δεν θα χρειαζόταν
νομοθετική ρύθμιση, αφού θα ήταν
αυτονόητες και μετρήσιμες οι ανάγ-
κες και οι δυνατότητες των δημό-
σιων ταμείων. Δυστυχώς στην Κύ-
προ κάτι τέτοιο δεν ισχύει και εάν
δεν περάσει η ρύθμιση που να συν-
δέει την αύξηση του κρατικού μι-
σθολογίου με τον ρυθμό ανάπτυξης,
είναι πολύ πιθανόν τα όποια πλεο-
νάσματα να διοχετεύονται εκεί.
Μην πούμε και για αύξηση των ελ-
λειμμάτων. Την ίδια ώρα, η κυβέρ-
νηση Αναστασιάδη τους τελευταί-
ους μήνες έχει προχωρήσει σε ένα
μπαράζ προσλήψεων στο δημόσιο,
με τον υπουργό Οικονομικών να
δηλώνει πως έχουν όλα προϋπολο-
γισθεί. Αν και έχει την έξωθεν καλή

μαρτυρία περί λιτότητας ο υπουρ-
γός, το βασικό δεν είναι να έχουν
προϋπολογισθεί αλλά στο τέλος του
χρόνου να έχουν καλυφθεί από τα
έσοδα. Για να μην αναφερθούμε
στο κατά πόσο αυτές οι προσλήψεις
αποτελούσαν πρώτη προτεραιότητα
σε τέτοια περίοδο. Ειδικά όταν ο
ίδιος ο υπουργός βγαίνει και δηλώνει
πως δέχεται αφόρητες πιέσεις παν-
ταχόθεν, ακόμα και από φίλιες δυ-
νάμεις, για να αυξήσει τις δαπάνες
του κράτους (ποιος δεν θυμάται
την αλησμόνητη ατάκα του Παμ-
πορίδη: όταν φύγει η τρόικα θα πιά-
σω τον Χάρη από τα αυτιά).

Οι προκλήσεις για τις εθνικές οι-
κονομίες δεν τελειώνουν ποτέ. Ακό-
μα και για χώρες με αξιολόγηση
ΑΑΑ που θεωρούνται υποδείγματα,
όπως η Νορβηγία, οι προκλήσεις εί-
ναι πάντα εκεί. Το κλειδί είναι στη
διαχείριση και την προετοιμασία. 

Να κεφαλαιοποιηθεί η πρόοδος στην οικονομία 
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Ορισμένα κράτη-μέλη της Ευ-
ρωζώνης έχουν την τάση να δα-
νείζονται με την έκδοση ομο-
λόγων που λήγουν σε βάθος χρό-
νου, εκμεταλλευόμενα τα ιστο-
ρικά χαμηλά επιτόκια. Εντούτοις,
η τάση αυτή μπορεί να έχει υψη-
λό τίμημα – αλλά, ίσως, να αξίζει
να το πληρώσουν τουλάχιστον
τα κράτη-μέλη που έπασχαν
στην κρίση δημόσιου χρέους
την περίοδο 2010-12.

Η Γαλλία, το Βέλγιο και η
Ισπανία έχουν εκδώσει 50ετή
ομόλογα το 2016 με ιστορικά
χαμηλά επιτόκια. Η Ιταλία είναι
έτοιμη να ακολουθήσει το πα-
ράδειγμά τους. Η Ιρλανδία και
το Βέλγιο έχουν δανειστεί από
τις αγορές με την έκδοση
100ετών ομολόγων, αν και έχουν
αντλήσει μικρά ποσά.

Μερίδα τραπεζικών αναλυ-
τών προειδοποιούν πως, ίσως,
να μην έχουν νόημα τέτοιας φύ-

σεως συναλλαγές. Εκτιμούν πως
η Ιταλία μπορεί να εξοικονομή-
σει περισσότερα σε έντοκες πλη-
ρωμές εάν προχωρούσε σε έκ-
δοση 30ετών ομολόγων και επέ-
στρεφε στις αγορές για να δα-
νειστεί εκ νέου για την υπόλοιπη
20ετία.

Οι δανειζόμενοι επιδιώκουν,
επίσης, να θωρακίσουν τις οι-
κονομίες τους από μια κρίση
αποπληρωμής στο μέλλον όπως
συνέβη στην προηγούμενη κρί-
ση της Ευρωζώνης. Μέχρι στιγ-
μής, δεν έχει υπάρξει έλλειψη
αγοραστών. Βασικός λόγος είναι
πως δεν υπάρχουν ικανοποιητι-
κές αποδόσεις σε βραχυπρόθε-
σμους τίτλους. 

Σε πολλές περιπτώσεις, οι
αποδόσεις των βραχυπρόθε-
σμων τίτλων είναι αρνητικές
λόγω του προγράμματος ποσο-
τικής χαλάρωσης που εφαρμόζει
η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
πάνω από έναν χρόνο. Μεγάλοι
θεσμικοί επενδυτές, όπως είναι
τα συνταξιοδοτικά και τα ασφα-
λιστικά ταμεία, έχουν εκδηλώσει
ενδιαφέρον για επενδύσεις σε
τόσο μακροπρόθεσμα ομόλογα,
διότι έχουν τη δυνατότητα να

εξασφαλίσουν έστω κάποια από-
δοση. Με βάση κάποιους υπο-
λογισμούς της Deutsche Bank,
η Ιταλία μπορεί να πληρώνει
ετήσιο τόκο 2,65% σε 50ετές
ομόλογο. Εντούτοις, η Deutsche
ισχυρίζεται πως η Ιταλία έχει
περισσότερα να κερδίσει εάν
πουλήσει 30ετές ομόλογο με
επιτόκιο 2,2% αρχικά και εκδώ-
σει 20ετές ομόλογο έπειτα από
μια 30ετία. Ετσι ο Ιταλός φορο-
λογούμενος θα επωμιζόταν λι-
γότερα.

Παραμένει, βέβαια, άγνωστο
σε τι επίπεδα θα κυμαίνεται το
επιτόκιο ενός 20ετούς ιταλικού
ομολόγου σε μια 30ετία. Η De-
utsche υπολόγισε πως το επι-
τόκιο θα είναι υψηλότερο μετά
τρεις δεκαετίες, ίσως υπερδι-
πλάσιο από τα τρέχοντα επίπεδα
του 1,75% που, όμως, θα είναι
ισάξιο με τα κουπόνια που θα
επιβαρύνονταν το ιταλικό Δη-
μόσιο καθ’ όλη τη διάρκεια ενός
50ετούς ομολόγου. «Αυτές οι
εκτιμήσεις υπονοούν πως εάν
η Ιταλία εκδώσει 30ετές ομόλογο
σήμερα και πωλούσε έπειτα από
μια 30ετία ένα 20ετές ομόλογο
με απόδοση 4,5% και πάλι θα
εξοικονομούσε περισσότερα
από την έκδοση ενός 50ετούς
ομολόγου σήμερα», σημειώνει
η Deutsche. «Δηλαδή, από κα-
θαρά οικονομική άποψη, ένα
50ετές ομόλογο σήμερα θα κο-
στίσει πιο πολλά στο ιταλικό
Δημόσιο».

Από την άλλη πλευρά, όμως,
ο κίνδυνος είναι μήπως η ση-
μερινή περίοδος του φθηνού
κόστους δανεισμού για τα κράτη
είναι πολύ μακρινή ανάμνηση
μέχρι το 2046. Την τελευταία
φορά που οι αποδόσεις των
20ετών ιταλικών ομολόγων βρέ-
θηκαν στο 4,5% ήταν προ τριε-
τίας, ενώ είχαν εκτοξευθεί στο
8,2% στην κρίση χρέους και ει-
δικότερα το 2011.

Συν τοις άλλοις, είναι μια ικα-
νοποιητική επιλογή για τους
επενδυτές. Στο πλαίσιο του προ-
γράμματος ποσοτικής χαλάρω-
σης, η ΕΚΤ αγοράζει κρατικά
ομόλογα με φάσμα ωρίμανσης
από δύο έως 30 έτη, οδηγώντας
τις αποδόσεις σε πολύ χαμηλά
επίπεδα. Αλλά για τα ομόλογα
που δεν περιλαμβάνονται στη
«λίστα» της ΕΚΤ και ξεπερνούν
την 30ετία, οι αποδόσεις είναι
πολύ πιο ικανοποιητικές. Οι
επενδυτές, όμως, μπορεί να απο-
θαρρυνθούν από την πολιτική
και οικονομική αβεβαιότητα που
επικρατεί σήμερα στην Ευρω-
ζώνη.

ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Οι περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες
εμφάνισαν δραματική αύξηση στην
ανεργία των νέων από την απαρχή
της ύφεσης, τον Απρίλιο του 2008.
Στην Ευρωζώνη συνολικά η απα-
σχόληση των νέων 15 - 24 ετών ελατ-
τώθηκε σχεδόν 17% μέσα σε έξι χρό-
νια. Ειδικότερα, στη νότια Ευρώπη
η μικρότερη πτώση ήταν το 34%
στην Ιταλία και η μεγαλύτερη το
57% στην Ισπανία. Συνολικά για
τους μεγαλύτερους εργαζομένους
η απασχόληση ελαττώθηκε από ένα
τρίτο έως ένα έκτο της μείωσης της
απασχόλησης των νέων. Στις ηλικίες
55 - 65 ετών η απασχόληση στην
Ευρωζώνη αυξήθηκε σχεδόν 10%,
αλλά δεν είναι δημογραφικοί οι πα-
ράγοντες οι οποίοι καθορίζουν τις
αλλαγές. Πάντως, τόσο τα επίπεδα
απασχόλησης όσο και το ποσοστό
απασχόλησης κινούνται σε αντίθετες
κατευθύνσεις για νέους και μεγα-
λύτερους. Σε μελέτες (Σεν - Πολ,
1993, Μποέρι, 2011) προβλέπεται
πως η ανεργία των νέων δείχνει εν-
τονότερη αύξηση όταν υπάρχουν
διακυμάνσεις του οικονομικού κύ-
κλου σε χώρες με αυστηρό προστα-
τευτικό πλαίσιο των μονίμως απα-
σχολουμένων και των ημιαπασχο-
λουμένων, οι οποίοι απολύονται με
ευκολία. Το 2007 η Πορτογαλία, το

2011 η Ισπανία και η Ιταλία, καθώς
και η Ελλάδα σε διάφορες φάσεις
από το 2010 έως το 2016, αύξησαν
το όριο συνταξιοδότησης σε περίοδο
ύφεσης. Μήπως, λοιπόν, η κάμψη
της απασχόλησης των νέων σχετί-
ζεται με τις μεταβολές στους όρους
συνταξιοδότησης; Η σχετική έρευνα
για το θέμα συνήθως εστιάζει στην
πλευρά της προσφοράς. Ως αποτέ-
λεσμα, αγνοεί την αμοιβαία αντι-
στάθμιση μεταξύ νεότερων και με-
γαλύτερων εργαζομένων από την
πλευρά της ζήτησης. Τα οικονομικά
της συνταξιοδοτικής μεταρρύθμισης
και της ζήτησης εργατικών χεριών
δεν είναι τόσο προφανή όσο μία
απλή εξωγενής μεταβολή στην προ-
σφορά εργασίας. Η Ιταλία, πάντως,
προσφέρει μια εξαιρετική υπόθεση
εργασίας σχετικά με το εάν οι απροσ-
δόκητες αυξήσεις στα συνταξιοδο-
τικά όρια μπορούν να επηρεάσουν
δυσμενώς την απασχόληση των νέ-

ων. Μεσούσης της ύφεσης, η αγορά
εργασίας διαμορφώνεται από την
πλευρά της ζήτησης.

Στην Ιταλία, το ποσοστό απασχό-
λησης για τις ομάδες των 15 - 24
ετών και των 55 - 64 ετών ήταν σχε-
δόν ίδιο το 2005. Δέκα χρόνια αρ-
γότερα, το ποσοστό απασχόλησης
των εργαζομένων 55 - 64 ετών φθάνει
το 45%, ενώ για τους νεότερους μόλις
το σχεδόν 12%. Σε αυτήν τη δεκαετία
το ηλικιακό όριο για τη συνταξιο-
δότηση αυξήθηκε, ενώ κατέστησαν
αυστηρότερες οι προδιαγραφές των
ελάχιστων συνταξιοδοτικών εισφο-
ρών για πρόσβαση σε σχήμα πρό-
ωρης συνταξιοδότησης. Τον Δεκέμ-
βριο του 2011 οι μεταρρυθμίσεις
των Μόντι - Φορνέρο προέβλεψαν
άνοδο του ορίου συνταξιοδότησης
έως και κατά πέντε χρόνια για ορι-
σμένες κατηγορίες εργαζομένων.
Χρησιμοποιούμε αυτό το πείραμα
της κοινωνικής πολιτικής για να
υπολογίσουμε τον αντίκτυπο της
αύξησης του συνταξιοδοτικού ορίου
στην ζήτηση εργασίας από νέους.
Τα αποτελέσματα είναι ξεκάθαρα.
Πριν και μετά τις μεταρρυθμίσεις,
όσες επιχειρήσεις ήταν περισσότερο
εκτεθειμένες στην υποχρεωτική αύ-
ξηση της ηλικίας συνταξιοδότησης
μείωσαν σημαντικά τις προσλήψεις

νέων εν συγκρίσει με όσες ήταν λι-
γότερο εκτεθειμένες. Δεν μπορούμε
να αποκλείσουμε πως οι τελευταίες
ίσως αύξησαν τις προσλήψεις λόγω
μεταρρυθμίσεων χάρις στις συνέ-
πειες μιας γενικότερης εξισορρόπη-
σης. Πάντως, ισχυριζόμαστε ότι ίσως
οι μεταρρυθμίσεις περιστέλλουν τις
προοπτικές απασχόλησης των νε-
ότερων. Υπολογίσαμε ότι κάθε πέντε
άτομα που εργάζονται ένα χρόνο
επιπλέον, η εταιρεία προσλαμβάνει,
σχεδόν, ένα νεότερο.

Εν κατακλείδι και με επιφύλαξη,
συμπεραίνουμε τα εξής: Πρώτον, η
μείωση των γενναιόδωρων συντά-
ξεων μεσούσης της κρίσης χρέους
στην Ευρώπη ίσως ήταν αναπόφευ-
κτη, αν και η περιστολή θα έπρεπε
να γίνει στους πρόωρα συνταξιοδο-
τούμενους, και, δεύτερον, θα έπρεπε
να είναι όσο το δυνατόν πιο ευέλικτο
το όριο συνταξιοδότησης, καθώς οι
κοντόθωροι δημοσιονομικοί κανόνες
με αιφνίδια αύξηση του ορίου σε
συνθήκες δεινής ύφεσης ίσως έχουν
αρνητικό αντίκτυπο.
* Πρόεδρος Ιδρύματος Κοινωνικής Ασφά-
λισης (Ιταλία).
** Καθηγητής, Πανεπιστήμιο Τορίνου.
*** Καθηγητής, Σχολή Διοίκησης Επιχειρή-
σεων BI Norwegian.
Το άρθρο δημοσιεύθηκε στο voxeu.org.

Της μεταρρύθμισης 
«Η μεταρρύθμιση θα κριθεί από το περιεχόμενό
της», σχολίασε ο Στέφανος Στεφάνου του ΑΚΕΛ
στη μίνι κόντρα του για τη μεταρρύθμιση του Δη-
μοσίου με τον υφυπουργό Κωνσταντίνο Πετρίδη.
Τη μεταρρύθμιση δεν θα την κρίνει το περιεχόμε-
νό της, αλλά η ίδια η εφαρμογή της. Εκεί θα δια-
φανεί και η επίδραση των τροποποιήσεων που
σχεδιάζουν τα κόμματα. 

••••
Πολλές οι εταιρείες 
Συνολικά 8.615 εταιρείες εγγράφηκαν στην Κύ-
προ το πρώτο οκτάμηνο του 2016, 23,6% περισ-
σότερες από πέρυσι την ίδια περίοδο. Απομένει
να διαφανεί αν πρόκειται για εταιρείες με πραγ-
ματικές εργασίες, πραγματική υπόσταση και ποι-
ότητα ή αν πρόκειται για εταιρείες που απλώς θα
έχουν ρόλο φαντάσματος και θα γεμίσει το Τμή-
μα Εταιρειών με μερικά εκατομμύρια εταιρείες
που στην ουσία δεν θα υπάρχουν. 

••••
Denmark Papers
Ένα εκατομμύριο λίρες για να αγοράσει έγγρα-
φα που προέρχονται από τα Panama Papers κα-
τέβαλε η Δανία και μάλιστα από ανώνυμη πηγή. Η
χώρα θα εξετάσει κατά πόσο 500-600 Δανοί που
αναφέρονται στη λίστα μπορεί να κατέφυγαν σε
φοροδιαφυγή. Ακούγεται καλή συμφωνία πάν-
τως, ένα μεγάλο ψάρι να πιάσει θα βγάλει τα
σπασμένα, ενώ θα στείλει και ισχυρό μήνυμα
στους υπόλοιπους. 

••••
Λίγοι θα φύγουν
Μικρή χαρακτηρίζεται μέχρι στιγμής η «ζήτηση»

για το σχέδιο εθελούσιων αποχωρήσεων που
εξήγγειλε ο Συνεργατισμός και το οποίο κλείνει
στις 15 Σεπτεμβρίου. Ο στόχος για αποχώρηση
100-140 ατόμων δύσκολα θα επιτευχθεί, και δεν
αποκλείεται να δοθεί παράταση μέχρι το τέλος
του μήνα. Ακόμα και αν δεν επιτευχθεί ο στόχος,
ούτε νέο σχέδιο θα προκύψει ούτε πλεονασμοί.
Απλώς θα περιοριστούν οι προσλήψεις μέχρι να
ολοκληρωθούν κάποια συμβόλαια και να ανοί-
ξουν θέσεις. Μέχρι στιγμής 40-50 άτομα φαίνε-
ται να έδειξαν ενδιαφέρον. 

••••

Της μουρλής
Με μία μαύρη πρόσκληση – πλακέτα με χρυσά
γράμματα (το «Παρακαλώ απαντήστε κτλ. θα μπο-
ρούσε να αποφευχθεί) μας προσκάλεσε στα εγ-
καίνια του καταστήματός της στην Κύπρο η Η&Μ.
Την Πέμπτη λοιπόν 22/9 στις 7 το απόγευμα. Για
καλό και κακό τις πρώτες μέρες αποφύγετε τους
περιπάτους στο συγκεκριμένο σημείο της Λήδρας
γιατί ως γνωστό όποτε έρθει ένα ξένο brand στην
Κύπρο μας πιάνει υστερία (McDonald’s, Lidl κτλ.). 

••••
Ακόμα ελπίζουν 
Αν και μέχρι σήμερα η μη πραγματοποιηθείσα
ζημιά για τη Δήμητρα Επενδυτική στη μετοχή της
Ελληνικής Τράπεζας ανήλθε σε 15 εκατ. Ευρώ,
επηρεάζοντας την καθαρή εσωτερική αξία της
μετοχής, εντούτοις ευελπιστούν πως τα δεδομέ-
να θα αλλάξουν. Ο CEO της επενδυτικής εταιρεί-
ας Νίκος Μιχαηλάς χαρακτήρισε στρατηγική την
επένδυση στην Ελληνική και είπε στους μετόχους
πως ευελπιστεί πως μεσοπρόθεσμα θα τους αν-
ταμείψει. Ο πρόεδρος του Δ.Σ. Άντης Σκορδής
αναφέρθηκε στα θετικά αποτελέσματα της τρά-
πεζας, με την αισιοδοξία ότι θα βελτιωθούν. Για
να δούμε, πόσο θα αντέξουν. 

••••
Λευτεριά στα οικόπεδα
Μα να μην του κάνουν τα πεζοδρόμια να μπορέ-
σει κι αυτός να πουλήσει κανένα οικόπεδο να ξε-
λασπώσει, βρε παιδί μου. Ε, μα δεν γίνεται κο-
τζάμ μητροπολίτης Κύκκου και Τηλλυρίας να έχει
100 οικόπεδα στον Κόλπο των Κοραλλίων και να
μην μπορεί να πωλήσει κανένα. Είναι άδικο και
από τον Θεό. 

••••

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Η χαμένη γενιά της κρίσης στην Ευρώπη

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Του ΑBHINAV RAMNARAYAN / REUTERS

Το κόστος των
μακροχρόνιων ομολόγων

ΚΥ
Π

Ε

Αναπτυσσόμενη
Οικονομία
Αναπτυσσόμενη καλείται η οικονομία η
οποία βρίσκεται σε χαμηλά επίπεδα οικονο-
μικής ανάπτυξης, σε σύγκριση με άλλες οι-

κονομίες. Ο συγκριτικά χαμη-
λός ρυθμός ανάπτυξης προ-
κύπτει, μεταξύ άλλων, από το
επίπεδο μόρφωσης και εκ-
παίδευσης του πληθυσμού,
τις υποδομές, τα επίπεδα πα-
ραγωγής, κατανάλωσης και
επενδύσεων, τα επίπεδα

απασχόλησης, το κατά κεφαλήν εισόδημα,
το ΑΕΠ, τους θεσμούς, τη διαφθορά και γε-
νικότερα το βιοτικό επίπεδο.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Cyprus Institute of Marketing, The Cyprus Bu-
siness School

Welcome to Cyprus Mr. Kouyialis! Welcome. 
<<<<<<<

Τα κράτη θα μπορού-
σαν να εξοικονομή-
σουν περισσότερα με
εκδόσεις χρέους μι-
κρότερης χρονικής
διάρκειας.

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Tων ΤITO BOERI*, PIETRO GARIBALDI** ΚΑΙ ESPEN MOEN***

<<<<<<

Ισως τελικά οι μεταρ-
ρυθμίσεις να μειώνουν
τις προοπτικές απασχό-
λησης των νεότερων.
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Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Οι κυπριακές τράπεζες είχαν στο
τέλος του 2015 την πρώτη τους ει-
κόνα από την εποπτική αξιολόγηση
του Ενιαίου Εποπτικού Μηχανι-
σμού, το γνωστό SREP, που οδή-
γησε κάποιες από αυτές να αυξή-
σουν τα κεφάλαιά τους και κάποιες
τις προβλέψεις τους, ενώ επέβαλε
και αυστηρότερο Δείκτη CET 1.

Πλέον, έχουν εισέλθει στην τε-
λική ευθεία για ολοκλήρωση της
δεύτερης άσκησης SREP με βάση
τα αποτελέσματα του 2015, με την
άσκηση να ολοκληρώνεται πριν
από το τέλος του χρόνου. Κι αν για
τα ευρήματα του SREP οι τράπεζες
ξέρουν λίγο-πολύ τι να περιμένουν,
δεν ισχύει το ίδιο για το MREL (Mi-
nimum Requirements for own
funds and Eligible Liabilities). Το
MREL εμπίπτει στα πλαίσια της

Οδηγίας σχετικά με την Εξυγίανση
και Ανάκαμψη των τραπεζών και
οι τράπεζες θα υπόκεινται σε ελά-
χιστη απαίτηση ιδίων κεφαλαίων
και επιλέξιμων υποχρεώσεων. 

Παρόλο που οι ευρωπαϊκές αρχές
βρίσκονται ακόμα στη διαδικασία
θέσπισης των απαιτήσεων που θα
ζητήσουν από κάθε τράπεζα, με τις
τράπεζες να εκτιμούν ότι αυτό θα
καθοριστούν μέχρι το τέλος του
χρόνου, εντούτοις, φαίνεται πως
έχουν αρχίσει να υπολογίζουν από
τώρα τις τυχόν επιπτώσεις που θα
έχει η εφαρμογή της στα κεφάλαια
τους. Ενδεικτική η αναφορά στα
εξαμηνιαία αποτελέσματα της Τρά-
πεζας Κύπρου, όπου σημειώνεται

πως αν και ακόμα τα δεδομένα δεν
είναι ξεκάθαρα, ούτε επί της ουσίας,
ούτε σε σχέση με τα χρονοδιαγράμ-
ματα, η τράπεζα συνεχίζει να αξιο-
λογεί διάφορες χρηματοδοτικές επι-
λογές όπως η έκδοση ομολογιακού
δανείου, κεφαλαίων μειωμένης εξα-
σφάλισης. Το θέμα απασχολεί και
την Ελληνική Τράπεζα, η οποία ανα-
μένει περί τα τέλη του χρόνου να
ενημερωθεί για τις απαιτήσεις που

θα της ζητηθούν, χωρίς όμως να
αναφέρει αν ήδη κάνει κάποιες σκέ-
ψεις για επιπλέον χρηματοδότηση. 

Το MREL θα έρθει να προστεθεί
σε μία σειρά άλλων κεφαλαιακών
υποχρεώσεων που έχουν οι τρά-
πεζες με πρώτο και καλύτερο τον
δείκτη ελάχιστων κοινών κεφαλαί-
ων (CET 1), o οποίος προκύπτει σε
μεγάλο βαθμό από τα SREP της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.

Μάλιστα, οι τράπεζες δεν πρέπει
απλώς να τηρούν αυτόν τον δείκτη
αλλά ακόμα κι αν υπάρχει περί-
πτωση να τον υπερβαίνουν μόνο
κατά 0,25% θα πρέπει να ενημε-
ρώσουν την ευρωπαϊκή αρχή. 

Επιπρόσθετα, από το 2019, Τρά-
πεζα Κύπρου, Ελληνική Τράπεζα,
RCB, Συνεργατική Κεντρική, Eu-
robank και Alpha Bank θα πρέπει
να δημιουργήσουν επιπρόσθετο

απόθεμα ασφαλείας, το οποίο θα
αυξάνεται μέχρι το 2022. Από 2%
για την Τράπεζα Κύπρου σε 0,5%
για Eurobank και Alpha Bank. 

Και μαξιλάρι
Επιπρόσθετα, από την αρχή του

χρόνου, η Κεντρική Τράπεζα κάθε
τρίμηνο καθορίζει το ποσοστό του
λεγόμενου αντικυκλικού αποθέ-
ματος ασφαλείας. Με βάση τον

τρόπο υπολογισμού του αποθέμα-
τος, μέχρι σήμερα οι απαιτήσεις
ήταν μηδενικές, ωστόσο, δεν απο-
κλείεται κάποια στιγμή αυτό να
αλλάξει.  

Το νέο φρούτο
Το MREL, ουσιαστικά, θα απο-

τελεί ένα μαξιλάρι ασφαλείας ικανό
να απορροφήσει τις απώλειες που
θα παρουσιάσει μία τράπεζα σε πε-
ρίπτωση που τεθεί σε διαδικασία
εξυγίανσης. 

Οι αρχικές εκτιμήσεις θέλουν το
όριο να τίθεται στο 8% των συνο-
λικών υποχρεώσεων μιας τράπεζας,
ωστόσο, το όριο για κάθε τράπεζα
θα είναι διαφορετικό και θα έχει
ως αρχικό στόχο να απορροφήσει
ζημιές και κατά δεύτερο να μπο-
ρέσει να ανακεφαλαιοποιηθεί χωρίς
κρατικά δεκανίκια. Το τελικό πο-
σοστό, ωστόσο, θα το καθορίσει ο
Ενιαίος Μηχανισμός Εξυγίανσης. 

Η Ευρωπαϊκή Τραπεζική Αρχή
εισηγείται όπως οι πρόνοιες του
MREL τεθούν σε εφαρμογή μετά
το 2020, ώστε να δοθεί αρκετός
χρόνος στις τράπεζες να απορρο-
φήσουν τις απαιτήσεις της νέας
Οδηγίας, ωστόσο, στο τέλος της
μέρας και αυτό θα καθοριστεί για
κάθε τράπεζα ξεχωριστά. Με τις
κυπριακές τράπεζες να έχουν τα
υψηλότερα ποσοστά μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων κα πρόσφατο
ιστορικό με τράπεζες που τέθηκαν
υπό εξυγίανση, είναι πιθανόν η πε-
ρίοδος προσαρμογής που θα δοθεί
να είναι μικρότερη. 

Η ΕΒΑ ολοκλήρωσε πρόσφατα
το προσχέδιο έκθεσης σε σχέση
με το MREL, το οποίο κοινοποίησε,
και μέχρι το τέλος Οκτωβρίου θα
έχει υποβάλει την τελική της πρό-
ταση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
η οποία στη συνέχεια θα προχω-
ρήσει με νομοθετική ρύθμιση του
θέματος.   

Το MREL μπαίνει στη… ζωή των τραπεζών
Οι κυπριακές τράπεζες έχουν ήδη αρχίσει να εξετάζουν τις επιλογές τους για τις νέες κεφαλαιακές απαιτήσεις που θα προκύψουν

Το ποσοστό επιπρόσθετων κεφαλαίων για κάθε τράπεζα θα καθοριστεί μέχρι το τέλος του χρόνου, όπως και το πότε θα πρέπει να επιτύχουν αυτό το νέο όριο. 

<<<<<<<

Αφορά επιπρόσθετα κε-
φάλαια για εξυγίανση,
αν παραστεί ανάγκη.
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Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Με το Υπουργικό να ετοιμάζεται να
τροποποιήσει τα κίνητρα για κατ’
εξαίρεση πολιτογράφηση επενδυ-
τών, μία ανάλυση των εκδόσεων
εξαετών ομολόγων για φυσικά πρό-
σωπα από το 2014 και μετά κατα-
δεικνύει τη συνεισφορά που είχε
το μέτρο στα δημόσια οικονομικά
και πρωτίστως στη διαχείριση του
δημόσιου χρέους. 

Η πρακτική της επένδυσης σε
κυπριακά ομόλογα εξαετούς διάρ-
κειας από ξένους, αρχίζει να γίνεται
ιδιαίτερα εμφανής μετά τα τέλη
του 2014, όταν και προηγήθηκε
μία τροποποίηση των κριτηρίων
από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Στην έκδοση με ημερομηνία
έναρξης την 1η Δεκεμβρίου 2014,
λήφθηκαν 62 αιτήσεις για ποσό
27,4 εκατ. ευρώ. 

Παρόλο που οι 52 αιτήσεις ήταν
από Κύπριους, εντούτοις το 91%
του ποσού προήλθε από ξένους,
δηλαδή 25 εκατ. ευρώ. Ήταν αι-
τήσεις από μόλις 10 αλλοδαπούς.

Από 2,5 εκατ. έκαστος, όσο ακριβώς
ήταν και το όριο που τέθηκε για
πολιτογραφήσεις στο πλαίσιο συλ-
λογικών επενδύσεων. 

Από τις επτά σειρές ομολόγων
για φυσικά πρόσωπα που εκδόθη-
καν εντός του 2014, υποβλήθηκαν
αιτήσεις αξίας 61,5 εκατ. ευρώ εκ
των οποίων τα 37,5 εκατ. προήλθαν
από αλλοδαπούς επενδυτές. 

Η τάση αυξήθηκε το 2015, αφού
για τα εξαετή ομόλογα υποβλήθη-
καν προσφορές 205,1 εκατ. ευρώ
εκ των οποίων τα 143 εκατ. ευρώ
ήταν από 52 ξένους επενδυτές. Η
τάση με τους ξένους επενδυτές
ήταν και πάλι στο πλαίσιο των κρι-
τηρίων πολιτογράφησης, αφού ανα-
λογεί περίπου ποσό 2,7 εκατ. ευρώ
για κάθε επενδυτή. 

Σημειώνεται πως αριθμός επεν-
δυτών, συνδύασε την επένδυση
σε κρατικά ομόλογα με κάποια άλ-
λη, ενώ σε άλλες περιπτώσεις επέν-
δυσε μεγαλύτερο ποσό από τα 2,5
εκατ. ευρώ. 

Για το 2016, το Γραφείο Διαχεί-
ρισης Δημόσιου Χρέους άντλησε
στις πρώτες εννέα εκδόσεις του
έτους ποσό 164 εκατ. ευρώ από συ-
νολικά 53 ξένους επενδυτές. Αυτήν
την περίοδο, σε εξέλιξη βρίσκεται
η διαδικασία υποβολής αιτήσεων
για την 10η σειρά, η οποία θα εκ-
δοθεί στις 2 Οκτωβρίου. 

Συνολικά, από την έναρξη έκ-
δοσης των ομολόγων για φυσικά
πρόσωπα, 115 ξένοι επενδυτές

επένδυσαν 402 εκατ. ευρώ. Πρέπει
να θεωρείται βέβαιο πως τα άτομα
αυτά έλαβαν την κυπριακή υπη-
κοότητα. Εκτιμήσεις θέλουν το μέ-
τρο των κατ’ εξαίρεση πολιτογρα-
φήσεων να απέφερε συνολικά 2,5-
3 δισ. ευρώ στην κυπριακή οικο-
νομία.  

Με το αζημίωτο
Τα ομόλογα βέβαια, όντας εξα-

ετούς διάρκειας, θα αρχίσουν να
αποπληρώνονται το 2020, ενώ φέ-
ρουν και ικανοποιητικό επιτόκιο.
Της τελευταίας σειράς που εκδό-
θηκε, κυμαίνεται από 2,5%, αν ο
κάτοχο του το κρατήσει μέχρι 24
μήνες, έως και 3,25%, αν το κατέχει
για περισσότερο από 60 μήνες.
Ακόμα μεγαλύτερη απόδοση είχαν
παλαιότερες εκδόσεις.

Στροφή στα ακίνητα 
Εδώ και μήνες βρίσκεται σε εξέ-

λιξη η διαδικασία αλλαγή των κρι-
τηρίων για κατ’ εξαίρεση πολιτο-
γράφηση επενδυτών και σύμφωνα
με πληροφορίες η σχετική εισή-
γηση θα υποβληθεί στο Υπουργικό
Συμβούλιο την ερχόμενη εβδομάδα.
Με τα νέα κριτήρια, πλέον η επέν-
δυση σε κρατικά ομόλογα θα εξαι-
ρείται των επενδύσεων που πλη-
ρούν τα κριτήρια εκτός κι αν είναι
στο πλαίσιο μιας άλλης επένδυσης,
οπότε να μπορούν να γίνουν αγορές
μέχρι 500 χιλ. ευρώ. 

Σύμφωνα με τις τελευταίες πλη-

ροφορίες, το όριο θα μειωθεί στα
2 εκατ. ευρώ χωρίς να χρειάζεται
να είναι μέρος συλλογικής επέν-
δυσης και θα αφορά κυρίως επεν-
δύσεις σε ακίνητα. 

Η αλλαγή των κριτηρίων ήταν
γνωστή από καιρό, κάτι άλλωστε
που είχε αποκαλύψει η Οικονομική
«Κ» από τον Ιούνιο. Τότε οι σχε-
διασμοί μιλούσαν για μείωση του
ορίου στα 2,5 εκατ. ευρώ χωρίς να
χρειάζεται να είναι στο πλαίσιο
συλλογικής επένδυσης. Φαίνεται
πως μέχρι την τελειοποίηση του
σχεδίου τα δεδομένα άλλαξαν εκ
νέου και το όριο θα μειωθεί στα 2

εκατ. ευρώ και κατά πάσα πιθανό-
τητα δεν θα περιλαμβάνει ούτε την
πρόνοια για κατάθεση σε κυπριακές
τράπεζες. 

Το ότι τα κριτήρια θα άλλαζαν,

ήταν γνωστό στους επαγγελματίες
παροχής επαγγελματικών υπηρε-
σιών γι’ αυτό άλλωστε και παρα-
τηρείται η μεγάλη απήχηση στις
δύο τελευταίες εκδόσεις. Στην προ-
τελευταία έκδοση, 11 επενδυτές
επένδυσαν 28 εκατ. ευρώ και στην
τελευταία 20 επενδυτές ποσό 46
εκατ. ευρώ. Με τα κρατικά ταμεία
να είναι γεμάτα, και τις ανάγκες
χρηματοδότησης του χρέους να
είναι καλυμμένες τόσο για το 2016
όσο και για το 2017, κρίθηκε πως
η συνέχιση του μέτρου δεν εξυπη-
ρετούσε πλέον το δημόσιο συμφέ-
ρον. 

Επενδύσεις 400 εκατ.
σε κρατικά ομόλογα
από ξένους ιδιώτες
Την τελευταία διετία 115 επενδυτές απέκτησαν 
κυπριακή υπηκοότητα μέσω τίτλων του Δημοσίου

<<<<<<<

Στα 2 εκατ. αναμένεται
να μειωθεί το όριο για
κατ’ εξαίρεση πολιτο-
γραφήσεις. Οι επενδύσεις σε εξαετή ομόλογα για φυσικά πρόσωπα, στήριξαν τα δημόσια οικονομικά σε μία περίοδο που οι

πόρτες στις διεθνείς αγορές ήταν κλειστές. 

Eπενδυτές διαβατηρίου

Eτος Πρόσωπα Ποσό 

2014 10 37,5 εκατ.

2015 52 205 εκατ.

9/2016 53 164 εκατ.

Ο Παναγιώτης Ουστάς θα είναι
το νέο μέλος της Επιτροπής Προ-
στασίας του Ανταγωνισμού μετά
που ο Θεοφάνης Κωνσταντινίδης
υπέβαλε την παραίτησή του με
επιστολή του στις 18 Αυγούστου
2016. 

Σχετική απόφαση έλαβε το
Υπουργικό Συμβούλιο στην τε-
λευταία του συνεδρία μετά από
ενημέρωση που έτυχε από τον
υπουργό Ενέργειας σε σχέση με
τα προσόντα και την κατάρτιση
του κ. Ουστά. 

Ο κ. Ουστάς είναι κάτοχος πτυ-
χίου της Ανώτατης Βιομηχανικής
Σχολής Πειραιώς. Από τις
5.10.1987 μέχρι τις 30.4.2002 ερ-
γάστηκε στην Τράπεζα Κύπρου,
απ’ όπου αποχώρησε οικιοθελώς.
Υπηρέτησε σε πολλές θέσεις,
όπως στο Τμήμα Δικαστικών Υπο-
θέσεων και ως credit officer (χο-
ρηγήσεις σε ιδιώτες και επιχει-
ρήσεις). Από το 2002 μέχρι το
2012 λειτούργησε γραφείο ειδικού
συμβούλου επιχειρήσεων στον
τομέα των χρηματοοικονομικών,
με την εμπορική επωνυμία OP
BUSINESS & EXECUTIVE CON-
SULTANTS, αναλαμβάνοντας την
εκπόνηση οικονομικών μελετών
αλλά και τη διαχείριση των χρε-
ωστών/πελατών διαφόρων εται-
ρειών με τις οποίες συνεργάστη-
κε. Ακολούθως, εργάστηκε για

ένα χρόνο ως γραμματέας/διευ-
θυντής του Συνεργατικού Ταμι-
ευτηρίου Ιδιωτικών Εργατοϋπαλ-
λήλων Κύπρου. Ο κ. Ουστάς διε-
τέλεσε για 20 συνεχή έτη δημο-
τικός σύμβουλος στον Δήμο Στρο-
βόλου, όπου κατά την τελευταία
πενταετία, διετέλεσε πρόεδρος
της Επιτροπής Προσφορών του
Δήμου. Σύμφωνα με τη σχετική

νομοθεσία, τα τέσσερα μέλη της
Επιτροπής Προστασίας του Αν-
ταγωνισμού πρέπει να είναι πρό-
σωπα με ειδικευμένη γνώση και
πείρα περί τα νομικά ή τα οικο-
νομικά ή τον ανταγωνισμό ή τη
λογιστική ή το εμπόριο ή τη βιο-
μηχανία, ικανά να συμβάλουν
στην πραγμάτωση των σκοπών
των εν λόγω νόμων.

Μετά από τη συγκεκριμένη
εξέλιξη, η Επιτροπή θα απαρτί-
ζεται από την πρόεδρο Λουκία
Χριστοδούλου και τα μέλη Ανδρέα
Καρύδη, Ελένη Καραολή, Χάρη
Παστελλή και Παναγιώτη Ουστά.

Η απαλλαγή από θητεία στην Εθνι-
κή Φρουρά που πρόσφερε σε πλοι-
οκτήτες κυπριακής καταγωγής και
στα παιδιά το Υπουργικό Συμβού-
λιο, εφόσον ανέπτυσσαν οικονο-
μικές δραστηριότητες στη Δημο-
κρατία, φαίνεται πως δεν άφησε
ικανοποιημένους τους επηρεαζό-
μενους εφοπλιστές. 

Γι’ αυτό και το Υπουργικό Συμ-

βούλιο στην τελευταία συνεδρία
του αποφάσισε να αλλάξει τη συγ-
κεκριμένη πρόνοια ώστε τόσο οι
πλοιοκτήτες όσο και τα παιδιά
τους να κάνουν τρίμηνη θητεία
στην Εθνική Φρουρά. 

Όσο κι αν ακούγεται παράδοξο,
την τροποποίηση φαίνεται πως
ζήτησαν οι ίδιοι οι πλοιοκτήτες,
αφού με την αρχική ρύθμιση και
την πλήρη απαλλαγή από θητεία
στην Εθνική Φρουρά, θα σήμαινε
πως ενδεχομένως θα έπρεπε να
υπηρετήσουν τη στρατιωτική τους
θητεία σε κάποια άλλη χώρα, κατά

πάσα πιθανότητα οι πλείστοι στην
Ελλάδα, όπου η στρατιωτική θητεία
έχει διάρκεια εννέα μηνών. Γι’
αυτό και ζήτησαν όπως τροποποι-
ηθεί η συγκεκριμένη απόφαση για
να υπηρετήσουν το μίνιμουμ των
τριών μηνών. 

Στην πρόταση που κατέθεσαν
από κοινού στο Υπουργικό Συμ-
βούλιο οι υπουργοί Μεταφορών
και Άμυνας: «Μέσα στο πλαίσιο

της γενικότερης πολιτικής για προ-
σέλκυση ξένων επενδύσεων στην
Κύπρο, το υπουργείο Μεταφορών,
Επικοινωνιών και Έργων προωθεί
μέτρα πολιτικής για παροχή κινή-
τρων σε Κύπριους πλοιοκτήτες
προκειμένου να δραστηριοποι-
ηθούν στην Κύπρο».

Η αρχική εισήγηση είχε υπο-
βληθεί από κοινού από τους υπουρ-
γούς Άμυνας και Μεταφορών στο

πλαίσιο της γενικότερης πολιτικής
για προσέλκυση επενδύσεων με
την κάθοδο Κυπρίων πλοιοκτητών
στο νησί. 

Στο σκεπτικό της αρχικής από-
φασης αναφερόταν πως η υποχρέ-
ωση για θητεία στην Εθνική Φρου-
ρά πλοιοκτητών κυπριακής κατα-
γωγής και των αρρένων τέκνων
τους ενδεχομένως να αποτελούσε
σοβαρό αντικίνητρο για την εγ-
κατάστασή τους στην Κύπρο και
την ανάπτυξη οικονομικών δρα-
στηριοτήτων τους που θα ήταν
επωφελείς στη Δημοκρατία κατά
την παρούσα δύσκολη οικονομική
φάση. «… κρίνεται ότι η απαλλαγή
από την υποχρέωση για υπηρεσία
στην Εθνική Φρουρά των προσώ-
πων κυπριακής καταγωγής που
έρχονται για εγκατάσταση στην
Κύπρο και οι οποίοι είναι ιδιοκτήτες
πλοίων υπό κυπριακή σημαία, είτε
ιδιοκτήτες πλοιοδιαχειριστικής
εταιρείας που έχει γραφεία στην
Κύπρο, εξυπηρετεί την έννοια του
δημοσίου συμφέροντος».

Για τον ίδιο σκοπό θεσπίστηκαν
φορολογικές ελαφρύνσεις σε σχέση
με την έκτακτη αμυντική εισφο-
ρά.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Ο Π. Ουστάς το νέο
μέλος στην ΕΠΑ

<<<<<<<

Αντικαθιστά τον 
Θεοφάνη Κωνσταντι-
νίδη που υπέβαλε 
παραίτηση. 

Δεν άρεσε στους πλοιοκτήτες 
η απαλλαγή από στρατιωτική θητεία
Ζήτησαν τρίμηνη θητεία για να αποφύγουν τη στράτευση στην Ελλάδα 

<<<<<<<

Το κίνητρο τελικά…
ήταν υπερβολικό.
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Θέλουν τους Βρετανούς οι επιχειρηματίες 
Ασχέτως δημοψηφίσματος, τα μέλη του Business Europe επιθυμούν τη συνέχιση του πρωταγωνιστικού ρόλου του Ην. Βασιλείου

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Παρά την απόφαση για αποχώρηση
του Ηνωμένου Βασιλείου από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, οι ευρωπαίοι
επιχειρηματίες επιθυμούν όπως οι
Βρετανοί εταίροι τους διατηρήσουν
ρόλο και λόγο σε θέματα επιχειρη-
ματικότητας, χαρακτηρίζοντάς τους
ως μία διαχρονική φωνή λογικής. 

Οι Βρετανοί είχαν πάντα καίριες
θέσεις σε θέματαανταγωνιστικότη-
τας, παραγωγικότητας και κανόνων
συμμόρφωσης, σχολίασε στην «Κ»
ο γενικός διευθυντής της Ομοσπον-
δίας Εργοδοτών Βιομηχάνων (ΟΕΒ)
Μιχάλης Αντωνίου, ο οποίος την πε-
ρασμένη βδομάδα παρευρέθηκε σε
έκτακτη σύσκεψη τηςΕκτελεστικής
Επιτροπής τουBusiness Europe κατά
την οποία πραγματοποιήθηκε στρα-

τηγική συζήτηση για τις μελλοντικές
σχέσεις Ε.Ε. – Η.Β. Συμμετείχαν 32
χώρες και 40 οργανώσεις και έγινε
μια καταγραφή στο τι συμβαίνει σε
κάθε χώρα μετά τα αποτελέσματα
του δημοψηφίσματος.

«Το βασικό συμπέρασμα που προ-
έκυψε είναι πως η λύση που θα βρε-
θεί, θα πρέπει να διατηρεί το Ηνω-
μένο Βασίλειο στηδιαδικασία λήψης
επιχειρηματικών αποφάσεων στην
Ε.Ε.».

Όσον αφορά με τις επιπτώσεις
του Brexit που θα υπάρξουν για την
Κύπρο, ο κ. Αντωνίου είπε στους πα-
ρευρισκομένους πως «η Κύπρος,
σύμφωναμε όλες τις αναλύσεις, είναι
μια από τις χώρες που έχουν τη με-

γαλύτερη αλληλεπίδραση με τη βρε-
τανική οικονομία. Κυρίως λόγω των
στενών σχέσεων στον τουρισμό και
τα εξαγωγικά προϊόντα προς το ΗΒ».

Εκφράζοντας την άποψη των Κυ-
πρίων επιχειρηματιών, πρόσθεσε
ότι«ηαύξηση του κόστους του ευρώ
έναντι της στερλίνας δυσχεραίνει
τις συναλλαγές. Εξαγώγιμο προϊόν
είναι και ο τουρισμός αλλά προς το
παρόν δεν υπήρξαν σοβαρά προ-
βλήματα. Η συνέχεια θα εξαρτηθεί
κυρίως από τις προϋποθέσειςσε σχέ-
ση με τη βίζα, εάν και εφόσον θα
προκύψουν τέτοιες ανάγκες».

Κληθείς να σχολιάσει το κλίμα
που επικράτησε στη σύνοδο, ο κ.
Αντωνίου μετέφερε το γεγονός πως
κανείς δεν γνωρίζει επακριβώς στη
Βρετανία τι συμβαίνει με το Brexit.
«Πλέον ο κόσμος άρχισε να νοιώθει
ενοχλημένος από τη στάση της κυ-
βέρνησης που δεν έχει καθορίσει
ακόμα τι επιδιώκει. Όλο το καλοκαίρι
διαμήνυαν το Brexit σημαίνει Brexit,
χωρίς να εξηγούν το οτιδήποτε. Δεν
έχουν καθορίσει πώς θα επηρεαστεί
η καθημερινότητα των πολιτών, των
επιχειρήσεων, των φοιτητών, των
τουριστών. Όλα τα παραπάνω βρί-
σκονται σε μια γκρίζα ζώνη», κατέ-
ληξε.

Υπενθυμίζουμε ότι ηημερομηνία
για το πραγματικό Brexit θα πρέπει
να καθοριστεί στη συμφωνία απο-
χώρησης. Ορισμένοι πιστεύουν ότι
οι διαπραγματεύσειςθα διαρκέσουν
περισσότερο από δύο χρόνια, όπως
προβλέπουν οι Συνθήκες, και επο-
μένως η ολοκλήρωση του Brexit πριν
από τις επόμενες ευρωεκλογές του
2019, κρίνεται απίθανη.

Δημιουργία επιτροπών
Όσον αφορά την εισήγηση της

ΟΕΒ για δημιουργία επιτροπών που
να συμμετέχουν όλοι οι εμπλεκόμε-
νοι, ο κ. Αντωνίου είπε πως 24 Ιουνίου
είχαν στείλει την εισήγηση στον

υπουργό Οικονομικών – την επόμενη
ημέρα του δημοψηφίσματος – με
την οποία ζήτησαν την σύγκληση
όλων των παραγωγικών φορέων για
να γίνει καταγραφή των δεδομένων
και να σχεδιάσουν τις επόμενες κι-
νήσειςπου θα χρειαστούν. Ο υπουρ-
γός Οικονομικών με τη σειρά του
απέστειλε θετική απάντηση, λέγον-
τας ότι, έχει δώσει εντολή να συ-
σταθούν τομεακές επιτροπές, οι
οποίες βρίσκονται σε εξέλιξη, με
συγκεκριμένες οδηγίες να προσκα-
λείται και η ΟΕΒ όπου το αντικείμενο
μπορεί άμεσα ή έμμεσα να απασχολεί
τις επιχειρήσεις.

Βασικά μοντέλα
Στις συζητήσεις μεταξύ της Ε.Ε.

και του Ηνωμένου Βασιλείου σχετικά
με τις μελλοντικές τους σχέσεις, η
ελεύθερη διακίνηση εργαζομένων
και η δυνατότητα εξεύρεσης δημι-
ουργικών λύσεων εξισορρόπησης
της ελεύθερης διακίνησης με την
επιθυμία του Ηνωμένου Βασιλείου
να περιορίσει τη μετανάστευση από
την Ε.Ε., θα είναι από τα πιο ευαί-
σθητα θέματα.

Τα βασικά μοντέλα μελλοντικής
συνεργασίας που εξετάζονται μέχρι
στιγμής είναι έξι. 

Ο Ευρωπαϊκός Οικονομικός Χώρος
(ΕΟΧ) είναι ένα σχετικά απλό μον-
τέλο. Δίνει πλήρη πρόσβαση στις
ενιαίες αγορές της Ε.Ε. σε αγαθά
(πλην ορισμένων γεωργικών και αλι-
ευτικών προϊόντων), σε υπηρεσίες
και κεφάλαια (συμπεριλαμβανομένων
των διαβατηρίων για τις χρηματο-
οικονομικές υπηρεσίες) με μία ενιαία
συμφωνία.

Το ελβετικό μοντέλο είναι πολύ
πιο περίπλοκο, δεδομένου ότι δια-
λαμβάνει περίπου 120 διαφορετικές
συμφωνίες που διέπουν τις διάφορες
πτυχές των σχέσεων Ε.Ε.-Ελβετίας.
Ωστόσο, δίνει επίσης πρόσβαση στις
ενιαίες αγορές της Ε.Ε. σε αγαθά

(εκτός από ένα περιορισμένο αριθμό
γεωργικών προϊόντων), καθώς και
μερική πρόσβαση σε υπηρεσίες
(εκτός από διαβατήριο για χρημα-
τοπιστωτικές υπηρεσίες), αλλά δεν
παρέχει πρόσβαση στην ελεύθερη
διακίνηση κεφαλαίων.

Το ολοκληρωμένο μοντέλο Συμ-
φωνίας Ελεύθερων Συναλλαγών (τύ-
που CETA) θα δώσει καλή μεν, αλλά
πιο περιορισμένη πρόσβαση στην
ενιαία αγορά αγαθών της Ε.Ε. και
μόνο περιορισμένη πρόσβαση σε
υπηρεσίες (εξαιρουμένου του δια-
βατηρίου για χρηματοπιστωτικές
υπηρεσίες).

Το μοντέλο Τελωνειακής Ένωσης
(όπως αυτό με την Τουρκία) θα πα-
ρέχει καλή, αλλά μερική πρόσβαση
στην ενιαία αγορά της Ε.Ε. σε αγαθά
και δεν θα υποχρεώνει το Ηνωμένο
Βασίλειο να συμμορφωθεί με τους
κανόνες της Ε.Ε. σχετικά με την
ελεύθερη διακίνηση προσώπων ή
να εισφέρει στον προϋπολογισμό
της Ε.Ε.

Το μοντέλο των κανονισμών του
Παγκόσμιου Οργανισμού Εμπορίου
αφορά κανόνες που διέπουν την εμ-
πορική σχέση μεταξύ της Ε.Ε. και
όλων των χωρών που δεν έχουν συγ-
κεκριμένη εμπορική συμφωνία με
την Ε.Ε. Δεν θα δώσει στο Ηνωμένο
Βασίλειο οποιαδήποτε προτιμησιακή
πρόσβαση στην ενιαία αγορά της
Ε.Ε. Το Ηνωμένο Βασίλειο θα πλη-
ρώνει τους πλήρεις δασμούς για όλα
τα αγαθά, και δεν θα έχει προνομιακή
πρόσβαση στις υπηρεσίες, όταν συ-
ναλλάσσεται με την Ε.Ε. και άλλες
τρίτες χώρες.

Τέλος, υπάρχει επίσης μια νέα
πρόταση για έναν Ηπειρωτικό Συ-
νεταιρισμό (Continental Partnership)
από το Think Tank Bruegel και το
London School of Economics. Αυτό
αποτελεί ένα νέο μοντέλο εταιρικής
σχέσης που αναπτύχθηκε για το
Ηνωμένο Βασίλειο.

<<<<<<<

Αναμένουν ξεκαθάρι-
σμα από τη βρετανική
κυβέρνηση για το περιε-
χόμενο του Brexit.

Η Κύπρος σύμφωνα με όλες τις αναλύσεις είναι μία από τις χώρες που έχουν
τη μεγαλύτερη αλληλεπίδραση με τη βρετανική οικονομία και για ιστορικούς –
πολιτιστικούς και άλλους λόγους, ανέφερε ο Γ.Δ. της ΟΕΒ.
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Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΜΑΣΟΥΡΑ

Προσχέδιο νομοσχεδίου για δημι-
ουργία Υφυπουργείου Ναυτιλίας,
το οποίο θα είναι μετεξέλιξη του
Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας
του Υπουργείου Μεταφορών, Επι-
κοινωνιών και Έργων, έχει προ-
ωθηθεί στα κόμματα για να τοπο-
θετηθούν, έτσι ώστε να μεταφερθεί
και ενώπιον του Υπουργικού Συμ-
βουλίου, πριν σταλεί στη Βουλή
προς ψήφιση. Πάντως, όπως ση-
μειώνεται στην έκθεση, ο Νόμος
προορίζεται για να τεθεί σε ισχύ

την 1η Ιανουαρίου 2017. Η πα-
ρούσα πρόταση, εξάλλου, συμπε-
ριλαμβανόταν και στις εξαγγελίες
του Προέδρου της Δημοκρατίας.

Ο σκοπός ίδρυσης του εν λόγω
υφυπουργείου είναι πολύπλευρος
και πολυσύνθετος. 

Όπως αναφέρεται στο προσχέ-
διο, σημαντική πτυχή είναι η χά-
ραξη ολοκληρωμένης εθνικής
στρατηγικής ναυτιλίας και ο επι-
τελικός σχεδιασμός της ανάπτυξης
του ναυτιλιακού συμπλέγματος
της Κύπρου. Επίσης, η πρόταση
στοχεύει στον συντονισμό και την
υλοποίηση της εθνικής στρατη-
γικής ναυτιλίας με τη χρήση απα-
ραίτητων οριζόντιων πολιτικών
και τη στήριξη των επενδύσεων
στη ναυτιλία συμπεριλαμβανομέ-
νης της επεξεργασίας και υλοποί-
ησης κινήτρων, την προώθηση
της ναυτιλιακής κατάρτισης, εκ-
παίδευσης και επιμόρφωσης, τη
χάραξη στρατηγικής προβολής,
προώθησης και ανάδειξης της κυ-
πριακής ναυτιλίας στο εξωτερικό

και το εσωτερικό. Όσο αφορά δε
στη διεξαγωγή εκστρατειών προ-
βολής, προώθησης και ανάδειξης
της κυπριακής ναυτιλίας, αυτές
θα γίνονται μέσω σχετικών δια-
δικασιών ανάθεσης στον ιδιωτικό
τομέα. 

Εκπόνηση μελετών
Προσθέτως, το νέο Υφυπουργείο

προορίζεται για να επωμιστεί την
εκπόνηση μελετών, ερευνών αγο-
ράς και την ανάλυση σύγχρονων
τάσεων στον τομέα της ναυτιλίας.
Ως εκ τούτου, θα του ανατεθεί επί-
σης η διαχείριση στατιστικών δε-
δομένων, η αξιολόγηση απόδοσης
προγραμμάτων και κονδυλίων που
δαπανούνται για τη ναυτιλία, όπως
εξάλλου και η αναβάθμιση και ο
εκσυγχρονισμός της δομής της
ναυτιλιακής δημόσιας διοίκησης
και της συνεχούς αναβάθμισης
της ποιότητας των υπηρεσιών που
παρέχονται.

Παράλληλα, επιπρόσθετες ευ-
θύνες συμπεριλαμβάνουν την
εφαρμογή της ναυτιλιακής νομο-
θεσίας σε σχέση με τις εξουσίες
που η εν λόγω νομοθεσία παρείχε
στο Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας
πριν από την ημερομηνία έναρξης
ισχύος του παρόντος Νόμου, συμ-
περιλαμβανομένης της έκδοσης
σχετικών αδειών, την εποπτεία
του ναυτιλιακού τομέα, τη συνερ-
γασία με τις άλλες εποπτικές αρχές,
την ορθή πληροφόρηση και ενη-

μέρωση των ναυτιλιακών επιχει-
ρήσεων για τις διατάξεις της ναυ-
τιλιακής νομοθεσίας. 

Η εκπόνηση και υποβολή προ-
τάσεων για μεταρρυθμίσεις, οι
οποίες, μεταξύ άλλων, αφορούν

στην απλοποίηση διαδικασιών για
προσέλκυση επενδύσεων ναυτι-
λιακού χαρακτήρα, συμπεριλαμ-
βάνονται και αυτές στο προσχέδιο,
καθώς και η ενίσχυση της αντα-
γωνιστικότητας και ευρύτερη ανά-

πτυξη της ναυτιλιακής βιομηχα-
νίας.

Αποζημίωση υπουργού
Τον υφυπουργό Ναυτιλίας θα

διορίζει με πράξη του ο Πρόεδρος

της Δημοκρατίας και η διάρκεια
της θητείας του δεν θα υπερβαίνει
τη διάρκεια της θητείας του Προ-
έδρου. Η αποζημίωσή του, σημει-
ώνεται, θα είναι ίδια με την απο-
ζημίωση που ορίζεται για τους
υπουργούς. Προσθέτως, θα δύναται
να υποβάλλει προτάσεις προς το
Υπουργικό Συμβούλιο και θα είναι
παρών κατά τις συζητήσεις που
αφορούν σε θέματα για τα οποία
του/της ανατέθηκαν, χωρίς όμως
να συμμετέχει στη διαδικασία λή-
ψης αποφάσεων. Οι αρμοδιότητες
που απορρέουν από τον θεσμό του
υφυπουργού Ναυτιλίας είναι: η πο-
λιτική εποπτεία του Υφυπουργείου,
η πολιτική εκπροσώπηση της Δη-
μοκρατίας σε όργανα και θεσμούς
της Ε.Ε. και οποιονδήποτε άλλο
διεθνή οργανισμό, την ανάπτυξη
διακρατικών σχέσεων και τη δια-
χείριση όλων των ζητημάτων που
εμπίπτουν στις εξουσίες του. Επί-
σης, θα είναι υπεύθυνος/η για την
έκδοση εγκυκλίων, εσωτερικών
οδηγιών και για την εφαρμογή
οποιωνδήποτε Κανονισμών σε σχέ-
ση με τις εξουσίες του/της. Ο υφυ-
πουργός είναι ο πολιτικός προ-
ϊστάμενος και η αρμοδία αρχή για
τους υπαλλήλους του Υφυπουρ-
γείου, που ενεργεί συνήθως μέσω
του γενικού διευθυντή του Υφυ-
πουργείου Ναυτιλίας κατ’ αναλογία
των αρμοδιοτήτων που έχουν οι
υπουργοί για το προσωπικό των
Υπουργείων τους.

Το Υφυπουργείο Ναυτιλίας θα αποτελεί μετεξέλιξη του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του Υπουργείου Μεταφορών,
Επικοινωνιών και Έργων.

<<<<<<<

Η πρόταση στοχεύει
στον συντονισμό και
στην υλοποίηση της
εθνικής στρατηγικής
ναυτιλίας με τη χρήση
απαραίτητων οριζόν-
τιων πολιτικών και τη
στήριξη των επενδύσε-
ων στη ναυτιλία.

Με δικό της υφυπουργείο η Ναυτιλία
Οπως αναφέρεται στο προσχέδιο του νομοσχεδίου, πρόθεση είναι όπως ο Νόμος να τεθεί σε ισχύ την 1η Ιανουαρίου 2017

Eνας από τους μεγαλύτερους παγκοσμίως στόλους, χρήζει ενίσχυσης
Οι λόγοιπου οδήγησαν στην απόφαση
να μετεξελιχθεί το Τμήμα Εμπορικής
Ναυτιλίας σε Υφυπουργείο Ναυτιλίας,
όπως τονίζεται στο προσχέδιο, είναι
οι εξής:

- Ο κυπριακός εμπορικός στόλος
κατατάσσεται ωςένας από τους με-
γαλύτερους τόσο παγκοσμίως, όσο
και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, καθώς
επίσης επειδή η Κύπρος θεωρείται
ως ένα από τα μεγαλύτερα κέντρα
πλοιοδιαχείρισης διεθνώς και ως εκ
τούτων, ενισχύεται η κρατική ον-
τότητα της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας.

- Η συνεισφορά της εμπορικής

ναυτιλίας στην οικονομία της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας είναι πολύ
σημαντική.

- Η εμπορική ναυτιλία αποτελεί
μία διεθνοποιημένη δραστηριότητα,
η οποία μεταβάλλεται συνεχώς ανά-
λογα με τις τρέχουσες διεθνείς εμ-
πορικές και οικονομικές συνθήκες
και ως εκ Τούτου, καθίσταται ανα-
γκαία η ταχύτερη προσαρμογή της
Κυπριακής ναυτιλιακής δημόσιας
διοίκησης στις διεθνείς αυτές συν-
θήκες για την καλύτερη αξιοποίηση
των σχετικών ευκαιριών και τηνέγ-
καιρη και αποτελεσματική αντιμέ-
τωπη προκυπτόντωνπροβλημάτων.

- Το διεθνές και ευρωπαϊκό νο-
μοθετικό πλαίσιο που διέπει την
εμπορική ναυτιλία τυγχάνει συνε-
χούς αναθεώρησης και επικαιρο-
ποίησης, γεγονός το οποίο προϋπο-
θέτει την άμεση, ενεργό και απο-
τελεσματική παρουσία της Κύπρου
στους διεθνείς και ευρωπαϊκούς ορ-
γανισμούς και σώματα έτσι ώστε
να διασφαλίζονται στο μέγιστο δυ-
νατό βαθμό τα εθνικά ναυτιλιακά
συμφέροντα της Κύπρου.

- Διαφάνηκε ότι o τρόπος ανάπτυ-
ξης της ναυτιλίας παρουσιάζει αδυ-
ναμία επιβολής οριζόντιων πολιτικών
απαραίτητες για την εφαρμογή μιας

ολοκληρωμένης εθνικήςστρατηγικής
για τη ναυτιλία.

- Το υφιστάμενο πλαίσιο κρίθηκε
ότι δεν αξιοποιεί αποτελεσματικά
και στο μέγιστο δυνατό βαθμό τα
συγκριτικά πλεονεκτήματα που πα-
ρουσιάζει η Κύπρος σε αυτόν τον
τομέα σε συνδυασμό με τις νέες ευ-
καιρίες που προκύπτουν διεθνώς
στη ναυτιλία.

- Στόχος είναι η σύσταση μιας
στρατηγικής και εποπτικής αρχής
που θα έχει εξουσίες χάραξης μιας
εθνικής στρατηγικής για τη ναυτιλία,
καθώς και την επιβολή της ναυτι-
λιακής νομοθεσίας.

- Οι προτεινόμενες θεσμικές ρυθ-
μίσεις αναμένεται να οδηγήσουν
στον αποτελεσματικότερο σχεδια-
σμό και εφαρμογή μέτρων εκσυγ-
χρονισμού και ενίσχυσης της ναυ-
τιλιακής υποδομής και δραστηριό-
τητας στην Κύπρο, με τα πολλαπλά
οφέλη που αυτό θα αποφέρει στην
κυπριακή οικονομία και στην αγορά
εργασίας, για τον σκοπό αυτό, επι-
βάλλεται η θεσμοθέτηση του υφυ-
πουργού Ναυτιλίας, ως επικεφαλής
του Υφυπουργείου Ναυτιλίας με
συντονιστικές και οριζόντιες αρ-
μοδιότητες και εξουσίες σε θέματα
ναυτιλίας.

Ο τουρισμός αποκτά αποκλειστική, οριζόντια, εξουσία
Το προσχέδιο για το νομοσχέδιο που θα αναβαθμίσει τον ΚΟΤ είναι ήδη στα κόμματα και αναμένονται οι τοποθετήσεις τους

ΤΟΥ ΓΙΩΡΓΟΥ ΜΑΣΟΥΡΑ

Τη χάραξη ολοκληρωμένης εθνικής
στρατηγικής τουρισμού και τον
επιτελικό σχεδιασμό της τουριστι-
κής ανάπτυξης της Κύπρου θα επω-
μισθεί το υφυπουργείο Τουρισμού.
Σκοπός της εν λόγω μεταρρύθμισης
είναι να ενδυναμωθεί ο τουρισμός
με αποκλειστικά δική του εκτελε-

στική εξουσία που θα έχει τη δυ-
νατότητα να επιβάλει οριζόντιες
πολιτικές.

Διαφάνηκε, εξάλλου, αναφέρεται
στο προσχέδιο του νομοσχεδίου,
ότι o τρόπος ανάπτυξης του του-
ριστικού προϊόντος παρουσιάζει
αδυναμίες. 

Επίσης, το υφιστάμενο πλαίσιο
κρίθηκε ότι δεν αξιοποιεί αποτε-
λεσματικά και στο μέγιστο δυνατό
βαθμό τα συγκριτικά πλεονεκτή-
ματα που παρουσιάζει η Κύπρος
σε αυτό τον τομέα.

Ως εκ τούτου, στόχος είναι η
σύσταση μιας στρατηγικής και επο-
πτικής αρχής που θα έχει εξουσίες

χάραξης μιας εθνικής στρατηγικής
για τον τουρισμό, καθώς την επι-
βολή της τουριστικής νομοθεσίας.
Οι προτεινόμενες θεσμικές ρυθμί-
σεις αναμένεται να οδηγήσουν
στον αποτελεσματικότερο σχεδια-
σμό και εφαρμογή μέτρων εκσυγ-
χρονισμού και ενίσχυσης της του-
ριστικής υποδομής και δραστηριό-
τητας στην Κύπρο, με τα πολλαπλά
οφέλη που αυτό θα αποφέρει στην
κυπριακή οικονομία και στην αγορά
εργασίας, για τον σκοπό αυτό, επι-
βάλλεται η θεσμοθέτηση του υφυ-
πουργού Τουρισμού, ως επικεφαλής
του Υφυπουργείου Τουρισμού με
συντονιστικές και οριζόντιες αρ-

μοδιότητες και εξουσίες σε θέματα
τουρισμού.

Εξάλλου, έχει ήδη δοθεί η πρό-
ταση για το νομοσχέδιο στα κόμ-
ματα και αναμένεται πλέον να το-
ποθετηθούν επί του προσχεδίου
και στη συνέχεια θα οδηγηθεί ενώ-
πιον του Υπουργικού Συμβουλίου
προς έγκριση, πριν αυτό προωθηθεί
στη Βουλή για να ψηφιστεί σε Νόμο.
Πάντως, όπως ανέφερε στην «Κ»
ανώτατη κυβερνητική πηγή, «ο
ΚΟΤ έχει κλείσει τον κύκλο ζωής
του και επείγει αναβάθμισή του».

Μεταφορά προσωπικού
Η παρούσα πρόταση αποτελεί

και αυτή μέρος της εξαγγελίας του

Προέδρου της Δημοκρατίας, η
οποία εξαγγελία προέβλεπε, εκτός
από την δημιουργία Υφυπουργείων
Τουρισμού και Ναυτιλίας, την επι-
πλέον σύσταση Υφυπουργείου Ανά-
πτυξης. Ο Νόμος προορίζεται να
τεθεί σε ισχύ την 1η Ιανουαρίου,
όμως η μεταφορά προσωπικού του
ΚΟΤ στο καινούργιο Υφυπουργείο
θα πραγματοποιηθεί σε μετέπειτα
στάδιο, μετά και από γνωστοποίηση
που θα κάνει ο μελλοντικός/ή υφυ-
πουργός Τουρισμού, η οποία θα
δημοσιευτεί στην επίσημη εφημε-
ρίδα της Δημοκρατίας. Επίσης,
κάθε υπάλληλος ή έκτακτος ή επι-
τόπιο προσωπικό στα γραφεία απα-

σχόλησης που δεν θα επιθυμεί τη
μεταφορά του στο Υφυπουργείο
Τουρισμού, θα θεωρείται ότι οι
υπηρεσίες του τερματίζονται με
βάση τον περί Τερματισμού της
Απασχόλησης Νόμο.

Το νεοσύστατο Υφυπουργείο
θα επωμισθεί και τη διατύπωση
θέσεων για τη χωροθέτηση των
τουριστικών τοποθεσιών, τον συν-
τονισμό και την υλοποίηση της
εθνικής στρατηγικής τουρισμού
με τη χρήση απαραίτητων οριζόν-
τιων πολιτικών και τη στήριξη των
επενδύσεων στον τουρισμό, συμ-
περιλαμβανομένης της επεξεργα-
σίας και υλοποίησης κινήτρων.

Παράλληλα, ευθύνη του θα είναι
και η παροχή συστηματικής, διά-
χυτης ενημέρωσης του κοινού, η
προώθηση της τουριστικής συνεί-
δησης, εκπαίδευσης και επιμόρ-
φωσης, η χάραξη στρατηγικής προ-
βολής, προώθησης και ανάδειξης
του τουριστικού προϊόντος της χώ-
ρας στο εξωτερικό και το εσωτε-
ρικό.

Νοείται περαιτέρω, σημειώνεται
στο προσχέδιο, ότι η διεξαγωγή
εκστρατειών προβολής, προώθησης
και ανάδειξης του τουριστικού προ-
ϊόντος θα γίνεται μέσω σχετικών
διαδικασιών ανάθεσης στον ιδιω-
τικό τομέα. 

Επείγει η επιβολή οριζόντιων πολιτικών για περαιτέρω ανάπτυξη του τουριστικού προϊόντος.

Η εκπόνηση μελετών, ερευνών
αγοράς και η ανάλυση σύγχρο-
νων τάσεων στον τομέα του του-
ρισμού, θα είναι επίσης αρμοδιό-
τητα του Υφυπουργείου. Προ-
σθέτως, η διαχείριση στατιστι-
κών δεδομένων, η αξιολόγηση
της απόδοσης προγραμμάτων και
κονδυλίων που δαπανούνται για
τον τουρισμό, καθώς και η δημι-
ουργία και διατήρηση μητρώου
τουριστικών επιχειρήσεων θα
τεθούν υπό την ευθύνη του.
Επιπλέον, η ανάπτυξη νέων του-
ριστικών προϊόντων και η επικαι-
ροποίηση υφιστάμενων προϊόν-
των, η προώθηση της καινοτο-
μίας, καθώς και η συνεχής ανα-
βάθμιση της ποιότητας των υπη-

ρεσιών που παρέχονται, θα συμ-
περιλαμβάνονται στην ατζέντα
του νέου Υφυπουργείου.
Τέλος, μέσα στις υποχρεώσεις
θα συμπεριλαμβάνεται η εκπό-
νηση και υποβολή προτάσεων
για μεταρρυθμίσεις, οι οποίες,
μεταξύ άλλων, αφορούν στην
απλοποίηση διαδικασιών για
προσέλκυση επενδύσεων τουρι-
στικού χαρακτήρα, αναβάθμιση
της ποιότητας του τουριστικού
προϊόντος, ενίσχυσης της αντα-
γωνιστικότητας και ευρύτερη
ανάπτυξη της τουριστικής βιομη-
χανίας, καθώς και στην απλοποί-
ηση του ρυθμιστικού πλαισίου
γενικότερα που επηρεάζει την
τουριστική βιομηχανία.

<<<<<<<

Αρμοδιότητά του θα εί-
ναι, μεταξύ άλλων, η χά-
ραξη ολοκληρωμένης
εθνικής στρατηγικής
τουρισμού και ο επιτελι-
κός σχεδιασμός της του-
ριστικής ανάπτυξης της
Κύπρου.

Εκπόνηση μελετών και ανάπτυξη 
νέων τουριστικών προϊόντων
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Η ανώτατη εκτελεστική διευθύντρια
της Hermes Airports Έλενα Καλο-
γήρου σε συνέντευξη που παρα-
χώρησε στην «Κ» δηλώνει ότι η
εταιρεία θεωρεί το ανθρώπινο προ-
σωπικό ως αναπόσπαστο και κα-
θοριστικό κομμάτι στρατηγικής
και ως εκ τούτου στόχος της είναι
να καταστεί η εταιρεία ως εργοδό-
της επιλογής. Μεταξύ άλλων, η κ.
Καλογήρου αποτιμά την καλοκαι-
ρινή σεζόν, σημειώνει τις ανησυχίες
και σκέψεις της για το μέλλον του
τουρισμού στο νησί και τοποθε-
τείται για την μετά Κυπριακών Αε-
ρογραμμών εποχή.
–Ποιες οι βασικές σας προτε-
ραιότητες ως νέα ανώτατη εκτε-
λεστική διευθύντρια της Her-
mes Airports;

–Βασική προτεραιότητάμας ήταν
και παραμένει η αύξηση της επιβα-
τικής κίνησης, τόσο από όσο και
προς την Κύπρο. Η στρατηγική μας
εστιάζεται στην στοχευμένη ανά-
πτυξη της συνδεσιμότητας της Κύ-
πρου και την αναπλήρωση των κε-
νών εκεί και όπου υπάρχουν ιδιαί-
τερα κατά τη χειμερινή περίοδο.
Στο πλαίσιο αυτό, έχουμε συνεχείς
επαφές με αεροπορικές εταιρείες,
καθώς επίσης και οργανωτές ταξι-
διών, ενώ επενδύουμε τόσο σε σχέ-
δια κινήτρων όσο και στην προώθη-
ση και ανάπτυξη του τουριστικού
ρεύματος. Εργαζόμαστε με όλους
τους φορείς σε μια προσπάθεια ανα-
νέωσης των συγκριτικών τουριστι-
κών πλεονεκτημάτων που έχει η
χώρα μας και ταυτόχρονα στοχεύου-
με στην ανάδειξη νέων εμπειριών
και δραστηριοτήτων που μπορούν
να απολαύσουν οι τουρίστες, επι-
λέγοντας τον τόπο μας για τις δια-
κοπές τους. Στο πλαίσιο αυτό, επι-
κεντρώνουμε τις πρωτοβουλίες μας
σε αγορές-κλειδιά ενώ ταυτόχρονα
δεν φειδόμαστε προσπαθειών για
προσέλκυση μεμονωμένων περιη-
γητών και τουριστών. Είμαστε έτοι-
μοι να στηρίξουμε στοχευόμενες
εκστρατείες μάρκετινγκ και χρήση
ψηφιακών μέσωνγια την προώθηση
της Κύπρου, με στόχο κυρίως, την
ικανοποίηση των αναγκών, ειδικά
αυτού του είδους των τουριστών.
Την ίδια ώρα, παραμένουμε προση-
λωμένοι στον κύριο στόχο μας που
δεν είναι άλλος από την προσφορά
υψηλού επιπέδου υπηρεσιών προς
τους επιβάτες που διακινούνται
μέσω των αεροδρομίων μας. Προ-
σπάθειά μας είναι τα αεροδρόμιά
μας να ενταχθούν στα καλύτερα πε-
ριφερειακά αεροδρόμια της Ευρώ-
πης, ανανεώνοντας και αναβαθμί-
ζοντας συνεχώς τις προσφερόμενες
υπηρεσίες προς τους επιβάτες μας.
Επίσης, θα ήταν παράληψή μου αν
δεν αναφερόμουν και στο προσωπικό
μας, το οποίο αποτελεί αναπόσπαστο
και καθοριστικό κομμάτι της στρα-
τηγικής μας. Η συνεισφορά του προ-

σωπικού μας στην επίτευξη των
στόχων μας, είναι καθοριστική γι’
αυτό επιθυμούμε να αναπτύξουμε
περαιτέρω το ανθρώπινο δυναμικό
μας και να καταστήσουμε την Her-
mes εργοδότη επιλογής.

Νέος κύκλος
–Φέτος συμπληρώνονται δέκα
χρόνια από την ημέρα που η
Hermes ανέλαβε τη διαχείριση
των αεροδρομίων. Τι σημαίνει
αυτό για εσάς;

–Η συμπλήρωση δέκα χρόνων
ζωής της Hermes, σηματοδοτεί το
κλείσιμο ενός κύκλου αλλά ταυτό-
χρονα και το ξεκίνημα ενός νέου.
Ο πρώτος κύκλος περιλάμβανε την
κατασκευή δύο νέων τερματικών

κτηρίων σε Λάρνακα και Πάφο, κα-
θώς επίσης την ομαλή μετάβαση
της λειτουργίας των δύο αεροδρο-
μίων, από τις παλαιές στις νέες εγ-
καταστάσεις. Πιστεύω ότι ως Her-
mes, ανταποκριθήκαμε με απόλυτη
επιτυχία σε αυτούς τους πρώτους
στόχους που είχαμε θέσει και υπο-
σχεθεί στην Κύπρο. Σήμερα όμως
αρχίζει ένας καινούργιος κύκλος για
μας. Ένας κύκλος που σηματοδοτεί
και τις νέες –κοινές με πολλούς φο-
ρείς, θα πρέπει να πω– προκλήσεις,
που έχουμε να αντιμετωπίσουμε. Η
αναβάθμιση και ενίσχυση της του-
ριστικής μας βιομηχανίας, το οποίο,
όπως αντιλαμβάνεστε, θα έχει ως
συνεπακόλουθο και την αύξηση της
επιβατικής κίνησης στα δύο αερο-
δρόμια της χώρας μας, αποτελεί την
κύρια στρατηγική επιδίωξή μας. Δί-
νουμε ιδιαίτερηέμφαση στη συνεχή
τεχνολογική αναβάθμιση των υπο-
δομών μας καιστην παροχή υψηλού
επιπέδου υπηρεσιών σε εταιρείες
και επιβατικό κοινό.
–Μετά το κλείσιμο των Κυπρια-
κών Αερογραμμών, πώς απο-
τιμάτε την προοπτική που δη-
μιουργείται με τις καινούργιες
αεροπορικές εταιρίες;

–Είναι γεγονός ότι το κλείσιμο
των Κυπριακών Αερογραμμών
υπήρξε μια δυσάρεστη εξέλιξη στον
τομέα των αεροπορικών συγκοι-
νωνιών της Κύπρου. Ωστόσο, θα
πρέπει να σημειώσω ότι οι οποιεσ-
δήποτε ανησυχίες υπήρχαν για πι-
θανή αποδυνάμωση της συνδεσι-
μότητας της Κύπρου με τον υπό-

λοιπο κόσμο, εξαιτίας αυτής της
εξέλιξης, τελικά δεν επαληθεύτηκαν.
Και αυτό γιατί από την πρώτη στιγ-
μή ανελήφθησαν κοινές πρωτο-
βουλίες με το κράτος προκειμένου
να αναπληρωθεί το κενό που άφη-
σαν πίσω τους οι Κυπριακές Αερο-
γραμμές. Οι προσπάθειες αυτές
απέδωσαν σχετικά σύντομα, με
αποτέλεσμα σήμερα, να υπάρχει
προσφορά μεγαλύτερου αριθμού
θέσεων στο κοινό, αλλά και εδραί-
ωση νέων δρομολογίων που συν-
δέουν την Κύπρο με πάνω από 100
προορισμούς. Θεωρώ ότι είναι επί-
σης σημαντικό να επισημάνουμε
την αυξημένη δραστηριότητα που
καταγράφεται το τελευταίο διάστη-
μα από νεοσύστατες αεροπορικές
εταιρείες που επιθυμούν να έχουν
ως βάση τους την Κύπρο. Κατά το
τελευταίο έτος, δύο νέες αεροπο-
ρικές εταιρείες έχουν εξασφαλίσει
άδεια για την Κύπρο ενώ σύντομα
αναμένεται να αδειοδοτηθούν και
άλλες εταιρείες. Επιπρόσθετα, αρ-
κετές αεροπορικές εταιρείες, έχουν
επεκτείνει τα πτητικά προγράμματά
τους για την Κύπρο. 

Ανάγκη για ενιαία στρατηγική
–Είστε ικανοποιημένοι από

τη συνεργασία σας με την κυ-
βέρνηση;

–Με την κυβέρνηση και τις κρα-
τικές υπηρεσίες διατηρούμε μια
πάρα πολύ καλή συνεργασία. Μά-
λιστα, θεωρώ ότι αυτό το υψηλό
επίπεδο συνεργασίας που έχουμε,
αποτελεί και το θεμέλιο λίθο πάνω
στον οποίο οικοδομούμε μαζί κοινές
στρατηγικές και επιτυγχάνουμε
κοινούς στόχους. Φυσικά, πάντοτε
υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης,
η πραγμάτωση των οποίων μπορεί
να διανοίξει νέους ορίζοντες στις
σχέσεις και τις δραστηριότητές
μας, υποβοηθώντας με αυτό τον
τρόπο περισσότερο τις κοινές μας
προσπάθειες για επίτευξη ακόμη
πιο θετικών αποτελεσμάτων. Στο
πλαίσιο αυτό, ως διαχειρίστρια
εταιρεία των αεροδρομίων έχουμε
συγκεκριμένες προτάσεις για την
ενίσχυση της συνδεσιμότητας του
νησιού, αντιμετώπιση της εποχι-
κότητας και τον επαναπροσδιορι-
σμό της τουριστικής ταυτότητας
της Κύπρου και βρισκόμαστε σε
στενή συνεργασία με το κράτος
για την υλοποίηση μίας ενιαίας
στρατηγικής για τον τουρισμό.
–Αν και οι τουριστικές αφίξεις
αυξάνονται ραγδαία, υπάρχουν
αρκετές φωνές ανησυχίας, οι
οποίες είτε στόχο έχουν να επι-
σύρουν την προσοχή των αρμό-
διων σε μια μακροπρόθεσμη
προσέγγιση του ζητήματος για
να μην εφησυχάσουμε με τις ευ-
καιριακές αυξήσεις λόγω γεω-
πολιτικών αναδιατάξεων, είτε
να θέσουν το θέμα του «φτηνού

τουρισμού» επί τάπητος – δη-
λαδή, ότι η Κύπρος δεν θα μπορεί
μακροπρόθεσμα να ανταγωνι-
στεί γειτονικές χώρες σε φτηνό
τουρισμό, άρα, θα πρέπει να επα-
ναπροσδιορίσουμε τη συγκέν-
τρωση μας. Πώς σχολιάζετε;

–Προφανώς και δεν μπορεί να
υπάρξει εφησυχασμός. Οι ευκαι-
ριακές θετικές εξελίξεις που όπως
σωστά έχετε αναφέρει, προκύπτουν
λόγω διάφορων γεωπολιτικών ανα-
διατάξεων ή άλλης μορφής κρίσεων,
δεν μπορούν να προσφέρουν δια-
χρονικές και ικανοποιητικές λύσεις.
Είναι για αυτό ακριβώς τον λόγο
που εμείς τονίζουμε την ανάγκη
αποτελεσματικής αντιμετώπισης
κυρίως του προβλήματος της επο-
χικότητας. Και φυσικά, η ευθύνη
διαχείρισης αυτής της κατάστασης
δεν είναι δουλειά ενός μόνο φορέα
ή μιας μόνο μερίδας της τουριστι-
κής μας βιομηχανίας. Είναι συλλο-

γική δουλειά η οποία θα πρέπει να
αναληφθεί από όλους, με βάση την
εθνική στρατηγική που έχει κα-
ταρτιστεί για τον τουρισμό. Όπως
γνωρίζετε, η κυβέρνηση με την
αρωγή και της Hermes Airports
έχει αναθέσει την εκπόνηση της
εθνικής στρατηγικής τουρισμού
σε ξένο οίκο εμπειρογνωμόνων οι
οποίοι σύντομα θα ολοκληρώσουν
το έργο τους. Εναπόκειται, λοιπόν,
σε όλους μας με την καθοδήγηση
της κυβέρνησης να προχωρήσουμε
στην υλοποίηση των εισηγήσεων
που θα γίνουν ούτως ώστε μεταξύ
άλλων να αμβλύνουμε και το πρό-
βλημα εποχικότητας που αντιμε-
τωπίζουμε και να μπορέσουμε να
οικοδομήσουμε μια τουριστική
στρατηγική που δεν θα εξαρτάται
ή θα στηρίζεται αποκλειστικά και
μόνο στις ευκαιριακές θετικές εξε-
λίξεις στην περιοχή μας.
–Πρόσφατα λάβατε κάποιες

προτάσεις για αξιοποίηση των
χώρων των παλιών αεροδρο-
μίων. Είναι ικανοποιητικές; 

–Αυτό το οποίο μπορώ να πω εί-
ναι ότι έχει ολοκληρωθεί η διαδι-
κασία υποβολής προσφορών για
την αξιοποίηση των χώρων των
δύο παλαιών αεροδρομίων Λάρνα-
κας και Πάφου. Ο διαγωνισμός που
προκηρύχθηκε ήταν από κοινού
με το κράτος, με δυνατότητα εκ-
μετάλλευσης των χώρων των πα-
λαιών αεροδρομίων για περιόδους
πέραν της λήξης του χρόνου δια-
χείρισης των αεροδρομίων από τη
Hermes. Εάν από την περαιτέρω
εξέταση από τις αρμόδιες υπηρεσίες
του κράτους και της Hermes προ-
κύψει το συμπέρασμα ότι έχουμε
ενώπιόν μας μια αξιόλογη, τεκμη-
ριωμένη και βιώσιμη πρόταση η
οποία ανταποκρίνεται στις προσ-
δοκίες όλων μας, τότε θα μπορούμε
να πούμε και περισσότερα.

Ξεπερνούν τους εκατό 
οι αεροπορικοί 
προορισμοί
Ε. Καλογήρου: Καλύφθηκε σχεδόν άμεσα το κενό των Κ.Α.

Η Eλενα Καλογήρου ανώτατη εκτελεστική διευθύντρια της Hermes Airports σημειώνει στην «Κ» ότι βασική προτεραι-
ότητα είναι η αύξηση της επιβατικής κίνησης προς και από την Κύπρο.

<<<<<<<

«Εργαζόμαστε μαζί με
όλους τους φορείς σε
μια προσπάθεια ανανέ-
ωσης των συγκριτικών
τουριστικών πλεονε-
κτημάτων που έχει η
χώρα μας».

–Κατά την καλοκαιρινή περίοδο είχε
δημιουργηθεί μια αρνητική εικόνα
προς τα έξω για το αεροδρόμιο της
Πάφου, λόγω των καθυστερήσεων
που παρατηρηθήκαν στους χώρους
ελέγχου διαβατηρίων. Έχει επιλυθεί
το πρόβλημα; Επίσης, δεδομένου
του αυξημένου όγκου αφίξεων, εν-
δέχεται να δημιουργηθούν παρόμοιες
καταστάσεις στο μέλλον;
–Είναι αλήθεια ότι στην αρχή της
καλοκαιρινής περιόδου είχαν πα-
ρατηρηθεί κάποιες καθυστερή-
σεις όσον αφορά στη διαδικασία
ελέγχου διαβατηρίων. Θεωρώ
όμως ότι το συγκεκριμένο πρό-
βλημα σήμερα έχει επιλυθεί σε
σημαντικό βαθμό καθώς οι αρμό-
διες αρχές προχώρησαν ήδη στην
υιοθέτηση των αναγκαίων μέ-
τρων αντιμετώπισης της κατάστα-
σης. Επιτρέψετε μου ωστόσο να
σημειώσω ότι είναι καλό, προτού

καταλήγουμε σε οποιαδήποτε
συμπεράσματα, να λαμβάνουμε
πάντα υπόψη μας και τα ευρύτε-
ρα δεδομένα. Όπως για παρά-
δειγμα το γεγονός ότι συγκριτικά,
οι χρόνοι αναμονής και οι διαδι-
κασίες που ακολουθούνται και σε
άλλα αεροδρόμια του εξωτερι-
κού, εξαιτίας της κατάστασης που
επικρατεί διεθνώς στον τομέα
της καταπολέμησης της τρομο-
κρατίας, είναι αρκετά αυξημένοι
καθώς απαιτείται η λήψη επιπρό-
σθετων μέτρων ασφαλείας. Σί-
γουρα δεν υποτιμούμε την ανάγ-
κη μείωσης της όποιας ταλαιπω-
ρίας υφίσταται το επιβατικό κοινό
στα αεροδρόμια. Ωστόσο, όπως
αντιλαμβάνεστε, διανύουμε μια
δύσκολη περίοδο όπου απαιτούν-
ται περισσότεροι έλεγχοι από τις
αρχές ασφαλείας, κάτι στο οποίο
κανένας δεν επιθυμεί να κάνει

εκπτώσεις, και αυτό αναπόφευ-
κτα έχει αντίκτυπο στους χρό-
νους εξυπηρέτησης του κοινού,
σχεδόν σε όλα τα αεροδρόμια
του κόσμου. 
–Υπάρχει περίπτωση να δούμε τον
έλεγχο διαβατηρίων να πηγαίνει και
αυτός σε ιδιώτες;
–Όχι. Ο έλεγχος των διαβατηρίων
ή των ταξιδιωτικών εγγράφων
αποτελούν αρμοδιότητα της
Αστυνομίας όπως επίσης και τα
θέματα εθνικής ασφάλειας
στους χώρους των αεροδρομίων.
Σε κάθε περίπτωση, η βάση και η
φύση των προσφερόμενων υπη-
ρεσιών από τη Hermes στο συγ-
κεκριμένο τομέα, επικεντρώνε-
ται σαφώς και ξεκάθαρα στην πα-
ροχή υποστηρικτικών υπηρεσιών
οι οποίες σήμερα, ασκούνται από
το προσωπικό της Αστυνομίας
Κύπρου.

«Ο έλεγχος διαβατηρίων στα αεροδρόμια δεν αναμένεται 
να δοθεί σε ιδιώτες και θα παραμείνει στην αστυνομία»

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Σε αποξήλωση τεσσάρωνδεξαμενών
καικατεδάφισηδύοαποθηκώνστον
τερματικό σταθμό των εγκαταστά-
σεων της στη Λάρνακα, προχωράει
η εταιρεία πετρελαιοειδών Exxon-
Mobil. 

Η εταιρεία σημειώνει πως κατά
τη διάρκεια των εργασιών αποξή-
λωσης και κατεδάφισης δεν θα επη-
ρεαστούν οι καθημερινές δραστη-
ριότητες στον τερματικό σταθμό.
Η παραλαβή, διαχείριση και φόρ-
τωση καυσίμων σε βυτιοφόρα , κα-
θώςεπίσηςκαιηδιάθεσηλιπαντικών
στα πρατήρια και στους εμπορικούς
πελάτες της εταιρείας θα πραγμα-
τοποιείται απρόσκοπτα, καθώς δεν
θα επηρεάζεται από τη διεξαγωγή
των δραστηριοτήτων αποξήλωσης

και κατεδάφισης. Σύμφωνα με την
εταιρεία πρέπει να γίνει η πλήρης
εναρμόνιση του προτεινόμενου έρ-
γου με τις πρόνοιες της Κυπριακής
Νομοθεσίας, των Ευρωπαϊκών Οδη-
γιών και των Διεθνών Συνθηκών
που έχουν επικυρωθεί από την Κυ-
πριακή Δημοκρατία.

Σημαντική παράμετρος αποτελεί
το γεγονός ότι δεν θα διεξαχθούν
εκσκαφές, κατεδαφίσεις και επιχω-
ματώσεις. Οι εργασίες θα περιορι-
στούν στην αποξήλωση εγκαταστά-
σεων που βρίσκονται πάνω από το
έδαφος. Δεν θα πραγματοποιηθούν
επίσης εργασίες αποκατάστασης
του χώρου, καθώς οι εργασίες αυτές
θα πραγματοποιηθούν με τον τερ-
ματισμό των δραστηριοτήτων της
εταιρείας στις εγκαταστάσεις της
Λάρνακας.

Οι αποθήκες και οι τρεις εκ των
τεσσάρων δεξαμενών που θα κατε-
δαφιστούν βρίσκονται στο ανατολικό
τερματικό. Η ανάγκη για την κατε-
δάφιση των δεξαμενών προέκυψε
μετά την απόσυρση της εταιρείας
από την εμπορία Ελαφριού Μαζούτ
(IFO) και καυσίμων αεροσκαφών
(JET A1). Η εταιρεία προχώρησε σε
αναδιοργάνωση της αποθήκευσης
προϊόντων στις δεξαμενές με απο-
τέλεσμα οι τέσσερεις από αυτές, για

τις οποίες και ζητείται η άδεια απο-
ξήλωσης, να έχουν αποσυρθεί από
τη λειτουργία τα τελευταία πέντε
χρόνια. Η αποξήλωση των τεσσάρων
δεξαμενών θα μειώσει (σε απόλυτους
αριθμούς) τον αριθμό των δεξαμενών
στο τερματικό κατά 25% και τη συ-
νολική χωρητικότητα κατά 12,25%.

Σημειωτέον ότι οτερματικός σταθ-
μός της εταιρείας χωρίζεται γεω-
γραφικά σε δύο τμήματα, το ανα-
τολικό τερματικό (ExxonMobil East
Terminal) και το δυτικό τερματικό
(ExxonMobil West Terminal). Οι κύ-
ριες δραστηριότητες πραγματοποι-
ούνται σε καθημερινή βάση στο δυ-
τικό τερματικό. Σε ό,τι αφορά τις
μελλοντικές αναπτύξεις στην πε-
ριοχή, εφόσον υπάρχει ειλημμένη
απόφαση για τον τερματισμό των
δραστηριοτήτων εισαγωγής και εμ-

πορίας καυσίμων στο παραλιακό
μέτωπο, εναπόκειται να καθοριστούν
τα χρονοδιαγράμματα γιατηδιακοπή
της λειτουργίας, τη μεταφορά των
εργασιών τους στην περιοχή Βασι-
λικού και τον καθορισμό της διαδι-
κασίας αποξήλωσης των υφιστάμε-
νων εγκαταστάσεων. Αυτή τη στιγ-
μή,βρίσκεταισεεξέλιξηη εκπόνηση
μελέτηςγιατοστρατηγικόπρογραμ-
ματισμό των μελλοντικών χρήσεων
γης και ανάπτυξης στη Ζώνη Διυ-
λιστηρίου και στη Ζώνη Εμπορικών
Δραστηριοτήτων. 

Για τοn σκοπό αυτό,έχειυποβάλει
αίτηση στην αρμόδια Πολεοδομική
Αρχή της Λάρνακας από τις 18 Φε-
βρουαρίου 2016, ώστε να της πα-
ραχωρηθεί άδειακαιναπροχωρήσει
με την αποξήλωση και κατεδάφιση
των εγκαταστάσεων αυτών.

Προετοιμάζεται για μετακόμιση από τη Λάρνακα η ExxonMobil
Υπάρχει ειλημμένη απόφαση για τον τερματισμό των δραστηριοτήτων στο παραλιακό μέτωπο και μεταφορά στην περιοχή Βασιλικού

<<<<<<<

Τέσσερις δεξαμενές και
δύο αποθήκες θα απο-
ξηλωθούν σε πρώτο
στάδιο.

Βρίσκεται σε εξέλιξη η εκπόνηση
μελέτης για το στρατηγικό προγραμ-
ματισμό των μελλοντικών χρήσεων
γης και ανάπτυξης στη Ζώνη Διυλι-
στηρίου και στη Ζώνη Εμπορικών
Δραστηριοτήτων.
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Tου ΑΝΕΣΤΗ ΝΤΟΚΑ

Σε διεθνή απομόνωση από τον
Ιούνιο –που εγκρίθηκε η πρώτη
αξιολόγηση της χώρας και εκτα-
μιεύθηκαν τα 7,5 δισ. ευρώ της
συνολικής δόσης των 10,3 δισ.
ευρώ– παραμένουν τα ελληνικά
κρατικά ομόλογα και οι μετοχές.
Οι ξένοι επενδυτές αδιαφορούν
για τους ελληνικούς τίτλους, εξαι-
τίας της αβεβαιότητας που εξα-
κολουθεί να υπάρχει ως προς τις
προοπτικές της οικονομίας. 

Οπως επισημαίνεται σε χθεσινό
δημοσίευμα του πρακτορείου Blo-
omberg, με αφορμή δηλώσεις Ελ-
ληνα αξιωματούχου για σχέδια
εξόδου στις αγορές, «τα ελληνικά
ομόλογα, που έχουν εξαιρεθεί
από το πρόγραμμα ποσοτικής χα-
λάρωσης του προέδρου της ΕΚΤ
Μάριο Ντράγκι, έχουν κολλήσει
στον πάτο του κύματος που ενί-
σχυσε τις αγορές χρέους σε ολό-
κληρη την Ευρωζώνη». 

Στέλεχος dealing room σε με-
γάλη τράπεζα τονίζει στην «Κ»
ότι «οι ξένοι επενδυτές δεν έχουν
κανένα ενδιαφέρον για τα ελλη-
νικά ομόλογα. Δεν μπορούμε να
πουλήσουμε ούτε 5 εκατ. ευρώ
σε ελληνικό χαρτί, πόσο μάλλον
να βγούμε στις αγορές, με έκδοση
κάποιων δισ. ευρώ. 

Στη δευτερογενή αγορά η δια-
φορά μεταξύ των προσφερόμενων
τιμών πώλησης και αγοράς ελλη-
νικών ομολόγων είναι 200 μονά-
δες βάσης. Αυτό σημαίνει ότι δεν
υπάρχει ενδιαφέρον και δεν γί-
νονται συναλλαγές».

«Τα ελληνικά ομόλογα βρίσκον-
ται σε μια ερημιά από τον Ιούνιο»,
ανέφερε στο Bloomberg ο Πάτρικ
Εστερουέλας, επικεφαλής έρευ-
νας στην Emso Asset Manage-
ment, που διαχειρίζεται 3,2 δισ.
δολ. «Οσο ο κόσμος αισθάνεται
ότι η κυβέρνηση θα κινηθεί εξαι-
ρετικά αργά στην καλύτερη πε-
ρίπτωση, ή θα αντιστρέψει αυτή
την πορεία στη χειρότερη, θα
έχει αμφιβολίες για τη σταθερό-
τητα της διάσωσής της», πρό-

σθεσε. Αυτή τη στιγμή, η απόδοση
των ελληνικών τίτλων μπορεί να
συγκριθεί με εκείνους χωρών όπως
η Ουκρανία, η Ν. Αφρική, η Τουρ-
κία και η Μογγολία. 

Η σύγκριση της απόδοσης του
ελληνικού ομολόγου που λήγει
στις 17 Ιουλίου 2017 με τα –πε-
ρίπου αντίστοιχης διάρκειας–
2ετή ευρωπαϊκά ομόλογα είναι
απογοητευτική. 

Η Πορτογαλία έχει απόδοση
0,4% στο 2ετές ομόλογό της με
τα αντίστοιχα διετή ομόλογα σε
Ιρλανδία και Ισπανία να έχουν
αρνητική απόδοση. 

Ακόμη και στα 10ετή ομόλογα
ο ελληνικός τίτλος που έκλεισε
με απόδοση στο 8,15%, δείχνει
ότι το κόστος δανεισμού της Ελ-
λάδας για 10 χρόνια είναι το υπερ-
διπλάσιο με αυτό της Πορτογαλίας
που έκλεισε στο 2,94%, την ώρα
μάλιστα που Γερμανία και Ολλαν-
δία απολαμβάνουν εδώ και μήνες
αρνητικά επιτόκια. 

Ακόμα και στην Κύπρο το
10ετές ομόλογό της έκλεισε την
Πέμπτη στο 3,59%, δηλαδή δα-
νείζεται με λιγότερο από το μισό
κόστος σε σχέση με την Ελλάδα.

Η εικόνα είναι ακόμη πιο άσχη-
μη στο Χρηματιστήριο Αθηνών
που έχει αρνητική απόδοση 
(-10,48%) από την αρχή του 2016

και συγκαταλέγεται στα χρημα-
τιστήρια με τις μεγαλύτερες απώ-
λειες διεθνώς. 

Η καθίζηση των ημερήσιων συ-
ναλλαγών χαμηλότερα των 20
εκατ. ευρώ, με το αρνητικό ρεκόρ
για φέτος να είναι τα 13,31 εκατ.
(17 Αυγούστου), αποτυπώνει την
παγερή αδιαφορία των ξένων χαρ-
τοφυλακίων. 

Ταυτόχρονα, σε σύνολο 217 ει-
σηγμένων το επενδυτικό ενδια-
φέρον εξαντλείται στις τέσσερις
συστημικές τραπεζικές μετοχές
και σε ακόμη πέντε εμποροβιο-
μηχανικές μετοχές των οποίων
πλέον η μεγαλύτερη δραστηριό-
τητα κατευθύνεται στο εξωτερι-
κό.

Οπως τονίζεται στο δημοσίευμα
του Bloomberg, «οι υπουργοί Οι-
κονομίας της Ευρωζώνης που θα
συναντηθούν σήμερα στην Μπρα-
τισλάβα, πιθανώς θα εκδώσουν
τις συνηθισμένες προειδοποιήσεις
και συστάσεις, ώστε η Ελλάδα να
επιταχύνει τον ρυθμό των οικο-
νομικών μεταρρυθμίσεων που
απαιτούνται για την πληρωμή που
εκκρεμεί από την πρώτη αξιολό-
γηση του τελευταίου προγράμμα-
τος οικονομικής προσαρμογής».
Με άλλα λόγια, οι επενδυτές δεν
περιμένουν τίποτα περισσότερο
από ένα απογοητευτικό deja vu.

Στα αζήτητα οι ελληνικές 
μετοχές μετά την αξιολόγηση
Οι ξένοι επενδυτές αδιαφορούν εξαιτίας  της αβεβαιότητας ως προς τις
προοπτικές της οικονομίας, γεγονός που αντανακλάται και στην αξία ομολόγων

<<<<<<

Bloomberg: Τα ελλη-
νικά ομόλογα, που
έχουν εξαιρεθεί απ’
το QE έχουν κολλήσει
στον πάτο του κύμα-
τος που ενίσχυσε τις 
αγορές χρέους στην
Ευρωζώνη.

HF Markets (Europe)

ZHTOYNTAI

Η HF Markets (Europe) Ltd
ζητά να προσλάβει άτομο
για εργασία σε γραφείο

στη Λάρνακα.

Απαραίτητα προσόντα η
άριστη γνώση της

Ινδονησιακής γλώσσας και
καλή γνώση αγγλικής

γλώσσας.

Για πληροφορίες και
αιτήσεις αποταθείτε στο

24-400581 ή στο
agianni@hotforex.com

HF Markets (Europe)

ZHTOYNTAI

Η HF Markets (Europe) Ltd
ζητά να προσλάβει άτομο
για εργασία σε γραφείο

στη Λάρνακα.

Απαραίτητα προσόντα η
άριστη γνώση της

Μαλαισιανής γλώσσας και
καλή γνώση αγγλικής

γλώσσας.

Για πληροφορίες και
αιτήσεις αποταθείτε στο

24-400581 ή στο
agianni@hotforex.com

ΠΡΟΚΗΡΥΞΗ ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟΥ ΤΚΕΑΑ 06/2016

Το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας  και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, διενεργεί Διαγωνισμό για την Αγορά Υπηρεσιών από Ιατρούς για την αξιολόγηση της αναπηρίας στα
πλαίσια του έργου «Επέκταση της Εφαρμογής του Νέου Συστήματος Αξιολόγησης της Αναπηρίας και Λειτουργικότητας»,
στη βάση της Διεθνούς Ταξινόμησης της Λειτουργικότητας, της Αναπηρίας και της Υγείας (International Classification
of Functioning, Disability and Health, ICF) του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας. 
Κάθε ανάδοχος Ιατρός θα υπογράφει ατομική σύμβαση με την Αναθέτουσα Αρχή.  Η διάρκεια εκτέλεσης του
αντικειμένου της σύμβασης ορίζεται σε χρονικό διάστημα  24 μηνών από την ημερομηνία υπογραφής της  με
δικαίωμα χρονικής επέκτασης  με τους ίδιους όρους για ακόμη 12 μήνες. Η Αναθέτουσα Αρχή θα αναθέτει εκ
περιτροπής και θα αγοράζει από τους αναδόχους υπηρεσίες στη βάση των καταλόγων που θα καταρτιστούν κατά
ειδικότητα και κατά Επαρχία, με καθορισμένη αμοιβή ανά ώρα παρεχόμενων υπηρεσιών.

Oι προσφορές πρέπει να υποβληθούν είτε απευθείας στο κιβώτιο προσφορών του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στη διεύθυνση Λεωφόρος Βύρωνος 7, Ισόγειο, 1463 Λευκωσία ή να αποσταλούν με
συστημένη ταχυδρομική επιστολή και να παραληφθούν, με ευθύνη των ενδιαφερομένων,  μέχρι την 25η  Οκτωβρίου
2016 και ώρα 12:00. 

Οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να εξασφαλίσουν τα  Έγγραφα Διαγωνισμού σε έντυπη μορφή από το Τμήμα Κοινωνικής
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες ή σε ηλεκτρονική μορφή από το Ηλεκτρονικό Σύστημα Δημοσίων Συμβάσεων
του Γενικού Λογιστηρίου (https://www.eprocurement.gov.cy) ή την ιστοσελίδα του Τμήματος (http://www.mlsi.gov.cy/dsid).

Για περισσότερες πληροφορίες, οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να αποτείνονται στην κα  Νατάσα Μιχαήλ, Λειτουργό
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης, στο τηλέφωνο 22815075.

Το έργο «Επέκταση της Εφαρμογής του Νέου Συστήματος Αξιολόγησης της Αναπηρίας και Λειτουργικότητας» δύναται να
συγχρηματοδοτηθεί από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την Κυπριακή Δημοκρατία.

HF Markets (Europe)

ZHTOYNTAI

Η HF Markets (Europe) Ltd
ζητά να προσλάβει άτομο
για εργασία σε γραφείο

στη Λάρνακα.

Απαραίτητα προσόντα η
άριστη γνώση της

Βιετναμέζικης γλώσσας και
καλή γνώση αγγλικής

γλώσσας.

Για πληροφορίες και
αιτήσεις αποταθείτε στο

24-400581 ή στο
agianni@hotforex.com
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Υπόσχεση για κλείσιμο 
των προαπαιτουμένων
Θα ολοκληρωθούν έως τα τέλη Σεπτεμβρίου ώστε να εκταμιευθούν τα 2,8 δισ.

Μέχρι το τέλος του Σεπτεμβρίου
αναμένουν στις Βρυξέλλες την ολο-
κλήρωση των υπόλοιπων προαπαι-
τουμένων που θα επιτρέψουν την
εκταμίευση των 2,8 δισ. ευρώ και
έτσι θα ολοκληρωθεί η πρώτη αξιο-
λόγηση. Αυτή τουλάχιστον ήταν η
διαβεβαίωση που έλαβε Ευρωπαίος
αξιωματούχος από την ελληνική
κυβέρνηση, ότι δηλαδή τα 13 προ-
απαιτούμενα που υπολείπονται θα
έχουν ολοκληρωθεί πριν από την
επόμενη συνεδρίαση του Eurowor-
king group που είναι προγραμμα-
τισμένη για το τέλος του μήνα και
σαφώς πριν από το επόμενο Euro-
group που είναι προγραμματισμένο
για τις 10 Οκτωβρίου. Αυτό το χρο-

νοδιάγραμμα έδινε Eυρωπαίος αξιω-
ματούχος κατά την ενημέρωση του
Τύπου στις Βρυξέλλες.

Ξεκάθαρο είναι πως η ελληνική
κυβέρνηση χρειάζεται να ολοκλη-
ρώσει όλα τα προαπαιτούμενα για
να λάβει τα 2,8 δισ. και ότι σύμφωνα
με τον αρχικό προγραμματισμό η
εκταμίευση έχει ξεφύγει χρονικά,
καθώς υπολογιζόταν για τις 15 Σε-
πτεμβρίου. Ομως, μία είναι η ξεκά-

θαρη προθεσμία που βρίσκεται στο
τέλος Οκτωβρίου, καθώς μέχρι τότε
είναι διαθέσιμα τα 2,8 δισ. Αν η ελ-
ληνική πλευρά καθυστερήσει πε-
ρισσότερο, τότε θα πρέπει η εκτα-
μίευση να περάσει για άλλη μία φο-
ρά από τα ευρωπαϊκά κοινοβούλια.
Οπως ανέφερε ο Eυρωπαίος αξιω-
ματούχος, αυτή τη στιγμή «δεν
υπάρχει πρόβλημα ρευστότητας
στην Ελλάδα».

Αλλος Eυρωπαίος αξιωματούχος,
όμως, εξέφραζε αμφιβολίες στην
«Κ» για το κατά πόσον θα είναι εφι-
κτή η ολοκλήρωση όλων των προ-
απαιτουμένων μέσα σε λίγες εβδο-
μάδες όπως διαβεβαιώνει η ελλη-
νική πλευρά, καθώς μετά την ολο-
κλήρωση του μεγαλύτερου μέρους
της πρώτης αξιολόγησης στο τέλος
Μαΐου, έχει γίνει μικρή
πρόοδος.Οσον αφορά τα προαπαι-

τούμενα που υπολείπονται, τα πιο
βασικά είναι αυτά που αφορούν το
ταμείο αποκρατικοποιήσεων, την
αγορά εργασίας και τη διοίκηση
των τραπεζών. «Είναι αλήθεια ότι
το Ταμείο δεν έχει ακόμα το Επο-
πτικό του Συμβούλιο και γι’ αυτό
είμαστε ακόμα δύο βήματα μακριά
από το να τεθεί σε λειτουργία το
Ταμείο» τόνιζε ο ίδιος αξιωματού-
χος.

Οι εκπρόσωποι της τρόικας ανα-
μένονται στην Αθήνα στα μέσα
του μήνα για να προετοιμάσουν
τη δεύτερη αξιολόγηση, η οποία
όπως λέει ο αξιωματούχος αναμέ-
νεται να είναι δύσκολη πολιτικά
σε θέματα αγοράς εργασίας και
«δεν πρόκειται να ολοκληρωθεί σε
1-2 εβδομάδες».

Τέλος επανέλαβε το χρονοδιά-
γραμμα όσον αφορά το χρέος και
τη συμμετοχή του ΔΝΤ στο ελλη-
νικό πρόγραμμα, η οποία θα απο-
φασιστεί μετά την ολοκλήρωση
της δεύτερης αξιολόγησης. Θα πρέ-
πει να υπάρξει συμφωνία με τα
κράτη-μέλη όσον αφορά τη βιωσι-
μότητα του ελληνικού χρέους και
στη συνέχεια να δώσει το «πράσινο
φως» και το διοικητικό συμβούλιο
του ΔΝΤ που θα του επιτρέψει να
συμμετάσχει στο ελληνικό πρό-
γραμμα.

Η Ελλάδα θα είναι το πρώτο θέμα
στο Eurogroup της Παρασκευής
στην Μπρατισλάβα της Σλοβακίας
και η πορεία των προαπαιτουμένων
θα συζητηθεί διεξοδικά εκεί. Συγ-
χρόνως δεν θα αποτελέσει έκπληξη
αν το θέμα της δίωξης του κ. Γε-
ωργίου συζητηθεί και στο επίπεδο
των υπουργών της Ευρωζώνης, αν
και δεν βρίσκεται στην ατζέντα.

Γκρίνια επενδυτών
για καθυστερήσεις
Στο περιθώριο του ενδιαφέροντος,
για πρώτη φορά ίσως αρκετά χρόνια,
βρέθηκαν οι εγχώριες τράπεζες στο
συνέδριο που διοργάνωσε η HSBC
στο Λονδίνο για τον τραπεζικό κλά-
δο. Αυτή τη φορά οι εκπρόσωποι
των ξένων θεσμικών χαρτοφυλακίων
και οι αναλυτές είχαν να ανησυχούν
για πολλά άλλα: την κατάσταση των
ιταλικών τραπεζών, τις επιπτώσεις
του Brexit, το προσφυγικό αλλά και
τη γενικότερη πολιτική αστάθεια,
καθώς τους επόμενους 12 μήνες θα
πραγματοποιηθούν εκλογές σε πολ-
λές χώρες (ΗΠΑ, Ισπανία, Γαλλία,
Γερμανία).

Σε ό,τι αφορά τις εγχώριες τρά-
πεζες, συζητήθηκαν κυρίως το ζή-
τημα των «κόκκινων» δανείων, η
πορεία της ελληνικής οικονομίας
και οι κεφαλαιακές αντοχές των
τραπεζών. Τα «κόκκινα» δάνεια
βρέθηκαν στο επίκεντρο, καθώς
αποτελούν κρίσιμο μέτωπο για το
μέλλον των τραπεζών και ευρύτερα
της οικονομίας και συζητήθηκαν
οι στόχοι και η στρατηγική των
τραπεζών για την αντιμετώπιση
του μεγάλου αυτού προβλήματος.

Από ορισμένες πλευρές διατυπώ-
θηκαν γκρίνιες για τις μεγάλες κα-
θυστερήσεις στην υλοποίηση των
δεσμεύσεων που έχει αναλάβει η
χώρα και τις επιπτώσεις στην οικο-
νομία. Οι ξένοι υπογράμμισαν ότι
οι χρονοτριβές και ο υπερβολικός
θόρυβος των επαναλαμβανόμενων
«διαπραγματεύσεων» διαβρώνουν
ολοένα και περισσότερο την εμπι-
στοσύνη. 

Σύμφωνα με στελέχη εγχώριων
τραπεζών, οι περισσότεροι ξένοι
επενδυτές που εξακολουθούν να
παρακολουθούν την Ελλάδα τηρούν
στάση αναμονής, καθώς οι καθυ-
στερήσεις στην υλοποίηση των
μνημονίων και ο πολιτικός κίνδυνος
είναι δεδομένα τα τελευταία χρόνια
και αποτελούν βασική παράμετρο
του «επενδυτικού στοιχήματος».

Είναι χαρακτηριστικό ότι η 1η

αξιολόγηση θα έπρεπε να ολοκλη-
ρωθεί το φθινόπωρο του 2015, ωστό-
σο υπήρξε μια μερική συμφωνία
τον... Ιούνιο του 2016, δηλαδή οκτώ
μήνες μετά. Η 2η αξιολόγηση θα
έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί τους
πρώτους μήνες του 2016 ωστόσο
σήμερα, Σεπτέμβριος 2016, βρισκό-
μαστε στην εκκίνηση για την υλο-
ποίηση των 15 προαπαιτουμένων
προκειμένου να... ολοκληρωθεί η
ολοκλήρωση της 1ης αξιολόγησης!
Σημειώνεται, πάντως, ότι πλέον οι
ξένοι θεσμικοί, που ασχολούνται

με την Ελλάδα, είναι ειδικού τύπου,
κυρίως hedge funds και άλλα υψηλού
επενδυτικού κινδύνου funds.

Επιπλέον, ο αριθμός των ξένων
επενδυτών που επενδύουν στη χώρα
μας συρρικνώνεται λόγω της παρα-
τεταμένης ύφεσης και του πολιτικού
κινδύνου. Σήμερα ξένοι επενδυτές
κατέχουν ελληνικά ομόλογα αξίας
μόλις 4 δισ. ευρώ, έναντι 16 δισ.
ευρώ τον Δεκέμβριο του 2014 που
αντιστοιχεί σε μείωση κατά 75%.
Οι αποτιμήσεις των ελληνικών ομο-
λόγων έχουν υποχωρήσει σε αδια-
νόητα χαμηλά επίπεδα για χώρα-
μέλος της Ευρωζώνης. Σε μια συγ-
κυρία που τα επιτόκια του ευρώ βρί-
σκονται σε αρνητικά επίπεδα (eu-
ribor 1 μήνα -0,372% και του 1 έτους
στο -0,051%) το spread του 10ετούς
ελληνικού με το γερμανικό βρίσκεται
στο 11,25%.

Οι απώλειες των μετοχών των
τραπεζών από την ανακεφαλαιοποί-
ηση του περασμένου Νοεμβρίου
κυμαίνονται από -15% μέχρι -52%.

<<<<<<

Τα «κόκκινα» δάνεια
στο επίκεντρο του εν-
διαφέροντος στο συνέ-
δριο  που διοργάνωσε 
η HSBC στο Λονδίνο.

Οι εκπρόσωποι της τρόικας αναμένονται στην Αθήνα στα μέσα του μήνα
για να προετοιμάσουν τη δεύτερη αξιολόγηση, η οποία όπως λέει
Ευρωπαίος αξιωματούχος αναμένεται να είναι δύσκολη πολιτικά, σε
θέματα αγοράς εργασίας και «δεν πρόκειται να ολοκληρωθεί σε 1-2
εβδομάδες».

<<<<<<

Από τα προαπαιτούμε-
να που υπολείπονται,
τα πιο βασικά είναι αυ-
τά που αφορούν το τα-
μείο αποκρατικοποι-
ήσεων, την αγορά
εργασίας και τη διοίκη-
ση των τραπεζών.
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Οι δημοφιλέστερες μάρκες στον
κλάδο του λιανικού εμπορίου και
των αλυσίδων ταχυφαγείων (fast
food) επωφελήθηκαν περισσότερο
από την τρέχουσα συγκυρία στην
παγκόσμια οικονομία, καθώς η διο-
λίσθηση των τιμών πετρελαίου και
του φυσικού αερίου ενθάρρυναν
τους καταναλωτές να αυξήσουν τις
δαπάνες τους σε άλλους κλάδους
της οικονομίας. Παρ’ όλα αυτά, οι
κολοσσοί του κλάδου τεχνολογίας
εξακολουθούν να έχουν πρωταγω-
νιστικό ρόλο στη λίστα με τις ισχυ-
ρότερες μάρκες του κόσμου.

Η Google αποτιμάται στα 229
δισ. δολάρια, η Apple στα 228,46
δισ. και η Microsoft στα 121,46
δισ., σύμφωνα με έρευνα της
BrandZ. Από την άλλη πλευρά, η
εταιρεία ηλεκτρονικού εμπορίου
Amazon, η αλυσίδα fast food Mac-
Donalds, η εταιρεία αθλητικών ει-
δών Nike και η αλυσίδα καταστη-
μάτων ρούχων Ζara παρουσίασαν
μέσα στο 2016 τη μεγαλύτερη αύ-
ξηση στην αξία του εμπορικού ονό-
ματός τους.

Σε γενικές γραμμές, η συνολική
αξία των 100 κορυφαίων επωνυμιών

στον κόσμο αυξάνεται σταθερά
την τελευταία 11ετία, φθάνοντας
τα 3,4 τρισ. δολάρια μέσα στο 2016.
Οπως σημειώνεται στην έκθεση,
η αξία των πολυτιμότερων εμπο-
ρικών ονομάτων έχει ενισχυθεί κα-
τά 133% από το 2006, παρουσιά-
ζοντας άνοδο ακόμη και στη διάρ-
κεια της χρηματοπιστωτικής κρίσης
του 2007-09.

Στην 35η θέση της λίστας με τις
100 πολυτιμότερες μάρκες στον
κόσμο που κατήρτισε η BrandZ,
για παράδειγμα, βρίσκεται η αλυ-
σίδα καταστημάτων ρούχων Zara
με άνοδο κατά 14% από πέρυσι.
Στην 55η θέση, η αλυσίδα επίπλων
και ειδών σπιτιού ΙΚΕΑ εμφάνισε

αρκετά μικρότερη άνοδο στο 6%.
Στην περίπτωση της Starbucks, η
μάρκα αναβαθμίστηκε αρκετά το
2016, με άνοδο κατά 49% στην αξία
της από το 2015.

Το ηλεκτρονικό εμπόριο, εντού-
τοις, είναι περισσότερο ωφελημένο
από τον ευρύτερο κλάδο του λια-
νικού εμπορίου. Η αξία του εμπο-
ρικού ονόματος της Amazon πα-
ρουσίασε άνοδο 59% σε σχέση με
το συνολικό 8% που καταγράφηκε
σε όλον τον κλάδο λιανικού εμπο-
ρίου. Σημαντικό ρόλο έπαιξε η συ-
νεργασία με την αλυσίδα παντο-
πωλείων Morrisons στις ΗΠΑ για
την παράδοση φρέσκων τροφίμων,
αλλά και την αύξηση των αποστο-
λών από το δικό της δίκτυο ταχυ-
μεταφορών παρά με τους συνερ-
γάτες της.

Στον κλάδο της τεχνολογίας δεν
καταγράφηκε μεγάλη άνοδος, κα-
θώς δεν υπήρξαν σημαντικές και-
νοτομίες στη διάρκεια του τρέχον-
τος έτους. Δύο από τις 20 εταιρείες
που παρουσίασαν τη μεγαλύτερη
άνοδο στην αξία του εμπορικού
ονόματός τους είναι κινεζικές. Πρό-
κειται για τη Huawei από τον κλάδο

της τεχνολογίας και την εταιρεία
ηλεκτρονικού εμπορίου JD.com.

Στην τελευταία θέση της λίστας
με τις μάρκες που είχαν τη μεγα-
λύτερη άνοδο στην αξία τους βρί-
σκεται η Chanel, η οποία αποτιμάται
στα 10,31 δισ. δολάρια και είναι η

μοναδική από τον κλάδο προϊόντων
πολυτελείας. 

Στις κορυφαίες πέντε θέσεις εν-
τοπίζονται οι εξής εταιρείες: Ama-
zon, Starbucks, Facebook, Adobe
και JD.com. Στην έκθεση της
BrandZ σημειώνεται πως οι άντρες

παίζουν σήμερα σημαντικότερο
ρόλο στη διαχείριση ενός νοικο-
κυριού. Τείνουν δε να είναι πιο πο-
λυέξοδοι συγκριτικά με τις γυναίκες
που από τη φύση τους είναι συν-
τηρητικές στις καθημερινές δαπά-
νες τους.

Η κρίση στην ενέργεια
ώθησε tech brands
Οι κολοσσοί του κλάδου τεχνολογίας έχουν πρωταγωνιστικό
ρόλο ανάμεσα στις ισχυρότερες μάρκες του κόσμου

<<<<<<<

Η Google αποτιμάται
στα 229 δισ. δολάρια,
η Apple στα 228,46 δισ.
και η Microsoft στα
121,46 δισ., σύμφωνα
με έρευνα της BrandZ.

Νέο πεδίο δραστηριότητας ανοίγεται
για τον όμιλο ηλεκτρονικού εμπο-
ρίου της Amazon, ο οποίος θα κάνει
διανομή φαγητού σε περιοχές του
Λονδίνου μέσω της εφαρμογής Pri-
me Νοw. Σύμφωνα με το Ρόιτερς,
η αγορά της διανομής φαγητού στη
βρετανική πρωτεύουσα συνιστά
έναν ιδιαίτερα ανταγωνιστικό χώρο. 

Σε αυτόν είναι δυναμικά παρού-
σες οι εταιρείες Uber, Deliveroo
και JustEat. Αντίθετα με τις δύο
πρώτες, οι οποίες διατηρούν στόλο
δικυκλιστών και ποδηλατών με ει-
δικές στολές και λογότυπα για την
παράδοση φαγητού από εστιατόρια
σε γραφεία και σπίτια, η Amazon
θα χρησιμοποιήσει δίκτυο εταιρει-
ών, οι οποίες παρέχουν υπηρεσίες
διανομής. Αυτό σημαίνει πως θα
έχει αφενός λιγότερες δυσκολίες
από ό,τι οι Uber και Deliveroo, αφε-
τέρου, θα διατρέχουν το Λονδίνο
διανομείς με ρούχα, που θα φέρουν
λογότυπο Amazon.

Η υπηρεσία δεν θα παρέχεται
ανεξαρτήτως στους χρήστες της
Amazon, αλλά σε μέλη, που κατα-

βάλλουν συνδρομή 79 λιρών το
έτος ή 7,99 λιρών τον μήνα και δια-
θέτουν την αντίστοιχη εφαρμογή
Prime Now – όσοι μάλιστα κάνουν
παραγγελία μεγαλύτερη των 20 δο-
λαρίων, θα έχουν την υπηρεσία δω-
ρεάν. 

Η εν λόγω εφαρμογή με την επω-
νυμία Amazon Restaurants διατί-
θεται από πέρυσι στη Βρετανία και
προς το παρόν αφορά εννέα αστικές
περιοχές του Λονδίνου, στις οποίες
οι χρήστες θα εξυπηρετούνται εντός
δύο ωρών το αργότερο και θα έχουν
πρόσβαση σε περισσότερα από
15.000 προϊόντα. 

Ωστόσο, οι Uber και Deliverοo

διατηρούν ένα ανταγωνιστικό πλε-
ονέκτημα ως προς την Amazon,
δεδομένου ότι οι υπηρεσίες παρέ-
χονται ανεξαρτήτως συνδρομής
των πελατών.

Στην περίπτωση της τελευταίας,
ενδιαφέρον να συμμετάσχουν στη
σχετική πλατφόρμα διανομής φα-
γητού έχουν εκδηλώσει 148 εστια-
τόρια στο Λονδίνο, μεταξύ των
οποίων το ινδικό Benares, βραβευ-
μένο με αστέρι Μισελέν, αλλά και
η αλυσίδα με πιτσαρίες Mayfair
Pizza, τα Duck Truck με πουλερικά,
τα Hummus Bros με μεσογειακή
κουζίνα κ.λπ. 

Οπως επισημαίνει ο Αλ Γουίλκιν-
σον, επικεφαλής των δραστηριο-
τήτων Amazon Restaurants στην
Amazon, «το Λονδίνο προσφέρει
εξαιρετική κουζίνα από όλο τον κό-
σμο κι εμείς θα βοηθήσουμε πολλές
μικρές επιχειρήσεις εστίασης να
κάνουν πρώτη φορά διανομή κατ’
οίκον». Η υπηρεσία Amazοn Re-
staurants ξεκίνησε πέρυσι στο Σιάτλ
και παρέχεται σήμερα σε 15 πόλεις
στις ΗΠΑ. 

<<<<<<<

Θα ανταγωνιστεί τις
Uber, Deliveroo και 
JustEat, ενώ ενδιαφέ-
ρον έχουν εκδηλώσει
148 εστιατόρια.

Οι συγχωνεύσεις και εξαγορές διε-
θνώς διατηρήθηκαν σε σχετικά
σταθερά επίπεδα κατά το α΄ εξά-
μηνο του 2016, παρά την αστάθεια
των κεφαλαιαγορών και την αβε-
βαιότητα ως προς την οικονομική
ανάπτυξη, σύμφωνα με έρευνα
της ΕΥ.

Η συνολική αξία τους μειώθηκε
κατά 18% στο α΄ εξάμηνο, σε σχέ-
ση με το αντίστοιχο διάστημα του
2015. 

Ωστόσο, η πτώση αυτή οφείλε-
ται εξ ολοκλήρου στο γεγονός ότι
ο αριθμός των μεγάλων συμφω-
νιών (άνω των 10 δισ. δολαρίων)
ήταν μειωμένος κατά οκτώ. Η φε-
τινή αξία των συμφωνιών κινή-
θηκε στα επίπεδα του α΄ εξαμήνου
του 2014, ήταν όμως αυξημένη
κατά 35% έναντι του ιδίου δια-
στήματος του 2013. 

Ο αριθμός των συμφωνιών
(17.642) παρέμεινε ουσιαστικά
σταθερός το α΄ εξάμηνο του 2016,
σε σχέση με το αντίστοιχο διά-
στημα του 2015 (17.665) και του
2014 (17.464).

Σύμφωνα με την ανάλυση της
ΕΥ, ο αντίκτυπος του πρόσφατου
δημοψηφίσματος στο Ηνωμένο
Βασίλειο θα μπορούσε βραχυπρό-
θεσμα να επηρεάσει τη δραστη-
ριότητα των ντιλ σε παγκόσμιο
επίπεδο.

Οι εξαγορές στο εξωτερικό από
κινεζικές επιχειρήσεις έφθασαν
σε ιστορικά υψηλά επίπεδα το
2016.

Σε ό,τι αφορά τις εξαγωγικές
συμφωνίες από κινεζικές επιχει-
ρήσεις, το α΄ εξάμηνο του 2016
έχει ήδη ξεπεράσει το σύνολο του
2015, το οποίο ήταν ήδη μία χρονιά
ρεκόρ. 

Οι μειωμένοι εγχώριοι ρυθμοί
ανάπτυξης και οι προσπάθειες της
κυβέρνησης να στηρίξουν τα σχέ-
δια επέκτασης των κινεζικών εται-
ρειών ώθησαν τις επιχειρήσεις να
προχωρήσουν σε εξαγορές στο
εξωτερικό, προκειμένου να συμ-
βάλουν στην ανάπτυξη της εγχώ-
ριας οικονομίας και ευημερίας.

Οι κινεζικές επιχειρήσεις ανα-
κοίνωσαν 387 συμφωνίες κατά το
α΄ εξάμηνο του 2016 συνολικής
αξίας 129 δισ. δολαρίων, ξεπερ-
νώντας το ποσό-ρεκόρ των 97,9
δισ. δολαρίων το 2015. 

Οι κινεζικές εταιρείες έχουν
αναζωπυρώσει το ενδιαφέρον τους
για την απόκτηση βιομηχανικών
ρομπότ και σχετικού λογισμικού,
στοχεύοντας ιδιαίτερα σε ευρω-
παϊκές εταιρείες.

Η Κίνα είναι ήδη ο μεγαλύτερος
χρήστης βιομηχανικών ρομπότ
παγκοσμίως. Φαίνεται πλέον πως
η Κίνα επιδιώκει να γίνει και ο κο-
ρυφαίος προμηθευτής, καθώς ανα-
ζητεί την τεχνολογική καινοτομία
σε όλο τον κόσμο.

Ρεκόρ εξαγογικών συμφωνιών
από κινεζικές επιχειρήσεις

Φαγητό κατ’ οίκον μέσω εφαρμογών
με τη σφραγίδα της Amazon

<<<<<<

Αναζητεί και αγοράζει
τεχνολογική καινοτο-
μία από όλο τον κόσμο,
ώστε να γίνει ο κορυ-
φαίος προμηθευτής.

Προειδοποίηση για την απομάκρυνση
150.000 θέσεων εργασίας από το
Λονδίνo εξέφρασε ο διευθύνων σύμ-
βουλος της UBS Σέρτζιο Ερμότι, στο
πλαίσιο συνέντευξης που έδωσε
στην ιαπωνική εφημερίδα Nikkei.
Εάν ισχύσει αυτό το σενάριο, τότε
η UBS θα μεταφέρει σε άλλη ευρω-
παϊκή χώρα το 30% των 5.000 ατόμων
που απασχολεί σήμερα στη βρετα-
νική πρωτεύουσα, δηλαδή 1.500 άτο-
μα. Καθώς αναμένεται να ξεκινήσουν
οι διαπραγματεύσεις για το «διαζύγιο»
Βρετανίας - Ε.Ε., αφού αυτό αποφά-

σισαν οι Βρετανοί στο δημοψήφισμα
της 23ης Ιουνίου, το Σίτι του Λονδίνου
επιμένει πως θα πρέπει να εξακρι-
βωθεί το κύρος του «τραπεζικού δια-
βατηρίου». Θα εξακολουθήσουν να

έχουν ελεύθερη πρόσβαση στις αγο-
ρές κεφαλαίου της υπόλοιπης Ε.Ε.
οι τράπεζες και οι χρηματοοικονο-
μικές εταιρείες στο Σίτι του Λονδίνου
τόσο στη διάρκεια των διαπραγμα-

τεύσεων όσο και μετά το Brexit; Πα-
ραμένει άγνωστο.

Η βρετανική κυβέρνηση έχει δεχ-
θεί σκληρή κριτική για το γεγονός
ότι δεν είχε εκπονήσει κανένα σχέδιο

για την έξοδο της χώρας από την
Ε.Ε., δημιουργώντας κλίμα αβεβαι-
ότητας που θέτει σε κίνδυνο χιλιάδες
θέσεις εργασίας όχι μόνον στο Σίτι
του Λονδίνου.

Ο Ιάπωνας πρωθυπουργός Σίνζο
Αμπε τόνισε σε 15σέλιδη επιστολή
του πως η κυβέρνηση φέρει ευθύνη
για τις ιαπωνικές επιχειρήσεις που
δραστηριοποιούνται στη Βρετανία
και τις συνακόλουθες θέσεις εργα-
σίας, που υπολογίζονται περίπου σε
140.000. Οι ιαπωνικές επιχειρήσεις
που βασίζουν τις ευρωπαϊκές δρα-
στηριότητές τους στη Βρετανία δεν
είχαν ποτέ συμπεριλάβει στα σχέδιά
τους το Brexit.

«Πιστεύουμε πως το Λονδίνο θα
συνεχίσει να είναι ένα σημαντικό
χρηματοοικονομικό κέντρο, αν και
δεν θα είναι τόσο σημαντικό όσο
σήμερα», είπε ο κ. Ερμότι.

Λίγο πριν από το δημοψήφισμα
στη Βρετανία, η Lloyd’s είχε προει-
δοποιήσει ότι το Brexit θα θέσει σε
κίνδυνο τουλάχιστον 34.000 θέσεις
εργασίας στο Σίτι του Λονδίνου. Ταυ-
τόχρονα, ο διευθύνων σύμβουλος
της JPMorgan Chase Τζέιμι Ντίμον
είπε πως, εάν οι Βρετανοί ψήφιζαν
το Brexit –όπως και έγινε–, τότε θα
μετέφερε έως και 4.000 θέσεις ερ-
γασίας από το Σίτι στην ηπειρωτική
Ευρώπη. Η Morgan Stanley ενδεχο-
μένως να απομακρύνει 1.000 εργα-
ζομένους από το Λονδίνο.

BLOOMBERG

<<<<<<

Την πρόθεσή τους 
να μεταφέρουν περίπου
6.500 άτομα εκτός Βρε-
τανίας έχουν εκφράσει
οι UBS, JP Morgan 
και Morgan Stanley.

Χιλιάδες τραπεζικά στελέχη έτοιμα να εγκαταλείψουν το Λονδίνο

Εκτιμάται ότι πάνω από το 30% των 5.000 εργαζομένων του ελβετικού κολοσσού UBS θα χάσει τη δουλειά του στη
Βρετανία, λόγω της απόφασης των Βρετανών να αποχωρήσουν από την Ευρωπαϊκή Ενωση.

Επιβράδυνση στην ανάπτυξη της
βρετανικής οικονομίας αποτυπώνει
ο σύνθετος μηνιαίος δείκτης του
ΟΟΣΑ. Αυτός ενισχύθηκε στις 99,32
μονάδες τον Ιούλιο από τις 99,29
τον Ιούνιο, οπότε και διεξήχθη το
δημοψήφισμα για τη θέση της Βρε-
τανίας στην Ε.Ε. Ωστόσο, παραμένει
χαμηλότερα από τον μέσο όρο των
100 μονάδων από τον Οκτώβριο
του 2015 και μέχρι σήμερα. Κατά
τον ΟΟΣΑ, η οικονομία θα συνεχίσει
να επιβραδύνεται λόγω Brexit και,
φθάνοντας προς τη λήξη του έτους,
θα σταθεροποιηθεί. Παράλληλα, οι
Βρυξέλλες ζητούν από το Λονδίνο
επίσπευση των διαδικασιών της
εξόδου από την Ε.Ε. Με έντονο
ύφος, ο Ντόναλντ Τουσκ, πρόεδρος
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, ζήτη-
σε από τη Βρετανίδα πρωθυπουργό
Τερέζα Μέι να αρχίσουν οι συζητή-
σεις όσο το δυνατόν γρηγορότερα.
«Η μπάλα είναι στο γήπεδό σας, εί-
μαι σίγουρος πως δεν είναι εύκολο,
αλλά ελπίζω να είστε σύντομα έτοι-
μοι για ενεργοποίηση του άρθρου
50», τόνισε η κ. Μέι. REUTERS, Α.Ρ.

Πιέσεις στην κ. Μέι
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Τη χαλάρωση των κανόνων του
Συμφώνου Σταθερότητας με πε-
ρισσότερη ευελιξία στον υπολο-
γισμό του ελλείμματος και του
χρέους αναμένεται να ζητήσει
την επόμενη εβδομάδα ο πρό-
εδρος της Κομισιόν Ζαν-Κλοντ
Γιούνκερ. Την είδηση αναφέρει
σε σχετικό ρεπορτάζ του το Politi-
co που επικαλείται δύο πηγές της
Κομισιόν. Την περασμένη εβδο-
μάδα ο πρόεδρος της Κομισιόν
δήλωσε σε συνάντηση των 27
επιτρόπων ότι σκέπτεται να ζη-
τήσει την εξαίρεση των δαπανών
για την παιδεία και για τις επεν-
δύσεις από τον υπολογισμό του
ελλείμματος και του χρέους.

Μολονότι δεν έχει παγιώσει
τις προτάσεις που θα παρουσιάσει
την επόμενη εβδομάδα στο Στρα-
σβούργο, και μόνον η πιθανότητα
να προσφέρει ευελιξία προκαλεί
τη σθεναρή αντίδραση του Βάλν-
τις Ντομπρόβσκις, αντιπροέδρου
της Κομισιόν αρμόδιου για το Ευ-
ρώ και τις Χρηματοπιστωτικές
Υπηρεσίες. Εχουν, ωστόσο, εκ-
φράσει ικανοποίηση για τις ανα-
μενόμενες προτάσεις οι επίτροποι
Οικονομικών και Φορολογίας,
Πιερ Μοσκοβισί, και Απασχόλη-
σης, Κοινωνικών Υποθέσεων και
Εργασίας, Μαριάν Τίσεν. «Ο Ντομ-
πρόβσκις θέλει να υπερασπιστεί
τους κανόνες στη μορφή που
έχουν τώρα αλλά η Τίσεν υπο-
στηρίζει πως είναι καιρός να επα-
νεξετασθούν», τόνισε πηγή της
Κομισιόν.

Ο εκπρόσωπος της Κομισιόν
απέφυγε, πάντως, να σχολιάσει
όσα διέρρευσαν στον Τύπο σχε-
τικά με τη συζήτηση που έχει
προηγηθεί και αρκέστηκε να το-
νίσει πως ο κ. Γιούνκερ γράφει
μόνος τους τις ομιλίες του και κα-
νείς δεν μπορεί να ισχυρισθεί ότι
γνωρίζει τι ακριβώς περιέχουν.
Την ίδια στιγμή ο Γάλλος πρό-
εδρος, Φρανσουά Ολάντ, και ο
πρωθυπουργός της Ιταλίας, Ματέο
Ρέντσι, ασκούν πιέσεις, ζητώντας
επίμονα επιείκεια κατά τον υπο-
λογισμό των ελλειμμάτων. Υπεν-

θυμίζεται πως το Σύμφωνο Στα-
θερότητας επιβάλλει στις χώρες-
μέλη της Ε.Ε. ανώτατο όριο 3%
του ΑΕΠ για το δημοσιονομικό
έλλειμμα και 60% του ΑΕΠ για
το χρέος.

Τα ανώτατα αυτά όρια έχουν
ενσωματωθεί στη Συνθήκη της
Λισσαβώνας. Πηγές προσκείμενες
στον κ. Γιούνκερ εκτιμούν πως
δεν θα φτάσει να ζητήσει αλλαγή
στη Συνθήκη της Ε.Ε. και απλώς
θα μιλήσει για «παραχώρηση ευε-
λιξίας». Τον Μάιο ο κ. Γιούνκερ

προκάλεσε οργισμένες αντιδρά-
σεις, όταν μιλώντας σε κρατικό
σταθμό της γαλλικής τηλεόρασης
πρότεινε να παραχωρήσει η Κο-
μισιόν ειδικό καθεστώς στη Γαλ-
λία και να της δώσει παράταση
δύο ακόμη ετών, μέσα στα οποία
θα πρέπει να περιορίσει το έλ-
λειμμά της στο 3%. Θεωρήθηκε,
άλλωστε, προκλητική η δήλωσή
του πως αυτό επιτρέπεται «επειδή
είναι η Γαλλία».

Εχει, άλλωστε, δοθεί στην Ιτα-
λία πρόσθετος χρόνος για να επι-
τύχει τον στόχο του ελλείμματος.
Το έλλειμμα της Ιταλίας είναι
αυτή τη στιγμή μικρότερο του
στόχου του 3% αλλά παραμένει
αρκετά υψηλό και η Επιτροπή
έχει τονίσει ότι πρέπει να εξα-
κολουθήσει την πορεία προς τη
μείωσή του. Σύμφωνα με τον Ρομ-
πέρτο Μπάσο, εκπρόσωπο του
ιταλικού υπουργείου Οικονομι-
κών, η Ιταλία συντάσσεται με
όσες προτάσεις ενθαρρύνουν τό-
σο τις διαρθρωτικές μεταρρυθ-
μίσεις όσο και τις επενδύσεις. Σε
ό,τι αφορά τις επενδύσεις, ο ίδιος
τόνισε πως «θα χρειαστεί περαι-
τέρω ευελιξία για να ενθαρρυν-
θούν όσες επενδύσεις προέρχον-
ται από διαφορετικά κράτη-μέλη».

Τον Ιούλιο, άλλωστε, η Κομισιόν
αποφάσισε να μην επιβάλει πρό-
στιμα σε Ιταλία και σε Ισπανία
για το γεγονός ότι δεν είχαν ση-
μειώσει πρόοδο στη μείωση των
ελλειμμάτων τους.

Η ιδέα να εξαιρεθούν ορισμένα

είδη δαπανών, όπως είναι η παι-
δεία, η έρευνα και οι αμυντικές
δαπάνες, υπάρχει εδώ και πολύ
καιρό στις χώρες της Ε.Ε. Εχει,
άλλωστε, ήδη γίνει δεκτό από
τον Ιούλιο το αίτημα να εξαιρε-
θούν οι δαπάνες που αφορούν
την προσφυγική κρίση ή θέματα
ασφαλείας, όπως είναι η τρομο-
κρατική απειλή. Τον Ιανουάριο
του 2015, η Κομισιόν εξέδωσε
κατευθυντήριες γραμμές για το
πώς μπορεί να γίνει η κάλλιστη

δυνατή χρήση της ευελιξίας μέσα
στο πλαίσιο των αυστηρών κα-
νόνων του συμφώνου, ώστε να
ενθαρρυνθούν οι δομικές μεταρ-
ρυθμίσεις και οι επενδύσεις.

Υψηλόβαθμος διπλωματικός
υπάλληλος εκτιμά πάντως πως ο
Γιούνκερ δεν πρόκειται να προβεί
σε κάποια θεαματική κίνηση αλλά
«επειδή είναι πολιτικά σημαντικό
θέμα, θέλει να το θέσει και απλώς
θα πει ότι πρέπει να ξαναδούμε
το Σύμφωνο Σταθερότητας».

<<<<<<

Σθεναρή είναι η αντί-
δραση του Βάλντις
Ντομπρόβσκις, 
αντιπροέδρου της Κο-
μισιόν.

Πηγές προσκείμενες στον κ. Γιούνκερ εκτιμούν πως δεν θα φτάσει να ζη-
τήσει αλλαγή στη συνθήκη της Ε.Ε. και απλώς θα μιλήσει για «παραχώρη-
ση ευελιξίας», ενώ εκπρόσωπος της Κομισιόν απέφυγε να σχολιάσει όσα
διέρρευσαν στον Τύπο και αρκέστηκε να τονίσει πως ο κ. Γιούνκερ γράφει
μόνος του τις ομιλίες του.

Δημοσιονομική
χαλάρωση προωθεί
ο Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ
Ευελιξία στο Σύμφωνο Σταθερότητας και Ανάπτυξης
με εξαίρεση των δαπανών για παιδεία και επενδύσεις

• Του Αλέξη Μιχαηλίδη

Η Λάρνακα βρίσκεται σήμερα μπρο-
στά σε ένα σταυροδρόμι το οποίο
οφείλει να ξεπεράσει με επιτυχία
ώστε να επανέλθει η αξιοπιστία και
η ανάπτυξη που θα την πάρει ακόμη
πιο μπροστά τα επόμενα χρόνια. ο
Δήμαρχος και το Δημοτικό του Συμ-
βούλιο πρέπει να έχουν την ικανότητα
να μαζεύουν επιχειρήματα, να ξέρουν
τι χρειάζεται η πόλη, να ελίσσονται
με εξυπνάδα ανάμεσα στα συμφέροντα
των άλλων πόλεων και να έχουν δη-
μιουργήσει με κάποιες στρατηγικές
συμμαχίες , που θα διευκολύνουν το
έργο τους σε όλα τα επίπεδα. Ο Δή-
μαρχος να μη λειτουργεί σαν μοναχικός
καβαλάρης αλλά να έχει πίσω του όλο
το ιππικό της πόλης του οποίου η ενό-
τητα να περιορίσει
την άσκοπη αντι-
πολιτευτική διάθε-
ση. Ο Δήμαρχος
πρέπει απαραίτητα
να εμπνέει την εμ-
πιστοσύνη όλων
μέσα και έξω από
την πόλη, ώστε η
συνεννόηση με
όλους να είναι εύ-
κολη και να προ-
σθέτει την απαι-
τούμενη δυναμική. 

Πράγματι για να
πάει η Λάρνακα
μπροστά δεν χρει-
άζεται ένα θαυμα-
τοποιό αλλά κάποιο
που με ταπεινή με-
θοδικότητα, την υπομονή και επιμονή
του, τον σεβασμό προς όλες τις πλευ-
ρές, την ορθή πληροφόρηση , την σο-
βαρή έρευνα και εξαντλητική μελέτη
των θεμάτων να είναι οπλισμένος με
την σε βάθος γνώση, την ομαδικότητα
, τα ορθά επιχειρήματα και την συλ-
λογική δράση που θα πείθει τους ου-
δέτερους ή ακόμη και τους αρνητικούς
δημόσιους υπάλληλους και το κράτος
να στρέψει το βλέμμα προς την πόλη
μας. Δεν χρειάζονται παλικαρισμοί
ούτε μεγάλα λόγια αλλά το κυριότερο
δεν χρειαζόμαστε την απειρία στα
θέματα αυτά που μπορεί να προκαλέσει
την κατολίσθηση όλων των προσπα-
θειών των υπολοίπων. Δεν χρειαζό-
μαστε κάποιο που θα τα μάθει όλα
αυτά εκ των υστέρων και σε βάρος
της πόλης.

Αφού λοιπόν σκιαγραφήσαμε την
νοοτροπία και τις αρετές που μπορεί

να εκτοξεύσουν την πόλη, πρέπει
τώρα να σκιαγραφήσουμε και μερικές
βασικές παραμέτρους ενός μακρο-
πρόθεσμου προγραμματισμού με πολ-
λαπλούς επιθυμητούς στόχους. Ανά-
μεσα τους πρέπει απαραίτητα να υπάρ-
χουν ενέργειες για αύξηση των θέσεων
εργασίας . Πρέπει ακόμα να γίνει
ειδική μελέτη για την προσέλκυση
επενδυτών, και δημιουργία λίστας
νέων υποδομών απαραίτητων για την
πόλη του μέλλοντος. 

Πρέπει ακόμα να καλλιεργηθούν
καινούργιες ιδέες περεταίρω σύνδεσης
της παραλιακής μας πόλης με το νερό
και τις θαλάσσιες δραστηριότητες και
ιδέες για περαιτέρω εκμετάλλευση
των συνεργιών που προσφέρει η
ύπαρξη του αεροδρομίου και του λι-
μανιού εντός των δημοτικών ορίων.

Η πόλη πρέπει να ξεφύγει από τα συ-
νηθισμένα με ευφάνταστο καλλωπισμό
για την δημιουργία μοναδικότητας
στην Κύπρο. Πρέπει να δημιουργηθεί
κουλτούρα θετικής προσέγγισης των
εκάστοτε ευκαιριών που εμφανίζονται
και δημιουργία ενιαίας αστικής πε-
ριοχής με όλους τους άλλους Δήμους
και κοινότητες της ευρύτερη περιοχή
με τους οποίους πρέπει να καλλιερ-
γηθεί ενότητα στόχων. Πρέπει να εκ-
πονηθεί το μακροπρόθεσμο όραμα
μιας πόλης που θέλει και μπορεί να
βγει από την μετριότητα και να γίνει
σημείο αναφοράς.

Μαζί με το μακροχρόνιο σχεδιασμό
πρέπει απαραίτητα να γίνει μελέτη
για τα βραχυχρόνια προγράμματα και
στόχους. Η πόλη πρέπει να είναι έτοιμη
για την αναθεώρηση του τοπικού πο-
λεοδομικού σχεδίου και να επιδιώξει
την αλλαγή παραμέτρων που θα την

ευνοούν και θα της δώσουν νέα φτερά.
Η πόλη πρέπει να επιλύσει άμεσα το
θέμα του Δημοτικού της Μεγάρου
ώστε να στεγάζεται σε κτίριο αντάξιο
της φήμης της και των φιλόδοξων
προσδοκιών της. Πρέπει άμεσα να
ετοιμαστούν νέα έργα με όλες τις
απαραίτητες μελέτες, που είναι χρο-
νοβόρες, ώστε να τα βγαίνουν έτοιμα
από το συρτάρι για χρηματοδότηση
από το κράτος ή τον ιδιωτικό τομέα
χωρίς να χάνει ευκαιρίες λόγω καθυ-
στερήσεων. 

Η πόλη πρέπει να επέμβει ώστε ο
εκτός δημοτικών ορίων δρόμος Λάρ-
νακας – Δεκέλειας επιτέλους να ολο-
κληρωθεί για να αποτελέσει η ακτή
την νέα αναπτυξιακή αιχμή του τοπικού
σχεδίου Λάρνακας αφού και οι εγκα-
ταστάσεις των πετρελαιοειδών και

γκαζιού φαίνεται
να φεύγουν σύν-
τομα. Ο ίδιος ο Δή-
μος και οι υπηρε-
σίες του πρέπει
να εμπνεύσουν
ξανά την εμπιστο-
σύνη και ακόμα
περισσότερη απο-
τελεσματικότητα
και αυτό συμπε-
ριλαμβάνει σω-
ρεία ενεργειών
που πρέπει να γί-
νουν. Πρέπει να
επανέλθει το θέ-
μα της δημιουρ-
γίας υπόγειου
δρόμου διακό-
σιων μέτρων που

να ενώνει την ακτή Μακένζυ με την
ακτή Κιτίου - Περβολιών - Μαζωτού
- Αλαμινού, πράγμα που θα διανοίξει
νέους δίαυλους ανάπτυξης για την
πόλη και τον δυναμισμό της. Να κά-
νουμε τους νέους να αγαπήσουν ακόμη
περισσότερο την πόλη τους και να
τους ενθαρρύνουμε να συμμετέχουν
ενεργότερα στο καθημερινό γίγνεσθαι
ακούγοντας προσεκτικά τις φρέσκες
ιδέες τους και φέρνοντας τις στο προ-
σκήνιο. Παραπάνω είναι μια μικρή
γεύση από το μεγάλο έργο που ανα-
μένει τους νέους Δημοτικούς Άρχοντες
της Λάρνακας , όπου η εμπειρία και
το όραμα τους να μας γεμίζει αισιοδοξία
για το μέλλον της πόλης μας. Ο πήχης
πρέπει να είναι πάντα ψηλά και μπο-
ρούμε όλοι να συμβάλουμε στην ολική
επαναφορά της πόλης όπως αυτή
ξέρει και το απέδειξε δια μέσου της
πολυκύμαντης ιστορίας της.

ΓΙΑ ΝΑ ΠΑΡΟΥΜΕ ΤΗΝ ΛΑΡΝΑΚΑ ΜΠΡΟΣΤΑ

10 εκατ. δίνει η
Δανία για στοιχεία
των Panama Papers

To υπουργείο Οικονομικών της Δανίας
αγοράζει λίστες με στοιχεία φορο-
λογουμένων που εμπλέκονται στα
Panama Papers έναντι 10 εκατ. ευρώ.
Σύμφωνα με δημοσίευμα του Asso-
ciated Press, η κυβέρνηση της Δανίας,
έλαβε το καλοκαίρι μία ανώνυμη
προσφορά για στοιχεία που περι-
λαμβάνονται στα περίπου 200.000
έγγραφα που διέρρευσαν από την
παναμέζικη νομική εταιρεία Mossack
Fonseca. Η τελευταία είχε βοηθήσει
πελάτες της να ανοίξουν υπεράκτιες
εταιρείες.

Ο υπουργός Φορολογίας της Δανίας
δήλωσε ότι όλα δείχνουν ότι «πρό-
κειται για μια χρήσιμη πληροφορία»
και ότι «το χρωστάμε στους Δανούς
φορολογουμένους που καταβάλλουν
κανονικά τους φόρους τους». 

Σύμφωνα με τον ίδιο και άλλα δα-
νέζικα κόμματα έχουν ταχθεί υπέρ
της αγοράς ορισμένων από τα
200.000 περίπου έγγραφα που διέρ-
ρευσαν από τη Mossack Fonseca,
λέγοντας πως «το υλικό περιλαμβάνει
πολύτιμες πληροφορίες για εκατον-
τάδες Δανούς φορολογουμένους.

Η υπόθεση των Panama Papers
ξεκίνησε την περασμένη άνοιξη με
τη δημοσίευση περίπου 11,5 εκατ.
αρχείων που σχετίζονται με 214.000
offshore.

Τα στοιχεία συγκλόνισαν την παγ-
κόσμια κοινή γνώμη από το πρώτο
κύμα διαρροών, καθώς βρέθηκαν με
offshore πρωθυπουργοί, βασιλείς,
αστέρες του θεάματος κ.ά.

Ανάμεσα στα ηχηρά ονόματα που
εμφανίστηκαν εκείνη την εποχή να
είχαν εμπλοκή στις λίστες των Pa-
nama Papers ήταν του πρωθυπουρ-
γού της Ισλανδίας Σίγκμουντουρ
Γκουνλάουγκσον, του προέδρου της
Αργεντινής Μαουρίτσιο Μάκρι, του
προέδρου της Ουκρανίας Πέτρο Πο-
ροσένκο, του βασιλιά Σαλμάν της
Σαουδικής Αραβίας, της κόρης του
πρωθυπουργού του Πακιστάν Να-
ουάζ Σαρίφ κ.ά.
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Ανακάμπτει η αγορά ακινήτων;
A N A Λ Υ Σ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Σύμφωνα με τη Στατιστική Υπη-
ρεσία, το πρώτο εξάμηνο του 2016
σημειώθηκαν οι ακόλουθες αδει-
οδοτήσεις νέων έργων ανά επαρχία
(βλέπε πίνακα). Βλέπουμε πως παγ-
κύπρια αδειοδοτήθηκαν έργα συ-
νολικού εμβαδού 455.352 τετρ. μ.
Αυτά τα τετραγωνικά μέτρα απο-
τελούν τη νέα προβλεπόμενη προ-
σθήκη στο υφιστάμενο στοκ ακι-
νήτων που υπάρχει στην χώρα μας.
Δεν σημαίνει κατ’ ανάγκη πως θα
υλοποιηθεί, αλλά είναι εκεί έτοιμο
προς υλοποίηση, αν οι συνθήκες
το επιτρέψουν.

Κατ’ αντιστοιχία, το συνολικό
εμβαδόν που αδειοδοτήθηκε το
2015 ήταν 458.050 τετρ. μ. Υπήρξε
δηλαδή μια μικρή κάμψη το πρώτο
εξάμηνο του 2016 σε σχέση με το
αντίστοιχο του 2015 της τάξης του
0,6%. Σε επίπεδο επαρχιών, η Λε-
μεσός και η Πάφος είχαν θετικό
πρόσημο (4,8% και 15,8% αντίστοι-
χα), ενώ η Λευκωσία, η Αμμόχωστος
και η Λάρνακα αρνητικό (8,8%,
15,2% και 3,3% αντίστοιχα).

Είναι αυτό ανησυχητικό ή όχι
και τι μπορεί να μας δείχνουν τα
νούμερα;

Το μέσο εμβαδόν των μονάδων
που αδειοδοτήθηκαν το πρώτο εξά-
μηνο του 2016 ανερχόταν (σύμ-
φωνα με το Τμήμα Στατιστικής)
στα 280 τετρ. μ. (περίπου, για κάθε
μονάδα). Το αντίστοιχο του 2015
ήταν 295 τετρ. μ. (περίπου, για
κάθε μονάδα). Απλά να σημειώσου-
με πως το αντίστοιχο του 2010
ήταν περίπου 195 τετρ. μ. και μετά
υπήρχε μια ανοδική πορεία σε αυτά
τα επίπεδα που σημειώνονται τώρα.
Άρα είναι εμφανές πως υπάρχει
μια καθαρή αλλαγή πλεύσης προς
όφελος της ανέγερσης μεγάλων
μονάδων, αντί των μικρότερων
που σημειώνονταν στο παρελθόν.
Αυτό με τη σειρά του δείχνει πως
το μέτρο της πολιτογράφησης μέσω
επενδύσεων σε ακίνητα έχει πε-
τύχει και η προσφορά αναπροσαρ-
μόζεται έτσι ώστε να προσφέρει
προϊόν που να δικαιολογεί το με-
γάλο ποσό που απαιτείται σαν προ-

ϋπόθεση για πολιτογράφηση. Στην
όλη διαδικασία ανάπτυξης υπάρ-
χουν συνεχώς μηνύματα που στέλ-
νονται από όλους τους παράγοντες
της οικονομίας και συνάμα όλοι οι
παράγοντες καλούνται να τα ερ-
μηνεύουν. Για παράδειγμα, η προ-
σφορά προσπαθεί συνεχώς να ανα-
προσαρμοστεί στα εκάστοτε δε-
δομένα της ζήτησης. Γι’ αυτόν τον
λόγο βλέπουμε μια στροφή προς

ικανοποίηση της ζήτησης για με-
γαλύτερες κατοικίες που πωλούνται
εντός των πλαισίων του σχεδίου
πολιτογράφησης. Αναγκαστικά,
υπάρχει μια φυσιολογική χρονική
υστέρηση μεταξύ της λήψεως του
σήματος για ανάγκη νέων τέτοιων
μονάδων και της αδειοδότησής
τους. Η αιτία της υστέρησης έχει
να κάνει με την ανάλυση των δε-
δομένων της αγοράς (π.χ. πόσο θα

κρατήσει αυτό το ενδιαφέρον), του
σχεδιασμού ενός έργου σε γη που
να μπορεί να ανταποκριθεί στο εν-
διαφέρον, και της αδειοδότησης
αυτού του έργου μέσω χρονοβόρων
διαδικασιών αδειοδότησης που
έχουμε εδώ στην Κύπρο. 

Είναι τα αρνητικά πρόσημα αρ-
νητικά για την ανάκαμψη της αγο-
ράς των ακινήτων και άρα της οι-
κονομίας ή όχι; 

Τα αρνητικά πρόσημα για κά-
ποιες επαρχίες ή στο σύνολο δεν
πρέπει να ανησυχούν κανένα. Ας
μην ξεχνάμε ότι κοιτάζουμε προ-
σθήκες στο εν δυνάμει στοκ και
όχι την πορεία κάποιου δείκτη.
Άρα το πρώτο εξάμηνο του 2016
αδειοδοτήθηκαν επιπλέον 455.352
τετρ. μ. πέραν αυτών που αδειοδο-
τήθηκαν τα προηγούμενα χρόνια.
Με βάση τον μέσο όρο εμβαδού
της κάθε μονάδας, αυτό σημαίνει
μια εν δυνάμει προσθήκη 1.627
νέων μονάδων στο υφιστάμενο
στοκ. Αυτή η προσθήκη είναι κατά
5,2% μεγαλύτερη από την αντί-

στοιχη του πρώτου εξαμήνου του
2015. Η σταδιακή υλοποίηση των
αδειοδοτημένων έργων είναι αυτή
που βοηθάει την οικονομία μας
στην πορεία πλήρους ανάπτυξης.
Ο κύκλος ξεκινά με την εργοδότηση
συμβούλων μηχανικών, marketeers
κ.λπ. και ανοίγει με τη σταδιακή
αγορά υλικών από όλο το φάσμα
της βιομηχανίας – από την εκσκα-
φή, στο σκυρόδεμα και όλη τη δια-
δρομή μέχρι το κουταλάκι στο συρ-
τάρι της κουζίνας μας.

Η αγορά των ακινήτων προσπα-
θεί να βρει ένα νέο ισοζύγιο και
τέτοιες αυξομειώσεις εντός τριμή-
νων και εξαμήνων θα παρατηρούν-
ται. Θα έλεγα ότι είναι και υγιές
φαινόμενο επειδή δείχνει πως γί-
νονται και μικροδιορθώσεις ως
προς την προσδοκώμενη ζήτηση
και δεν το παρακάνουμε διακινδυ-
νεύοντας να καταλήξουμε με τε-
ράστιο αδιάθετο στοκ.
Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO, APS Andreou Property Strategy -

Chartered Surveyors.

Εμβαδόν αδειοδοτηθέντων έργων ανά επαρχία (Ιαν. - Ιούν.)

2016 2015  Μεταβολή

Λευκωσία 139.357μ² 152.761μ² -8,8%

Αμμόχωστος 24.847μ² 29.298μ² -15,2%

Λάρνακα 68.071μ² 70.402μ² -3,3%

Λεμεσός 142.745μ² 136.227μ² 4,8%

Πάφος 80.332μ² 69.362μ² 15,8%

Σύνολο 455.352μ² 458.050μ² -0,6%

Μέσο Εμβαδόν Μονάδων (μ²) 279,9μ² 296,1μ² -5,5%

Μέσος Αριθμός Μονάδων 1.627  1.547  5,2%

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Στα εμπορικά κέντρα και στα δημοφιλέστερα
σημεία των εμπορικών δρόμων της Αθήνας
συγκεντρώνεται πλέον το μεγαλύτερο μέρος
του λιανεμπορίου, όπως προκύπτει από τα
τελευταία διαθέσιμα στοιχεία, με αποτέλεσμα
να καταγράφεται και στροφή της ζήτησης
για εμπορικά ακίνητα προς τις συγκεκριμένες
κατηγορίες, εις βάρος των συνοικιακών κα-
ταστημάτων αλλά και των ακινήτων που
βρίσκονται σε λιγότερο προνομιακά σημεία.
Μεγάλες εταιρείες λιανικής φαίνεται να
έχουν εκμεταλλευτεί τις ιστορικά χαμηλές
τιμές στους κεντρικούς εμπορικούς δρόμους,
με αποτέλεσμα οι τιμές να έχουν σταθερο-
ποιηθεί, τα κενά καταστήματα να έχουν μει-
ωθεί και η απορρόφηση κενών χώρων να
έχει αυξηθεί.

Αυτό επισημαίνουν φορείς της αγοράς
ακινήτων που παρακολουθούν τις τάσεις
στην αγορά, καθώς μάλιστα έχουν αρχίσει
να καταγράφονται ακόμα και αυξήσεις ενοι-
κίων σε ορισμένα σημεία, κυρίως στο τμήμα
της Ερμού που είναι κοντά στην πλατεία
Συντάγματος (το οποίο ευνοείται και από
τον τουρισμό). Αντίστοιχα στα εμπορικά
κέντρα επικρατεί «το αδιαχώρητο», καθώς
οι περισσότερες αλυσίδες επιδιώκουν να
έχουν σημεία πώλησης σε αυτά, αναγνω-
ρίζοντας τις «αντοχές» της συγκεκριμένης
κατηγορίας ακινήτων στην οικονομική
κρίση και τη γενικότερη πτώση της κατα-
νάλωσης.

Σύμφωνα με τη διοίκηση της Lamda De-
velopment, η θετική τάση του πρώτου φε-
τινού εξαμήνου διατηρήθηκε και τον Ιούλιο,
όταν δηλαδή ξεκίνησαν οι θερινές εκπτώσεις,
καθώς οι πωλήσεις των καταστημάτων στα
τρία εμπορικά κέντρα που διαχειρίζεται η
εταιρεία (The Mall Athens, Mediterranean
Cosmos και Golden Hall) αυξήθηκαν με
ετήσιο ρυθμό 12,2%, ενώ η επισκεψιμότητα

ήταν επίσης αυξημένη σε ποσοστό 7%. Κατά
το φετινό πρώτο εξάμηνο τα λειτουργικά
κέρδη στα τρία εμπορικά κέντρα του ομίλου
(The Mall Athens, Mediterranean Cosmos
και Golden Hall) αυξήθηκαν κατά 8% και
ανήλθαν σε 21,5 εκατ. ευρώ. Αντίστοιχα, ο
συνολικός κύκλος εργασιών ενισχύθηκε
κατά 4,3% σε ετήσια βάση, ενώ η συνολική
επισκεψιμότητα αυξήθηκε κατά σχεδόν 2%.
Ειδικότερα, τη μεγαλύτερη άνοδο της λει-
τουργικής κερδοφορίας με 11,3% εμφανίζει
το Golden Hall – ανέρχεται σε 7,9 εκατ. ευρώ.
Ο συνολικός κύκλος εργασιών των κατα-
στημάτων και ο αριθμός των επισκεπτών
κινήθηκαν ανοδικά κατά 7,1% και 3,3%. Αν-
τίστοιχα, η λειτουργική κερδοφορία του The
Mall Athens αυξήθηκε κατά 7,3% σε 13,3

εκατ. ευρώ. Επίσης, ο τζίρος των καταστη-
μάτων παρουσίασε αύξηση κατά 3,2%, ενώ
ο αριθμός των επισκεπτών κινήθηκε ανοδικά
κατά 1,7%. Αντίστοιχα, στο Mediterranean
Cosmos της Θεσσαλονίκης τα λειτουργικά
κέρδη ανήλθαν σε 6,9 εκατ. ευρώ, παρου-
σιάζοντας άνοδο 4,5%. Ο τζίρος αυξήθηκε
κατά 3,5% και οι επισκέπτες κατά 1,5%.

Εν τω μεταξύ, θετικότερη είναι και η εικόνα
που παρουσιάζεται στις αγορές Opel Mall
(Ανοικτά Κέντρα Εμπορίου) του Πειραιά,
της Θεσσαλονίκης, της Πάτρας και της Αλε-
ξανδρούπολης, ιδίως σε σύγκριση με το σύ-
νολο της αγοράς, καθώς, σύμφωνα με την
περιοδική έρευνα του ΙΝΕΜΥ - ΕΣΕΕ, ο τζίρος
των επιχειρήσεων κατά την περίοδο των
θερινών εκπτώσεων, που ολοκληρώθηκε

στις 31 Αυγούστου, υποχώρησε κατά 9,7%
σε ετήσια βάση, όντας δηλαδή χαμηλότερος
ακόμα και σε σχέση με το 2015, όταν το αν-
τίστοιχο διάστημα η αγορά είχε δεχθεί το
πλήγμα της επιβολής κεφαλαιακών ελέγχων.
Πρόκειται για τα σημεία εκείνα στα οποία
οι καταστηματάρχες έχουν αναπτύξει συ-
νεργασίες για την κοινή προώθηση των επι-
χειρήσεών τους, με κοινές δράσεις και προ-
ωθητικές ενέργειες, λειτουργώντας δηλαδή
ως άτυπο εμπορικό κέντρο. Σε αυτές τις αγο-
ρές οι πωλήσεις είτε παρέμειναν σταθερές
είτε κατέγραψαν αυξητική τάση, με το 42%
των επιχειρήσεων να κάνουν λόγο για άνοδο
έως 10%.

Είναι λοιπόν προφανές ότι οι καταναλωτές
στρέφονται στις οργανωμένες αγορές ή έστω

σε περιοχές με υψηλή συγκέντρωση κατα-
στημάτων, όπως η Ερμού, το Κολωνάκι και
άλλες δημοφιλείς εμπορικές οδοί. Σε σχετική
της ανάλυση η εταιρεία παροχής υπηρεσιών
ακινήτων Proprius ανέφερε ότι η ζήτηση
από την πλευρά των αλυσίδων στρέφεται
σε καταστήματα μικρής επιφάνειας, κυρίως
40-60 τ.μ., στα δημοφιλέστερα σημεία των
εμπορικών δρόμων και στα μεγάλα εμπορικά
κέντρα της πρωτεύουσας. Σε κάθε περίπτωση,
τα ενοίκια καταγράφουν αύξηση 10% στην
περίπτωση των καταστημάτων που βρίσκον-
ται στις εμπορικές οδούς (κυρίως σε Ερμού
και Κολωνάκι), ενώ στα εμπορικά κέντρα η
αύξηση των ενοικίων προσεγγίζει το 6%.

Σε κάθε περίπτωση, η άνοδος των τιμών
των ενοικίων στις εμπορικές οδούς παρα-
τηρείται για πρώτη φορά κατά τη διάρκεια
των ετών της οικονομικής κρίσης. Μάλιστα
οι αλυσίδες που ενδιαφέρονται να τοποθε-
τηθούν στην Ερμού δεν διστάζουν να πλη-
ρώσουν και «αέρα» είτε απευθείας στον υφι-
στάμενο ενοικιαστή είτε στον ιδιοκτήτη του
ακινήτου, ώστε να εξασφαλίσουν θέση στα
εμπορικότερα σημεία της οδού, καθώς πλέον
δεν υπάρχουν κενά καταστήματα στην πε-
ριοχή, όπως συνέβαινε κατά το πρόσφατο
παρελθόν. Σήμερα οι τιμές στην Ερμού δια-
μορφώνονται σε 190 ευρώ/τ.μ. κατά μέσον
όρο σε μηνιαία βάση, έχοντας ανακάμψει
ελαφρώς σε σχέση με τα 150-160 ευρώ/τ.μ.
που είχαν καταγραφεί στο αποκορύφωμα
της οικονομικής κρίσης

Σύμφωνα με τους ειδικούς του κλάδου, η
εικόνα σε λιγότερο δημοφιλείς εμπορικές
συνοικίες, όπως στο Χαλάνδρι και στη Νέα
Σμύρνη, είναι ακόμα υποτονική. Εκεί αλλά
και σε δευτερεύουσες οδούς η ανάκαμψη
της ζήτησης θα έρθει μόνο σε συνδυασμό
με τη γενικότερη άνοδο της κατανάλωσης,
η οποία απαιτεί την έλευση της οικονομικής
ανάκαμψης και κυρίως την τόνωση των ει-
σοδημάτων των νοικοκυριών.

Ζήτηση για εμπορικά ακίνητα στην Αθήνα
Καθώς πρόκειται για δημοφιλή σημεία, θα είναι εις βάρος των συνοικιακών κτιρίων που βρίσκονται σε λιγότερο προνομιακά μέρη

Εχουν αρχίσει να καταγράφονται ακόμα και αυξήσεις ενοικίων σε ορισμένα σημεία, κυρίως στο τμήμα της Ερμού που είναι κοντά στην πλα-
τεία Συντάγματος (το οποίο ευνοείται και από τον τουρισμό).
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Την πρωτοκαθεδρία του Λονδίνου
ως δημοφιλέστερου προορισμού
για πραγματοποίηση ξένων επεν-
δύσεων στην αγορά ακινήτων ανα-
τρέπει η πόλη της Νέας Υόρκης.

Σύμφωνα με στοιχεία της εταιρείας
παροχής υπηρεσιών ακινήτων Jones
Lang LaSalle (JLL), κατά τη διάρκεια
του φετινού πρώτου εξαμήνου του
έτους, οι ξένες επενδύσεις στην αγο-
ρά ακινήτων της Νέας Υόρκης ανήλ-
θαν σε 9,3 δισ. ευρώ, έναντι «μόλις»
6,1 δισ. ευρώ του Λονδίνου, καθώς
οι ροές κεφαλαίων προς τη βρετανική
πρωτεύουσα μειώθηκαν κατά 44%
σε σχέση με το αντίστοιχο περσινό
διάστημα. Είναι χαρακτηριστικό ότι
κατά το πρώτο εξάμηνο του 2015,
είχαν εισρεύσει συνολικά κεφάλαια
11 δισ. ευρώ στο Λονδίνο, έναντι
10 δισ. ευρώ που είχε συγκεντρώσει
η αγορά της Νέας Υόρκης.

Σύμφωνα με τους αναλυτές, αιτία
της «αποκαθήλωσης» του Λονδίνου
είναι ασφαλώς το δημοψήφισμα
για την έξοδο της Μεγ. Βρετανίας
από την Ευρωπαϊκή Ενωση, γεγονός
που επηρέασε αρνητικά την επεν-
δυτική δραστηριότητα, τόσο πριν
τις εκλογές όσο και μετά. Είναι χα-
ρακτηριστικό ότι η βασική ανησυχία
των επενδυτών είναι ότι θα μειωθεί
η απήχηση του Λονδίνου ως παγ-
κόσμιου οικονομικού κέντρου, λόγω
ακριβώς της επικείμενης εξόδου
από την Ε.Ε., με αποτέλεσμα να
πληγεί και η αξία των επενδύσεών
τους, η συντριπτική πλειονότητα
των οποίων αφορά σε κτίρια γρα-
φείων. Ως εκ τούτου, επέλεξαν να
απέχουν από την αγορά του Λον-
δίνου μέχρι νεωτέρας. Χαρακτηρι-
στικό είναι το παράδειγμα του κρα-
τικού επενδυτικού ταμεία της Νορ-

βηγίας, που είναι ένας από τους με-
γαλύτερους ξένους επενδυτές στο
Λονδίνο, που ανακοίνωσε πριν από
λίγες ημέρες ότι θα μειώσει την
αξία του χαρτοφυλακίου του στην
Μεγ. Βρετανία κατά 5%, ως αποτέ-
λεσμα της ψήφου για την έξοδο της
χώρας από την Ε.Ε.

Σε κάθε περίπτωση πάντως, το
Λονδίνο έμοιαζε δύσκολο να επα-
ναλάβει τις επιδόσεις των προηγού-
μενων ετών, καθώς ήδη πριν από
την εμφάνιση του παράγοντα Brexit
είχε εκφραστεί η ανησυχία ότι οι
τιμές κινούνταν σε πολύ μεγάλο
ύψος και πολλοί εκτιμούσαν ότι είχε
ολοκληρωθεί ο ανοδικός κύκλος της
αγοράς. 

Ακόμα κι έτσι, βέβαια, δεν θα υπο-
χωρούσαν τόσο πολύ οι επενδύσεις,
δείγμα της αρνητικής επίδρασης
του Brexit. Αναφορικά με την πορεία

της αγοράς της Νέας Υόρκης, οι
αναλυτές επισημαίνουν ότι η φετινή
πτώση της τάξεως του 9% κρίνεται
φυσιολογική, καθώς όλες οι μεγάλες
πόλεις παγκοσμίως καταγράφουν
φέτος πτώση των επενδύσεων κατά
10%, εξέλιξη που επίσης ήταν ανα-
μενόμενη μετά το έτος ρεκόρ του
2015.

Πλέον, μετά το Brexit, εκτιμάται
ότι οι επενδυτές θα στρέψουν αρ-
κετά κεφάλαια εκτός Μεγ. Βρετανίας,
με τις ΗΠΑ να αποτελούν την πρώτη
«στάση» τους. 

Στο πλαίσιο αυτό, πόλεις όπως η
Νέα Υόρκη, η Βοστώνη, η Ουάσιγ-
κτον, το Λος Αντζελες και το Σαν
Φρανσίσκο αναμένεται να διεκδι-
κήσουν τη «μερίδα του λέοντος»,
καθώς σε αυτές η ζήτηση είναι με-
γάλη και η προσφορά σχετικά πε-
ριορισμένη.

Κατά το πρώτο εξάμηνο του 2015 είχαν εισρεύσει 11 δισ. ευρώ στο Λονδίνο
έναντι 10 δισ. ευρώ που είχε συγκεντρώσει η αγορά της Νέας Υόρκης. Σύμ-
φωνα με τους αναλυτές, αιτία της «αποκαθήλωσης» του Λονδίνου είναι το
δημοψήφισμα για την έξοδο της Βρετανίας από την Ε.Ε.

Η Νέα Υόρκη πήρε την πρώτη θέση από το Λονδίνο στις επενδύσεις σε ακίνητα
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ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ
Γιώργος Λάππας:
In memoriam
Η πρώτη έκθεση για τον αδικοχαμένο σπουδαίο
εικαστικό Γιώργο Λάππα στο Μουσείο Μπενάκη.
Ο καλλιτέχνης είχε πει «οι ψυχικοί σπόνδυλοί
μου είναι κουρδισμένοι με απόλυτη ακρίβεια στις
αναλογίες των αιγυπτιακών αγαλμάτων». Σελ. 5 

ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ
Η μαγεία
του «Feed Me»
Το πρότζεκτ «Feed Me» είναι ένα πείρα-
μα με μία εγκατάσταση που μοιάζει με
ζωντανό οργανισμό που τρέφεται από την
ενέργεια που παράγουν οι κινήσεις του
κοινού. Σελ. 3

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Ο καθηγητής
Μιχάλης Πιερής

στην «Κ»
Σελ. 4

ΠΡΟΣΩΠΟ

Ο αρχιτέκτονας
Rem Koolhaas

σ’ ένα ντοκιμαντέρ
Σελ. 8

Στα χνάρια της Σανέλ, η οποία έδωσε το έναυσμα στις γυναίκες να φορέσουν παντελόνια, η Σόνια Ρικιέλ δημιούργησε ένα άνετο, αισθησιακό στυλ μέσα από μια ολοήμερη γκαρνταρόμπα βασισμένη σε ρευστές σιλουέτες.

Της ΕΛΙΣ ΚΙΣ

Συμβαίνει κάτι ιδιαίτερο με τις γυναίκες
που σχεδιάζουν ρούχα για γυναίκες,
γιατί κανείς δεν σε γνωρίζει καλύτερα
από τον ίδιο σου τον εαυτό. Σε αυτή
την κατηγορία ανήκε η Σόνια Ρικιέλ.
«Αρχικά σχεδίασα ένα φόρεμα γιατί
ήμουν έγκυος και ήθελα να είμαι η πιο
όμορφη έγκυος. Κατόπιν έφτιαξα ένα
πουλόβερ γιατί ήθελα ένα που να μη
μοιάζει με κανένα άλλο», έλεγε η ίδια,
αναφερόμενη στα πρώτα της βήματα
στο κατάστημα του συζύγου της, Σαμ.

Στα χνάρια της Κοκό Σανέλ, η οποία
έδωσε το έναυσμα στις γυναίκες να
φορέσουν παντελόνια, η Ρικιέλ δη-
μιούργησε ένα άνετο αλλά αισθησιακό,
«φυσικό» στυλ μέσα από μια ολοήμερη
γκαρνταρόμπα βασισμένη σε ρευστές
σιλουέτες με βασικό εργαλείο και σύμ-
βολο το πλεγμένο νήμα. Η «βασίλισσα
του πλεκτού», όπως την είχε χρίσει
ο διεθνής Τύπος, πέθανε στο σπίτι
της στο Παρίσι από επιπλοκές της
νόσου Πάρκινσον στις 25 Αυγούστου.
Ηταν 86 ετών.

Δημιουργική της ταυτότητα, το ριγέ
πλεκτό πουλόβερ που ξεκίνησε να αγ-
καλιάζει το σώμα στις αρχές του 1960.
Γνωστό ως «Poor boy sweater» (το που-
λόβερ του φτωχού αγοριού), είχε για
πρώτες «θαυμάστριες» την Μπριζίτ
Μπαρντό, την Οντρεϊ Χέπμπορν και
την Κατρίν Ντενέβ. To λουκ καθιερώ-
θηκε μέσα από το εξώφυλλο της τρα-
γουδίστριας Φρανσουάζ Αρντί, με πο-
λύχρωμο πουλόβερ Sonia Rykiel, στο
περιοδικό Elle το 1963.

Ο οίκος Sonia Rykiel γεννιέται λίγο
αργότερα, το 1968, χρονιά που η Γαλλία
είναι σε εξέγερση και η μόδα οδηγεί

την εποχή της. Η Ρικιέλ δημιουργεί
τους δικούς της κώδικες με ραφές
που φαίνονται αλλά και μίνι
φούστες, δίνοντας το στίγμα
της στην Αριστερή Οχθη που
αναδεικνύεται ως η νέα δύ-
ναμη μέσω του πρετ-α-πορτέ,
απέναντι στην υψηλή ρα-
πτική της Rive Droite.

«Η μόδα άλλαξε, παλιά
υπήρχαν προσταγές, μια
δικτατορία, δημιουργοί που
υπαγόρευαν. Δεν ήσουν
στη μόδα αν δεν φορούσες
ένα μεσάτο ταγέρ ή μια
φούστα με συγκεκριμένο
μάκρος», έλεγε στο γαλ-
λικό κανάλι TF1 το 1977.
«Ομως εδώ και κάποια
χρόνια το να είσαι στη
μόδα δεν σημαίνει πλέον
κάτι τέτοιο. Αλλάξαμε
τα στριφώματα, τα κουμ-
πιά, το μάκρος. Σήμερα
μπορείς να ντύνεσαι
όπως ακριβώς θέλεις».
Την κατάκτηση αυτή τη βιώνει και
την προτείνει η ίδια: οι τσέπες με-
γαλώνουν για πρακτικούς λόγους,
τα σακάκια γίνονται πιο χαλαρά, τα
μανίκια διπλώνουν και η Ρικιέλ «παί-
ζει» με τα χρώματα αλλά λατρεύει
το μαύρο.

Στη γεννημένη το 1930 στο παρι-
ζιάνικο προάστιο Νεγί, μεγαλύτερη
από πέντε κόρες ενός Ρουμάνου, ωρο-
λογοποιού στο επάγγελμα, και μιας
Ρωσίδας, αρέσει να σπάει τους κανόνες.
Το 1977, η Ρικιέλ συνεργάζεται με τη
γαλλική 3 Suisses, αναλαμβάνοντας
να σχεδιάσει κομμάτια για τον κατά-
λογο της εταιρείας που πουλάει μέσω

αλληλογραφίας, κάνοντας τη ματιά
της προσιτή σε ένα μεγαλύτερο κοινό.
Κοιτώντας μπροστά και με μια αίσθηση
του χιούμορ, το 2002 λανσάρει μια
συλλογή από sex toys σε συνεργασία
με την κόρη της Ναταλί – επί χρόνια
στενή της συνεργάτιδα. Κομμάτια
που θα αναζητούσε κανείς στην πε-
ριοχή της Πιγκάλ βρίσκονται να πω-
λούνται, απενοχοποιημένα και με
υπογραφή, στην μπουτίκ της Ρικιέλ
στη Rue de Grenelle.

Η υγεία της είναι ήδη επιβαρυ-
μένη. Για το Πάρκινσον άλλωστε
έγραφε η ίδια στην αυτοβιογρα-
φία της, «N’oubliez pas que je
joue» («Μην ξεχνάτε ότι παίζω»),
που εκδόθηκε το 2012, τη χρονιά
που η οικογένεια πούλησε το
πλειοψηφικό πακέτο της εται-
ρείας σε επενδυτές του Χονγκ
Κονγκ. Τις συλλογές του οίκου
συνεχίζει σήμερα η Γαλλίδα σχε-
διάστρια Julie de Libran.

Η γνώριμη παριζιάνικη, total
black φιγούρα της Ρικιέλ, με

σήμα κατατεθέν τα «πύρινα» σε χρώμα
μαλλιά της, εξακολούθησε για ένα διά-
στημα να κάνει την εμφάνισή της στο
μονίμως ρεζερβέ τραπέζι της στον
πρώτο όροφο του Café de Flore, στο
Σεν-Ζερμέν-ντε-Πρε, όπου το Le Club
Rykiel –σάντουιτς χωρίς ψωμί– φέρει
το όνομά της. Λίγη ώρα μετά την εί-
δηση του θανάτου της, ο Φρανσουά
Ολάντ χαιρέτισε το κεφάλαιο Ρικιέλ
σε μια βιομηχανία που κινεί την οι-
κονομία και την πολιτιστική παράδοση
της Γαλλίας: «Δεν ανακάλυψε μόνο
ένα στυλ, αλλά μια στάση, έναν τρόπο
ζωής, και χάρισε στις γυναίκες την
ελευθερία κινήσεων».

Σήμερα μπορείς να ντύνεσαι όπως θέλεις
«Η μόδα άλλαξε, παλιά υπήρχε μια δικτατορία», έλεγε η Σόνια Ρικιέλ, που χάρισε στις γυναίκες την ελευθερία κινήσεων

Μαύρο, το αγαπημένο χρώμα της Ρικιέλ.

Το «Poor boy sweater» φόρεσαν η
Μπριζίτ Μπαρντό και η Οντρεϊ Χέπμπορν.

“Στη γεννημένη το 1930 
στο παριζιάνικο προάστιο
Νεγί, Ρικιέλ, η μεγαλύτερη
από τις πέντε κόρες ενός
Ρουμάνου και μιας Ρωσί-
δας, της άρεσε πολύ να
σπάει τους κανόνες.
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H oδός Λυκούργου, ανάμεσα στην Αιόλου
και την Αθηνάς, είναι από εκείνους τους
κεντρικούς δρόμους, τους μικρούς και
πυκνούς, που ζητούν να υψώσεις το βλέμ-
μα. Μου αρέσει να λοξοδρομώ έστω για
λίγο για να παρατηρώ όσα από τα πο-
λυώροφα, μητροπολιτικής αισθητικής,
κτίρια του μεσοπολέμου συνεχίζουν να
υπάρχουν. Στις απολήξεις τους συναντά
κανείς το μέτρο της φιλοδοξίας εκείνων
των αρχιτεκτόνων και εκείνων των αστών
που πριν από 90 και 80 χρόνια φαντά-
ζονταν την Αθήνα δυτική πρωτεύουσα.

Δύσκολα, σήμερα, μπορεί κανείς να
κατανοήσει, πόσο μάλλον να εκτιμήσει,
τον ανανεωτικό άνεμο που έπνεε στην
Αθήνα μετά τη Μικρασιατική Καταστρο-
φή, παρά και την τότε οικονομική κρίση
και πολιτική αστάθεια. Μοιάζει χαμένο
στον χρόνο, όλο εκείνο το κλίμα, που
είχε αναβιβάσει την πρωτεύουσα σε άλλη
κατηγορία από πλευράς τεχνολογικού
εξοπλισμού των κεντρικών κτιρίων και
αρχιτεκτονικού συντονισμού (με μεγάλη
καθυστέρηση) με τις εξελίξεις στον προ-
ηγμένο κόσμο. Το μεγάλο κτίριο του Με-
τοχικού Ταμείου Πολιτικών Υπαλλήλων,
στη γωνία Λυκούργου και Αθηνάς 56,
έργο του Βασίλη Κουρεμένου, εκφράζει

μέσα από τις μορφολογικές αναζητήσεις
του 1920 τη σύζευξη του οικείου κλασι-
κισμού με την αρ ντεκό, στα ψηφιδωτά
διακοσμητικά μοτίβα στον προτελευταίο
όροφο. Αξίζει να το δείτε.

Και είναι όλος αυτός ο πλούτος μιας
εξευγενισμένης αθηναϊκής πνευματικής
ελίτ, ασχέτως αν πολλοί αρχιτέκτονες ή
μηχανικοί δεν ήταν Αθηναίοι, που μπο-
ρούσε να ευδοκιμήσει και σε μια περιοχή
ανάμεικτη, με πολλά παραδοσιακά ή οπι-
σθοδρομικά στοιχεία. Ηταν, όμως, η Αθή-
να που έδινε δουλειά, ευκαιρίες, ήταν η
Αθήνα, που ως αδιαφιλονίκητο κέντρο
του ελληνισμού, μετά την πτώση της
Σμύρνης, συγκέντρωνε λίγο-λίγο δημι-
ουργικά μυαλά και ενθάρρυνε, όπου αυτό
ήταν δυνατόν, την καινοτομία. Πόσο ση-
μαντικό για μια πόλη και την οικονομία
αλλά και το πνεύμα της: ταλέντο και και-
νοτομία. Ας σκεφτούμε το σήμερα.

Αλλά για να μην εξωραΐζουμε το πα-
ρελθόν, κάτι που δεν είναι διόλου στις
προθέσεις μου, η Αθήνα του μεσοπολέμου
δεν ήταν φυσικά μια πόλη της προόδου
όπως την αντιλαμβανόμαστε, ενδεχομέ-
νως, σήμερα. Αλλά ήταν μια πόλη που
διατηρούσε κυψέλες και για τα καινοτόμα
μυαλά και για τους επί της ουσίας προ-

οδευτικούς και συντονισμένους με τη
Δύση αστούς.

Αυτών των αντιλήψεων τα μέγαρα
βλέπουμε διάσπαρτα ακόμη και στους
δρόμους της Ομονοίας και των Χαυτείων.
Και είναι πολλά. Αν λοξοδρομήσετε στην
οδό Λυκούργου, σταθείτε στον αριθμό
7 να θαυμάσετε το πολυώροφο κτίριο
της δεκαετίας του 1920 με τα αρ ντεκό
μοτίβα, που θυμίζουν αντίστοιχα μέγαρα
επιφανών αρχιτεκτόνων στη Μαυρομ-
ματαίων, στη Ζαΐμη και αλλού. Θυμίζει
κτίρια που υπάρχουν σε όλον τον προς
Βορρά ευρωπαϊκό άξονα, με σταθμούς
τη Σόφια, το Βελιγράδι, το Βουκουρέστι
και τη Βουδαπέστη. Είναι μια κοινή γλώσ-
σα του αστικού κόσμου εκείνης της επο-
χής. Ηταν διεθνής γλώσσα.

Με συγκινεί η Λυκούργου σε εκείνο
το κομμάτι. Υπάρχει ακόμη ο «Δαμίγος»
με τα παιχνίδια, το κατάστημα του «Μο-
σχονά» με τα καπέλα (από το 1926), στο
ίδιο μεσοπολεμικό κτίριο με πρόσοψη
και στην Απελλού, υπάρχει ο απόηχος
του βιβλιοπωλείου του «Αστέρος», όπως
και του παλιού «Λαμπρόπουλου»... Υπάρχει
ένα αθηναϊκό αστικό βάθος, με ρωγμές,
αμηχανία, ασυνέχειες και ασχήμιες. Αλλά
είναι εκεί.

ΠΤΥΧΕΣ | Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Ο αθηναϊκός μεσοπόλεμος της οδού Λυκούργου

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ
«CORPOREALITY» της Maki Toshima 
Το Ίδρυμα ARTos στο πλαίσιο του 8ου X-Dream Festival και με τη
στήριξη των Πολιτιστικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας
και Πολιτισμού παρουσιάζει την έκθεση «CORPOREALITY» η

οποία αναπτύχθηκε κατά τη διάρκεια
της δεκαήμερης Εικαστικής Φιλοξενίας
της Ιαπωνίδας εικαστικού Maki Toshi-
ma. Η Maki Toshima είναι μια καλλιτέ-
χνιδα πολυμέσων, η δουλειά της οποί-
ας αποδίδεται μέσα από βίντεο, γλυπτι-
κή, σχέδιο και ζωγραφική. Η πρακτική
της επικεντρώνεται στη σχέση ανάμε-
σα στη φαντασία και τη σωματική υλι-
κότητα, η οποία προκαλείται μέσα από

την εμπειρία. Διάρκεια έκθεσης 13-15 Σεπτεμβρίου. Ίδρυμα AR-
Tos, Λεωφόρος Αγίων Ομολογητών 64, Λευκωσία, Κύπρος.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22445455, info@artosfoundation.org.

Αν και γνωστός κυρίως από το έργο του στον χώρο της σύγ-
χρονης κλασικής και θεατρικής μουσικής, ο μουσικοσυνθέ-
της Χρήστος Πήττας, ο οποίος ζει και εργάζεται στο Λονδί-
νο, στις αρχές της σταδιοδρομίας του πέρασε – όπως αρκε-
τοί από τους συνθέτες της γενιάς του – και από τον χώρο
του έντεχνου ελληνικού τραγουδιού, παρουσιάζοντας τότε
τραγούδια του σε ποίηση Νίκου Καββαδία, Παύλου Μάτεση,
Κώστα Βάρναλη και άλλων, με ερμηνευτές όπως ο Γρηγό-
ρης Μπιθικώτσης, η Μαρία Φαραντούρη, ο Γιώργος Ζωγρά-
φος, η Πόπη Αστεριάδη, η Σοφία Μουτσίου, κ.ά. Ο Χρήστος
Πήττας παρουσιάζει μια επιλογή από παλαιότερες και και-
νούργιες συνθέσεις – τραγούδια του που περιλαμβάνει τον
κύκλο «Μαραμπού – Πούσι – Τραβέρσο» σε ποίηση Νίκου
Καββαδία, αντιπροσωπευτικά τραγούδια από τη συνεργα-
σία του με το Θ.Ε.ΠΑ.Κ. για την παράσταση του «Ερωτόκρι-
του», τη νέα μουσικό-ποιητική σύνθεση «Φεγγάρι-μνήμη
στο Παλέρμο» σε ποίηση Μιχάλη Πιερή και μελοποιημένη
ποίηση του Γιώργου Κοροπούλη. Τα τραγούδια ερμηνεύουν
ο Βασίλης Γισδάκης και η Αμαλία Τάτση με τη σύμπραξη τε-
τραμελούς μουσικού συνόλου. Δευτέρα, 12 Σεπτεμβρίου,
ώρα 8:30 μ.μ. Πολιτιστικό Κέντρο Πανεπιστημίου Κύπρου,
Αρχοντικό Οδού Αξιοθέας, Παλιά Λευκωσία. Πληροφορίες
τηλέφωνο 22894531, 22894532, culture@ucy.ac.cy.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Χρήστος Πήττας – Επιστροφή

Ο Ρόναλντ Ρέιγκαν ήταν ο 40ός πρόεδρος
των ΗΠΑ, το πυρηνικό πρόγραμμα, γνωστό
και ως «ο πόλεμος των άστρων», βρισκόταν
σε εξέλιξη και ο Ψυχρός Πόλεμος έφτανε
στο απόγειό του. Ακόμη όμως κι έτσι, τα
αμερικανικά ’80s, ως παρελθόν, γεννούν
νοσταλγία σε μια βασανιστικά ταραχώδη
εποχή. Αυτό θα σκέφτηκαν και οι δίδυμοι
αδελφοί Ντάφερ που γύρισαν τη σειρά, 8
επεισοδίων, του Netflix «Stranger Things»,
μεγάλη, εθιστική, επιτυχία του φετινού
καλοκαιριού. Γι’ αυτό το «Ταξίδι μυστηρίου»
έγραψε αναλυτικά την περασμένη Κυριακή
(4/09) στην «Κ» ο συνάδελφος Αιμίλιος
Χαρμπής. Σε μια μικρή αμερικανική πόλη,
κάπου στην Ιντιάνα, μια τετραμελής παρέα
αγοριών, περίπου 10 - 12 χρόνων, παίζουν
το επιτραπέζιο φαντασίας «Dungeons and
Dragons», στο υπόγειο του σπιτιού ενός
εξ αυτών. Οταν το παιχνίδι διαλύεται λόγω
ώρας, οι φίλοι επιστρέφουν με τα ποδήλατα
σπίτια τους. Ο δεκάχρονος Γουίλ Μπάιερς
εξαφανίζεται μυστηριωδώς. Στην περιοχή
βρίσκεται μια μεγάλη έκταση απροσπέ-
λαστη. Μια κυβερνητική - στρατιωτική
εγκατάσταση, όπου διεξάγονται περίεργα
επιστημονικά πειράματα, τα οποία κατά
καιρούς έχουν απασχολήσει και τον Τύπο.
Από τις πρώτες κιόλας σκηνές δεν γλι-
τώνεις ούτε την αναπήδηση στην καρέκλα
ούτε την ασίγαστη επιθυμία να εξαντλή-
σεις το συντομότερο δυνατό και τα 8
επεισόδια (προσωπικά, χρειάστηκα μιά-

μιση μέρα). Από τη στιγμή που ανοίγει
ορμητικά η πόρτα του εργαστηρίου από
έναν έντρομο και κάθιδρο επιστήμονα,
με τα φώτα να αναβοσβήνουν στον διά-
δρομο και τον συναγερμό να προετοιμάζει
για την πρώτη «έξοδο» από τη σκηνή, το
«άγνωστο» έχει κάνει πανηγυρικά την
είσοδό του. Η αγωνία έχει αρχίσει να
υφαίνεται γύρω από τη φιλήσυχη –ως εκ-
δοχή της πληκτικής και μέχρι θανάτου
συμβατικής και αναμενόμενης– ζωή της
μικρής πόλης.

Ο,τι εξελίσσεται μπορεί να παραπέμπει
ευθέως στον μετρ Στίβεν Κινγκ, στο αξε-
πέραστο «Ε.Τ.» (1982) του Στίβεν Σπίλμ-
περγκ και σε πολλά συναφή (βιβλία και
ταινίες), θα πρόσθετα και το «Minority Re-
port» του Σπίλμπεργκ, κι αυτό, όμως, εν
τέλει, συνθέτει το δικό του σύμπαν.

Το «Stranger Things» είναι μια σειρά
πολυεπίπεδη: η φιλία, οι οικογενειακές
σχέσεις, η πολιτική (τα τέρατα που γέννησε
ο Ψυχρός Πόλεμος), η αμερικανική κοι-
νωνία, οι προκαταλήψεις, ο τρόπος που
το υπερφυσικό, μέσα από τις ικανότητες
ενός μικρού κοριτσιού, της El (από το «Ele-
ven»), παρεμβαίνει για να αποδώσει δι-
καιοσύνη στις αναποδιές και αδικίες. Η
«λύση» χρειάζεται στενή συνεργασία, εμ-
πιστοσύνη και θυσίες.

Είναι μόδα η επιστροφή στα ’80s; Κι
αν ναι, γιατί; Δεν φαίνεται καθόλου επαρκής
η απάντηση περί «αθωότητας» ή «νοσταλ-
γίας», δύο λέξεων που χρησιμοποιούνται
κατά κόρον για όποια επιστροφή σε πε-
ρασμένες δεκαετίες. Και στην Αθήνα,
αρχές του 2017, θα εγκαινιαστεί μεγάλη
έκθεση με θέμα «Η Ελλάδα του Ογδόντα
στην Τεχνόπολη», σε συνεργασία με δη-
μόσιους και ιδιωτικούς φορείς, ιδρύματα,
ινστιτούτα, πανεπιστήμια κ.ά. Πρόκειται
για αναπόληση ή για ανάγκη να «ξανα-
δούμε» μια εποχή που προσπεράσαμε κά-
πως αβασάνιστα και εμφανίζεται στη συ-
νέχεια διαρκώς μπροστά μας είτε μέσα
από τις πολιτικές που εφαρμόστηκαν είτε
μέσα από τις κοινωνικές-οικονομικές-πο-
λιτικές σχέσεις που εδραιώθηκαν; Μήπως
οι επιπτώσεις εκείνης της περιόδου εξα-
κολουθούν να ανιχνεύονται στην ευρω-
παϊκή όσο και στην αμερικανική ζωή;

Το σώμα των ’80s προφανώς δεν είναι
ενιαίο στις δύο ηπείρους. Ούτε συναντιέται
η Ελλάδα με την Αμερική, η Αθήνα με
την Ιντιάνα. Στις αλλαγές που συντελέ-
στηκαν, εντελώς διαφορετικές και καθο-
ριστικές, προέχει, ίσως, η σταδιακή αλλαγή
νοοτροπίας. Το «Stranger Things» μπορεί
να προσπεραστεί σαν μια επιτυχημένη
σειρά της ψηφιακής συνδρομητικής πλατ-
φόρμας. Ομως, ακόμη κι αν οι αναφορές
της στη δεκαετία του ’80 είναι κυρίως κι-
νηματογραφικές και λογοτεχνικές, δη-
λώνει ότι η εποχή άφησε αποτυπώματα.
Μετέτρεψε παραμύθια σε εφιάλτες, όχι
υποχρεωτικά επιστημονικής φαντασίας.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Προσπεράσαμε
και...

σκοντάψαμε

<<<<<<

Η δεκαετία του ’80
μετέτρεψε παραμύθια σε
εφιάλτες, όχι υποχρεωτικά
επιστημονικής φαντασίας.

ΠΑΖΑΡΑΚΙ
Μεταχειρισμένου
Βιβλίου 
Το καφενείο Πασατέμπο στη Λεμεσό
διοργανώνεται παζαράκι μεταχειρι-
σμένου βιβλίου και παλαιών αντικειμέ-
νων. Την ημέρα αυτή θα έχετε την ευ-
καιρία να ταξιδέψετε στον μαγικό κό-
σμο του παλαιού βιβλίου και να βρείτε
εκατοντάδες μεταχειρισμένα βιβλία
και παλιά αντικείμενα, απολαμβάνον-
τας και τον καφέ σας στο κέντρο της
Λεμεσού. Κυριακή, 11 Σεπτεμβρίου,
από τις 11:00 π.μ. έως τις 7:00 μ.μ. Κα-
φενείο Πασατέμπο, Κιτίου Κυπριανού
51, Λεμεσός. Πληροφορίες 97647438.

ΧΟΡΟΣ
Χορό-Γραφές
Ίχνη Σώματος

Στο πλαίσιο του Διεθνούς Φεστιβάλ Κύπρια
2016 παρουσιάζεται η χορογραφική πρότα-
ση της Μάχης Δημητριάδου Λίνταλ, όπου η
συνάντηση του χορού με την ποίηση, την
εικόνα, το φως και το σκοτάδι, γίνεται ταξίδι
σε διαδρομές εσωτερικών και εξωτερικών
τοπίων και μεταμορφώσεων όπου το αρσε-
νικό και το θηλυκό, πόλοι της ίδιας ύλης,
συνδέονται νοηματικά και ενώνονται δυνα-
μικά μέσα στην έννοια του χρόνου. Σάββα-
το, 17 Σεπτεμβρίου και Δευτέρα, 19 Σεπτεμ-
βρίου, ώρα 8:30 μ.μ. Νέο Κτήριο Θεάτρου
ΘΟΚ, Γρηγόρη Αυξεντίου 9, Λευκωσία.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22864300,
70002212, thoc@cytanet.com.cy
και andy@bargilly.com. 

Μετά από τις sold out παραστάσεις του χειμώ-
να που συζητήθηκαν όσο λίγες, η Νατάσσα
Μποφίλιου, ο Θέμης Καραμουρατίδης και ο Γε-
ράσιμος Ευαγγελάτος παρουσιάζουν την ξεχω-
ριστή «Βαβέλ» στην Κύπρο. Ο νέος δίσκος τους
που κυκλοφόρησε επίσημα από τη Feelgood
Records στα τέλη Ιουνίου, αλλά και ο τίτλος
των καλοκαιρινών τους συναυλιών, στις οποίες
θα συστήσουν στους χιλιάδες θαυμαστές τους
τα νέα τους τραγούδια. Τραγούδια που δοκιμά-
στηκαν ήδη σε πολύ απαιτητικές συναυλιακές
σκηνές, άφησαν τις καλύτερες εντυπώσεις,
αγαπήθηκαν πριν δισκογραφηθούν και αύξη-
σαν κατακόρυφα την ανυπομονησία για την κυ-
κλοφορία του νέου άλμπουμ! Από τη συναυλία
δεν θα λείψουν όμως και όλες οι μεγάλες επι-
τυχίες της Νατάσσας Μποφίλιου καθώς και σο-
φά επιλεγμένες διασκευές σπουδαίων τρα-
γουδιών, σε ένα συναρπαστικό πρόγραμμα
που έκλεψε καθολικά τις εντυπώσεις κοινού
και κριτικών την σεζόν που μας πέρασε. Δευ-
τέρα 12 Σεπτεμβρίου, ώρα 9:00 μ.μ. Μεσαι-
ωνικό Κάστρο Πάφο, Πάφος. Μέρος των εσό-
δων θα δοθούν στον Σύνδεσμο για άτομα με
αυτισμό. Πληροφορίες 96900933. 

ΜΟΥΣΙΚΗ

Η Νατάσσα Μποφίλου στην Πάφο

ΟΜΙΛΙΑ
Πες Όχι στη
Ρητορική Μίσους
Ο μη κυβερνητικός οργανισμός AE-
QUITAS που προωθεί την εκπαίδευ-
ση στα ανθρώπινα δικαιώματα διορ-
γανώνει την παρουσίαση της διαδι-
κτυακής πλατφόρμας με τίτλο: «Πες
Όχι στη Ρητορική Μίσους». Η δρα-

στηριότητα
αυτή δημι-
ουργήθηκε
στο πλαίσιο
του προγράμ-
ματος που
χρηματοδο-
τήθηκε από
το Ευρωπαϊκό

Ίδρυμα Νεολαίας του Συμβουλίου
της Ευρώπης με τίτλο «Πες Όχι στη
Ρητορική Μίσους – Ενδυναμώνοντας
τη Νεολαία». Δευτέρα, 12 Σεπτεμ-
βρίου, ώρα 10:00 – 12:30. Σπίτι της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, λεωφόρος
Λόρδου Βύρωνος 30, Λευκωσία. 
Πληροφορίες 25582333,
info@aequitas-humanrights.org

Aθηναϊκός μεσοπόλεμος
στην οδό Λυκούργου 7.
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Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Να γίνουμε τα «θηράματα» μιας
πεινασμένης για ενέργεια διαδρα-
στικής κάψουλας μας καλούν οι
Ρουμάνοι καλλιτέχνες Ράντου Ποπ
(Noper) και Μαριλένα Οπρέσκου
Σίνγκερ (Saint Machine) με την
πολυμεσική εγκατάστασή τους
«Feed Me» που έρχεται στην Ελευ-
σίνα. Η εντυπωσιακή «Womb of
Tra» (Μήτρα της Τρα) μήκους εννέα
μέτρων, φτιαγμένη από χάλυβα
και αλουμίνιο, είναι καλυμμένη
με 699 ακτινοβόλα τρίγωνα δια-
φορετικού μεγέθους, τα οποία πάλ-
λονται, αλλάζουν χρώμα και με-

ταδίδουν ήχους όταν ο επισκέπτης
εισέλθει στο εσωτερικό της.

«Το Feed Me είναι ένα παιγνιώ-
δες πείραμα που διερευνά τη σχέ-
ση μεταξύ ενός έργου τέχνης και
του κοινού», σημειώνουν οι καλ-
λιτέχνες. Η εγκατάσταση, επιση-
μαίνουν, μοιάζει με έναν ζωντανό
οργανισμό, ο οποίος τρέφεται από
την ενέργεια που παράγουν οι κι-
νήσεις του κοινού χάρη στους αι-
σθητήρες που βρίσκονται στο
εσωτερικό της.

Ο ανώνυμος επισκέπτης μετα-
τρέπεται σε δημιουργό, καθώς με
τη δική του ενέργεια και κίνηση

δίνει νόημα σε ολόκληρη την έκ-
θεση.

Μέσα στην κάψουλα οι επισκέ-
πτες μπορούν να παίξουν με τους
μηχανισμούς ελέγχου της Τρα και
σταδιακά γίνονται κομμάτι του ει-
κονικού κόσμου μέχρι την έξοδό
τους. Σε επτά οθόνες που βρίσκον-
ται στο εσωτερικό της παρακο-
λουθούν επαναλαμβανόμενα ani-
mation με σουρεαλιστικά βίντεο
και μυστηριώδεις χαρακτήρες που

σατιρίζουν τον ψευδομυστικισμό
και τα σύμβολα των ταρό.

Το... ιερό αυγό
Στη μέση του μηχανικού κόσμου

που δημιούργησαν οι Ρουμάνοι καλ-
λιτέχνες βρίσκεται μια δεύτερη εγ-
κατάσταση που επικαλύπτει ακόμη
περισσότερο τον πραγματικό με
τον εικονικό κόσμο. Ο επισκέπτης
θα συναντήσει το λεγόμενο «Sacred
Egg» (Ιερό Αυγό) με το οποίο «συν-

δέεται» από μια εσοχή που βρίσκεται
σε μία του πλευρά και τότε δίνει
«ζωή» στο ψηφιακό πλάσμα που
βρίσκεται εντός του. «Οταν ο επι-
σκέπτης τοποθετήσει το κεφάλι του
στην εσοχή μπορεί να καθορίσει
τη δραστηριότητα του έργου και
να γίνει μέρος του. Το ψηφιακό “έμ-
βρυο” μέσα στο αυγό ζωντανεύει
όσο μένει συνδεδεμένος και όταν
επιχειρήσει να βγάλει το κεφάλι του
η ψηφιακή προβολή αντιδρά, φω-

νάζει και τελικά πεθαίνει», αναφέρει
στο σημείωμά της η Μαριλένα Οπρέ-
σκου Σίνγκερ.

Συνεργασία πόλεων
Το Feed Me παρουσιάστηκε στην

περυσινή έκθεση για την τέχνη
και την τεχνολογία Ars Electronica
της Αυστρίας και έρχεται στην
Ελευσίνα, στο πολιτιστικό κέντρο
«Λεωνίδας Κανελλόπουλος», με
πρωτοβουλία του γραφείου υπο-

ψηφιότητας της πόλης για τον θε-
σμό της Πολιτιστικής Πρωτεύουσας
της Ευρώπης 2021 και σε συνερ-
γασία με το Πολιτιστικό Κέντρο
Βουκουρεστίου «Arcub» που προ-
ωθεί το επίσης υποψήφιο για τον
τίτλο Βουκουρέστι της Ρουμανίας.
«Πρόκειται για ένα ιδιαίτερο έργο
που συνδέεται με τις νέες τεχνο-
λογίες. Τέτοιου τύπου έργα δεν πα-
ρουσιάζονται συχνά στην Ελλάδα.
Το φέρνουμε στην Ελευσίνα, διότι
θέλαμε με αυτόν τον τρόπο να ενι-
σχύσουμε τη συνεργασία μας με
το υποψήφιο Βουκουρέστι και να
δείξουμε μια μη στερεοτυπική ει-
κόνα της Ρουμανίας», επισημαίνει
στην «Κ» η υπεύθυνη του καλλιτε-
χνικού προγράμματος της Ελευσί-
νας, Κέλλυ Διαπούλη. Στη Ρουμανία
ο τίτλος θα κριθεί μεταξύ τεσσάρων
υποψηφιοτήτων και μεταξύ των
πόλεων έχει ήδη αναπτυχθεί και
εδραιωθεί ένα πνεύμα συνεργασίας
που θα διατηρηθεί και μετά τον
διαγωνισμό. «Οι πόλεις έχουν προ-
συμφωνήσει ότι όλα τα ευρωπαϊκά
πρότζεκτ που έχουν προταθεί από
την καθεμιά χωριστά θα υλοποι-
ηθούν ανεξάρτητα από το ποια
πόλη θα κερδίσει τον τίτλο», ση-
μειώνει η κ. Διαπούλη.

Αυτή την περίοδο οι τρεις ελλη-
νικές πόλεις που διαγωνίζονται για
τον τίτλο (Ελευσίνα, Καλαμάτα, Ρό-
δος) ολοκληρώνουν την καταγραφή
και την εξειδίκευση του προγράμ-
ματός τους, το οποίο θα καταθέσουν
στην αρμόδια επιτροπή εμπειρο-
γνωμόνων τον Οκτώβριο. Στις αρχές
Νοεμβρίου η επιτροπή θα επισκε-
φθεί τις τρεις πόλεις και στις 11
του μηνός θα ανακοινωθεί η ελλη-
νική Πολιτιστική Πρωτεύουσα 2021.

  Feed Me, Πολιτιστικό Κέντρο «Λε-
ωνίδας Κανελλόπουλος», 11/9 έως

15/11, εγκαίνια εγκατάστασης 8 μ.μ.

Μια ψηφιακή εγκατάσταση ζητάει τροφή
Το πρότζεκτ «Feed Me» του Noper και της Saint Machine είναι ένα παιγνιώδες πείραμα για τη σχέση τέχνης και κοινού

“Η εγκατάσταση στην
Ελευσίνα μοιάζει με
ζωντανό οργανισμό που
τρέφεται από την ενέρ-
γεια που παράγουν
οι κινήσεις του κοινού.

Στο εσωτερικό της πολυμεσικής κάψουλας, μήκους εννέα μέτρων, που θα
στηθεί στο πολιτιστικό κέντρο «Λεωνίδας Κανελλόπουλος», στην Ελευσίνα, οι
επισκέπτες αλληλεπιδρούν με τον ψηφιακό «οργανισμό» με την κίνησή τους.

Στη μέση της κάψουλας ο επισκέπτης καλείται να ενεργοποιήσει μια ψηφιακή
οθόνη τοποθετώντας το κεφάλι μέσα σε ένα... αυγό.
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Συνέντευξη στο
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ 

Λίγες μέρεςπριν ξεκινήσει το δεύτερο
μέρος του 19ουΠολιτιστικούΦεστι-
βάλ του Πανεπιστημίου Κύπρου συ-
ναντήσαμε τον καλλιτεχνικό διευ-
θυντή του πολιτιστικού Κέντρου του
Πανεπιστημίου Κύπρου για να μι-
λήσουμε για το «Φθινόπωρο στην
Αξιοθέα». Το γραφείο του καθηγητή
Μιχάλη Πιερή μοιάζει σαν ένα πνευ-
ματικό εργοτάξιο, γεμάτο βιβλία,
προγράμματα, σημειώσεις που δεί-
χνει ότι τα τελευταία χρόνια στο
υποβλητικό αρχοντικό της Αξιοθέας
γίνονται πολλά και αξιόλογα πράγ-
ματα, που δίνουν έναν διαφορετικό
τόνο στα πολιτιστικά δρώμενα της
Λευκωσίας, αλλά και της Κύπρου. 

–Κύριε Πιερή, αυτή είναι η 19η φο-
ρά που η Αξιοθέα παρουσιάζει το
πρόγραμμά της. Τι θα δούμε φέ-
τος;

–Ναι, δεκαεννιά χρόνια, του χρό-
νου θα πρέπει να οργανώσουμε επε-
τειακή εκδήλωση για τα εικοσάχρονά
μας (που, ας μην ξεχνιόμαστε, συμ-
πίπτουν με τα εικοσιπένταχρονα
του Πανεπιστημίου Κύπρου)! Φέτος
θα φιλοξενήσουμε οκτώ συναυλίες,
τέσσερις θεατρικές παραστάσεις,
μία παράσταση Θεάτρου Σκιών και
μία διάλεξη με καλλιτεχνικό προσα-
νατολισμό. Φιλοξενούμε επίσης νέους
και ώριμους μουσικούς, που καλύ-
πτουν όλο το φάσμα της μουσικής:
από τη world music, jazz και ethnic
music, έως τη σμυρναίικη και την
κρητική μουσική. 
–Έχετε κάποιο κριτήριο επιλογής
των παραστάσεων;

–Βασικό κριτήριο επιλογής είναι
να παρουσιάσουμε εκδηλώσεις και
παραστάσεις οι οποίες, πριν απ’ όλα,
ν’ αρέσουν σ’ εμάς, ώστε να μπο-

ρούμε να τις υποστηρίξουμε με όλες
τις ψυχικές μας δυνάμεις. Επίσης,
λαμβάνουμε σοβαρά υπόψιν τις προ-
τάσεις που μας γίνονται από την
πλευρά του κοινού μας το οποίο θε-
ωρούμε αρκετά έμπειρο ώστε να
μπορεί να μας προτείνει πράγματα
που ταιριάζουν στο πνεύμα και στο
ύφος του Φεστιβάλ μας. Ένα άλλο
κριτήριο είναι η διαδρομή ενός σχή-
ματος και το τι προσδοκούμε ότι θα
κομίσει στην Αξιοθέα. 
–Κάποιοι λένε ότι η Αξιοθέα επα-
ναλαμβάνει εαυτόν, ότι παρουσιά-
ζετε τις ίδιες παραστάσεις ή καλ-
λιτέχνες πολλές φορές, σας ενοχλεί
αυτό; Πώς το αντιλαμβάνεστε;

–Αυτού του τύπου οι επικριτές,
μού θυμίζουν την αντίδραση του
Κορνάρου, ο οποίος φρόντισε να
περικλείσει μέσα στο κορυφαίο έργο
του την απάντησή του στους διά-
φορους «φθονερούς και στείρους»,
όπως τους χαρακτήρισε, επικριτές,
τους οποίους είχε προβλέψει, γιατί
ήταν αρκετά έμπειρος δημιουργός
ώστε να γνωρίζει ότι ένα σπουδαίο
έργο όπως αυτό που κατόρθωσε να
κάνει με τον «Ερωτόκριτο», δεν θα
έμενε στο απυρόβλητο. Και ξέρετε
γιατί; Γιατί κάθε σημαντικό έργο,
κάθε επιτυχημένη προσπάθεια (που
κερδίζει σε διάρκεια, σε σταθερότητα

και φυσικά σε φήμη), δεν αντέχεται
από τους διάφορους «δραστήριους
μέτριους», όπως τους έχω αποκαλέσει
αλλού. Γιατί αυτοί οι τύποι μελαγ-
χολούν και οργίζονται όταν βλέπουν
να αναπτύσσεται κάτι ωραίο στον
τόπο τους. Θέλουν όλα να γίνονται
στο δικό τους μέτρο, και κυρίως να
μην ξεπερνούν το μπόι τους. Είπατε
ότι μας κατηγορούν για επανάληψη.
Κατ’ αρχήν η επανάληψη είναι πολύ
σημαντική εμπειρία, όταν μιλούμε
για δημιουργική επανάληψη (όπως
είναι η περίπτωσή μας) γιατί μέσω
αυτής ο καλλιτέχνης πειραματίζεται,
αναπροσαρμόζεται και εξελίσσεται.
Από την άλλη, αν η επίκριση αφορά
στις προσπάθειες του Θ.Ε.ΠΑ.Κ. (για
έργα όπως ο Μαχαιράς, το «Γιοφύρι»,
ο «Ερωτόκριτος», η «Ρωμιοσύνη»,
η κυπριακή «Λυσιστράτη», ο Καβά-
φης που παίζονται με την ίδια επι-
τυχία εδώ και 18 χρόνια), η απάντησή
μας είναι ότι εμείς δεν διεκπεραι-
ώνουμε μηχανικά μιαν οριστικά τε-
λειωμένη δουλειά. Έχουμε υιοθε-
τήσει την έννοια του «work in pro-
gress», δηλαδή μιας καλλιτεχνικής
εργασίας ανοικτής σε πειραματι-
σμούς, που εξελίσσεται διαρκώς.
Κάθε νέα παράσταση πηγαίνει σε
βαθύτερα νοηματικά στρώματα, με
βάση μια νέα επεξεργασία του κει-

μένου, συχνά με νέα πρόσωπα στους
ρόλους (τον Ρωτόκριτο π.χ. τον έπαι-
ξαν τρία διαφορετικά παιδιά, το ίδιο
και την Τζουάνα στον Μαχαιρά, τη
Λυσιστράτη στο ομώνυμο έργο,
κ.λπ.). 
–Το Φεστιβάλ της Αξιοθέας, αλλά
και ειδικότερα το Θεατρικό Εργα-
στήρι του Πανεπιστημίου (ΘΕΠΑΚ)
ενυπάρχει ως ένα «πανεπιστήμιο»
μέσα στο Πανεπιστήμιο, και αυτό
είναι από μόνο του κάτι πολύ ση-
μαντικό.

–Σωστά το λέτε. Θα μπορούσαμε
να παρομοιάσουμε τα όσα συμβαί-
νουν στο Φεστιβάλ της Αξιοθέας,
αλλά κυρίως τη γενικότερη δράση
του ΘΕΠΑΚ ως ένα ουσιαστικό βιω-
ματικό εργαστήρι. Τα παιδιά κου-
ράζονται αλλά μαθαίνουν, ακούνε
αλλά και μετέχουν κριτικά, αλληλε-
πιδρούν και αυτό είναι πολύ σημαν-
τικό, διότι ένας μεγάλος αριθμός
φοιτητών μας, παλαιών και νέων,
μετέχουν σε διαδικασίες και μπαί-
νουν σε διεργασίες πολύ ωφέλιμες.
Πέραν του καλλιτεχνικού, υπάρχει
και το κοινωνικό όφελος, αφού αυτά
τα παιδιά δένονται μεταξύ τους, ερ-
γάζονται σε σκληρή βάση, ερασι-
τεχνική ή ημιεπαγγελματική, αλλά
με σοβαρότητα και ευθύνη γι’ αυτό
που κάνουν.

Μ. Πιερής: Η Αξιοθέα είναι η ήπειρός μου
Ο καλλιτεχνικός διευθυντής του πολιτιστικού Κέντρου του Πανεπιστημίου Κύπρου μιλάει για την Τέχνη  και όχι μόνο

Πέμπτη 8 Σεπτεμβρίου
«Μπαμ!», Παραπλεύρως

Παραγωγές
Το έργο «Μπαμ!» είναι μια ευφάν-
ταστη κωμωδία του καταξιωμένου
θεατρικού συγγραφέα Γιώργου Νε-
οφύτου σε σκηνοθεσία Ευριπίδη Δί-
καιου που μέσα από ιλαροτραγικές
καταστάσεις διακωμωδεί τους εαυ-
τούς μας και τη σοβαροφάνειά μας.
Παίζουν Κώστας Καζάκας, Μάριος
Στυλιανού και Σάββας Μενοίκου.

- - - - - - - - - - - - - - -

Δευτέρα 12 Σεπτεμβρίου
«Επιστροφή», συναυλία με

τραγούδια του Χρήστου Πήττα
Ο Χρήστος Πήττας παρουσιάζει μια
επιλογή από παλαιότερες και και-
νούργιες συνθέσεις – τραγούδια,
όπως από τον κύκλο «Μαραμπού –
Πούσι – Τραβέρσο» σε ποίηση Νί-
κου Καββαδία, τραγούδια από τη
συνεργασία του με το Θ.Ε.ΠΑ.Κ. για
τον «Ερωτόκριτο», τη νέα σύνθεση
«Φεγγάρι-μνήμη στο Παλέρμο» σε
ποίηση Μιχάλη Πιερή και μελοποι-
ημένη ποίηση του Γιώργου Κορο-
πούλη. Ερμηνεύουν ο Βασίλης Γισ-
δάκης και η Αμαλία Τάτση.

- - - - - - - - - - - - - - -

Τετάρτη 14 & Πέμπτη
15 Σεπτεμβρίου

«Χρονικό της Κύπρου του
Λεόντιου Μαχαιρά»,

Θ.Ε.ΠΑ.Κ.
Η πρώτη και μέχρι στιγμής μοναδι-
κή δραματοποίηση του σημαντικό-
τερου αφηγηματικού κειμένου της
μεσαιωνικής και νεότερης κυπρια-
κής γραμματείας που προέκυψε ως
αποτέλεσμα μακροχρόνιας φιλολο-
γικής μελέτης του έργου του Μα-
χαιρά. Διασκευή-σκηνοθεσία Μιχά-
λης Πιερής, μουσική Αντώνης Ξυ-
λούρης-Ψαραντώνης, σύνθεση
τραγουδιών Ευαγόρας Kαραγιώρ-
γης.

- - - - - - - - - - - - - - -

Κυριακή 18 Σεπτεμβρίου
Michael Messios Symmetry

Band
Αποτελούμενη από τους καταξιω-
μένους μουσικούς και απόφοιτους
του φημισμένου αμερικανικού κολ-
λεγίου Berklee Μιχάλη Μέσσιο
(κοντραμπάσο), Χάρη Ιωάννου (σα-
ξόφωνα), Μάριο Τούμπα (πιάνο) και
Ιωάννη Βαφέα (ντραμς), η μπάντα
παίζει αποκλειστικά κομμάτια του
Μιχάλη Μέσσιου από την τελευταία
του δουλειά.

- - - - - - - - - - - - - - -

Τρίτη 20 Σεπτεμβρίου
Ancient Groove

Το σχήμα Ancient Groove των Roy
Zakai και Ofer Ronen από το Ισραήλ
με τη σύμπραξη της ερμηνεύτριας
ανδαλουσιανής μουσικής Tamar
Bloch και τον Amit Sharon στα
κρουστά, μας ταξιδεύουν στις μου-
σικές της Ανατολικής Μεσογείου σε
μια συναυλία που διευρύνει τα σύ-
νορα της world music. Roy Zakai: κι-
θάρα, 11-χορδη κλασική κιθάρα,
Ofer Ronen: ισπανική κιθάρα, ούτι,
Tamar Bloch: φωνή, Amit Sharon:
κρουστά

- - - - - - - - - - - - - - -

Πέμπτη 22 Σεπτεμβρίου
Της αγάπης το βοτάνι,

Τρίο Λεβάντε
Το Τρίο Λεβάντε (Πέτρος Κουλου-
μής – λαούτο, φωνή, Παύλος Μι-
χαηλίδης – βιολί, φωνή, Παντελής
Ιωνάς – μπάντζο, κιθάρα, φωνή)
έχει ετοιμάσει ένα μουσικό αφιέ-
ρωμα στους σπουδαίους σύνθετες
της σμυρναίικης σχολής Παναγιώτη
Τούντα, Δημήτρη Σέμση, Ιωάννη
Δραγάτση, Βαγγέλη Παπάζογλου
και Γρηγόρη Ασίκη. Την επιμέλεια
της συναυλίας υπογράφει ο Πέτρος
Λαζάρου.

- - - - - - - - - - - - - - -

Σάββατο 24 Σεπτεμβρίου
TriCoolOre featuring

Παντελής Στόικος
Το world jazz τρίο TriCoolOre (Άγ-
γελος Δούκας – πλήκτρα, Βασίλης
Βασιλείου – τύμπανα, κρουστά και
Νίκος Δούκας – ηλεκτρικό μπάσο,
λούπες) παρουσιάζει μια νέα πρό-
ταση σε συνεργασία με τον Παντε-

λή Στόικο, έναν από τους σημαντι-
κότερους τρομπετίστες των Βαλ-
κανίων.

- - - - - - - - - - - - - - -

Πέμπτη 29 Σεπτεμβρίου
«Ο Γερμανός μουτζαχεντίν ή

το ημερολόγιο των αδελφών
Σίλλερ»

Η πρώτη παγκοσμίως δραματοποί-
ηση του γνωστού μυθιστορήματος
του πολυβραβευμένου γαλλόφω-
νου αλγερινού συγγραφέα Μπουα-
λέμ Σανσάλ, σε διασκευή και σκη-
νοθεσία του Δημήτρη Σπορίδη. Με-
τάφραση: Ευγενία Γραμματικοπού-
λου. Παίζουν Δημήτρης Σπορίδης
και Στέφανος Πίττας.

- - - - - - - - - - - - - - -

Σάββατο 1 Οκτωβρίου
Now Happiness, Λευτέρης

Μουμτζής
Με αφορμή την κυκλοφορία του
πρώτου του προσωπικού δίσκου με
τίτλο «Now Happiness», ο κύπριος
τραγουδοποιός Λευτέρης Μουμ-
τζής επιστρέφει στην Αξιοθέα με
ένα ατμοσφαιρικό πρόγραμμα με
λιτή ενορχήστρωση που κυλά από
την αρχή μέχρι το τέλος σε ήρεμους
αρμονικούς τόνους.

- - - - - - - - - - - - - - -

Δευτέρα 3 Οκτωβρίου, 7:30 μ.μ.
Ο Καραγκιόζης προφήτης,
Χρίστος Αχιλλέως Πάφιος

Ο Καραγκιόζης με τη βοήθεια του
Χατζηαβάτη επισκέπτεται το παλά-
τι, προσποιούμενος τον προφήτη.
Ενθουσιασμένοι, ο πασάς και η χα-
νούμισσα τον παρακαλούν να καλέ-
σει το πνεύμα του γιου τους που
έχει πεθάνει πρόσφατα.

- - - - - - - - - - - - - - -

Τετάρτη 5 Οκτωβρίου
Ίχνος. Συναυλία με νέα έργα

του Τάσου Στυλιανού
Πιο πάνω ή κάτω από την άμεση
επικοινωνιακή συντακτικότητά
του, ο Λόγος, μορφοποιείται από
ανακατατάξεις και εμφάσεις εσω-
τερικών στοιχείων που κινητοποι-
ούνται, ταλαντεύονται και συγ-
κρούονται μέσα από την προσπά-
θειά τους να παραμείνουν. Συντε-
λεστές Τάσος Στυλιανού, Μαργα-
ρίτα Ηλία, Δροσοσταλίδα Μωραΐτη,
Μάριος Νικολάου, Άγγελος Μιχαη-
λούδης, Μενέλαος Μενελάου Νί-
κος Κουκουβίνος.  

- - - - - - - - - - - - - - -

Δευτέρα 10 Οκτωβρίου
Ψαραντώνης

Ο Ψαραντώνης έρχεται αυτή τη
φορά, όχι μόνο με δύο από τα παι-
διά του, τη Νίκη και τον Λάμπη, αλλά
και με τον γιο του Γιώργη, τον εγγο-
νό και συνονόματό του Αντώνη Ξυ-
λούρη. Μαζί τους για πρώτη φορά
στην Αξιοθέα, ο γνωστός προικι-
σμένος συνθέτης και δεξιοτέχνης
των παραδοσιακών οργάνων, Γιάν-
νης Παξιμαδάκης. 

- - - - - - - - - - - - - - -

Παρασκευή 14 Οκτωβρίου
Αριστοφάνους Λυσιστράτη

του Κώστα Μόντη
Το Θεατρικό Εργαστήρι του Πανεπι-
στημίου Κύπρου παρουσιάζει την
περίφημη κωμωδία του Αριστοφάνη
«Λυσιστράτη» σε μετάφραση στην
κυπριακή διάλεκτο από τον Κώστα
Μόντη. Δραματουργική προσαρμο-
γή/Σκηνοθεσία Μιχάλης Πιερής,
μουσική Ευαγόρας Καραγιώργης.

- - - - - - - - - - - - - - -

Πέμπτη 20 Οκτωβρίου
«Η δημιουργική χρήση της

ιταλικής γλώσσας στον κόσμο
της διαφήμισης», Εβδομάδα

Ιταλικής Γλώσσας
Στο πλαίσιο της Εβδομάδας Ιταλι-
κής Γλώσσας ανά τον κόσμο που
διοργανώνεται κάθε χρόνο από την
Πρεσβεία της Ιταλίας στην Κύπρο,
φιλοξενούμε στο Αρχοντικό Αξιοθέ-
ας τον καθηγητή Γλωσσολογίας κ.
Joseph Brincat του Πανεπιστημίου
της Μάλτας, για να παρουσιάσει μια
πολύ ενδιαφέρουσα διάλεξη με θέ-
μα «Η δημιουργική χρήση της ιταλι-
κής γλώσσας σε εμπορικές επωνυ-
μίες, διαφημιστικά σλόγκαν και εμ-
πορικές πινακίδες».

Το φθινόπωρο στην Αξιοθέα

–Το φεστιβάλ της Αξιοθέας χρη-
ματοδοτείται αποκλειστικά από το
Πανεπιστήμιο Κύπρου ή έχετε και
άλλες πηγές;

–Αποκλειστικός χρηματοδότης
είναι το Πανεπιστήμιο, κάποιες άλλες
μικρές χορηγίες που έχουμε δυστυ-
χώς τα τελευταία χρόνια μειώνονται
συνεχώς (όπως βέβαια και η χορηγία
του Πανεπιστημίου) εξαιτίας και της
κρίσηςή με αφορμή την κρίση. Αυτό
όμως που είναι το πιο λυπηρό είναι
η στάση τουΥπουργείουΠολιτισμού
που αρνείται να κατανοήσει τι άκρι-
βώς γίνεται στην Αξιοθέα εν σχέση
με τον πολιτισμό, τι προβολή συνι-
στούν για την Κύπρο οι παραγωγές
του ΘΕΠΑΚ και οι αποστολές του
στο εξωτερικό. Και δεν θέλουν να
το καταλάβουν, γιατί αν το καταλά-
βουν τότε δεν θα έχουν δικαιολογία
που αρνούνται να υποστηρίξουν
έστω με ένα σεντ το πολιτιστικό Φε-
στιβάλ της Αξιοθέας και τη δράση
τούΘΕΠΑΚ. Οχυρώνονται πίσω από
το έωλο επιχείρημα ότι η Αξιοθέα
πρέπει να επιχορηγείται μόνο από
το Πανεπιστημίο Κύπρου, ξεχνώντας
όμως ότι το κομμάτι της πίτας του
κρατικού προϋπολογισμού για τον
πολιτισμό το διαχειρίζεται το Υπουρ-
γείο Πολιτισμού (επίτηδες μιλώ για
Υπουργείο Πολιτισμού και όχι και
Παιδείας). 
–Η κρίση σάς έχει επηρεάσει; 

–Φυσικά, ιδιαίτερα το πρώτο διά-
στημα μετά τον Μάρτιο του 2013,
αλλά ευτυχώς μπορέσαμε να βρούμε
τρόπους να επιβιώσουμε. Θα πρέπει
να αναφέρω ότι η συμπεριφορά των
καλλιτεχνών που είχαμε καλέσει
τότε ήταν συγκινητική. Μερικοί δέχ-
θηκαν να πάρουν τη μισή από τη
συμφωνημένη αμοιβή (ή και καθό-
λου), αλλά δεν μπορείς πάντοτε να

επαφίεσαι στην καλή διάθεση του
καλλιτέχνη. Από την άλλη, και για
να επιστρέψω στην ερώτησή σας,
τη σχετική με το σχόλιο για τη συχνή
παρουσία κάποιων καλλιτεχνών στην
Αξιοθέα, καταλαβαίνετε ότι αυτή η
σχέση εμπιστοσύνης και εκτίμησης
είναι αμφίδρομη. Κι αυτό δικαιολογεί
το ότι ανταποκρινόμαστε θετικά σε
προτάσεις τέτοιων καλλιτεχνών που
δεν έρχονται στην Κύπρο ως αρπα-
χτικά, αλλά ως πραγματικοί φίλοι
της Αξιοθέας καθώς γνωρίζουν ότι
συνέβαλαν κι αυτοί στο να δημιουρ-
γηθεί ο μύθος της.
–Κύριε Πιερή, πώς βλέπετε σήμερα
τα πολιτιστικά πράγματα στην Κύ-
προ; Νομίζω ότι υπάρχει μία σχε-
τική κινητικότητα.

–Έχετε δίκιο, ειδικά μετά την τε-
λευταία μεγάλη κατραπακιά του ’13
πολλοί είναι αυτοί που άλλαξαν την

κοσμοθεωρία τους και αυτό σε κά-
ποιο σημείο άρχισε να φαίνεται και
στην καλλιτεχνική έκφραση. Βλέπω
με ευχαρίστηση ότι ξεπηδούν στις
γειτονιές θεατρικές ομάδες φίλων,
μουσικές παρέες, που ψάχνουν τον
άλλο δρόμο, δεν τους ενδιαφέρει
το χρήμα ή η προβολή. Οπότε είναι
όμορφο όλο αυτό, πολλοί νέοι με
τον καλλιτεχνικό δρόμο που ακο-
λουθούν κατά κάποιο τρόπο αντι-
στέκονται. Είναι σαν να λένε στην
οικονομική εξουσία ότι αδυνατεί
να τους συντρίψει, αφού έχουν ως
όπλο μια νέα αντίληψη για το πώς
θέλουν να ζήσουν. 
–Νομίζω ότι ο πολιτισμός ενώνει,
πώς βλέπετε εσείς το ανέβασμα
της «Αντιγόνης» στην κατεχόμενη
Σαλαμίνα, συμφωνείτε; 

–Οτιδήποτε προσπαθεί να αξιο-
ποιήσει την Τέχνη με βάση τις ιδε-

ολογίες ή τις ιδεοληψίες συγκεκρι-
μένων ατόμων ή ομάδων δεν με βρί-
σκει σύμφωνο. Η υψηλή τέχνη ενώνει
από μόνη της. Το πρόβλημα είναι η
ιδιοτέλεια των μεσαζόντων. Με άλλα
λόγια, οι αποφάσεις για τις συναν-
τήσεις καλλιτεχνών δεν μπορούν να
έρχονται από τονχώρο της πολιτικής
εξουσίας γιατί αυτή ό,τι κάνει το
κάνει με ιδιοτέλεια. Είναι εξ ορισμού
διεφθαρμένη. 
–Ωστόσο, δεν είναι καλό και επι-
θυμητό να υπάρχει μία ώσμωση
καλλιτεχνική, να συναντιούνται οι
πολιτισμοί και να δείχνουν μία κα-
τεύθυνση;

–Φυσικά, αλλά οι καλλιτέχνες ξέ-
ρουν να συνομιλούν μεταξύ τους,
ασχέτως της πολιτικής και το πώς
εκείνη αντιλαμβάνεται την Τέχνη.
Οι πολιτισμοί και η Τέχνη είναι εκεί
και ξέρουν τι πρέπει να κάνουν. Eμείς
εδώ στην Αξιοθέα το έχουμε βιώσει.
Αναφέρω π.χ. μια συναυλία του Μι-
χάλη Ττερλικκάτο 2008 με δημοτικά
τραγούδια στην ελληνική κοινή,
στην τουρκική γλώσσα και στην κυ-
πριακή διάλεκτο και στηνοποίασυμ-
μετείχε και η εξαιρετική τουρκάλα
τραγουδίστρια Dilek Koç. Aντιλαμ-
βάνεστε ότι μια τέτοια πολιτισμική
συνάντηση δεν έγινε γιατί κάποιος
πολιτικός μηχανισμός μας είπε ότι
«τώρα πρέπει να επαναπροσεγγίσετε
ο ένας τον άλλο». Η συνάντηση επε-
τεύχθη σ’ ένα άλλο επίπεδο και υπό
άλλους όρους, χάρη στη μουσική,
το θέατρο, τον πολιτισμό, εν γένει.
Άρα οι δημιουργικές δυνάμεις ενός
τόπου (ένθεν και ένθεν) καλό είναι
να μην επιτρέπουν στις δυνάμεις
της εξουσίας να τις χειραγωγούν,
διότι αυτό που στην πραγματικότητα
θέλουν είναι να τις αξιοποιήσουν
για δικούς τους σκοπούς. 

«Το πρόβλημα είναι η ιδιοτέλεια των μεσαζόντων»

«Οι δημιουργικές δυνάμεις ενός τόπου να μην επιτρέπουν στις δυνάμεις της
εξουσίας να τις χειραγωγούν, διότι αυτό που στην πραγματικότητα θέλουν εί-
ναι να τις αξιοποιήσουν για δικούς τους σκοπούς»

Ο καλλιτεχνικός διευθυντής του πολιτιστικού Κέντρου του Πανεπιστημίου, καθηγητής Μιχάλης Πιερής μάς λέει ότι κά-
θε επιτυχημένη προσπάθεια δεν αντέχεται από τους διάφορους «δραστήριους μέτριους».

“Βλέπω με ευχαρίστηση ότι
ξεπηδούν στις γειτονιές
θεατρικές ομάδες φίλων,
μουσικές παρέες, που
ψάχνουν τον άλλο δρόμο,
δεν τους ενδιαφέρει το
χρήμα ή η προβολή.
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Της ΜΑΡΓΑΡΙΤΑΣ ΠΟΥΡΝΑΡΑ

Σε συνέντευξή του το 2010 (στα «Νέα
της Τέχνης») ο γεννημένος στο Κάι-
ρο Γιώργος Λάππας, που μόλις έχει
κλείσει τα 60 του χρόνια, θυμάται
τι καθόρισε την αίσθησή του στη
γλυπτική: «Ο κόσμος σκέφτεται
την Αίγυπτο σαν κομμάτι της Με-
σογείου και έτσι είναι. Εγώ ευτύ-
χησα να γνωρίσω την αφρικανική
πλευρά της από την γκουβερνάντα
μου που καταγόταν από τα μέρη
κοντά στο Σουδάν. Είχε τη φήμη
σοφής γυναίκας, για τη φυλή της
ήταν ένα είδος θηλυκού μάγου.
Αυτό το ξέραμε γιατί κατέφθαναν
συνέχεια χωριανοί της για να τη
συμβουλευθούν. Ημουν συνέχεια
αγκιστρωμένος πάνω της και κείνη
μού τραγουδούσε και με χόρευε.
Οταν κάποτε είχα εγχειριστεί και
έπρεπε να ξαπλώνω με μια ορισμένη
κλίση, στεκόταν σε μία περίεργη
στάση, αγκαλιαζόμασταν και κοι-
μόμασταν και οι δύο σχεδόν όρθιοι.
Πολλά από τα γλυπτά που έχω κάνει
ανακαλούν τη στάση αυτή».

Συνεχίζει: «Η φαραωνική γλυπτι-
κή, τα ταφικά μνημεία και οι απαν-
ταχού παρούσες πομπές των ιερο-
γλυφικών μού χάραξαν το μυαλό

με τέτοια οξύτητα, που μπορώ να
πω ότι, αν υπάρχει μια σπονδυλική
στήλη της ψυχής, όπως τα μεταλλικά
τάστα στον λαιμό των εγχόρδων,
έτσι και οι ψυχικοί σπόνδυλοί μου
είναι κουρδισμένοι με απόλυτη
ακρίβεια στις αναλογίες των αιγυ-
πτιακών αγαλμάτων. Και όταν πραγ-
ματικά ζορίζομαι καλλιτεχνικά, προ-
σπαθώ να εντείνω το ζόρι μου μέχρι
ένα πολύ κρίσιμο σημείο πίεσης,
να σπρώξω τον εαυτό μου προς ένα
άκρο, μετά το οποίο όλα ξαφνικά
λαμπικάρουν και μπορώ με διαύγεια
να ανακαλέσω τη σοβαρή και σκο-
τεινή άπλα των αναλογιών που ορί-
στηκαν μέσα μου, για να φέρω εις
πέρας το έργο μου».

In memoriam
Τον Ιανουάριο του 2016, ο γλύπτης

έφυγε απρόσμενα από τη ζωή από
μια οξεία κρίση χολής που του δη-
μιούργησε πρόβλημα στο πάγκρεας.
Πρόλαβε να αφήσει πίσω του ένα
σπουδαίο corpus έργων και ένα ερ-
γαστήριο σε μια παλιά βιοτεχνία
στον Περισσό, τόσο τακτοποιημένο,
λες και είχε το προαίσθημα του επερ-
χόμενου θανάτου. Και έτσι, όταν η
σύζυγός του Αφροδίτη Λίτη κατέ-
βηκε στον χώρο του υπογείου μαζί

με τον συλλέκτη Δάκη Ιωάννου, τον
αρχιτέκτονα και θεωρητικό της Τέ-
χνης Γιώργο Τζιρτζιλάκη, καλλιτε-
χνικό σύμβουλο του Ιδρύματος ΔΕ-
ΣΤΕ, και την επιμελήτρια του Μου-
σείου Μπενάκη Πολύνα Κοσμαδάκη,
σε μια αναζήτηση έργων που θα έμ-
παιναν στην πρώτη in memoriam
έκθεση βρέθηκαν μπροστά στην
καλύτερη «πρώτη ύλη».

Ενας οργανωμένος μικρόκοσμος,
προσεκτικά στεγασμένος σε εκα-
τοντάδες χάρτινα κουτιά. Το καθένα
είχε αρίθμηση αλλά και μια φωτο-
τυπία που αποκάλυπτε το περιε-
χόμενό του. Επρόκειτο για ανθρώ-
πινες φιγούρες μικρού μεγέθους.
Κάποιες από αυτές έγραφαν «Happy
Birthday» και από εκεί βγήκε ο –
ανορθόδοξος για κάποιον που μόλις
«έφυγε»– τίτλος της έκθεσης που
ανοίγει στις 22 Σεπτεμβρίου στην
οδό Κουμπάρη. Ολα τα ανθρωπό-
μορφα μικρογλυπτά «απηχούν»
αυτές τις αναλογίες των αιγυπτια-

κών αγαλμάτων. Θα περίμενε κανείς
ότι ένα αφιέρωμα στον Λάππα θα
έπρεπε να περιλαμβάνει οπωσδή-
ποτε τις μορφές που φορούσαν
κόκκινα ή ήταν φωτισμένες εκ-
πέμποντας ως απόκοσμη αύρα αυ-
τήν την ψυχρή πυράκτωση του νέ-
ον. Η αλήθεια είναι ότι, αν περιο-
ριστεί κανείς στη life size κλίμακά
του και χάσει αυτήν τη μαγεία του
«πληθυσμού» που βρέθηκε στο
υπόγειο, αγνοεί ηθελημένα ένα
ολόκληρο τμήμα της πορείας του
καλλιτέχνη. Στις ξύλινες σφαίρες
του Αβακα του 1983, κυρίως στο
Mappemode (Γκαλερί Ζουμπουλά-
κη 1981, Μπιενάλε Βενετίας και
Μπιενάλε Σάο Πάολο 1987 και 1988)
o εικαστικός οικοδομεί ένα ολό-
κληρο σύμπαν, φανερώνοντας από
πολύ νωρίς την χαρισματικότητά
του. Στην ουσία ξαναφτιάχνει με
τον τρόπο του, όλα αυτά που έβλεπε
στα μουσεία και τα μνημεία της
Αιγύπτου: όπως οι αρχαίοι Αιγύπτιοι

ζωγράφιζαν ό,τι ήξεραν ότι υπάρχει
στην φύση για να πουν μια ιστορία,
έτσι και αυτός ακολουθεί την ίδια
αφηγηματική οδό.

«Εντυπωσιασμένοι από την ομορ-
φιά αυτού του άγνωστου υλικού,
αποφασίσαμε να το προσεγγίσουμε
όπως οι αρχαιολόγοι, με μεγάλο
σεβασμό σε κάθε αντικείμενο και
κυρίως με την περισυλλογή του
πώς πρέπει να στηθούν όλες αυτές
οι φιγούρες μέσα στον χώρο του
μουσείου. Ισως, με μια κινηματο-
γραφική λογική σαν σεκάνς» λέει
στην «Κ» ο Γιώργος Τζιρτζιλάκης.

Στην έκθεση που θα γίνει στην
Κουμπάρη, θα παρουσιαστούν και
ορισμένα γνωστά γλυπτά του τα
οποία βρέθηκαν στο εργαστήριό
του, θυμίζοντάς μας κάποια άλλα
κεφάλαια της πορείας του. Το αφιέ-
ρωμα θα διαρκέσει μέχρι και τις
20 Νοεμβρίου και εντάσσεται στο
πλαίσιο της συνεχιζόμενης συνερ-
γασίας ΔΕΣΤΕ - Μπενάκη.

Ο άγνωστος
αιγυπτιακός
«πληθυσμός»
του Λάππα
Οι ανθρώπινες φιγούρες του Ελληνα
γλύπτη στην πρώτη in memoriam έκθεση

<<<<<<

«...οι ψυχικοί σπόνδυλοί
μου είναι κουρδισμένοι
με απόλυτη ακρίβεια 
στις αναλογίες των αιγυ-
πτιακών αγαλμάτων».

Στα 66 του χρόνια «έφυγε» από τη
ζωή ο χαρισματικός γλύπτης.

«Happy Birthday», ο ανορθόδοξος τίτλος της έκθεσης με άγνωστα έργα του πρόωρα χαμένου Γιώργου Λάππα στο Μουσείο Μπενάκη της Κουμπάρη.
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ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΛΟΥΙΣ ΣΕΠΟΥΛΒΕΔΑ
Η ιστορία ενός σκύλου που τον έλεγαν Πιστό
μτφρ.: Αχιλλέας Κυριακίδης
εκδ. Opera, σελ. 88

Ο πρωταγωνιστής αυτής
της ιστορίας είναι ένας
γερμανικός ποιμενικός, ο
Πιστός, ο οποίος αφηγείται
περιστατικά από την καθη-
μερινότητά του, τις δυσκο-
λίες που περνάει κοντά σε
ανθρώπους που του φέ-

ρονται βίαια, όταν είναι δεμένος με αλυσίδα
σε δέντρο. Περιγράφει, όμως, και τα όνειρά
του, τη νοσταλγία του για την εποχή κατά την
οποία έπαιζε αμέριμνος με έναν μικρό Ινδιά-
νο και απολάμβανε τις χαρές της συντροφικό-
τητας. Πρόκειται για έναν ύμνο στη ζωή, τη
φιλία, την πίστη στον άλλον, τη γενναιότητα,
αλλά και για μια παρομοίωση με όσα ζούνε οι
Ινδιάνοι της Χιλής. ΧΡΥΣΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΦΡΑΦΙΑ
JEROME LEROY
Ο φύλακας άγγελος
μτφρ.: Γιάννης Καυκιάς
εκδ. Εκδόσεις του Εικοστού Πρώτου, σελ. 358

Ρομαντικό νουάρ μυθι-
στόρημα γίνεται; Φαίνεται
πως ναι, έτσι τουλάχιστον
προκύπτει από το περιπε-
τειώδες θρίλερ του πε-
νηντάχρονου Ζερόμ Λε-
ρουά. Διότι ο πολύπειρος
πράκτορας Μπερτέ ερω-

τεύεται ολοκληρωτικά την προικισμένη
ωραία μαύρη Καρδιατού Ντιόπ. Και θέτει
στην υπηρεσία της όλες του τις δυνάμεις. Και
όταν αντιληφθεί πως η Καρδιατού κινδυ-
νεύει όντας αντιμέτωπη με την ακροδεξιά
Ανιές Ντορζέλ, θα αναζητήσει τον συγγρα-
φέα Μαρτέν Ζιουμπέρ για να τον κάνει κοι-
νωνό των μυστικών της Μονάδας του.

ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

ΠΑΙΔΙΚΟ
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΜΑΝΤΖΑΡΗ
Μία, το αόρατο κορίτσι
εκδ. Κέδρος, σελ. 206

Σε έναν πολύχρωμο κό-
σμο, διαιρεμένο σε «κά-
στες» ανάλογα με τα χρώ-
ματα των ανθρώπων, η εν-
νιάχρονη Μία είναι διάφα-
νη, δηλαδή άχρωμη, και
περιθωριοποιημένη. Αυτό
είναι ήδη σκληρό, αλλά

δεν είναι τίποτε μπροστά στην απάνθρωπη
«Επιχείρηση Ασήμι», που εξαπολύει τους
Χρωμονόμους και τους Χρωματατζήδες
εναντίον των διάφανων παιδιών, τα συλλαμ-
βάνει και κανείς δεν ξανακούει τίποτε γι’ αυ-
τά. Η Μία θα το σκάσει, θα αντισταθεί, θα
συλληφθεί, θα οργανώσει και πάλι την από-
δραση, μαζική αυτή τη φορά. Πρωτότυπη πε-
ριπέτεια φαντασίας με ρυθμό και μπόλικο
σασπένς. ΜΑΡΙΑ ΤΟΠΑΛΗ

ΔΟΚΙΜΙΟ
ΛΕΩΝ ΤΟΛΣΤΟΪ
Για τον Σαίξπηρ και το δράμα
εισαγωγή-μτφρ.: Αλεξάνδρα Ιωαννίδου,
εκδ. Ποικίλη Στοά, σελ. 184

Ο Σαίξπηρ που τα «είπε
όλα» με τρόπο ποιητικό,
σαφή, υπαινικτικό, πολλές
φορές καλλιτεχνικά χαώ-
δη, αμφισβητήθηκε από
αρκετούς συγγραφείς και
κριτικούς, με ιδιαίτερη πε-
ρίπτωση αυτήν του Λ. Τολ-

στόι, ο οποίος, στην πολεμική του για το έργο
του μεγάλου δραματουργού, αναλύει λεπτο-
μερώς τον «Βασιλιά Ληρ». Για τον Τολστόι, η
αλήθεια βρίσκεται στο θρησκευτικό θέατρο,
το οποίο επηρεάζει το άτομο και του προ-
σφέρει ηθικά ερείσματα. Μεγάλο ενδιαφέ-
ρον έχει και το κείμενο του Τζορτζ Οργουελ
«Ο Ληρ, ο Τολστόι και ο τρελός», που φιλοξε-
νείται ως παράρτημα. ΧΡΥΣΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ROBERTO BOLANO
Το παγοδρόμιο
μτφρ.: Κρίτων Ηλιόπουλος
εκδ. Aγρα, σελ. 266

Πρώτο έργο του Χιλιανού
δημιουργού του σπουδαί-
ου μυθιστορήματος
«2666» Ρομπέρτο Μπολά-
νιο, «Το παγοδρόμιο»
(1993) περιέχει εν σπέρ-
ματι κομμάτια από την τε-
χνική που επρόκειτο να τον

οδηγήσουν στις μεταγενέστερες μυθοπλα-
σίες του. Ενας Μεξικανός ποιητής, ένας Χιλια-
νός συγγραφέας και ένας δημόσιος υπάλλη-
λος μιλούν για αγάπες, απογοητεύσεις και τον
θάνατο. Και ο Μπολάνιο μας αιχμαλωτίζει με
εκείνη την υπέροχη σκηνή όπου αποκαλύπτε-
ται αναπάντεχα το απομονωμένο παγοδρόμιο
στα ερείπια μιας βίλας – του Παλατιού Μπεν-
βινγκούτ. ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

ΝΕΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ

KΡITIKH / Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ
Αναποδογεννημένος
εκδ. Εντευκτηρίου, σελ. 86

O κόσμος άνω κάτω. Με αυτές τις λέξεις
τελειώνει το πρώτο βιβλίο του Χρήστου
Χρηστίδη (γεν. 1953), κλείνοντας μια κα-
τακερματισμένη σε εβδομήντα οκτώ στιγ-
μιότυπα αφήγηση. Αποδυόμενος σε μια
ιδιότυπη ποιητική της ύπαρξης, ο αφη-
γητής αναβιώνει ανακατωμένες τις σκηνές
της ζωής του, παλινδρομώντας περίλυπος
και σαρκαστικός μεταξύ απαρχής και λή-
ξης. Στον συντομογραφημένο του βίο
συναιρούνται η αφετηρία και ο αφανισμός,
η εκπνοή και η έκσταση, το ξεκάρδισμα
και ο λυγμός, ο ίμερος και η ερήμωση, η
σάρκα που αγάλλεται και το σώμα που
θνήσκει. Μες στο μνήμα εντοιχίζει ένα
λίκνο και εκεί γεννιέται ξανά για να τε-
λετουργήσει έναν αποχαιρετισμό προς
εαυτόν.

Πρόκειται για ένα «ιδιωτικό δρομολό-
γιο», όπως μας πληροφορεί το εβδομη-
κοστό δεύτερο επεισόδιο αυτής της ανε-
στραμμένης βιογραφίας· το πιο συγκι-
νητικό του βιβλίου. Ο απομόναχος ταξι-
δευτής, νοσταλγός αλλά εσαεί άπατρις,
επιβάτης σε ένα σαραβαλιασμένο όχημα,
αφήνει τον οδηγό να τον πάει μέχρι το
τέρμα, στο πέρας της μνήμης, εκεί όπου
ο σπαραγμός νεύει στο θαύμα. Τα τοπία

δείχνουν λεηλατημένα, «μαύρο αίμα ανα-
βλύζει από τα θεμέλια των σπιτιών», «βου-
λιάζεις σε σκοτεινή λάσπη», οι τριγμοί
των περασμένων καλοκαιριών ηχούν χει-
μέριοι, το σχολικό αλφαβητάρι φυλλορροεί
στις σελίδες ενός γεροντικού, ξεχαρβα-
λωμένου ημερολογίου,
στο κατερειπωμένο δια-
μέρισμα τα ίχνη ενός
άλλοτε «παράφορου δω-
ματίου» πνίγονται στα
νερά του μαρμάρινου,
επιτύμβιου θαρρείς, δα-
πέδου. Τα από καιρό
σβησμένα αστραποβο-
λήματα διαπερνούν τα
κλειστά βλέφαρα, «βα-
ριά, ασήκωτα απ’ τα νο-
μίσματα». Το «μελάνι
του τόπου», το μαύρο
αίμα της μνήμης, γίνεται
καταρράκτης και χεί-
μαρρος, οργώνει με ρωγ-
μές και ρήγματα τον
χλοερό παλιό χρόνο.
Ολα τον «προσκαλούν στον ουρανό»,
ενώ στο χώμα χάσκει ο τάφος του. «Εσύ
πασχίζεις για το ακατόρθωτο», υπενθυμίζει
στον εαυτό του.

Προτού ξοδέψει τα τελευταία του κέρ-
ματα και αναληφθεί διά παντός, ο αφη-
γητής απολαμβάνει ένα ύστατο ξεφάν-

τωμα των αισθήσεων. Αν και «εξόριστος
της θαλερής σάρκας», αναριγεί ξανά από
παλιά αγγίγματα και ανεξάλειπτα μοσχο-
βολήματα. Ο νους του συγκλονίζεται από
τους χθόνιους ιριδισμούς της γυναικείας
επιδερμίδας, που υπόσχονται το κρεσέντο

της αφής. Ωστόσο, το
κεντρί ενός επιθανάτιου
σπασμού διατρυπά την
ονειροπόληση και τον
επιστρέφει στο δικό του
πένθιμο σώμα. Οι σκιές
έχουν ξεγδαρθεί από το
δέρμα. Κανένα του ση-
μάδι επί γης. Πεθαίνον-
τας σε ένα δωμάτιο γη-
ροκομείου, αντιμετριέ-
ται με ένα ρολόι, όπου
ο ωροδείχτης «τρέχει
πιο γρήγορα από τον λε-
πτοδείχτη». Θήραμα του
χρόνου μέχρι το τέλος
της αντίστροφης μέτρη-
σης. Οι πληγές δεν θα
ξεραθούν για να απο-

καλύψουν «το ερεθισμένο, λείο δέρμα».
«Τώρα, ξύνοντας τα κάκαδα των γηρα-
τειών, φανερώνεις χάσμα και σκοτάδι».

Ο αφηγητής, διανύοντας αυτή την εσω-
τερικευμένη διαδρομή, τελεί ένα μύχιο
κατευόδιο. Το δεύτερο πρόσωπο του ενι-
κού επιβάλλεται στη μνήμη και την προ-

σωποποιεί. Ενόσω εκείνη θυμάται, στα
παρελθόντα εκχωρείται ένας πλασματικός,
παροδικός ενεστώτας. Από το άλλο μέρος,
ο διάλογος ανάμεσα στον εκλιπόντα και
το μνήμον είδωλό του ρέπει προς μία
αναμέτρηση, που επιτρέπει ακόμη και
τον χλευασμό. Μια «αδιάκριτη φωνή»
τον παραβιάζει. Το μετείκασμα του αλ-
λοτινού του προσώπου τον σαρκάζει για
τις επίγειες επιθυμίες του, τόσο εκπρό-
θεσμες πια.

Ο Χρηστίδης διαστίζει με ειρωνεία την
ποιητικότητα της γραφής, προσδίδοντας
στη μελαγχολική του αφήγηση την επί-
φαση ενός παιγνίου. «Δεν χρειάζονται
πιόνια. Παιχνίδι του μυαλού είναι». Παι-
χνίδι πικρό και οδυνηρό, που παρ’ όλα
αυτά είναι και ξεγέλασμα. Ο αφηγητής
περιπαίζει τον εαυτό του για το μείζον
βάσανό του, τη θνητότητα. Με γέλια και
δάκρυα γεννιέται και πεθαίνει ξανά. Βά-
φτιση και ταφή, ανάμεσα στις δύο τελε-
τουργίες της ύπαρξης ξαναζεί φορώντας
τραγικές μάσκες τα εγκόσμια πάθη του,
για να βρεθεί μετέωρος στο χείλος μιας
άληκτης φράσης, στην κόχη ενός «και»,
που εξανίσταται σε κάθε συντέλεια, εξυ-
φαίνοντας τη συνέχεια. Επέκεινα αυτού
του «και» λύεται η αιχμαλωσία της μνήμης.
Είναι ώρα να σβήσει το φως, να σβήσουν
οι λέξεις, «να ’ρθει η νύχτα να σβήσει τα
ονόματα στα μνήματα».

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΓΙΩΡΓΟ ΑΝΔΡΕΟΥ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ / Του ΔΙΟΝΥΣΗ Π. ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ

Ψίθυροι του Σύμπαντος από μαύρες τρύπες
Eχει περάσει ένας χρόνος από τότε που
οι δύο ανιχνευτές LIGO, στη Λουιζιάνα
και στην Ουάσιγκτον, απέδειξαν για πρώτη
φορά την ύπαρξη βαρυτικών κυμάτων
που προέρχονταν από τη σύγκρουση δύο
μαύρων τρυπών 36 και 29 ηλιακών μαζών,
αν και επίσημα η ανακάλυψη ανακοινώ-
θηκε στις 11 του περασμένου Φεβρουα-
ρίου. Με την ανίχνευση των βαρυτικών
κυμάτων του LIGO αποδείχθηκε, μεταξύ
άλλων, πως οι μαύρες τρύπες δεν είναι
απλώς μαθηματικά μόνο κατασκευάσματα
της θεωρίας του Αϊνστάιν αλλά υπάρχουν
πράγματι στο Σύμπαν ακόμη και σε διπλά
συστήματα τέτοιων αντικειμένων. Επι-
βεβαιώθηκε, επιπλέον, ότι τα βαρυτικά
κύματα κινούνται με την ταχύτητα του
φωτός και μεταφέρουν πληροφορίες που
περιγράφουν τη βίαιη προέλευσή τους,
την ιστορία της πηγής που τα δημιούρ-
γησε, τη μάζα τους, την ταχύτητα περι-
στροφής, το σχήμα της τροχιάς, το πώς
σχηματίζονται τέτοια διπλά συστήματα
καθώς επίσης και τη θέση και την από-
σταση ενός τέτοιου συστήματος. Μέχρι
τώρα δεν είχαμε ποτέ μια τόσο άμεση
πληροφόρηση που να προέρχεται από
τις ίδιες τις μαύρες τρύπες, αν και είχαμε
ενδείξεις για την ύπαρξή τους από άλλες
πηγές.

Με όλα αυτά αποδεικνύεται ότι τα βα-
ρυτικά κύματα του LIGO μάς ανοίγουν
ένα καινούργιο παράθυρο ανακαλύψεων,
αφού μπορούμε να «ακούσουμε» για πρώ-
τη φορά τους ψιθύρους του Σύμπαντος
να μας «μιλάνε», μια και οι συχνότητες
των βαρυτικών αυτών κυμάτων είναι συ-
χνότητες που ακούει το ανθρώπινο αυτί.
Την ύπαρξη των ψιθυρισμών αυτών του
Σύμπαντος από τη βίαιη μετακίνηση με-
γάλων μαζών είχε προβλέψει ο Αϊνστάιν
πριν από 100 χρόνια, υποστηρίζοντας ότι
θα είχαν τη μορφή πτυχώσεων ή ταλαν-
τώσεων στη δομή του χωρόχρονου. Θε-
ωρούσε, μάλιστα, ότι ο εντοπισμός τους
θα ήταν μάλλον αδύνατος, αφού η βαρυ-
τική δύναμη (αλληλεπίδραση) είναι 100
τρισεκατομμύρια τρισεκατομμυρίων τρι-
σεκατομμύρια φορές μικρότερης έντασης

από την ηλεκτρομαγνητική δύναμη (αλ-
ληλεπίδραση).

Παρ’ όλα αυτά στα μέσα του περασμέ-
νου Ιουνίου το LIGO ξαναχτύπησε και
πάλι όταν οι ερευνητές του ανακοίνωσαν
τον εντοπισμό ενός ακόμη σήματος που
παρατηρήθηκε τα ξημερώματα της επο-
μένης ημέρας των Χριστουγέννων του
2015 και το οποίο προέρχονταν από τη
σύγκρουση, και τις τελευταίες 27 περι-
φορές πριν απ’ αυτή, δύο μικρότερων
μαύρων τρυπών (14 και 8 ηλιακών μαζών)
και σε απόσταση 1,4 δισεκατομμυρίων
ετών φωτός από τη Γη. Η δεύτερη αυτή
σύγκρουση είχε σαν αποτέλεσμα τη δη-
μιουργία μιας μαύρης τρύπας 21 ηλιακών
μαζών, ενώ τα υλικά μιας ολόκληρης
ηλιακής μάζας είχαν μετατραπεί, σε κλά-
σμα του δευτερολέπτου, σε βαρυτική
ενέργεια η οποία έφτασε στη Γη με τη
μορφή κυματισμών στο χωροχρονικό
συνεχές του Σύμπαντος και η οποία αν-
τιστοιχεί με την εκπομπή ηλεκτρομα-

γνητικής ενέργειας ίσης μ’ αυτήν που
εκπέμπουν ένα τρισεκατομμύριο γαλαξίες
σαν τον δικό μας.

Με τη νέα ερευνητική προσπάθεια του
LIGO, που αναμένεται να ξεκινήσει εντός
του φθινοπώρου, θα υπάρξουν μεγαλύ-
τερες δυνατότητες απ’ ό,τι προηγουμένως,
αφού θα διπλασιαστεί σχεδόν η έκταση
των παρατηρήσεων των δύο ανιχνευτών,
ενώ ένας ακόμη παρόμοιος ανιχνευτής
(ονόματι Virgo), που θα τεθεί σε λειτουργία
κοντά στην Πίζα της Ιταλίας μέχρι τα
τέλη του χρόνου, θα βοηθήσει μελλοντικά
στον ακριβέστερο εντοπισμό της πηγής
προέλευσης των κυματισμών αυτών. Ετσι
στους επόμενους έξι μήνες προβλέπεται
ότι θα υπάρξουν μέχρι και δέκα νέες κα-
ταγραφές βαρυτικών κυμάτων, εμπλου-
τίζοντας ουσιαστικά τις γνώσεις μας για
το Σύμπαν, ενώ στα επόμενα ένα με δύο
χρόνια τέτοιου είδους καταγραφές θα γί-
νονται σε καθημερινή βάση, αφού υπο-
λογίζεται ότι τέτοιου είδους συγχωνεύσεις

μαύρων τρυπών συμβαίνουν κάθε 15 λε-
πτά. Ηδη, δύο ερευνητικές ομάδες από
τα Πανεπιστήμια Τζονς Χόπκινς και Τόκιο,
ανεξάρτητα η μία από την άλλη, εκτιμούν
ότι οι μικρομεσαίες μαύρες τρύπες που
εμπλέκονται σ’ αυτές τις συγκρούσεις
ίσως να προέρχονται από τις πρώτες στιγ-
μές της γέννησης του Σύμπαντος πριν
από 13,82 δισεκατομμύρια χρόνια. Οι δύο
αυτές ομάδες ερευνητών εκτιμούν ότι
αυτού του είδους τα αντικείμενα πρέπει
να είναι οι «αρχέγονες» μαύρες τρύπες
που προβλέπονται από ορισμένες θεωρίες
της γέννησης του Σύμπαντος και οι οποίες
είχαν απασχολήσει την επιστημονική
κοινότητα τη δεκαετία του 1990, ενώ
άλλοι ερευνητές θεωρούν ότι τέτοιου εί-
δους μαύρες τρύπες θα μπορούσαν να
αποτελέσουν και τη λύση της ύπαρξης
της «Σκοτεινής Υλης» που συνεισφέρει
το 85% της Υλης του Σύμπαντος. Αλλοι
πάλι υπολογισμοί των δεδομένων από τις
δύο πρώτες παρατηρήσεις εκτιμούν ότι
οι μαύρες αυτές τρύπες προέρχονται από
την απευθείας κατάρρευση μεγάλων πο-
σοτήτων ύλης, χωρίς την προηγούμενη
έκρηξη μιας σουπερνόβα όπως συμβαίνει
με τις «κανονικές αστρικές» μαύρες τρύπες.
Είναι, πάντως, βέβαιο ότι το νέο αυτό
παράθυρο που μας άνοιξε η ανίχνευση
των βαρυτικών κυμάτων θα μας αποκα-
λύψει πολλά από τα μυστικά που κρύβουν
οι μαύρες τρύπες, αλλά και γενικότερα
το Σύμπαν. Γι’ αυτό, και παρ’ όλο που
δεν διαθέτω κάποιο... «κληρονομικό χά-
ρισμα», δεν θεωρώ καθόλου απίθανο οι
τρεις κύριοι δημιουργοί του LIGO (οι Rei-
ner Weiss, Kip Thorne και Ronald Drever)
να είναι οι αποδέκτες του Βραβείου Νομ-
πέλ Φυσικής του 2016 ή το αργότερο
του 2017, αφού στους τρεις αυτούς ερευ-
νητές απονεμήθηκε στις 12 Ιουλίου το
Βραβείο Κοσμολογίας στη διάρκεια του
21ου Συνεδρίου Βαρύτητας και Γενικής
Σχετικότητας. Σε δύο μήνες θα ξέρουμε
σίγουρα!

*Ο κ. Διονύσης Π. Σιμόπουλος είναι επίτιμος διευ-
θυντής του Ευγενιδείου Πλανηταρίου.

O Γιώργος Aνδρέου γεννήθηκε στις Σέρρες.
Σπούδασε μουσική στην Eλλάδα και στην Eυρώπη,
όπου ταυτόχρονα παρακολούθησε σεμιναριακές
σπουδές ψυχοακουστικής, ηχοληψίας και μέσων
παραγωγής. Ασχολήθηκε με τη σχέση - σύνδεση
της ελληνικής μουσικής, τόσο με τα «Δυτικά»
όσο και με τα «Aνατολικά» μουσικά ιδιώματα.
Kαρπός των αναζητήσεών του αυτών είναι
πολλοί ηχογραφημένοι κύκλοι τραγουδιών σε
μουσική και στίχους δικούς του αλλά και σε
στίχους σημαντικών ποιητών και στιχουργών.
Εχει γράψει μουσική για το θέατρο και τον κι-
νηματογράφο. Από το 2000 δρα ως άμισθος
καλλιτεχνικός διευθυντής του Φεστιβάλ Αστυ-
πάλαιας. Από το 2009 έως το 2012 διετέλεσε
διευθυντής του label AΚΤΗ live’n’studio της
Sonymusic Greece. Το 2011 εξέδωσε το πρώτο
του μυθιστόρημα («Δαίμονας ξένος» – εκδ. Γα-
βριηλίδη). Τον περασμένο Ιούνιο εκδόθηκε η
πρώτη του ποιητική συλλογή («Ο απερίσκεπτος
πλοηγός» – εκδ. Μικρή Αρκτος).

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό πλάι στο
κρεβάτι σας;
Μπόρχες («Απαντα πεζά»), Οστερ («Αόρα-
τος»), Γιώργος Ιωάννου («Πολλαπλά κατάγμα-
τα»), Μπομπ Ντίλαν («Chronicles vol. one»).
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας θα θέλατε
να είστε και γιατί;
Ο Αδριανός της Μαργκερίτ Γιουρσενάρ – όχι
για την... αυτοκρατορική ιδιότητα, αλλά επειδή
τόσο ισχυρά όσο (φαινομενικά) παράδοξα
συνδέεται η εποχή του (όπως την αφηγείται η
Γιουρσενάρ) με τη δική μας νεωτερική μετα-
μοντέρνα εποχή.
Με ποιον ποιητή θα θέλατε να δειπνήσετε;
Μεταξύ γιγάντων εκλιπόντων, με τον Ευριπίδη
και τον Σαίξπηρ. Από τους ζωντανούς, με τον
Μπομπ Ντίλαν και τον Λέοναρντ Κοέν.
Ποιο ήταν το τελευταίο βιβλίο που σας έκανε
να θυμώσετε;
Πιστεύω πως έχω πια κατακτήσει την εμπειρία
να αποφεύγω τέτοιου είδους βιβλία. Γενικά με
θυμώνει η ελληνική «φτηνή» πεζογραφία (με
τα τύπου «Αρλεκιν»... ερωτολαγνικά θέματα),
καθώς και οι καιροσκοπικές, γραμμένες «στο
πόδι» εκδόσεις κάθε τύπου (περί οικονομίας,
πολιτικής, βιογραφίες προσφάτως εκλιπόντων
κ.λπ.).
Και το τελευταίο που σας συγκίνησε;
Η δεύτερη ανάγνωση του «Δόκτωρ Φάου-
στους» του Τόμας Μαν.
Ποιο κλασικό βιβλίο δεν έχετε διαβάσει και
ντρέπεστε γι’ αυτό;
Νομίζω πως δεν μου έχει... ξεφύγει κάποιο
(αν μιλάμε για πεζογραφία και ποίηση).
Ποιος είναι ο «Απερίσκεπτος πλοηγός»; 
Η φαντασιακή μας προβολή ως λαού (και νε-
οελληνικού πολιτισμού) στον «σωτήρα» (πολι-
τικό συνήθως) που με τρόπο μεσσιανικό θα
δώσει λύσεις σε όλα όσα οφείλουμε (ως κοι-
νωνία αλλά και ατομικά) να αντιμετωπίσουμε
υπεύθυνα, ενήλικα και δημιουργικά.

Εχετε Facebook, Twitter κτλ.; Εάν ναι, εμποδί-
ζουν ή εμπλουτίζουν το γράψιμο και το διάβα-
σμα;
Εχω απ’ όλα. Δεν είμαι φανατικός οποιουδή-
ποτε από αυτά. Λιγότερο μου αρέσει το Twit-
ter. Ωστόσο δεν πιστεύω πως εμποδίζουν. Στο
κάτω-κάτω, κανείς δεν ξέρει από ποια εικόνα,
πληροφορία ή ενημερωτική αφορμή θα του
γεννηθεί η επόμενη ενδιαφέρουσα καλλιτε-
χνική ιδέα.

Βραχυγραφία της ύπαρξης

Ο καθηγητής Kip Thorne, ένας από τους τρεις κύριους δημιουργούς του LIGO.
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ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Ποιος γράφει ακόμη στο χέρι;
Το μάθημα της καλλιγραφίας ακούγε-
ται σήμερα ως εκκεντρική παραδοξό-
τητα στους περισσότερους. Ωστόσο,
δεν είναι μακρινή η εποχή που τα παι-
διά μάθαιναν να ενώνουν καλλιγραφι-

κά τα γράμματα και εύκολα μπορούσε
κανείς να ξεχωρίσει αν ένα χειρόγρα-
φο είναι γραμμένο από Αμερικανό,
Γερμανό ή Ιταλό. Τώρα, ακόμη και οι
ιδιόχειρες υπογραφές μοιάζουν όλες
με την ίδια μουντζούρα... Αλλά η συγ-
γραφέας Anne Trubek έχει μιαν ενδια-

φέρουσα άποψη, την οποία αναλύει
στο βιβλίο της «Η ιστορία και το αβέ-
βαιο μέλλον της ιδιόχειρης γραφής»
(«The History and Uncertain Future of
Handwriting», εκδ.Bloomsbury). Με
ιστορική γνώση της καταγωγής της
γραφής αλλά και της επίδρασης των

χειρογράφων στην εξέλιξη του πολιτι-
σμού, η Anne Trubek υποστηρίζει ότι
απλώς περνάμε σε μιαν άλλη φάση
του πολιτισμού. Εχοντας επίγνωση των
αρετών της καλλιγραφίας, η Anne Tru-
bek παρακάμπτει απλώς τις φωνές
που μιλούν για παρακμή.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ
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HΠΑ
Mπρους Σπρίνγκστιν, εκ των έσω
Τα τελευταία επτά χρόνια, ο 67χρονος
πλέον Μπρους Σπρίνγκστιν ασχολείται
με την αυτοβιογραφία του. Εγραφε,
ανακεφαλαιώνοντας, αναθεωρώντας,
προεκτείνοντας, με «εντιμότητα και χι-
ούμορ». Το βιβλίο (σκληρό εξώφυλλο,
ebook και audiobook) είναι έτοιμο να
κυκλοφορήσει στη διεθνή αγορά στις
27 Σεπτεμβρίου από τον εκδοτικό οίκο
Simon & Schuster. Λέει ο ίδιος: «Μία
από τις ερωτήσεις που μου έκαναν ξα-
νά και ξανά είναι “πώς τα καταφέρ-
νω”... Σε αυτές τις σελίδες επιχειρώ να
φωτίσω όχι μόνο το πώς, αλλά κυρίως
το γιατί». Η περιοδεία του αυτήν την
εποχή συνεχίζεται στις ΗΠΑ.

ΗΠΑ
Η περιοδεία του Μπίλι Τζόελ
Βετεράνος μεν, αλλά ακμαίος, ο 67χρο-
νος Μπίλι Τζόελ βρίσκεται σε διεθνή πε-
ριοδεία. Νωπές οι εντυπώσεις από τις
πρόσφατες συναυλίες στη Φρανκφούρ-
τη (φωτ., 3/9) και στο Λονδίνο (10/9)
ενώ σειρά έχουν η Νέα Υόρκη (30/9,
28/10, 30/11, 17/12), η Τάλσα στην Οκλα-
χόμα (11/11) και το Σαν Αντόνιο στο Τέξας
(9/12). Ο Μπίλι Τζόελ έχει να κυκλοφο-
ρήσει άλμπουμ από το 2001.

ΠΕΚΙΝΟ
Το πνεύμα του Μάο
Μία τεράστια ελαιογραφία ενός πορτρέ-
του του Μάο Τσετούνγκ δεσπόζει στο Εκ-
θεσιακό Κέντρο του Πεκίνου, όπου πραγ-
ματοποιείται επετειακή έκθεση με αφορ-
μή τα 40 χρόνια από τον θάνατο του Κινέ-
ζου ηγέτη. Τα πορτρέτα του Μάο συνθέ-
τουν τη γνώριμη σε όλον τον κόσμο συμ-
βολική εικονογραφία του κινεζικού ολο-
κληρωτισμού. Η έκθεση παρουσιάζει κυ-
ρίως εκδοχές της μορφής του Μάο.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Το νέο βιβλίο του Ιαν Μακ Γιούαν
Εχει ένα τεράστιο διεθνές κοινό, γι’ αυτό
και ο νέος τίτλος από τον Βρετανό συγ-
γραφέα Ιαν Μακ Γιούαν, που κυκλοφο-
ρεί αυτές τις ημέρες, είχε χιλιάδες προ-
αγορές. Το «Nutshell» (εκδόσεις Nan A.
Talese) είναι ένα σύντομο μυθιστόρημα
μυστηρίου 208 σελίδων, αλλά με τον ιδι-
αίτερο εκείνο τρόπο του Ιαν Μακ Γιούαν.
Είναι ένας άλλος τρόπος, με τον οποίο
προχωράει στην ανατομία των σχέσεων.

«Εσύ το ήξερες πως μια εβραϊκή οργάνωση έθεσε
αμέσως μετά τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο ως στόχο
της να εξοντώσει έξι εκατομμύρια Γερμανούς, προς
απάντηση στο Ολοκαύτωμα;» Η ερώτηση αυτή
του κυρίου Γκρι με άφησε ελαφρώς έκπληκτο.

Η ιστορία, με βάση ένα άρθρο του Nikola Bu-
danovic, είναι αυτή: τον Ιανουάριο του 1942, στο
γκέτο του Βίλνιους, στη Λιθουανία, σχηματίστηκε
αντιστασιακή οργάνωση, η βασική αρχή της οποίας
ήταν: «Δεν θα τους αφήσουμε να μας πάνε σαν
πρόβατα στη σφαγή». Αρχηγός της ένας ποιητής
και συγγραφέας, ο Αμπά Κόβνερ, με υπαρχηγούς
όχι άνδρες αλλά δύο γυναίκες: τη Βίτκα Κέμπνερ
και τη Ρότσκα Κόρτσακ. Με την πρώτη διατηρούσε
ερωτικό δεσμό.

Με το τέλος του πολέμου, σχημάτισαν τη Νοκμίν
(Εκδικητές) με στόχο τη δολοφονία ναζί εγκληματιών
πολέμου. Στην Παλαιστίνη, σχηματίστηκε μια νέα
οργάνωση, η Νακάμ. Νακάμ στα εβραϊκά σημαίνει
εκδίκηση. Ο Κόβνερ (ο οποίος, στο μεταξύ, παν-
τρεύτηκε την Κέμπνερ το 1946) διατήρησε την
ηγεσία, η οποία όμως τώρα ήταν περισσότερο συλ-
λογική.

Η Νακάμ ξεκίνησε σειρά επαφών με Εβραίους
βετεράνους του πολέμου που βρίσκονταν στην
Ευρώπη και, στην πο-
ρεία, ορισμένα μέλη έφυ-
γαν από το Ισραήλ για
την ηττημένη Γερμανία.
Σύμφωνα με έρευνα της
βρετανικής εφημερίδας
Observer, ο Κόβνερ είχε
στην κατοχή του μεγάλες
ποσότητες δηλητηρίου,
το οποίο σκόπευε να διο-
χετεύσει στους αγωγούς
ύδρευσης του Βερολίνου,
του Μονάχου, της Φρανκφούρτης, της Νυρεμβέργης
και του Αμβούργου. Ο στόχος ήταν: έξι εκατομμύρια
Γερμανοί για τα έξι εκατομμύρια Εβραίους που χά-
θηκαν στο Ολοκαύτωμα.

Ο Κόβνερ έφυγε από τη Χάιφα με πλοίο, αλλά
στην Τουλόν της Γαλλίας Βρετανοί τον συνέλαβαν
και τον φυλάκισαν σε βρετανική φυλακή της Αι-
γύπτου. Στο μεταξύ, αρκετοί συνεργάτες του είχαν
αποκτήσει πρόσβαση στους γερμανικούς υπονό-
μους, αναμένοντας την έλευση του πολυπόθητου
δηλητηρίου.

Το δηλητήριο δεν ήρθε ποτέ. Επικράτησε η πο-
λιτική: το Ισραήλ έπρεπε να γίνει ανεξάρτητο
κράτος και δεν θα μπορούσε να αναμειχθεί σε μια
τέτοια μαζική εξόντωση αμάχων. Κατόρθωσαν
όμως οι άνθρωποι του Κόβνερ να δηλητηριάσουν
με αρσενικό ψωμί που προοριζόταν για αιχμαλώτους
Ες Ες των Αμερικανών. Λέγεται ότι αρρώστησαν
2.283 και περίπου 400 από αυτούς πέθαναν.

Ο Κόβνερ αποφυλακίστηκε λίγους μήνες αργό-
τερα, επέστρεψε στην Παλαιστίνη και αφού το Ισ-
ραήλ ιδρύθηκε ως κράτος, το 1948, έγινε λοχαγός
του ισραηλινού στρατού. Συνέχισε να δημοσιεύει
πολεμικά άρθρα κατά των ενόχων του Ολοκαυτώ-
ματος, κατέθεσε ως μάρτυρας στη δίκη του Αϊχμαν,
ενώ έπαιξε σημαντικό ρόλο στην ίδρυση διαφόρων
μουσείων για το Ολοκαύτωμα. Πέθανε το 1987
από καρκίνο. Το σχέδιο της Νακάμ ήρθε ξανά στην
επιφάνεια το 2000, όταν δύο παλαιά της μέλη ομο-
λόγησαν δημοσίως ότι συμμετείχαν στο όλο σχέ-
διο.

«Να μια ιστορία που ανατρέπει την καθιερωμένη
εικόνα του Εβραίου να σύρεται σαν πρόβατο στο
σφαγείο», σχολιάζει ο κύριος Γκρι. «Χαίρομαι που
ο Κόβνερ δεν έκανε το σχέδιό του πραγματικότητα.
Χαίρομαι όμως που υπήρξε ο Κόβνερ».

Νακάμ σημαίνει 
εκδίκηση

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ
Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

ΛΟΝΔΙΝΟ
Η συλλογή του Brian Sewell
Στις 27 Σεπτεμβρίου δημοπρατείται από
τον οίκο Christie’s στο Λονδίνο η περί-
φημη συλλογή έργων τέχνης του Brian
Sewell (1931-2005). Υπήρξε διάσημος
και «προκλητικός» κριτικός τέχνης, βρα-
βευμένος δημοσιογράφος και συγγρα-
φέας με πτυχίο Ιστορίας της Τέχνης από
το Cortauld Institute. Από το 1958 έως το
1967 εργαζόταν ως ειδικός στον οίκο Ch-
ristie’s. Η υπό δημοπράτηση συλλογή
περιλαμβάνει 200 έργα τέχνης, ανάμε-
σα στα οποία και έργα μεγάλων δασκά-
λων, καθώς και βρετανική τέχνη των τε-
λευταίων 150 ετών.
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ΑΚΟΥΩ ΦΩΝΕΣ / Γράφουν η ΖΑΝ και η ΝΤΑΡΚ

Παιδιά των λουλουδιών με σφραγίδα... Ντοκουμέντα
Ζαν: Λοιπόν, πώς είναι η πρώτη εβδο-
μάδα μετά τις διακοπές;
Νταρκ: Εχω χωθεί στο πατάρι και
ψάχνω τις παντελόνες-καμπάνα
και τα στενά πουκάμισα της μάνας
μου από τη δεκαετία του ’70.

– Κατάλαβα. Επειδή τότε είχαμε
δύo κανάλια μόνο, θα ξεθάψεις την
κατάλληλη γκαρνταρόμπα για να
παρακολουθείς τα τέσσερα σημερινά.
Μήπως έχεις ξεπατωθεί να βλέπεις
τη σειρά με τον Πάμπλο Εσκομπάρ
με τη λίγδα στο μαλλί και τις ζώνες-
σαμάρι και επηρεάστηκες;
– Χαμπάρι δεν έχεις πάρει, ανόητη.
Εδώ ετοιμάζεται ολόκληρη καλλι-
τεχνική επιστροφή στα χρόνια εκεί-
να. Εξω θα τα φοράω τα ρούχα, όχι
στο σπίτι.

– Και πού θα πας ντυμένη σαν να
σε περιμένει ο Μάκης Δεμίρης; Ή
μήπως ο Χρόνης Εξαρχάκος;
– Στο Πάρκο Ελευθερίας! Αρχίζει
μεθαύριο το πρόγραμμα δημοσίων
δράσεων της Ντοκουμέντα, της με-
γάλης εικαστικής έκθεσης που θα
πραγματοποιηθεί στην Αθήνα τον
Απρίλιο και τον Ιούνιο στο Κάσελ.

– Δεν κατάλαβα. Θα κάνεις περ-

φόρμανς ή θα πας να ακούσεις δια-
λέξεις; Και τι σχέση έχει η παλινόρ-
θωση των Seventies με την τέχνη;
– Παιδί μου, αυτοί ετοιμάζουν ολό-
κληρο πρόγραμμα ομιλιών και δρά-
σεων για τη ριζοσπαστική Αριστερά
του ’70, τη χούντα στην Ελλάδα
και στις χώρες της Λατινικής Αμε-
ρικής, τον αγώνα για τη λευτεριά,
τον φεμινισμό. Πρωτοπορία, σου
λέω! Αφού θα μιλάμε για τη Νικα-

ράγουα, να μην ντυθώ παιδί των
λουλουδιών; Φεύγοντας, λέει, θα
σου δίνουν δώρο ένα ταγάρι, ένα
πανό, ένα μισοκαμένο σουτιέν, βι-
βλιογραφία κομμουνιστικής κατή-
χησης κι ένα ψεύτικο μούσι, και
μια πλαστική χειροβομβίδα.

– Μήπως είσαι υπερβολική;
– Ορίστε, σου διαβάζω απόσπασμα
από το «μανιφέστο» της ομάδας
της Ντοκουμέντα που ανακοίνωσαν

στην συνέντευξη Τύπου, παρουσία
του Καμίνη, για το δεκαήμερο ομι-
λιών του Σεπτεμβρίου. Λένε: «Στα-
διακά, μέσα σε αυτόν τον διάλογο
σκοπεύουμε να αρθρώσουμε σύγ-
χρονες γλώσσες αντίστασης, από
την κουρδική επανάσταση της Ro-
java έως τους queer, τρανσέξουαλ,
εκδιδόμενους και τις φωνές των
μεταναστών στην Τουρκία, την Ελ-
λάδα, στο Μεξικό ή στη Βραζιλία,

τους σύγχρονους αγώνες για την
αποκατάσταση των αυτόχθονων
πληθυσμών, τις νέες πολιτικές και
καλλιτεχνικές πρακτικές που επι-
νοούν νέες μορφές επίδρασης, γνώ-
σης και πολιτικής υποκειμενικό-
τητας, όπως ecosex, queer-indige-
nism και ριζοσπαστική επιτελε-
στικότητα. Ολοι μαζί σχεδιάζουν
έναν πολιτικό και ποιητικό χάρτη
της Ευρώπης διαφορετικό από εκεί-
νον που σχεδίασε η Ευρωπαϊκή
Κοινότητα».

– Τι λες, βρε παιδί μου; Μήπως να
πάρουμε μαζί μας και κανέναν γέρο
θείο να μας εξηγεί τι σημαίνουν όλοι
αυτοί οι όροι; Θα έχουν διερμηνέα;
Μεταγλώττιση; Υπέρτιτλους; Τα λέ-
γανε αυτά κάποτε στα αμφιθέατρα,
αλλά όταν μπήκα εγώ στο πανεπι-
στήμιο όλο για Timberland και Be-
netton μιλάγαμε.
– Δεν ξέρω τι θα κάνεις, αλλά εγώ
θα πάω να ακούσω τον Τόνι Νέγκρι,
από τους πρώτους προσκεκλημέ-
νους της Ντοκουμέντα στην Αθή-
να. Αυτόν που γράφουν συνέχεια
στην «Αυγή» ως θαυμαστή του
Αλέξη Τσίπρα, που είχε κατηγο-

ρηθεί ως εγκέφαλος των Ερυθρών
Ταξιαρχιών και είχε φυλακιστεί,
αλλά οι κατηγορίες (λένε) δεν ήταν
θεμελιωμένες; Υπάρχει και καλύ-
τερη πρόταση, αν δεν θες. Να πάμε
στον Niillas Somby, ακτιβιστή για
τα πολιτικά δικαιώματα και την
εθνική κυριαρχία των Σάμι, στον
Βορρά της Νορβηγίας. Αν δεν είναι
αυτό επίκαιρο για την Ελλάδα σή-
μερα, τότε τι είναι;

– Μπράβο που γίνονται τέτοια
πράγματα στην Αθήνα, να καταλα-
βαίνουμε και τι συμβαίνει στον έξω
κόσμο. Βλέπεις με την κρίση δεν
μπορούμε να ταξιδέψουμε, και έτσι
περιμένουμε μπας και μας διαφω-
τίσουν.
– Δεν μου λες, είναι ελεύθερη η
είσοδος ή πρέπει να πληρώσουμε
κανένα κουπόνι για την ενίσχυση
της κατασκήνωσης των αναρχο-
αυτόνομων του 2017;

– Δεν ξέρω. Πάντως διάλεξαν λά-
θος τίτλο στην Ντοκουμέντα. Αντί
για το «Μαθαίνοντας από την Αθήνα»
δεν το έβγαζαν «No Border Camp»
να έχει και περισσότερο κόσμο; Αλλά
βέβαια αυτά είναι καπιταλιστικά...

Ο Γιώργος Καμίνης, o Πολ Πρεσιάδο και ο Ανταμ Σίμτσεκ στη συνέντευξη Τύπου της Ντοκουμέντα.

<<<<<<

Η βασική αρχή
ήταν: «Δεν θα
τους αφήσουμε
να μας πάνε σαν
πρόβατα στη
σφαγή».
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Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Ηξερα πως ο Tomas Koolhaas έχει
πολλά στο μυαλό του αυτόν τον
καιρό. Στις 9 Σεπτεμβρίου, το ντο-
κιμαντέρ του «REM» έκανε παγ-
κόσμια πρεμιέρα στο Φεστιβάλ Κι-
νηματογράφου της Βενετίας. Του
έστειλα, παρά ταύτα, ένα email,
χωρίς ελπίδες για ανταπόκριση.
Ομως εκείνος όχι μόνο απάντησε,
αλλά και μου έστειλε το password,
ώστε να δω το φιλμ μέσω της δια-
δικτυακής πλατφόρμας Vimeo.
«Και μιλάμε μετά», διευκρίνιζε.

Ενα ανέλπιστο δώρο. Γιατί, στα
εξήντα λεπτά που διαρκεί, το
«REM» μας ανοίγει, με συναρπα-
στικό τρόπο, ένα «παράθυρο» στη
ζωή –και, κυρίως, στο μυαλό– ενός
από τους πιο πολυσυζητημένους
και περιζήτητους αρχιτέκτονες
στον κόσμο: του Rem Koolhaas,
δασκάλου και μέντορα της Zaha
Hadid και κατόχου βραβείου Pri-
tzker («Νομπέλ της αρχιτεκτονι-
κής»), με «φόντο» μερικά από τα
πιο εμβληματικά κτίριά του, όπως

το Σπίτι της Μουσικής στο Πόρτο
της Πορτογαλίας, την Εθνική Βι-
βλιοθήκη του Κατάρ, το Prada Fo-
undation στο Μιλάνο.

Ας πάρουμε όμως τα πράγματα
από την αρχή. Ο 36χρονος σήμερα
Tomas μεγάλωσε στο Λονδίνο από
όπου έφυγε για να σπουδάσει κι-
νηματογράφο στο Λος Αντζελες.
Εκεί ζει μέχρι σήμερα. Δέκα χρόνια
έχουν περάσει από τότε. Στο διά-
στημα αυτό εργάστηκε ως πορτιέ-
ρης σε νυχτερινό κέντρο διασκέ-
δασης και ως βοηθός φωτογράφου
μόδας, και ασχoλήθηκε με τη μου-
σική βιομηχανία (έκανε βιντεοκλίπ).
Πριν από τέσσερα χρόνια, σκέφτη-
κε να μυήσει το κοινό, μέσω ενός
ντοκιμαντέρ, στον κόσμο του διά-
σημου πατέρα του και άρχισε να
καταγράφει την καθημερινότητά
του. Γιατί το αποφάσισε; Πόσο επη-
ρεάστηκε από αντίστοιχες δουλειές,
όπως το «My Architect» (2003) του
Nathaniel Khan, για τον πατέρα
του, Louis Kahn;

«Τα περισσότερα ντοκιμαντέρ
αρχιτεκτονικής εστιάζουν στα κτί-
ρια, στον τρόπο που φτιάχτηκαν,
αναλώνονται στις τεχνικές λεπτο-
μέρειες. Το δικό μου έχει άλλη προ-
σέγγιση και άλλη αφετηρία: όχι
αρχιτεκτονική αλλά φιλοσοφική,
θα έλεγα. Θέλει να δείξει πώς σκέ-
φτεται ο Rem, πώς αλληλεπιδρά
με τα κτίριά του και, φυσικά, με
τους ανθρώπους με τους οποίους
συναναστρέφεται», λέει.

Αφηγητής είναι ο ίδιος ο 71χρο-
νος Ολλανδός αρχιτέκτονας, που
μιλάει για το παρελθόν, το παρόν
αλλά και το μέλλον του, γι’ αυτά
που αγαπά και εκείνα που τον κα-
θόρισαν, με υπόκρουση τη γλυκιά,
νοσταλγική μουσική που έγραψε
για το φιλμ ο Αμερικανός συνθέτης
Μurray Ηidary. Με αφετηρία τη
Νέα Υόρκη –τα πρώτα πλάνα είναι

μέσα σε ένα ταξί στους δρόμους
της αμερικανικής μητρόπολης–
η κάμερα του Tomas τον ακολου-
θεί παντού: σε εργοτάξια, στο γρα-
φείο, στις συσκέψεις με τους συ-
νεργάτες του, σε επαγγελματικά
ραντεβού, σε περιπάτους στην
εξοχή, στο αμφιθέατρο του Χάρ-
βαρντ όπου διδάσκει, σε τηλεο-
πτικά πλατό, στα ταξίδια του ανά

τον κόσμο – από το Ρότερνταμ,
τη γενέτειρά του, μέχρι την Ντόχα
του Κατάρ κι από τη Βενετία μέχρι
το Πεκίνο.

Το πρώτο πράγμα που μαθαίνει
ο θεατής του «REM» είναι πόσο
πολύ ο Rem Koolhaas απεχθάνεται
τον όρo starchitect – κοινώς το
σταριλίκι. «Οι λέξεις “διασημότητα”
και “αρχιτέκτονας” είναι μη συμ-

βατές. Η αρχιτεκτονική είναι ομα-
δική δουλειά. Απαιτεί ταπεινότητα.
Κι αυτό έρχεται σε αντίθεση με τη
νοοτροπία του σταρ», ξεκαθαρίζει.
Το δεύτερο είναι πως στην πραγ-
ματικότητα, ο Κoolhaas δεν έπαψε
ποτέ να είναι... δημοσιογράφος,
μολονότι έχουν περάσει σχεδόν
πέντε δεκαετίες από τότε που ερ-
γάστηκε στην εφημερίδα Haagse
Post του Αμστερνταμ. «Πριν από
όλα ήμουν δημοσιογράφος. Και
παραμένω. Γιατί αυτό που περισ-
σότερο με ενδιαφέρει είναι να εξε-
ρευνώ νέα πράγματα και να προ-
σπαθώ να τα κατανοώ», λέει.

Στη συνέχεια, μαθαίνουμε κι άλ-
λα. Πόσο του αρέσει να ανεβάζει
τον πήχυ σε καθετί. «Θέλω να κάνω
φιλόδοξες σκέψεις. Αφού έτσι κι
αλλιώς θα σκεφτώ, γιατί να βάλω
όρια στον εαυτό μου;». Πόσο αγαπά
την κίνηση. Ειδικά το κολύμπι.
«Αυτό με κρατάει στη ζωή. Τίποτα
δεν είναι πιο αποκαλυπτικό για
τον χαρακτήρα ενός ανθρώπου
από τον τρόπο που κινείται μέσα
στο νερό. Κάθε φορά που κολυμπώ,
κερδίζω πολύτιμες στιγμές κενού
– το μυαλό μου αδειάζει από κάθε
σκέψη». Και άλλα πολλά που θα
ανακαλύψετε αν δείτε το «REM».

Kαι τι έμαθε μέσα από αυτή τη

«διαδρομή» ο ίδιος ο Tomas για
τον πατέρα του; «Κατάλαβα σε βά-
θος τον τρόπο που σκέφτεται. Κι
είδα πώς, με αξιοθαύμαστη ευκολία,
προσαρμόζεται στις συνθήκες –
και αντεπεξέρχεται στις απαιτή-
σεις– σε τόσο πολλά και διαφορε-
τικά περιβάλλοντα: από ερήμους
και μεγαλουπόλεις μέχρι τροπικές
περιοχές. Αυτό σε μεγάλο βαθμό
εξηγεί την “εξωστρέφεια” που χα-
ρακτηρίζει την αρχιτεκτονική του».

Κατάφερε να είναι αντικειμενι-
κός; «Οχι βέβαια. Ηξερα εκ των
προτέρων ότι αυτό θα ήταν ανέ-
φικτο, γι’ αυτό δεν προσπάθησα
καν για ένα “ισορροπημένο” απο-
τέλεσμα.

Είμαι ένας γιος που θαυμάζει
απεριόριστα τον πατέρα του. Μέσα
από την υποκειμενική ματιά μου,
όμως, έδειξα πλευρές του Rem Koo-
lhaas που κανείς άλλος δεν θα μπο-
ρούσε να δείξει...». Πώς θα χαρα-
κτήριζε με λίγες λέξεις το «REM»;
«Φιλοσοφικό, πειραματικό, ενθυ-
μητικό». Και τον πατέρα του; «Ευ-
προσάρμοστο, με περιέργεια για
τα πάντα, διαφορετικό».

  Το «REM» έκανε παγκόσμια πρεμιέ-
ρα στις 9 Σεπτεμβρίου στο Φεστι-

βάλ Κινηματογράφου Βενετίας.

Στο μυαλό
του Rem
Koolhaas
Μέσα από το ντοκιμαντέρ του γιου του,
Tomas, που θα προβληθεί στη Βενετία

Το Σπίτι της Μουσικής (2001) στο Πόρτο είναι από τα κτίρια που «πρωταγωνιστούν» στο φιλμ.Ο 44 ορόφων ουρανοξύστης της Κινεζικής Τηλεόρασης, στο Πεκίνο.

De Rotterdam: το μεγαλύτερο κτίριο της Ολλανδίας, στο λιμάνι του Ρότερνταμ (2013).

H Δημόσια Βιβλιοθήκη στο Σιατλ των Ηνωμένων Πολιτειών: 11 όροφοι από γυαλί και ατσάλι. Ολοκληρώθηκε το 2004.

Rem και Tomas Koolhaas, πατέρας και γιος.

“«Το δικό μου ντοκιμαν-
τέρ θέλει να δείξει
πώς σκέφτεται ο Rem,
πώς αλληλεπιδρά
με τα κτίριά του και,
φυσικά, με τους ανθρώ-
πους που συναναστρέ-
φεται», λέει στην «Κ»
ο Tomas Koolhaas.
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Ο «Κλέψας του κλέψαντος» του
Μάριο Μονιτσέλι ξανάρχεται στην
επικαιρότητα σε επανέκδοση. Εμ-
βληματική ασπρόμαυρη ταινία,

γυρίστηκε το 1958 και υπήρξε σταθμός της
commedia all’ italiana. Ο Κόζιμο, διαρρή-
κτης της συμφοράς, βρίσκεται στη φυλακή
και σχεδιάζει την «αντικατάστασή» του.
Βιάζεται να αποφυλακιστεί για να στήσει
το μεγάλο κόλπο της ζωής του. Η επιχείρη-
ση «αντικατάστασης» ναυαγεί και ο αντικα-
ταστάτης του, ένας αποτυχημένος μποξέρ,
του κλέβει το σχέδιο της ληστείας ενός
ενεχυροδανειστηρίου στη Ρώμη. Παίζουν:
Βιτόριο Γκάσμαν, Ρενάτο Σαλβατόρι, Μαρ-
τσέλο Μαστρογιάνι.

Ο Κλιντ Ιστγουντ σκηνοθετεί τον
Τομ Χανκς στο «Sully», γύρω από
τον Τσέσλι «Σάλι» Σαλενμπέργκερ,
πιλότο της πολιτικής αεροπορίας, ο

οποίος κατάφερε να προσθαλασσώσει ένα
Μπόινγκ με χαλασμένους και τους δύο κινη-
τήρες του στον ποταμό Χάντσον. Παίζουν,
επίσης, Ααρον Εκχαρτ, Λόρα Λίνεϊ.

Ο Ρόμπερτ ντε Νίρο επιστρέφει
στο ρινγκ, στο βιογραφικό δράμα
«Hands of Stone», ενσαρκώνον-
τας τον προπονητή πυγμαχίας Ρέι

Αρσέλ. Η ταινία διατρέχει περίπου δυόμισι
δεκαετίες παρουσιάζοντας τη ζωή του Ρομ-
πέρτο Ντουράν, διάσημου πυγμάχου από
τον Παναμά (το παρατσούκλι του ήταν «Χέ-
ρια από πέτρα»). Ο Αρσέλ ήταν ο άνθρωπος
που οδήγησε τον Ντουράν στην κορυφή
του παγκόσμιου πρωταθλήματος ελαφρών
βαρών. Η αναμέτρησή του με τον Σούγκαρ
Ρέι Λέοναρντ ήταν η σημαντικότερη της κα-
ριέρας του. Τον υποδύεται εξαιρετικά ο
Εντγκαρ Ραμίρεζ. Η σκηνοθεσία είναι του
Τζόναθαν Γιακούμποβιτς.

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΜΠΟΥΡΑ

Ο Τιμούρ Μπεκμαμπέτοφ, χρυσό παιδί των
ρωσικών blockbuster πριν μεταναστεύσει
στο Χόλιγουντ, αναμετρήθηκε με τον με-
γαλύτερο βιβλικό μύθο του κλασικού αμε-
ρικανικού κινηματογράφου, το «Μπεν
Χουρ» των 11 Οσκαρ. Στο ριμέικ, που
φέρει την υπογραφή του, σμίκρυνε το
μεγαλοπρεπές έπος του Γουίλιαμ Γουάιλερ
στα μέτρα μιας σαπουνόπερας, με φόντο
την εποχή που ο Χριστός έφερνε τον λόγο
του Θεού στην Ιουδαία και ο Ιωάννης ο
Βαπτιστής ξεσήκωνε τα πλήθη βαπτίζον-
τας τους πρώτους χριστιανούς.

Οταν η Ρώμη κρατούσε τα σκήπτρα του
κόσμου, ένας Εβραίος άρχοντας, ο Μπεν

Χουρ, έχανε τα πάντα αρνούμενος να προ-
δώσει έναν νεαρό που αποπειράθηκε να
δολοφονήσει έναν Ρωμαίο αξιωματούχο,
τον Μεσάλα, υιοθετημένο αδελφό του και
νυν αξιωματικό του ρωμαϊκού στρατού. Ο
Μπεν Χουρ θα αποφύγει τη σταύρωση,
λόγω της κοινωνικής του θέσης, και θα
σταλεί σε γαλέρα. Στη διάρκεια μιας ναυ-
μαχίας θα καταφέρει να ελευθερωθεί και
θα επιστρέψει στην Ιουδαία ως αρματο-
δρόμος. Στο μυαλό του υπάρχει μόνον η
εκδίκηση. Η νέα θρησκεία, όμως, που έρ-
χεται για να αλλάξει τον κόσμο με το κή-
ρυγμα της αγάπης, αναθεωρεί τη ρήση της
Παλαιάς Διαθήκης, «οφθαλμός αντί οφθαλ-
μού». Ο Μπεν Χουρ, ο οποίος προσηλυτί-

ζεται στον χριστιανισμό, κατορθώνει να
επιβιώσει στην αρένα χάρη στο πείσμα
και στη δύναμη της θέλησης. Μόνος εναν-
τίον όλων! Το αρχέτυπο του χολιγουντιανού
ήρωα επανέρχεται με βιβλικό προσωπείο.

Η MGM... γλίτωσε τη σταύρωση
Αν κάτι χαρακτηρίζει τον παλιό «Μπεν

Χουρ» είναι το μέγεθος: τα τεραστίων
διαστάσεων σκηνικά, οι χιλιάδες κομ-
πάρσοι, η μεγάλη διάρκεια της ταινίας
αλλά και της πιο εντυπωσιακής σκηνής
– της συναρπαστικής αρματοδρομίας,
που διαρκεί περίπου ένα εικοσάλεπτο.
Ολα σε υπερθετικό βαθμό. Ο τελειομανής
Γουάιλερ έπαιζε με επιτυχία το τελευταίο

χαρτί της MGM, που βρισκόταν στα πρό-
θυρα χρεοκοπίας, ενώ ο Τσάρλτον Ιστον
έκανε περίπατο στον «Γολγοθά» του παγ-
κόσμιου μποξ όφις φορώντας χλαμύδα
και σανδάλια. Το «Μπεν Χουρ» του 1959
(ριμέικ και αυτό της βωβής ταινίας του
1925 με τον Ραμόν Νοβάρο) δικαίωσε αυ-
τούς που πίστευαν πως ο κινηματογράφος
θα έπρεπε να είναι κάτι μεγάλο και εντυ-
πωσιακό για να μπορέσει να νικήσει τη
μικρή οθόνη, που ήδη έμπαινε σε κάθε
σπίτι. Αυτήν τη στροφή προς τα τεράστια
μεγέθη εκφράζει η ταινία του Γουάιλερ,
αποτυπώνοντας την αγωνία του Χόλιγουντ
εκείνης της εποχής.

Εδώ ακριβώς βρίσκεται και η ένδεια

της σημερινής ταινίας. Ο παλιός μύθος
δεν μπορεί από μόνος του να προσδώσει
αξία σε μια ψηφιακή χαλκομανία του
«Μπεν Χουρ», που με εξαίρεση τη 10λεπτη
σκηνή της αρματοδρομίας προκαλεί χα-
σμουρητά. Επιμένω στην ταινία του Γουάι-
λερ όχι από νοσταλγία, αλλά γιατί πιστεύω
πως το σπουδαίο σινεμά (γραμμικό ή μη)
είναι πάνω απ’ όλα στιβαρή φόρμα. Σε
αυτό το πεδίο έκανε θαύματα ο γιγαντισμός
του Γουάιλερ, ταυτιζόμενος με μια αξε-
πέραστη περιπέτεια στα στούντιο της
Τσινετσιτά. Σήμερα, τα ψηφιακά εφέ και
το 3D απλώς υπερτονίζoυν το ψεύτικο.

dbouras@kathimerini.gr
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O Μπεν Χουρ στην εποχή Pokemon
Η σημερινή αναβίωση συντρίβεται από τη θρυλική και αξεπέραστη ταινία του Γουίλιαμ Γουάιλερ

Μπεν Χουρ *
ΒΙΒΛΙΚΟ ΕΠΟΣ
Σκηνοθεσία: Τιμούρ Μπεκμαμπέτοφ
Ερμηνείες: Τζακ Χιούστον, Τόμπι Κεμπέλ,
Μόργκαν Φρίμαν, Ναζανίν Μπονιάντι

Ο Μεσάλας (Τόμπι Κεμπέλ) και ο Μπεν Χουρ (Τζακ Χιούστον) στη σκηνή της αρματοδρομίας, κατά το ήμισυ μικρότερη σε διάρκεια
από την αντίστοιχη της παλιάς ταινίας.

TEXNES-09 CINEMA_Master_cy  09/09/16  13:18  Page 9



10 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Τ Η Λ Ε Ο Ρ Α Σ Η

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000

07.30 Παιδική ζώνη
α. Η ωραία κοιμωμένη
β. Η μικρή Λουλού 
γ. Mάγια η μέλισσα
δ. Νέλι το ελεφαντάκι
ε. Ποκόγιο
στ. Χίθκλιφ ο γάτος
ζ. Τα σούπερ ζωάκια
η. Ντένις ο τρομερός 

11.00 Στη χώρα του γιατί -
Γιατί ΤV - (Ε)

11.30 Παιδική ζώνη - (Ε)
16.00 100 καλές πράξεις για 

τον Έντι Μακντάουτ
(100 deeds for  
Eddie Macdowed)
Οικογενειακή σειρά.

16.30 Οικογενειακή υπόθεση 
(Family Biz). 
Οικογενειακή σειρά.

17.00 Euromaxx - Επ. 9ο.
17.30 Mεγαλουπόλεις 

της Ασίας - (Visions for 
Asia’s Megacities)
Σειρά ντοκιμαντέρ. 

18.00 O κόσμος του μέλλοντος
(Next world)
Σειρά ντοκιμαντέρ. 

19.00 Bασιλείς της 
Αρχαίας Αιγύπτου
(Great Egyptians). 
Nτοκιμαντέρ. 

20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.30 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
21.40 EIΔHΣEIΣ (τουρκική)
21.50 Συναυλία κλασικής 

μουσικής με τη φιλαρμο-
νική ορχήστρα της Βιέν-
νης - (E)

23.30 Iστορίες της φύσης, 
αλήθεια ή μύθος;
(Fooled by nature)

00.00 EIΔHΣEIΣ
00.20 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

07.00 Θεία λειτουργία
10.00 Food and the city - (E)

Eκπομπή μαγειρικής. 
11.00 Σαββατογεννημένες - (E)

Ελληνική σειρά.
11.50 Οι αταίριαστοι - (E)

Ελληνική κωμική σειρά. 
12.20 Η ώρα η καλή - (E)

Κωμική σειρά.
13.20 Ήρθε κι έδεσε - (E)

Κωμική σειρά
με τους Γιάννη Μπέζο, 
Δάφνη Λαμπρόγιαννη.   

14.20 Εφτά θανάσιμες 
πεθερές - (E)
Κωμική σειρά. 

16.20 Λατρεμένοι μου 
γείτονες - (E)
Ελληνική σειρά με τους 
Άβα Γαλανοπούλου,
Κώστα Κόκλα, κ.ά.

17.20 Τροχός της τύχης - (E)
Τηλεπαιχνίδι με τον
Πέτρο Πολυχρονίδη και
την Τζούλια Νόβα. 

18.40 Dansing Junior
Παιδικό talent show, 
με την Άννα Μονογιού.   

20.20 EIΔHΣEIΣ
21.20 Star Kύπρος 2016 - 

Casting Mέρος 2o
Show ομορφιάς με την 
Κωνσταντίνα Ευριπίδου.

22.20 Οι Αναλώσιμοι 3
(The Expendables 3). 
Περιπέτεια δράσης, 
με τους Σιλβέστερ Σταλό-
νε, Τζέισον Στέιθαμ, κ.ά.

00.00 EIΔHΣEIΣ
00.20 Το κόκκινο δωμάτιο - (E) 

Ελληνική σειράσου.
01.20 Δεν έχω λόγια - (E)

Τηλεπαιχνίδι.
02.20 DanSing for you 5 - (E) 

MEGA        ΤHΛ.: 22477777

06.20 Πρωινή ενημέρωση
07.00 Oι ντετέκτιβ - (E)
07.30 7 ζωέs
08.20 Λύκε, λύκε είσαι εδώ; (E)

Κυπριακή σειρά.
09.40 Oι συμμαθητές - (E) 
11.00 Δείξε μου 

το φίλο σου - (E)
12.40 Πάθος για εξουσία - (E)

(Pasion Y Poder)
Kοινωνική τηλενουβέλα.

14.20 Tύχη βουνό - (E) 
Ελληνική σειρά. 

16.00 Ταμάμ - (E)
Σειρά κομεντί με τους
Μανώλη Μαυροματάκη, 
Μαρία Λεκάκη, κ.ά.  

16.50 Mamma Mia - (E) 
Kυπριακή σειρά. 

17.50 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.00 Συνέχεια της σειράς
18.30 Oι συμμαθητές, ΙΙΙ

Ελληνική σειρά, με τους
Κρατερό Κατσούλη, 
Μαριάννα Τουμασάτου.

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Τhe fast and the furious:

Tokyo Drift
Tαινία δράσης, με τους 
Λούκας Μπλακ, 
Σουγκ Καγκ,  κ.ά. 

23.15 Game of thrones, IV
Ξένη σειρά. Επ. 4ο.                 

00.00 Τίτλοι ειδήσεων
00.10 Steps - (E)

Ελληνική σειρά.
01.00 Κλεμμένη ζωή - (E)

Ελληνική σειρά.
01.40 Μωβ - Ροζ - (E)

Ελληνική σειρά. 
02.30 Δούρειος Ίππος - (E)
03.10 Tα νέα του ANT1 - (E)
04.20 Λευκός οίκος - (E)
05.30 Δις Μαδιάμ - (E)

ANT1         ΤHΛ.: 22200200

07.00 Βουράτε γειτόνοι - (E)
Κυπριακή σειρά.

08.20 Παιδική ζώνη
09.20 Ξένη ταινία
11.00 Ένα τραπέζι Ελλάδα - (E)

Ταξιδιωτική εκπομπή.
12.00 Βρέχει έρωτα - (E)

Κυπριακή σειρά.
13.50 Happy traveller - (Ε)

Tαξιδιωτική εκπομπή 
μαγειρικής, με τον Ευτύ-
χη Μπλέτσα.   

14.45 Love and Style - Best of
Lifestyle εκπομπή. 

16.00 Προδοσίες - (E)
Νέα δραματική σειρά, 
με τους Γιώργο Νινιό, 
Πέτρο Λαγούδη, κ.ά.   

17.30 Γαλάτεια - (E)
Νέα κυπριακή σειρά 
εποχής, με τους Κρίστο-
φερ Γκρέκο, Άλκηστις 
Παυλίδου, κ.ά. 

17.55 #Νεολαία
Εκπομπή για τη νεολαία, 
με τη Δήμητρα Σιβρή. 

18.00 Γεγονότα σε συντομία
19.15 Προορισμός Ευτυχία

Ταξιδιωτική εκπομπή με
την Ευτυχία Ανδρέου. 

20.15 Τομές στα γεγονότα
21.15 Παραδοσιακή βραδιά (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή 
με την Βασιλική 
Χατζηαδάμου.    

23.00 I Survived
Ξένη σειρά ντοκιμαντέρ.  

00.00 Τομές στα γεγονότα
00.05 Τhe first 48 hours - (E)

Nέα σειρά ντοκιμαντέρ.
01.00 Rules of engagement (E)
01.35 Τραγωδία στον αέρα
02.35 Αλλού ξημερωμένοι - (Ε) 
03.15 Λόγια του αέρα - (E)

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 MAD          ΤHΛ.: 22472472 MOVIES BEST

06.30 Εν ονόματι του Νόμου
08.15 Δεν είμαι ατιμασμένη

(Θυσία) 
09.40 Κρυστάλλω
11.15 Το αμαξάκι
13.00 Του χωρισμού το τρένο
14.45 Ροζ γάτος
16.15 Καμικάζι αγάπη Μου
17.50 Η Λεωφόρος του Μίσους
20.00 Μια ζωή την έχουμε
22.00 Κάτι να καίει
23.55 Τα τσακάλια

07.00 Στα καλά καθούμενα-(E)
11.00 Πρωινούλι
14.00 Τηλεαγορά
15.00  Φτωχαδάκια & λεφτάδες
17.00 Τηλεαγορά
18.45 Βack to the future

Κωμική ταινία.    
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Homeland Security

Δραματική τηλεταινία.  
00.45 Τραγική έξοδος

(Last exit). Δράμα         
02.30 Moonlight becomes you

Θρίλερ.
04.15 Lipservice

Kωμωδία.

21.30 Ρόνιν (Ronin) 21.50 Kλασική μουσική 21.20 Star Kύπρος 2016 21.20 Τhe fast and the furious 21.15 Παραδοσιακή βραδιά

07.30 Παιδική ζώνη
08.30 Το σόι σου - (E)

Ελληνική σειρά με τους
Γιώργο Γιαννόπουλο,
Ρένια Λουιζίδου, κ.ά.

09.15 60΄ Ελλάδα - (Ε)
Οδοιπορικό 
με τον Νίκο Μάνεση.

10.45 Η κουζίνα της μαμάς - (Ε)
Εκπομπή μαγειρικής. 

11.30 Άλλαξέ το - (Ε)
Με τον Σπύρο Σούλλη.

12.15 Μην αρχίζεις
τη μουρμούρα - (Ε)
Ελληνική σειρά.

13.00 EIΔHΣEIΣ
13.10 Συνέχεια της σειράς
14.00 Στην υγειά μας 

ρε παιδιά - (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

16.45 Oικογενειακές ιστορίες
Realife πρόγραμμα.

17.40 Το σόι σου - (Ε)
18.00 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
18.10 Συνέχεια της σειράς
18.35 Πάμε πακέτο - (Ε)
20.00   ALPHA NEWS
21.00 O υπέροχος Γκάτσμπι

(The Great Gatsby)
Αισθηματικό δράμα, με
τους Λεονάρντο Ντι Κά-
πριο, Τόμπι Μαγκουάιρ.            

22.50 World Party
Tαξιδιωτική εκπομπή.

23.40 60΄ Ελλάδα - (Ε)
00.45 Σφηνάκια (Light)

Ελληνική σειρά.
01.15 Aληθινοί έρωτες

Ελληνική σειρά.
02.10 Κόκκινος κύκλος

Αστυνομική σειρά.
03.15 Άλλαξέ το - (Ε)
03.45 Eντιμότατοι κερατάδες
05.15 H κουζίνα της μαμάς-(E)

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.00 The Great Gatsby 21.00 Jenny’s Wedding

20.00 Μια ζωή την έχουμε

CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577

07.05 Παιδική ζώνη
08.50 Παιδική ταινία
09.45 Κωστάκης & Υιοί - (E)
10.55 Τips διακόσμησης - (Ε)
11.50 Smart γεύσεις - (Ε)
12.35 Τηλεαγορά
13.40 Dolce Vita - (Ε)
14.35 Life + - (Ε)
15.30 Τηλεαγορά
16.35 Χίλιες και μια γεύσεις (Ε)
17.20 Tα κοπέλια - (Ε)
17.55 Οn Air - (Ε)
18.55 Σαν το σκύλο με τη γάτα
20.05 Login - (Ε)
21.10 Ένα τραγούδι ακόμα
22.50 Ξένη ταινία
00.30 Login - (Ε)
01.25 COPA Libertadores - (Ε)

TV PLUS    ΤHΛ.: 22600600

GREEK CINEMA

07.00 Hansel & Gretel:
Witch Hunters

08.30 Chef
10.30 The Suspect 
12.15 Kiss Me
13.45 The Forger
15.30 This Is Our Time
17.15 True Justice 1: 

Vengeance Is Mine
19.00 Ribbit
20.25 Hollywood’s Best Film 
21.00 Jenny’s Wedding
22.45 The Last Rites Of Joe May
00.30 Pudsey The Dog: The

Movie
02.00 Assault On Wall Street
03.40 The Babymakers
05.15 Charlie Zone

07.30 Θεία λειτουργία
10.30 Έργα και ημέρες - (E)

Πρόγραμμα με θέματα 
ιστορίας και πολιτισμού.

11.30 Tα ρόδα της οργής - (E)
Δραματική σειρά εποχής.

12.30 H Kύπρος κοντά σας - (E)
13.30 Όλα στον αέρα - (E)

Κυπριακή κωμική σειρά.
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 Σάββατο κι απόβραδο (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
16.00 Τετ - Α - Τετ - (Ε)

Talk show με τον Τάσο
Τρύφωνος.

17.30 Σπίτι στη φύση - (E)
Περιβαλλοντική εκπομ-
πή. «Ωραίες πράσινες
ιστορίες». 

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.15 Φώτος Φωτιάδης - 

Ένα βήμα πιο μπροστά 
Ντοκιμαντέρ.   

19.20 Μάθε τέχνη κι άστηνε (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.  

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.30 Ρόνιν (Ronin). 

Αστυνομική περιπέτεια, 
με τους Ρόμπερτ Ντε 
Νίρο, Zαν Ρενό, κ.ά. 

23.30 EIΔHΣEIΣ 
23.45 Τα ρόδα της οργής - (Ε)

Κυπριακή σειρά εποχής.
01.45 Όλα στον αέρα - (Ε)

Κυπριακή κωμική σειρά.
02.15 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
03.45 H Kύπρος κοντά σας - (E)
04.30 Σάββατο κι απόβραδο (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
06.00 Φώτος Φωτιάδης 

Ένα βήμα πιο μπροστά -
Ντοκιμαντέρ. 

08.00 Breakfast
11.00 Greeks Only Mixer 
12.00 Mixer
15.00 Zone M
16.30 30 Best Videos
18.30 MAD X Rays
19.00 Λάικ στα ελληνικά 
20.00 Στη Διαπασών
21.00 MAD VMAS 2016
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ 

Είχαμε γράψει την Κυριακή 19 Ιουνίου
2016 σε αυτή τη στήλη ότι ο φουρθιω-
τισμός καραδοκεί, διότι είχε ακουστεί
μία ψιλή ότι κατεβαίνει το κανάλι του
στην Κύπρο με τη συχνότητα του Ca-
pital. Ο εφιάλτης δεν φαίνεται να απο-
μακρύνθηκε και αυτή τη φορά το Epsilon
Ελλάδας έρχεται να πάρει λίγο από τη
δόξα του Plus, τώρα θα μου πει ο ανυ-
ποψίαστος αναγνώστης, μα ποια δόξα,
ένα κανάλι που σε άλλες εποχές ή σε
άλλη χώρα θα βρισκόταν στην κατη-
γορία του «δείχνω κι εγώ κάτι, κι ας
είναι και ό,τι να ’ναι;». Τέλος πάντων,
προσωπικά ανησυχώ για την ποιότητα
του τηλεοπτικού περιεχομένου, διότι
το κυνήγι της τηλεθέασης δεν ξέρεις
ποτέ πού μπορεί να οδηγήσει και τι εκ-
πομπές θα γεννήσει.

Σκέφτομαι ότι αν εκπομπές όπως το
«Αποκαλυπτικά» του Epsilon έρθουν
στην Κύπρο, θα πρέπει και οι μετριο-

παθείς συγγενείς του να ακολουθήσουν,
οπότε εκεί που ήμασταν τρεις λαλούν
και δυο χορεύουν, θα γίνουμε, μέχρι ν’
αλλάξεις κανάλι, το κλουβί με τις τρε-
λές… και δεν θα το ’θελα. Και τώρα που
λέμε για μετριοπαθείς συγγενείς σκέ-
φτηκα τη Γιώτα την Κουφαλίδου και
την εκπομπή της στο Σίγμα.

Θα πρέπει να της αναγνωρίσουμε
οπωσδήποτε ότι ανέβηκε επίπεδο από
την εποχή του Plus και εκείνης της εκ-
πομπής που ήταν ένα ξέφρενο τρελό
καρναβάλι. Στη νέα της εκπομπή η
Γιώτα έχει μία άλλη δυναμική με ένα
πάνελ που δεν φαίνεται ότι έχει κάτι
το κοινό και μοιάζουν τα παιδιά εκεί
λίγο ο καθένας στον κόσμο του. Όσο
για τη θεματολογία της εκπομπής νομίζω
ότι πετυχαίνουν αυτό που είχαν σχε-
διάσει, το πολύ κους κους, τη fashion
police κουβεντούλα και τα τοιαύτα.
Αλλά αυτό που κάνει πιο πολύ εντύπωση
είναι τα σκηνικά, πολύ ροζμπομπονί-
ζουν, βρε τηλεθεατή μου, δεν νομίζεις;

Είπαμε, είναι μία εκπομπή της οποίας
το target group είναι κυρίως γυναικείο,
βασικά δεν θα μπορούσε να είναι και
τίποτε άλλο έτσι όπως είναι δομημένη
η εκπομπή, αλλά πόσο ροζ μπορεί να
αντέξει το μάτι μας, και πόση θεματο-
λογία αυτού του περιεχομένου μπορούμε
να διαχειριστούμε;

Και κάπως έτσι έρχεται και δένει ο
συλλογισμός μας με τον επερχόμενο
φουρθιωτισμό, αν υποθέσουμε ότι έχου-
με ανταγωνισμό ποια θα είναι τα ώς
εδώ που θα τεθούν, ήδη Πέμπτη μεση-
μέρι και ο ανθρώπινος πόνος πρώτο
τραπέζι. Δεν ξέρω πόσο ευγενή είναι
τα κίνητρα όποιου επιλέγει να κάνει
νούμερα λίγο μετά και λίγο πριν το χάι
χούι. Οι τηλεθεατές που στέλνουν μη-
νύματα αισιοδοξίας, κάποιος που πιθα-
νόν να προσφέρει κάτι πιο απτό και
μετά; Μετά τι, κυρία Εκπομπή; Δεν το
δέχομαι το παζάρι του ανθρώπινου πό-
νου, διότι αμφισβητώ τα ευγενή κίνητρα
της κάθε εκπομπής, του καθένα που
λειτουργεί ως Ρομπέν των Δασών. 

Αλλά ας πούμε όμως και δυο λόγια
για τις σειρές που έκαναν πρεμιέρα

αυτή τη βδομάδα, όχι πολλά πράγματα,
έτσι για γεύση, μιας και απ’ ό,τι φαίνεται
η σεζόν θα είναι μακρά.

Διότι μακρόσυρτο μού φάνηκε το
επεισόδιο της «Γαλάτειας» του Σίγμα
που όμως είχε ωραία σκηνικά και κο-
στούμια. Βέβαια, η διανομή των ρόλων
μάλλον δεν έγινε υπό το φως της μέρας,
ο γιατρός μοιάζει με φοιτητή της ιατρι-
κής και η μάνα με την κόρη μοιάζουν
μάλλον με αδελφές, και μάλιστα με όχι
πολύ μεγάλη διαφορά. Πάντως, ως πρε-
μιέρα φαίνεται ότι έπεισε και ελπίζω
να πάει καλά. Το καστ είναι δυνατό, η
ιστορία έχει μία λογική, ας ελπίσουμε
ότι η συνέχεια θα είναι το ίδιο καλή
όπως και η αρχή. Ελπίζουμε.

Τώρα για το νέο εγχείρημα του Μέγκα
με το «Ζωή μου» δεν παρατήρησα κάτι
το συγκλονιστικό. Η σειρά μάλλον θα
έχει επιτυχία, μιας και το καστ είναι
ζωηρό και νεανικό κατά κύριο λόγο και
με μία ιστορία που συγκινεί και ιντριγ-
κάρει και έχει κι ένα παιδάκι, αλάνθαστη
συνταγή. Θα το δούμε στο μέλλον και
αυτό. Με μία πρώτη ματιά βέβαια, όλα
τριγύρω αλλάζουν κι όλα τα ίδια μένουν! 

Όταν ο πήχης
κινδυνεύει να
πέσει χαμηλά
Απογευματινές συζητήσεις που
μοιάζουν ξεκούρδιστα ρολόγια

Στην πρεμιέρα του το «Γαλάτεια» μάλλον με έπεισε και ελπίζω να πάει καλά. Το καστ είναι δυνατό, η ιστορία έχει μία λογική, ας ελπί-
σουμε η συνέχεια να μη μας διαψέυσει.

“Αν εκπομπές όπως το
«Αποκαλυπτικά» του Epsilon
έρθουν στην Κύπρο, θα
πρέπει και οι μετριοπαθείς
συγγενείς του να ακολουθή-
σουν, οπότε εκεί που ήμα-
σταν τρεις λαλούν και
δυο χορεύουν, θα γίνουμε,
μέχρι ν’ αλλάξεις κανάλι,
το κλουβί με τις τρελές...
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ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα στη Λακατάμια 2 υπνο-
δωματίων, πλήρως επιπλωμένο, με όλα τα είδη οι-
κιακών συσκευών. 75τ.μ. και 15τ.μ. βεράντα, στον
3ο όροφο με ανσασέρ σε ολοκαίνουργια πολυκατοικία
1 ετών και με γκαράζ στεγασμένο. Τηλέφωνο επι-
κοινωνίας 99184295. Τιμή €370,00.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 2 υπν. 105 τ.μ. στην
περιοχή Παλουριώτισσας, έναντι Πύλης Αμμοχώστου,
σε άριστη κατάσταση. Εντοιχισμένη κουζίνα, 2WC,
Storage Heaters, επιπλωμένο, Air Conditions σε
όλους τους χώρους, ηλιακό, αποθήκη και στεγασμένο
χώρο στάθμευσης. Tιμή €400. Για περισσότερες
πληροφορίες στα τηλ. 99490942, 99566540.

ENOIKIAΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 1 υπν. (54 τ.μ.) στη Μα-
κεδονίτισσα, πίσω από τον Τύμβο. Βρίσκεται σε
ήσυχη περιοχή κοντά στο Πανεπιστήμιο Λευκωσίας
και διαθέτει χώρο στάθμευσης και μικρή αποθήκη.
Ενοίκιο €400. Τηλέφωνο επικοινωνίας 99693859.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ στην Έγκωμη απέναντι από τα φώτα
του Hilton Park χώρος 2200τ.μ. από τα οποία τα
1000τ.μ. είναι στεγασμένα. Ιδανικόςχώρος για οποι-
αδήποτε εργασία. Τηλ. 22673403, 99908143.

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικιστικό τεμάχιο, 724 τ.μ., στην Αλάμπρα,
μεταξύ Παλαιού και Νέου δρόμου Λ/σίας- Λεμεσού.

Τιμή: € 150.000 τηλ.99622427

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 661 τ.μ στην περιοχή Coloum-
bia-Γερμασόγεια. Εφάπτεται πεζόδρομου και μεγάλου
διαμορφωμένου χώρου πρασίνου.Με τίτλο κι όλες
τις παροχές. ΣΔ 100%. Μέχρι τρεις ορόφους. Τιμή
370.000 ευρώ (συζητήσιμη). Τηλ 97742121.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο στην Αγία Φύλα, 776τ.μ. με τίτλο
ιδιοκτησίας, 90% ΣΔ, 3 ορόφοι. Τιμή 290.000 ευρώ.
Τηλ 99787862. Email: e.zoidou@gmail.com

ΠΩΛΕΙΤΑΙ oικόπεδο στο χωριό Ποταμιά, 580 τ.μ. με
τίτλο ιδιοκτησίας, 90% Συντελεστή Δόμησης, σε
εξαιρετική περιοχή με νέες κατοικίες. Τιμή 130.000
ευρώ. Τηλ. 99574611.

ΠΩΛEITAI ΟΙΚΙΣΤΙΚΟ ΤΕΜΑΧΙΟ ΚΑΤΑΛΛΗΛΟ ΓΙΑ
ΕΠΕΝΔΥΣΗ. Το οικιστικό τεμάχιο βρίσκεται στην
περιοχή Φοινικαριά. Ολικο εμβαδο 5,686 με Σ.Δ
20%.Τηλ : 96885030 ιδιοκτήτης.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ καινούργια, 2όροφη κατοικία, 4 υπν., 214
τ. μ. σε 600 τ.μ. οικιστικό τεμάχιο, στην Αλάμπρα,
πάνω στον παλιό δρόμο Λευκωσίας- Λεμεσού. Τιμή:
€ 265.000 τηλ. 99622427

ΠΩΛΕΙΤΑΙ καινούργιο διαμέρισμα, ισόγειο 2 υπνο-
δωματίων με A/C κοινή πισινα, 2 parking και μεγάλη
βεράντα στην περιοχή Τάφοι των Βασιλέων, με τίτλο
ιδιοκτησίας.Τιμη:130.000 Τηλ. 99425558 

ΔΙΑΦΟΡΑ

ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ φουσκωτά κάστρα σε διάφορα
μεγέθη για εσωτερικούς και εξωτερικούς χώρους
για διάφορες εκδηλώσεις! Τηλ.: 99484639

ΠΩΛΕΙΤΑΙ επιχείρηση (Πάρκο Καφεστιατόριο) με
τον εξοπλισμό, λόγο άλλων ασχολιών του ιδιοκτήτη.
Υπαίθρια παιχνιδούπολη και κλειστή αίθουσα παι-
χνιδιών. Κατάλληλο για διοργάνωση εκδηλώσεων
(γάμων, βαφτίσεων κ.α). Τηλ: 99843498.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ εργοστασιακό eνυδρείο, 100 x 30 κ. εκ.
μαζί με όλα τα απαραίτητα για χρήση του και με
επίσης με χαλίκια. 60 ευρώ. Τηλ. 99- 634136. 

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ 2 ηλεκτρογεννήτριες HONDA μοντέλο
GX390 - απόδοσης 7 ΚVA. ελαφρώς μεταχειρισμένες,
κατάλληλες για τουρμπίνα νερού. Τιμή έκαστη: ευρώ
1.200. Για ραντεβού: 99634136 Λάρνακα.

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ Mercedes e 220 CDI μοντέλο 2001 silver,
MOT 5/2014, πρόσφατο γενικό service, full extra,
5.500 ευρώ, λόγω αναχώρησης στο εξωτερικό. Για
περισσότερες πληροφορίες 99177507.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ αμάξι Renault Megane Cabrio, έτος 2006
16 άλογα, αρ. εγγραφής KJY, περασμένο ΜΟΤ, σύ-
στημα triptonic, leather, με αρκετά extra. Τιμή 5.800
ευρώ. Τηλ. 99850944 Λεμεσός.
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Πωλείται χωράφι
Πωλείται χωράφι 4,000 τ.μ. στην Άρμου στην Πάφο, με θέα στη
θάλασσα, 3 χιλιόμετρα από το κέντρο της πόλης της Πάφου, 150 μέτρα
από την οικιστική περιοχή των Κονιών και 200 μέτρα από τον κύριο
δρόμο Άρμου - Κονιά. Συντελεστής δόμησης 10%.

Τιμή: €80.000. 

Για περισσότερες πληροφορίες στο τηλέφωνο 99539844

ENOIKIAZETAI ΔIAMEPIΣMA
ENOIKIAZETAI ΔIAMEPIΣMA ΣTH ΛEYKΩΣIA, ΣTHN ΠEPIOXH

TOY ΛYKABHTTOY,  ΠΛHPΩΣ EΠIΠΛΩMENO, ME 1 Y/Δ, AΠOΘHKH
KAI ΠAPKINΓK, ΣTO 2ο OPOΦO, ΔIΠΛA AΠO TO ΠANEΠIΣTHMIO.

THΛ. 96758608, 99316108.

Εστιατόριο στη Λευκωσία ζητά να προσλάβει έμπειρο

προσωπικό στις πιο κάτω κατηγορίες

•  ΥΠΕΥΘΥΝΟ ΚΟΥΖΙΝΑΣ

• ΠΕΠΕΙΡΑΜΕΝΟ ΨΗΣΤΗ

• ΠΕΠΕΙΡΑΜΕΝΑ ΓΚΑΡΣΟΝΙΑ

Παρακαλώ επικοινωνήστε στο τηλέφωνο: 96304040

Yποτροφίες
Η Ελβετική Συνομοσπονδία
προσφέρει, μέσω της Ομο-
σπονδιακής Επιτροπής Υπο-
τροφιών (Federal Commission
for Scholarships for Foreign
Students), υποτροφίες για έρευ-
να και μεταδιδακτορικές σπου-
δές για το ακαδημαϊκό έτος
2017/2018.

Οι ενδιαφερόμενοι μπορούν
να εξασφαλίσουν περισσότερες
πληροφορίες μέσω της ιστο-
σελίδας http://www.sbfi.ad-
min.ch/scholarships_eng ή/και
από την Πρεσβεία της Ελβετίας
στην Κύπρο (κα Ανδρούλλα Μι-
χαήλ, τηλ.: 22 466 806, e-mail:
nic.vertretung@eda.admin.ch).
Η τελευταία ημερομηνία υπο-
βολής αιτήσεων είναι η 15η
Οκτωβρίου 2016.
ΙΔΡΥΜΑ ΚΡΑΤΙΚΩΝ
ΥΠΟΤΡΟΦΙΩΝ ΚΥΠΡΟΥ

Της ΜΑΡΓΑΡΙΤΑΣ ΠΟΥΡΝΑΡΑ

Είναι αδύνατον να γνωρίσεις την Αγγελική
Γιαννακίδη και να μην τη θαυμάσεις.
Εχει αυτήν την ωραία γυναικεία αξιοσύνη
που συναντά κανείς σε παλιές γενιές,
έναν τρόπο να είναι αποτελεσματική με
ό,τι καταπιάνεται, να ξεχωρίζει με βλέμμα
αεικίνητο και άγρυπνο ιστορίες, ανθρώ-
πους, αντικείμενα, αισθήματα.

Ιδρυσε το Εθνολογικό Μουσείο Θράκης
στην Αλεξανδρούπολη το 2002, διασώ-
ζοντας από την κατεδάφιση ένα πανέ-
μορφο νεοκλασικό κτίσμα του 1899.
Είναι από τα λίγα σωζόμενα οικοδομή-
ματα εκείνης της περιόδου, με ξεχωριστή

ιστορία. Αποτέλεσε την εξοχική κατοικία
του Μιλτιάδη Αλτιναλμάζη από την
Αδριανούπολη, από την οποία προήλθε
ο πρώτος κατά σειρά δήμαρχος της Αλε-
ξανδρούπολης, ο οποίος μάλιστα εξελέγη
τετράκις από το 1925 έως το 1948.

Το προίκισε με εκατοντάδες αντικεί-
μενα που συγκέντρωσε η ίδια από τα
τέλη της δεκαετίας του 1960. Γεννημένη
στη Θεσσαλονίκη, ήρθε στη Θράκη ως
νύφη και δεν άφησε απάτητη πέτρα.
Ταξίδεψε παντού, έως το πιο μικρό χωριό,
άκουσε διηγήσεις από τους ντόπιους,
βρήκε παλιά πράγματα, ένωσε αυτές τις
μικρές τελίτσες που σχηματίζουν την
πολυκύμαντη γοητευτικότατη ιστορία
της περιοχής.

Βιωματικό αφήγημα
Μέσα από τα βιώματα, έφτιαξε ένα

κατανοητό μουσειακό αφήγημα όπου
αναδύονται ανάγλυφα ο πλούτος και η
πολυμορφία της θρακικής παράδοσης,

πάντα υπό το πρίσμα της συνύπαρξης
διαφορετικών πολιτισμών και θρησκευ-
μάτων. Το κυριότερο; Στηρίχθηκε σε ιδί-
ους οικονομικούς πόρους και στην ψυχική
υποστήριξη που της έδωσε ο σύζυγος
και τα παιδιά της για να ολοκληρώσει
αυτό το εγχείρημα που σήμερα είναι το
καμάρι της πόλης της. Μέσα στα σχεδόν
15 χρόνια ζωής, το μουσείο έχει λάβει
περιορισμένες επιχορηγήσεις και ενι-
σχύσεις από το κράτος και τα ιδρύματα
(περίπου 30.000 ευρώ από την ίδρυσή
του έως σήμερα), αλλά έχει λειτουργήσει
ως υπόδειγμα για τα εκπαιδευτικά του
προγράμματα, το πωλητήριό του και τις
δράσεις πέρα από την έδρα του.

Ερευνα και διάλογος
Ο σημαντικός στόχος του μουσείου

είναι να αποτελέσει ένα κέντρο έρευνας
για μια περιοχή που ερημώνει, που απει-
λείται από τη λήθη, από στερεότυπα,
από φοβίες. Η Γιαννακίδη στάθηκε πάντα
με σεβασμό απέναντι σε όλα αυτά που
εμείς δεν γνωρίζουμε και συχνά δεν θέ-
λουμε να μάθουμε. Ξέρει την καθημε-
ρινότητα και την ιστορία των Πομάκων
όσο λίγοι, γνωρίζει τα ήθη και τα έθιμα
των τουρκόφωνων χωριών, μπορεί να
ανασύρει ολόκληρα τμήματα του παρελ-
θόντος της Θράκης από το βάθος του
χρόνου, να σου μιλήσει για το ψάρεμα
στον Εβρο, το φαγητό που ετοιμάζουν
στο κουρμπάνι, την καλαθοπλεκτική,
την ξυλογλυπτική, την κεραμική. Ανα-
ζητούν τα φώτα της όλοι: επιστήμονες,
ερευνητές, δημοσιογράφοι. Το μουσείο
έχει συνδιοργανώσει πολλά συνέδρια
με τη συμμετοχή καθηγητών πανεπι-
στημίου και φοιτητών από την Τουρκία
και τη Βουλγαρία, στο πλαίσιο ενός ζων-
τανού διαλόγου με τους γείτονες.

Χάρις στην προσωπικότητά της (ας
μην ξεχνάμε ότι είναι τρυφερή μητέρα
και γιαγιά) έχει συσπειρώσει γύρω από
το μουσείο τόσο τους νέους της Αλεξαν-
δρούπολης όσο και τους μαθητές. Και
αυτό διότι η γνώση που παρέχεται δεν
είναι ποτέ στεγνά εγκυκλοπαιδική αλλά
βγαλμένη από την ίδια τη ζωή. Αν περά-
σετε από τη Βόρεια Ελλάδα, το ΕΜΘ
αξίζει μια επίσκεψη...

Η έδρα του μουσείου στην Αλεξανδρούπολη, ένα νεοκλασικό του 1899 που διασώθηκε από την κατεδάφιση. Κάποτε η πόλη είχε
στον αστικό της ιστό πολλά θαυμάσια δείγματα αυτού του αρχιτεκτονικού ύφους.

Ενα μουσειακό αφήγημα στη Θράκη
Το Εθνολογικό Μουσείο στην Αλεξανδρούπολη στεγάζεται σε ένα νεοκλασικό κτίσμα που έσωσε η Αγγελική Γιαννακίδη

Το ωραιότατο πωλητήριο και καφέ του μουσείου έχει καλαίσθητα αντικείμενα που
βρίσκει (ή και φτιάχνει μόνη της) η Αγγέλα Γιαννακίδη.

Τα αντικείμενα του μουσείου
χρονολογούνται από το 1967.

Στο κέντρο και δεξιά, μερικά από τα αντικείμενα που
βρίσκει κανείς στο μουσείο.

“Στόχος, να αποτελέσει κέντρο
έρευνας για μια περιοχή που
ερημώνει, που απειλείται από
τη λήθη, από στερεότυπα...
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Μεγάλη Βιβλιοθήκη Disney!
Οι πιο κλασικές ιστορίες Disney,

με την υπογραφή του θρυλικού Carl Barks,
για ένα αξέχαστο καλοκαίρι!

Την επόμενη Κυριακή

«Ο Βρυχηθμός του Πράσινου Δράκου»

Κ
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ώσει από τη βαρεμάραααααααα
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...!

ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ 18 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ
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